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Το πιο ακριβό γάλα πίνουμε στην Κύπρο
σύμφωνα με τη Eurostat. Τα 100 κιλά γάλα
στην Κύπρο στοιχίζουν 56,9 ευρώ, ενώ ο
μέσος όρος στην Ε.Ε. στοιχίζει 35,9 ευρώ.
Ο γ.δ. της ΠΟΑ παραδέχεται ότι το γάλα
είναι ακριβό, ωστόσο, δείχνει προς το
υψηλό κόστος των ζωοτροφών που απορ-
ροφούν το 60% του κόστους παραγωγής.

Ως γάγγραινα βλέπουν οι γαλακτοβιομη-
χανίες τις τιμές, καθώς περιορίζουν το
άνοιγμα σε ξένες αγορές, ενώ κάνουν λόγο
για συνθήκες αθέμιτου ανταγωνισμού και
στην εγχώρια αγορά. Κατά καιρούς, εται-
ρείες, προσέφυγαν στην ΕΠΑ, καταγγέλ-
λοντας τον ΠΟΑ για διατάραξη των κανό-
νων του ανταγωνισμού. Οικονομική, σελ.4

Μονόδρομο αποτελεί η κατοχύρωση του
χαλλουμιού ως Προστατευόμενης Ονο-
μασίας Προέλευσης τονίζει ο υπουργός
Γεωργίας Κώστας Καδής. Επισημαίνει
πως όταν μια αγορά αφήνει ετήσιο τζίρο
185 εκατ. ευρώ, σίγουρα υπάρχουν αρ-
κετοί τρίτοι που καραδοκούν και την πο-
λεμούν. Αναφέρει ότι πολιτικά εμπόδια

στον δρόμο για την κατοχύρωση έβαλαν
τον φάκελο στο συρτάρι της Κομισιόν
και τονίζει ότι η προσπάθεια για την προ-
στασία του προϊόντος μας πρέπει να είναι
καθολική. Οικονομική, σελ. 6

Αρθρο Φώτη Παπαδήμα: Αλήθειες και
πραγματικότητες για το χαλλούμι.

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΙΚΗ

Το φως μιας βιβλιοθήκης δεν τυφλώνει
Το Κέντρο Πληροφόρησης – Βιβλιοθήκη «Στέλιος Ιωάννου» του Πανεπι-
στημίου Κύπρου είναι δημιούργημα του διεθνούς φήμης αρχιτέκτονα Ζαν
Νουβέλ. Η δωρεά της Έλλης Ιωάννου, ύψους 8.000.000 ευρώ εις μνή-
μην του συζύγου της Στέλιου, ήταν καταλυτική. Ζωή, σελ. 1

ΑΝΑΣΚΑΦΗ

Η «Κ» στην αρχαιολογική αποστολή στην Κέρο
Στη μικρή νησίδα Δασκαλιό, απέναντι από την Κέρο, εδώ και μερικά χρό-
νια διεξάγεται μία από τις πιο ενδιαφέρουσες αρχαιολογικές ανασκαφές.
Η συμμετοχή του Ινστιτούτου Κύπρου είναι εξόχως σημαντική. Η «Κ» βρέ-
θηκε στο αρχηγείο της ανασκαφής στο Πάνω Κουφονήσι. Ζωή, σελ. 4

ΜΟΥΣΙΚΗ

Η μουσική μόνο να ενώσει μπορεί
Οι εμπνευστές της δικοινοτικής Ορχήστρας Μουσικής Δωματίου Κύπρου Νι-
χάτ Αγντάτς και Νάταλη Νεοφύτου μίλησαν στην «Κ» για την αγάπη τους γι’
αυτό που κάνουν και τον διπλό σκοπό που επιτυγχάνουν με τη μουσική τους.
Το μήνυμά τους είναι πως η μουσική μόνο να ενώσει μπορεί.Ζωή, σελ. 5

ΘΩΜΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Στην ώρα του θα
εφαρμοστεί το ΓεΣΥ
Υπάρχει ανάγκη για πολύ μεγαλύτερη
ενημέρωση αναφορικά με το ΓεΣΥ και
γι’ αυτό αρχές του χρόνου θα ξεκινή-
σει η οργανωμένη καμπάνια, τονίζει ο
πρόεδρος του Οργανισμού Ασφάλι-
σης Υγείας, Θωμάς Αντωνίου. Σημει-
ώνει ότι κάποιες καθυστερήσεις, λό-
γω των διαπραγματεύσεων που είχαν
με τον ΠΙΣ, δεν επηρεάζουν ποσώς τα
χρονοδιαγράμματα εφαρμογής του
ΓεΣΥ. Οικονομική, σελ. 5

Οι σκληροί της αγοράς γάλακτος
Γάγγραινα για τις εξαγωγές γαλακτοκομικών οι υψηλές τιμές

Προσκλητήριο
στη μεσαία τάξη
Από Μητσοτάκη στο Συνέδριο

«Στις εκλογές που έρχονται θα αντιπα-
ρατεθούν οι δυνάμεις της ελευθερίας,
της δημοκρατίας και των μεταρρυθμίσεων
με τις δυνάμεις της εσωστρέφειας, της
καθήλωσης και της φτώχειας», είπε ο
Κυριάκος Μητσοτάκης από το βήμα του
12ου Συνεδρίου της Ν.Δ.  Σελ. 20 

Η Σκλήρυνση σε 
πορεία θεραπείας
Συνέντευξη M. Revel στην «Κ»

Ο Ισραηλινός Καθηγητής, Michel Revel,
του Τμήματος Μοριακής Γενετικής του
Weizmann Institute of Science, μιλάει
στην «Κ» για τις νευρολογικές θεραπείες,
την κρατική επένδυση που έκανε το Ισ-
ραήλ για την έρευνα, αλλά και για τις θε-
ραπείες του καρκίνου. Σελ. 16

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το χαλλούμι 
Το πάθημά μας με το χαλλούμι θυμίζει
το αστείο με τον χαζό που είδε στον
δρόμο μια μπανανόφλουδα κι αναφώ-
νησε τρομαγμένος, «όχι ρε, πάλι θα γλι-
στρήσω». Όλοι γνωρίζαμε τους λόγους
που το χαλλούμι δεν κατοχυρωνόταν
τόσα χρόνια κι είχαμε τον φάκελο «ανοι-
χτό», νομιζόμενοι ότι ουδείς μας βλέπει.
Όταν όμως οι αγορές είδαν ότι το κυ-
πριακό αυτό τυρί πουλάει καλά δεν
έμειναν άπραγες. Τώρα αν οι αγορές
έχουν μέσα και κυπριακά χέρια, δεν
μπορεί να μεμφόμεθα αυτούς που προ-
ασπίζονται τα επιχειρηματικά τους
συμφέροντα. Ο πρώτος και βασικός
υπεύθυνος για το μπάχαλο στο κεφάλαιο
χαλλούμι είναι οι κατά καιρούς κυβερ-
νήσεις που συνθηκολογούσαν με συμ-
φέροντα –ενδεχομένως και με το αζη-
μίωτο, σε σημείο που σήμερα να έχουμε
ως Κ.Δ. φτάσει σε σημείο θλιβερό. Ευ-
θύνες εντοπίζονται αλλά ουδείς θα τις
αναλάβει, διότι είναι κυρίως πολιτικές.

ΑΛΕΚΟΣ ΜΑΡΚΙΔΗΣ

Χωρίς συνταύτιση 
ΑΚΕΛ με τη λύση, 
σχέδιο δεν περνάει

Mόνο με κορύφωση
της διαπραγμάτευσης η
Τουρκία θα υποχρεω-
θεί να απαντήσει στα
θέματα ασφάλειας, λέ-

ει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
Αλέκος Μαρκίδης προειδοποιώντας
πως η πάροδος του χρόνου συμφέ-
ρει την Τουρκία και όχι την πλευρά
μας. Ο ίδιος συμφωνεί με την απο-
κεντρωμένη ομοσπονδία, ωστόσο,
σημειώνει πως ο Πρόεδρος την έρι-
ξε με τρόπο αμελέτητο στο τραπέζι.
Όπως είπε ο Νίκος Αναστασιάδης τη-
ρεί απέναντί του τη στάση που τήρη-
σε το 2003, ενώ πολλοί ξεχνούν ότι
ο Πρόεδρος στήριζε μέχρι και το πα-
ραπέντε την υποψηφιότητα Γιαννά-
κη Ομήρου. Σελ. 8

ΕΠΙΘΕΣΗ ΣΤΟ ΣΤΡΑΣΒΟΥΡΓΟ

Τα Χριστούγεννα 
έσβησαν νωρίς 
Το τρομοκρατικό κτύπημα στη γιορτινή αγο-
ρά του Στρασβούργου απέδειξε πως η φωτιά
της τρομοκρατίας καίει άκριτα οποιονδή-
ποτε. Η «Κ» έζησε από κοντά τα γεγονότα,
μαζί με ομάδα δημοσιογράφων, τους Κύ-
πριους ευρωβουλευτές, αλλά και τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας. Σελ. 15

ΕΥΡΩΕΚΛΟΓΕΣ 

Παιχνίδι επιβίωσης 
για τα κόμματα
Οι επικείμενες εκλογές εξελίσσονται σε παι-
χνίδι επιβίωσης για όλους τους κομματικούς
σχηματισμούς. Ποιοι ισχυροποιούνται,
ποιοι επιβιώνουν αλλά και ποιοι βρίσκονται
σε ελεύθερη πτώση. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο όλοι δουλεύουν πυρετωδώς για ένα
ισχυρό ψηφοδέλτιο. Σελ. 10 

Tοξικό περιβάλλον
για τους όρους 
αναφοράς Λουτ
Η μεγάλη εικόνα του Κυπριακού

Το σκηνικό στο οποίο θα ξεκινήσει το πή-
γαινε-έλα η Τζέιν Χολ Λουτ στις πλευρές,
δεν είναι το καλύτερο δυνατό. Τα συμβαί-
νοντα εντός με την αποχώρηση ΑΚΕΛ από
την ομάδα Κυπριακού και η πίεση που έχει
μεταφερθεί στο στρατόπεδο Αναστασιάδη,
σε συνδυασμό με πραγματικά δεδομένα
εκτός χώρας, έχουν επιπτώσεις στον παρά-
γοντα χρόνο, όπως έχει ήδη ειπωθεί. Σελ. 6

Θεωρούμε την Κύπρο Δύση 
και πρέπει να προστατευτεί
Μήνυμα ΗΠΑ προς Τουρκία να μη δημιουργήσει εμπόδια στις γεωτρήσεις
Οι ΗΠΑ θεωρούν την Κύπρο ως ένα δυτικό
κράτος που πρέπει να προστατευθεί από
τις δυτικές δυνάμεις, προκειμένου να μην
πέσει στην επιρροή άλλων, είναι το μήνυμα
που εκπέμπει η Ουάσιγκτον και αποτελεί
από τη μια βαρυσήμαντη δήλωση προθέσεων
και από την άλλη έμμεση απάντηση προς
την τελευταία παρέμβαση-προειδοποίηση
της Μόσχας, για στρατικοποίηση της Κύπρου.

Ο βοηθός ΥΠΕΞ των ΗΠΑ, σε αποκλειστική
συνέντευξη του στην «Κ», τονίζει επίσης
ότι η άποψη των Τούρκων για την ΑΟΖ της

Κύπρου αποτελεί «μειοψηφία του ενός», κα-
θώς το Διεθνές Δίκαιο ορίζει ότι η Λευκωσία
μπορεί να εκμεταλλευθεί τους πόρους της,
με τρόπο δίκαιο. Ο κ. Μίτσελ, μόλις 24 ώρες
μετά τον Στρατηγικό Διάλογο Ελλάδας-ΗΠΑ
στην Ουάσιγκτον επισημαίνει ότι οι ΗΠΑ
βλέπουν την Ελλάδα, την Κύπρο και το Ισ-
ραήλ ως φυσικούς συμμάχους στην περιοχή
της ανατολικής Μεσογείου. Σελ. 4 

Οι εξαγγελίες του Γάλλου Προέδρου για αναστολή του φόρου
στα καύσιμα και αύξηση του κατώτατου μισθού κατά 100 ευρώ,
φοροαπαλλαγές και ελαφρύνσεις δεν ήταν αρκετές να κατευνά-
σουν τους διαδηλωτές, οι οποίοι εξακολουθούν να διαμαρτύ-
ρονται για την αύξηση του κόστους ζωής. Οι εξαγγελίες Μακρόν
είναι πιθανό να φέρουν το Παρίσι σε τροχιά σύγκρουσης με την
Κομισιόν, αφού αυξάνουν το έλλειμμα από 2,8 σε 3,4%. Σελ. 22

Φόβοι για... κίτρινα γιλέκα
και εντός της Κομισιόν

Η Τερέζα Μέι στον Γολγοθά του Brexit

Κάποιοι πολεμούν το χαλλούμι
Κ. Καδής: Πολιτικά εμπόδια κράτησαν τον φάκελο στα συρτάρια

Η Βρετανίδα πρωθυπουρ-
γός κέρδισε μόνο μια μικρή
αναστολή, καθώς φαίνεται
απίθανο η συμφωνία να εγ-
κριθεί από τη Βουλή των Κοι-
νοτήτων. Ύστατη ελπίδα της
είναι να μεταπείσει αρκε-
τούς βουλευτές με τις φρα-
στικές «διευκρινίσεις» που
της παραχώρησαν οι ηγέτες
των «27» στις Βρυξέλλες,
την Πέμπτη, γύρω από το
επίμαχο θέμα του ιρλανδι-
κού συνόρου. Με δεδομένο,
όμως, ότι οι Ευρωπαίοι δεν
άλλαξαν ούτε κατά ένα γιώ-
τα το κείμενο της συμφω-
νίας, το να πιστεύει κανείς
ότι το βρετανικό Κοινοβού-
λιο θα καταπιεί το πικρό χά-
πι, έστω πασπαλισμένο με
λίγη σοκολάτα Βρυξελλών,
μοιάζει σαν να πιστεύει στον
Άγιο Βασίλη. Σελ. 21

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Το τέλος της ιστορίας

ΛΑΡΚΟΣ ΛΑΡΚΟΥ Σελ. 14
Η πυξίδα και το θράσος

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 18
Τα πέντε στάδια
των σχέσεων διαπλοκής

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ Σελ. 18
Αναταράξεις Βρετανών

Συνέντευξη
του Αμερικανού
βοηθ. ΥΠΕΞ
Γουές Μίτσελ
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Το βρίσκω άκρως υπο-
κριτικό και ταυτόχρονα
μειωτικό για τους ίδιους,
όταν – συνήθως τις Κυ-
ριακές – λαμβάνω μη-
νύματα ή και τηλεφω-

νικές κλήσεις, από παλιά στελέχη ή
πρώην αξιωματούχους της κυβερνη-
τικής παράταξης που υποδεικνύουν
ότι θα έπρεπε να γράψω το ένα ή το
άλλο στον Πρόεδρο Αναστασιάδη, ο
οποίος άλλαξε κατά 180 μοίρες την
πολιτική του στο Κυπριακό, πράγμα
που το βρίσκουν επικίνδυνο. Αυτό το
στοιχείο του τυχοδιωκτισμού στον
γενετήσιο κώδικά των Κυπρίων μου
προκαλεί πλέον απέχθεια. Είναι δυ-
νατόν, άνθρωποι που διετέλεσαν
υπουργοί, βουλευτές, ευρωβουλευτές
ή θεσμικοί αξιωματούχοι, την κρίσιμη
ώρα να μην τολμούν να τοποθετηθούν
δημοσίως;

Πώς να αναμένει κανείς από τον
ανώνυμο πολίτη που βγάζει το μήνα
με μισθό των 1000 ευρώ –και υπάρ-
χουν πολλοί τέτοιοι, να κινητοποιηθεί
για το Κυπριακό ή για φλέγοντα κοι-
νωνικά ζητήματα κι εκείνοι που είναι
αραχτοί με δύο και τρεις συντάξεις
να μην έχουν το θάρρος της γνώμης
τους; Την ώρα, μάλιστα, που ουσια-
στικά φτάνει, «Το τέλος της ιστορίας»
όχι του Φουκουγιάμα, αλλά του Κυ-
πριακού «με τον τελευταίο άνθρωπο»
του προβλήματος να είναι ο Αναστα-
σιάδης!  Ας δούμε όμως τη σοβαρότητα
της κατάστασης. Η Τζέιν Χολ Λουτ
είναι ήδη εδώ με τους «όρους αναφο-
ράς» υπό μάλης. Την τελευταία φορά
που είχα την ευκαιρία να μιλήσω με
τον Πρόεδρο, πριν από ένα μήνα ακρι-
βώς, δεν ήταν σίγουρος για το περιε-
χόμενο των όρων. Για να είμαι δίκαιος
ούτε και οι άλλες πολιτικές δυνάμεις
έχουν ακριβή εικόνα. Όμως θα ήταν
αφέλεια να πιστεύει κανείς ότι μια
σοβαρή διπλωμάτης όπως η κ. Λουτ
δεν θα περιλάβει στους όρους της και
μάλιστα ως  ακρογωνιαία αναφορά,
τον επιδιωκόμενο στόχο.

Συνεπώς θα ρωτήσει: Κύριοι εξα-
κολουθεί η ΔΔΟ να είναι η επιδιωκό-
μενη λύση ή μήπως ισχύουν κάποιες
«νέες ιδέες» που ακούσαμε και δια-
βάσαμε ότι διακινούνται στην Κύπρο;
Όπως με ενημερώνουν πηγές μου
κοντά στα Η.Ε., η κ. Λουτ, είναι δι-

πλωμάτης που αρέσκεται στις καθαρές
κουβέντες και δεν είναι απίθανο να
ρωτήσει τον Πρόεδρο Αναστασιάδη
κατά πόσον επιζητάει άλλη λύση,
όπως έχει ο ίδιος πει σε ξένους δι-
πλωμάτες. Εκτιμώ ότι ο Πρόεδρος θα
επαναβεβαιώσει την προσήλωσή του
στη ΔΔΟ – αν και πολλάκις δημοσίως
με τα νέα του επιχειρήματα την έχει
ανασκολοπίσει – έτσι ώστε να ξεκι-
νήσει μια διαδικασία συνομιλιών που
θα τραβήξει σε βάθος κάποιου χρόνου.
Παρόλο που τα χρονοδιαγράμματα
στη διαπραγμάτευση έχουν πλέον
εκπνεύσει σύμφωνα με την τελευταία
έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ.  Ωστόσο,
επειδή θα είναι χρονοβόρο να αλλάξεις
θέματα του πλαισίου και της διαδι-
κασίας, αφού για να προχωρήσεις θα
πρέπει να συμφωνηθούν, ένα λογικό
χρονικό περιθώριο έξι μηνών ίσως
να δοθεί και μάλλον υπό όρους. Όρους
που σίγουρα θα συνδέουν την τύχη
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ με το αποτέλεσμα
των διεργασιών για τη λύση, όπως
συνηγορούν πηγές που γνωρίζουν.
Μάλιστα, όταν είπα σε διπλωμάτη ότι
είμαστε πρόθυμοι να αναλάβουμε όλο
το κόστος της Ειρηνευτικής Δύναμης,
χαμογέλασε ειρωνικά. Είναι φανερό
ότι τα χρονικά όρια στενεύουν απελ-
πιστικά όπως και οι επιλογές, καθώς
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης, αν και
δεν το λέει δημοσίως, είναι πλέον πε-
πεισμένος ότι δεν του κάνει λύση
ΔΔΟ από τη μια, ενώ από την άλλη
δεν τολμά να προτείνει στα Η.Ε., το
φάσμα των «νέων ιδεών» τις οποίες
στο παρασκήνιο ευαγγελίζεται. Διέ-
ξοδος υπάρχει αλλά είναι και δίκοπο
μαχαίρι. Άμα τα αποτελέσματα των
γεωτρήσεων στην κυπριακή ΑΟΖ είναι
τόσο καλά όσο έχουν διαφημιστεί,
τότε η ανάγκη θα γίνει φιλότιμο και
θα πάει σε μια ταχεία διαδικασία λύ-
σης. αφού το στοίχημα του φυσικού
αερίου είναι τεράστιο.

Αν όχι τότε θα το τραβήξει όσο
πάει εμβολιάζοντάς το με νέες συνο-
μοσπονδιακές ιδέες για να αλλάξει
το πλαίσιο. Βέβαια για να γίνει αυτό
χρειάζεται εντολή από το Σ.Α. και σε
τέτοια περίπτωση η Ρωσία θα βάλει
βέτο και θα υπάρξει απίστευτη περι-
πλοκή για άλλο μισό αιώνα. 

Το τέλος της ιστορίας

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στη διχοτόμηση. Το ό,τι πιο κοντά αυτή
χωρίς συμφωνία, αναφέρεται στο Κυ-

πριακό ή στο διαζύγιο ΑΚΕΛ-Healthy στο
Κυπριακό; Γιατί το δεύτερο διαζύγιο πλη-
σιάζει σε ενδιαφέρον εκείνο της Αντζελί-
νας με τον Μπρατ Πιτ, αν θέλουμε να τα
βάζουμε σε σωστή διάσταση τα θέματα. 

2 Στην πρεσβεία. Πάντως, αν και έχει
πολλές πρεσβείες η Λευκωσία, της

Ρωσίας είναι η μόνη που επιβεβαιώνει τον
ισχυρισμό της αρκούδας. Που ξυπνάει από
τη χειμερία νάρκη όποτε το θυμηθεί και
που αντί να ψάξει για τροφή, ψάχνει για
κορόιδα λέγοντας πως θέλει λύση. Animal
Planet γίναμε δα μέσα.

3 Στη Πικράροβα. Η οποία δεν βγήκε αυ-
τή τη βδομάδα να μας καταγγείλει που

επιλέγουμε Δύση και ευτυχώς γλύτωσαν
και οι Αμερικανοί από ένα ακόμη χώσιμο
του γλυκού Οσάτσι, που τα χώνει χωρίς να
παχαίνει. Κύριε πρέσβη, κακομάθατε νο-
μίζω. 

4 Στην ανικανότητα. Από λάθος χειρι-
σμούς χάθηκε το σήμα του χαλουμιού.

Μόνο. Όχι επειδή οι αγελαδοτρόφοι
έχουν τη μεγαλύτερη πίτα στο γάλα και
μεταπηδήσανε στο χαλούμι ως πεδίο δό-
ξας, κι έστειλαν τον διανομέα του χαλουμι-

ού τους στη Μ. Βρετανία να ρίξει το χαλού-
μι για να τραβήξει η κυβέρνηση πίσω το
ΠΟΠ. «Να δείτε πως σε κάποια φάση θα
κάνουν και κόμμα», είπε κάποιος. «Αφού
έχουν όλα τα κόμματα» απάντησε ο βο-
σκός από τα Ακουρδάλια. 

5 Στη φρουρά. Τσάμπα περίμενα τον
Συλλούρη την Παρασκευή να πάθει

Μάκη Μπαλαούρα και μέσα σε 2 λεπτά να
φωνάξει 22 φορές «φρουρά-φρουρά»
μόλις πολίτες ανήρτησαν πανό μέσα στη
Βουλή. «Οι αστυνομικοί να πάρουν τα αντι-
κείμενα που κρατούν οι κοπέλες και οι κύ-
ριοι που ήρταν». Cool as a cucumber… 

6 Στο Πάσχα. Τελικά δεν καταλαβαίνω.
Δέκα μέρες πριν από τα Χριστούγεννα

και εμείς το ρίξαμε στο σουβλιστό αρνί; Ή
μήπως επειδή δεν βγήκε το σταύρωμα του
Χάρη στη ΣΚΤ, σταυρώνουμε την Εστία για
να του την πούμε; Τι παίζει στη Βουλή; Δε-
κέμβρης ή Απρίλης; 

7 Στην παιδεία. Θέσεις μάχης παίρνει η
ΟΕΛΜΕΚ μαθαίνω, επειδή δεν τσουλά

ο διάλογος. Να ετοιμαστούν οι makeup ar-
tists των καναλιών. Ξαναβγαίνει ο Φίλιος
Prime Time! 

8 Στο σκορ. Μετά την απαλλαγή Ηλιάδη,
Κυπρή στην 3η υπόθεση της Τρ. Κύ-

πρου, ποιο είναι το σκορ ρε παιδιά; Πόσο-
πόσο έρευνες για την Οικονομία-Αποτελέ-
σματα; Έχω χάσει την μπάλα…

9 Στο βουνό. Άντε κ. Λουτ μας, αγαπού-
με σας, συμπαθούμε σας, αλλά σε πέν-

τε μέρες ο Healthy θα περιμένει τον Ρούν-
τολφ να σκάσει στην κατοικία στο Τρόο-
δος. Μην το σκάσεις με το κυπριακό γιατί
άμα σκάζει en che, γίνεται Τσε κι άντε να
πνάσει για γιορτές μετά. 

10 Στο τσίλι. Χαλούμι ρολό για μπέργ-
κερ με γεύση τσίλι ακούεις. Όπως

λέμε Αβέρωφ και ύψος, Healthy και μπύ-
ρα, Αντρος και μαύρες κάλτσες, Νικόλας
και μεροκάματο. Ήρθαν τα ύστερα του κό-
σμου. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Η ριψοκίνδυνη αποστολή της αγέλαστης
Λουτ, του Guterres girl, αρχίζει την Κυριακή.
Πρώτος στόχος ο Healthy και δεύτερος, τη
Δευτέρα ο Ακιντζί. Όπως ακούω από πηγή
μου στον Λόφο, μια αγωνία είναι διάχυτη, μή-
πως στην τσάντα της έχει πιεστικό χρονοδιά-
γραμμα «ίσως και ιδέες που εκφεύγουν της
φαντασίας και του Healthy και του Αβέρωφ
και του Άντρου» όπως μου λέχθηκε. 
Υπάρχει, σύμφωνα πάντα με την πηγή μου,
και ένα τεράστιο ερώτημα που ο Healthy ανα-
μένει να απαντηθεί κατά τη συνάντηση: «Κα-
τάφερε άραγε ο Τσαβούσογλου να πείσει τη
Λουτ ότι ο κύριος υπεύθυνος που δεν προχω-
ρεί η διαδικασία είναι ο Αναστασιάδης, όπως
φαίνεται πως κατάφερε να πείσει και τον Άν-
τρο Κυπριανού;»
Μετά την μόνιμη κρίση στο Κυπριακό, την
Παιδεία και την Υγεία παίρνει τώρα σειρά η
Τοπική Αυτοδιοίκηση. Η μεταρρύθμιση για
την οποία τρέχει με χίλια ο υπουργός Εσωτε-
ρικών Κωνσταντίνος Πετρίδης, προκαλεί τριγ-
μούς και σοβαρές αντιδράσεις. Το αποκάλυ-
ψε ο ίδιος ο υπουργός με ανάρτησή του στο
Facebook σημειώνοντας: «Κάποιοι άρχισαν
να στήνουν τραπεζάκια σε Δήμους και βά-
ζουν όποιον τους επισκεφθεί να υπογράψει
ότι ‘δεν δέχεται’ συγχώνευση με άλλη τοπική
αρχή. Τα Βασίλεια αρχίζουν την επίθεση για
να αποτρέψουν τη μεταρρύθμιση που χρει-
άζεται ο τόπος». Για βασίλεια είχε μιλήσει πα-
λαιότερα και ο Χάσικος, ο οποίος και επικρί-
θηκε σφόδρα. Ωστόσο, ο Πετρίδης, όπως μα-
θαίνω από πηγή μου στο ΥΠΕΣ, το έχει ξεκα-
θαρίσει σε δημάρχους και κοινοτάρχες πως
«η μεταρρύθμιση αρχίζει και θα είναι σαν τον
ποταμό που δεν γυρίζει πίσω». Σύμφωνα με
την πηγή μου, σε ένα μήνα περίπου θα είναι
έτοιμα τα νομοσχέδια και θα σταλούν στη Νο-
μική Υπηρεσία για να πάρουν τον δρόμο προς
τη Βουλή. «Ο Πετρίδης θα έχει πολλή δου-
λειά αρχές του χρόνου για να πείσει κάποιους
άλλους βασιλιάδες, τους κομματάρχες να τα
ψηφίσουν» συμπλήρωσε.
Ανακοίνωση με την οποία επιβεβαιώνει τον
επίσημο τερματισμό των δημοσίων ακροάσε-
ων εξέδωσε η Ερευνητική Επιτροπή για τον Συ-
νεργατισμό. Στην ανακοίνωση αναφέρεται ότι
πραγματοποιήθηκαν 40 δημόσιες ακροάσεις
και εξετάστηκαν 75 μάρτυρες και ότι με τη
σύμφωνη γνώμη του Χάρη έχει ακυρωθεί η
νέα κατάθεση που θα έδινε στις 17 Δεκεμβρί-
ου. Όπως μας πληροφορεί η Επιτροπή, συνεχί-
ζει επί του παρόντος τη συγγραφή του πορί-
σματος, το οποίο και θα παραδοθεί στον γενικό

εισαγγελέα. Δεν μας είπαν το πιο σημαντικό:
Πότε θα παραδοθεί το πόρισμα;
Μπορεί κάποιοι πολίτες να σήκωσαν πανό στη
Βουλή την ώρα που γινόταν συζήτηση στην
Ολομέλεια για τον προϋπολογισμό, αλλά η
αστυνομία τους... σήκωσε και αυτούς. Μάταια,
ο Νίκος Τορναρίτης, κατά τη διάρκεια της δικής
του ομιλίας έγινε η διαμαρτυρία δήλωνε πως οι
πολίτες έχουν το δικαίωμα να εκφράζονται με
όποιο τρόπο θέλουν. Ο Συλλούρης φώναξε την
ασφάλεια, όπως το συνηθίζει αραιά και που,
για να επιβάλει την τάξη, να πάρει τα πανό και
να τους απομακρύνει. «Δεν έχετε το δικαίωμα
ούτε και εσείς να μη σέβεστε πώς λειτουργεί η
Βουλή» ανέφερε στον Τορναρίτη και δήλωσε
πως οι πολίτες έπρεπε να είχαν δηλώσει ότι θα
μετέφεραν «αυτά τα αντικείμενα» (πανό) στη
Βουλή. Εκείνη τη στιγμή κάποιοι χαμογέλασαν
ειρωνικά... Στη συνέχεια ο Συλλούρης ξεκάθα-
ρα ζήτησε από τους διαμαρτυρόμενους πολί-
τες «θα σας παρακαλέσω να περάσετε έξω
από την αίθουσα» και η συζήτηση διεξήχθη
χωρίς πολίτες-θεατές.
Το θέμα πάντως συζητήθηκε έντονα στην
ήσυχη και ήρεμη σε βαθμό ανίας Βουλή. Όχι
δημόσια, σε πηγαδάκια. Ήταν εξάλλου το μο-
ναδικό χάπενινγκ εδώ και πολλούς μήνες στη
Βουλή. Τον Απρίλιο του 2017 κατά τη συζήτηση
της πρότασης νόμου του ΔΗΣΥ για τον εορτα-
σμό του Ενωτικού Δημοψηφίσματος, υπήρξε

έντονο επεισόδιο μεταξύ του βουλευτή Παπα-
γιάννη του ΕΛΑΜ και του Κέττηρου του ΑΚΕΛ.
Τότε παρ’ ολίγον να πέσει και ξύλο και υπήρξε
επίσης εμπλοκή πολιτών που βρίσκονταν στο
θεωρείο της Βουλής. Και τότε ο Συλλούρης ζή-
τησε προστασία, προστάζοντας: «παρακαλώ τη
φρουρά μου να αναλάβει δράση».
Την περασμένη Παρασκευή πάντως κάποιος
βουλευτής επέμενε πολύ πως «δεν ήταν
αθώα, ούτε τυχαία, ούτε αυθόρμητη» η αντί-
δραση των παρευρισκόμενων πολιτών και
πως «κάποιο κόμμα έβαλε το δαχτυλάκι του,
μη σας πω ολόκληρο βραχίονα» όπως είπε. 
«Μα αυτός είναι βουλευτής;» Η ερώτηση
ακούστηκε σε μία από τις πρόσφατες συνε-
δρίες της Ολομέλειας της Βουλής για τον
προϋπολογισμό, όταν στο βήμα βρισκόταν
ένας από τους «αθέατους» βουλευτές. Αυτός
που διατύπωσε την ερώτηση δικαιολογήθηκε
αμέσως με τη φράση: «συγγνώμη αλλά τόσο
καιρό δεν τον έχω δει ή ακούσει στη βουλή»,
για να λάβει την απάντηση: «δεν είναι μόνο
αυτός είναι και άλλοι. Υπάρχουν στη Βουλή
μόνο για να μιλήσουν αυτές τις μέρες».

ΚΟΥΪΖ: Σε ποιο κόμμα γίνεται λόγος για ανα-
τροπή του ψηφοδελτίου για τις ευρωεκλογές
πριν ακόμα αυτό σχηματιστεί; Και για την ανα-
τροπή ευθύνεται, όπως πάντα που λέει και ο
Healthy, μια γυναίκα;

«Αϊ Βασίλη Βασιλιά δείξε τζιαι φανέρωσε...»

Η ριψοκίνδυνη αποστολή της Λουτ,
τα βασίλεια και ο πόλεμος του Πετρίδη

Σταυρώνετε, σταυρώνετε…. Πάλι εγώ θα πω την τελευταία λέξη, πουλάκια μου...
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Ο ΓΟΥΕΛΣ ΜΙΤΣΕΛ ΣΤΗΝ «Κ»

Η άποψη των Τούρκων για την ΑΟΖ 
αποτελεί «μειοψηφία του ενός»

Αποκλειστική συνέντευξη του βοηθού υπουργού Εξωτερικών, μετά τον στρατηγικό διάλογο Ελλάδας-ΗΠΑ

Συνέντευξη στον απεσταλμένο μας
στην Ουάσιγκτον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

Σαφές μήνυμα προς την Άγκυρα
να μη δημιουργήσει εμπόδια στις
γεωτρήσεις που γίνονται στην κυ-
πριακή ΑΟΖ στέλνει με αποκλει-
στική συνέντευξή του στην «Κ» ο
βοηθός υπουργός Εξωτερικών των
ΗΠΑ Γουές Μίτσελ. Τονίζει ότι η
άποψη των Τούρκων για την ΑΟΖ
της Κύπρου αποτελεί «μειοψηφία
του ενός», καθώς το Διεθνές Δίκαιο
ορίζει ότι η Λευκωσία μπορεί να
εκμεταλλευθεί τους πόρους της,
με τρόπο δίκαιο. Ο κ. Μίτσελ, ο
οποίος υποδέχθηκε τον γράφοντα
στο γραφείο του στο Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ το μεσημέρι της Παρασκευής,
μόλις 24 ώρες μετά τον Στρατηγικό
Διάλογο Ελλάδας-ΗΠΑ στην Ουά-
σιγκτον επισημαίνει ότι οι ΗΠΑ
βλέπουν την Ελλάδα, την Κύπρο
και το Ισραήλ ως φυσικούς συμ-
μάχους στην περιοχή της ανατο-
λικής Μεσογείου.
–Μία ημέρα μετά την πρώτη συ-
νεδρίαση του Στρατηγικού Δια-
λόγου Ελλάδας-ΗΠΑ μπορείτε
να μας πείτε τι χειροπιαστό φέρ-
νει στις σχέσεις των δύο χω-
ρών;

–Δύο μεγάλα πράγματα. Πρώτον,
την πιο επίσημη και βαθιά και ευ-
ρεία πλατφόρμα συζητήσεων που
είχαμε στις ελληνοαμερικανικές
σχέσεις για την επίτευξη των κοι-
νών συμφερόντων μας. Δεν τη χρη-
σιμοποιούμε μια φορά, αλλά θα συ-
νεχίσουμε και στο μέλλον. Συμβο-
λίζει το επίπεδο της αμερικανικής
στρατηγικής δέσμευσης με την Ελ-
λάδα ως σύμμαχο. Δεύτερον υπάρ-
χει μια σειρά από συγκεκριμένα
επόμενα βήματα και δράσεις που
η Ελλάδα συμφώνησε να αναπτύξει
σε καθένα από τους έξι πυλώνες
που είναι δομημένος ο Στρατηγικός
Διάλογος: Εμπόριο και επενδύσεις,
συνεργασία λαού με λαό, περιφε-
ρειακά ζητήματα, ασφάλεια και
άμυνα, ενέργεια και αντιτρομο-
κρατικές δράσεις. Σε κάθε ένα από
αυτά τα κλιμάκια συμφωνήσαμε
ορισμένα συγκεκριμένα πράγματα
που μπορούμε να κάνουμε μαζί.
Μια πιο έντονη συνεργασία από
αυτή που είχαμε στο παρελθόν.
–Η άμυνα είναι ο πιο σταθερός
και ανθεκτικός πυλώνας της ελ-
ληνοαμερικανικής σχέσης. Πώς
θα εξελιχθεί στο εξής; Πιθανώς
με πολυετή συμφωνία για τη
χρήση της Βάσης της Σούδας ή
μέσω μια στενότερης συνεργα-
σίας σε άλλα πεδία όπως η τε-
χνολογία; Ποιες είναι οι δυνα-
τότητες παροχής βοήθειας την
Ελλάδα μέσω προγραμμάτων
FMS;

–Ήδη έχουμε πολύ εύρωστη
αμυντική συνεργασία με την Ελ-
λάδα για δεκαετίες. Η Ελλάδα είναι
ένας φανταστικός σύμμαχος. Υπο-
στηρίζει τις αμερικανικές αποστο-
λές στην περιοχή. Νομίζω ότι γνω-

ρίζετε την επιχείρηση Atlantic Re-
solve. Drones επιχειρούν από διά-
φορα μέρη στην Ελλάδα. Προφανώς
η Λάρισα και η Σούδα έχουν εξέ-
χουσα σημασία για εμάς. Και σε
άλλες τοποθεσίες οι Έλληνες σύμ-
μαχοί μας έχουν συνεισφέρει ση-
μαντικά στις επιχειρήσεις ΝΑΤΟ
και ΗΠΑ. Αναζητούμε κάποιους
ρεαλιστικούς τομείς όπου θα μπο-
ρούσαμε να αυξήσουμε τον συν-
τονισμό μας με την Ελλάδα. Δεν
θέλω να προκαταλάβω τη διαδικα-
σία για ορισμένα από τα τεχνικά
σημεία τα οποία αναφέρατε. Πρώ-
τον, απλώς θα πω ότι υπάρχει πο-
λιτική βούληση από τις ΗΠΑ και
την Ελλάδα, για να χτίσουμε πάνω
στην υφιστάμενη συνεργασία μας.
Και, δεύτερον, η γεωγραφία της
Ελλάδας επιτρέπει την ανάπτυξη
μιας αμυντικής συνεργασίας που
είναι πραγματικά μοναδική σε αυτή
την περιοχή. Η βάση της Σούδας
έχει ένα βάθος που τη μετατρέπει
σε ένα πολύ ιδιαίτερο λιμάνι. Η γε-
ωγραφία της Ελλάδας μας επιτρέπει
να υποστηρίξουμε επιχειρήσεις
προβολής ισχύος σε όλο το εύρος
της ανατολικής Μεσογείου.
–Στις κοινές δηλώσεις των δύο
υπουργών ο κ. Πομπέο αναφέρ-
θηκε στο αμερικανικό ενδια-
φέρον για την Ελλάδα, αλλά επί-

σης στην Κυπριακή Δημοκρατία
και το Ισραήλ. Επρόκειτο για
την προαναγγελία συμμετοχής
των ΗΠΑ στη συγκεκριμένη τρι-
μερή;

–Ναι, αυτό ήταν. Είναι τρεις
πολύ ιδιαίτερες χώρες για τις ΗΠΑ,
διότι είναι σταθεροί, δημοκρατικοί,
δυτικοί σύμμαχοι σε μια περιοχή
που δεν βρίσκεις μεγάλο αριθμό
σταθερών, δημοκρατικών εταίρων.
Είναι φυσικό βήμα για τις ΗΠΑ να
εμβαθύνουν τη συνεργασία μας με
αυτές τις τρεις χώρες, καθώς υπάρ-
χει ήδη ένα σχήμα συνεργασίας
μεταξύ Ελλάδας, Κύπρου και Ισ-
ραήλ. Είναι μέρος της στρατηγικής
μας στην ανατολική Μεσόγειο να
ενισχύσουμε τον ρόλο των ΗΠΑ
στην περιοχή και ο πιο φυσικός
τρόπος είναι να αυξήσουμε την
επίσημη συμμετοχή μας σε αυτό
το σχήμα και ψάχνουμε τρόπους
να το κάνουμε τον επόμενο χρόνο.
Μπορούμε να εξερευνήσουμε πολ-
λά με αυτές τις τρεις χώρες. Η συ-
νεργασία μας δεν αποκλείει κανέ-
ναν, δεν στοχεύει σε κανέναν. Πρώ-
τον, είναι ένας φυσικός τρόπος να
αυξήσουμε τη συνεργασία μας στον
ενεργειακό τομέα. Όπως γνωρίζετε
η ανατολική Μεσόγειος είναι πλού-
σια σε φυσικούς πόρους και θέ-
λουμε να παίξει ρόλο στη διαφο-

ροποίηση πηγών ενέργειας. Δεύ-
τερον, έχουμε πολλά κοινά στην
πολιτική ασφαλείας με αυτά τα
τρία κράτη. Μοιραζόμαστε κοινή
στρατηγική άποψη. Και τρίτον είναι
ένας τρόπος να μπει ένα όριο στις
ιρανικές προσπάθειες να ανοίξουν
ένα παράθυρο στη Μεσόγειο μέσω
της Συρίας. Έχουμε αυξημένη ρω-
σική και κινεζική δραστηριότητα
στην περιοχή. Δεν νοείται εναντίον
κάποιου, αλλά είναι ένα πρακτικό
μέτρο συνεργασίας ανάμεσα σε
κράτη συγγενούς ιδεολογίας.

–Η Exxon/Mobil κάνει γεω-
τρήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ,
όπως άλλωστε και άλλες εται-
ρείες, ENI, TOTAL και Qatar Pe-
troleum. Η Τουρκία ισχυρίζεται
ότι αυτές οι γεωτρήσεις είναι
παράνομες. Μάλιστα, τον περα-
σμένο Φεβρουάριο απέκλεισε
την πρόσβαση εταιρείας (ΕΝΙ)
στο οικόπεδο 3. Μήπως αυτές
οι κινήσεις της Τουρκίας δημι-
ουργούν τριβές που θέτουν εμ-
πόδια στην εκμετάλλευση των
φυσικών πόρων στην ανατολική
Μεσόγειο; Θέτουν σε κίνδυνο
τις γεωτρήσεις;

–Το παρακολουθούμε και το
λαμβάνουμε πολύ σοβαρά υπόψη.
Η γραμμή μας ήταν πάντα σταθερή.
Η Κύπρος είναι μια κυρίαρχη χώρα.

Και όπως κάθε άλλη κυρίαρχη χώρα,
έχει πόρους τους οποίους μπορεί
να εκμεταλλευθεί. Ελπίζουμε ότι
η κυβέρνηση της Κύπρου θα το
κάνει με τρόπο που να είναι δίκαιος,
με τη συμμετοχή όλων. Αλλά τελικά,
αυτή είναι μια απόφαση για την
Κύπρο, τους ηγέτες της, τον λαό
της. Ξέρετε, στην πραγματικότητα
δεν υπάρχει κάποια συζήτηση που
πρέπει να γίνει. Γνωρίζουμε την
οπτική γωνία της Τουρκίας και η
οπτική γωνία της Τουρκίας είναι
μια μειοψηφία του ενός εναντίον
όλου του υπόλοιπου κόσμου. Ο
υπόλοιπος κόσμος έχει μια καθαρή,
ευθεία άποψη για την Αποκλειστική
Οικονομική Ζώνη της Κύπρου, βα-
σισμένη στο Διεθνές Δίκαιο. Πώς
θα το χειριστούν αυτό οι Κύπριοι;
Ελπίζω να τους συμπεριλάβουν
όλους. Δεν θέλουμε να δούμε την
εκμετάλλευση αυτών των πόρων
να γίνει εμπόδιο στην πολιτική
διαδικασία στο νησί. Ο κατάλληλος
τρόπος για τη στάση των ΗΠΑ σε
αυτό είναι να στείλει ένα πολύ κα-
θαρό μήνυμα προς όλους, περιλαμ-
βανομένων και ειδικά των Τούρκων,
όλων όσα μόλις ανέφερα. Επίσης,
δεν θα δούμε φιλικά κανενός είδους
παρενόχληση στα νερά της Κύπρου,
ειδικά όταν εμπλέκονται αμερικα-
νικά πλοία. Είδαμε τι συνέβη με

την ΕΝΙ, οπότε παρακολουθούμε
αυτά τα πράγματα πολύ προσεκτι-
κά. Πρέπει να πω ότι είμαστε ευ-
χαριστημένοι διότι οι τελευταίες
τουρκικές κινήσεις δεν ήταν τόσο
επιθετικές με δραστηριότητες που
είδαμε στις αρχές του χρόνου.
Υπάρχει ακόμα ένας λόγος, γιατί
όλα αυτά είναι σημαντικά και δεν
συνδέεται με την ανατολική Με-
σόγειο. Υπάρχουν και άλλα μέρη
στον κόσμο όπου κυρίαρχες χώρες
θέλουν να εκμεταλλευθούν τους
πόρους τους. Ίσως γνωρίζετε ορι-
σμένες κινήσεις που έχει κάνει η
Λαϊκή Δημοκρατία της Κίνας έναντι
της εκμετάλλευσης φυσικού αερίου
στα ανοιχτά των Φιλιππίνων και
σε άλλα μέρη. Είναι για εμάς εγγε-
νώς σημαντικό αυτό που συμβαίνει
στην Κύπρο, αλλά είναι επίσης κα-
θοριστικά σημαντικό ώστε να επι-
δειχθεί με κατάλληλο τρόπο προς
άλλους στον κόσμο, για να γνωρί-
ζουν ότι τα κυριαρχικά δικαιώματα
έχουν σημασία, το Διεθνές Δίκαιο
έχει σημασία και δεν είναι προς το
συμφέρον κανενός διαφορές ή συγ-
κρούσεις για τους φυσικούς πό-
ρους.
–Πιστεύετε ότι η ενέργεια μπορεί
να συμβάλει στην επίλυση του
Κυπριακού; Θα μπορούσε το ΝΑ-
ΤΟ να παίξει, επίσης, έναν ρόλο
στην κατεύθυνση της επανένω-
σης του νησιού, αλλά και στην
εγγύηση της ασφάλειάς του;

–Επιτρέψτε μου να υπερβώ αυτά
τα δύο ερωτήματα. Εμείς βλέπουμε
τη Κύπρο ως ένα δυτικό κράτος
σε μια στρατηγικά ευαίσθητη πε-
ριοχή που απαιτεί δέσμευση από
τη Δύση και από τις ΗΠΑ και άλ-
λους από τον δυτικό κόσμο, δι-
πλωματικά, οικονομικά, στρατη-
γικά. Διότι αν δεν εμπλακούμε
εμείς, θα το κάνουν άλλοι. Και αυτά
τα κενά συμπληρώνονται. Πιστεύω
ότι η σχέση με την Κύπρο πρέπει
να καλλιεργηθεί και οι ΗΠΑ κάνει
καλύτερη δουλειά απ’ ό,τι το πα-
ρελθόν. Φυσικά παραμένουμε δε-
σμευμένοι στην προσπάθεια για
διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία.
Νομίζω ότι το σημείο-κλειδί σε
αυτό είναι ότι αυτές οι συζητήσεις
συνεχίζονται για δεκαετίες. Και
δεν μπορούμε να καθυστερούμε
τη φυσική διαδικασία συνεργασίας
με την Κύπρο ως εταίρο και σύμ-
μαχο ή να κρατάμε τη μύτη μας
κλειστή ώσπου να καρποφορήσουν
οι άλλες προσπάθειες στο νησί. Ο
υπουργός Χριστοδουλίδης ήταν
εδώ πρόσφατα, υπογράψαμε μια
δήλωση προθέσεων. Συμβολικά,
αλλά και ουσιαστικά δείξαμε ότι
εμβαθύνουμε τη συνεργασία μας
στην ασφάλεια, τις αντιτρομοκρα-
τικές δράσεις, την πολιτική συ-
νεργασία κ.ά. Νομίζω ότι είναι
πολύ σημαντικό. Στέλνει μηνύματα
σε πολλούς παίκτες στην περιοχή
ότι παίρνουμε την Κύπρο σοβαρά
και σχεδιάζουμε να εμβαθύνουμε
την εμπλοκή μας εκεί.

–Πιστεύετε ότι η συμφωνία των
Πρεσπών έπαιξε ρόλο για την
επίτευξη του Στρατηγικού Δια-
λόγου; Επίσης, ενισχύει την
ασφάλεια και τη σταθερότητα
στα Βαλκάνια; Στην Ελλάδα υπάρ-
χει μια έντονη συζήτηση για τα
οφέλη της συμφωνίας των Πρε-
σπών.

–Θεωρούμε τη συμφωνία των
Πρεσπών ως έργο δύο φίλων των
ΗΠΑ: Την Ελλάδα και τη Μακεδο-
νία, είμαστε στις ΗΠΑ, θα μου επι-
τρέψετε να το πω αυτό (σ.σ. τη
λέξη Μακεδονία). Δύο δημοκρα-
τικά εκλεγμένες κυβερνήσεις απο-
φάσισαν να προχωρήσουν. Ήμα-
σταν υποστηρικτικοί. Ο ρόλος μας
δεν είναι να γράψουμε αυτή τη
συμφωνία, δεν είναι να σφραγί-
σουμε αυτή τη συμφωνία, αλλά
αφού οι κυβερνήσεις αποφάσισαν
να προχωρήσουν σε αυτή και δεί-

χνουν τη βούληση και νομίζω ότι
οι λαοί έδειξαν τη βούλησή τους,
να σταθεροποιήσουν την περιοχή
και να δουν τις χώρες των Βαλκα-
νίων να κινούνται προς τη Δύση,
φυσικά θα έχουμε υποστηρικτική
στάση. Από την ελληνική πλευρά
της εξίσωσης πιστεύω ότι η συμ-
φωνία αυτή μας έδειξε δύο πράγ-
ματα: Πρώτον, μας επικύρωσε τη
θέση μας για τη στρατηγική επέν-
δυσή μας στην Ελλάδα: Ότι η Ελ-
λάδα είναι μια ηγέτιδα χώρα. Και
έχει τη δυνατότητα να εξαγάγει
σταθερότητα. Απαιτούσε ηγεσία
να αντιμετωπίσεις αυτές τις επι-
κρίσεις στο εσωτερικό και αλλού
και να φτάσεις σε μια συμφωνία
για ένα θέμα που αψηφούσε τη
λύση για πάρα πολύ μεγάλο χρο-
νικό διάστημα. Δεύτερον μας έδω-
σε μια χροιά δημιουργικότητας
από την πλευρά της ελληνικής δι-

πλωματίας, ξεκινώντας πρώτα και
κυρίως από τον πρώην υπουργό
Εξωτερικών Νίκο Κοτζιά. Πρέπει
να του αναγνωρισθεί το σύνολο
της προσπάθειάς του σε αυτή τη
διαδικασία. Θα αφήσουμε στους
Έλληνες και τους Μακεδόνες να
αποφασίσουν τη μοίρα αυτής της
συμφωνίας, για να συζητήσουν
για τις διάφορες προβλέψεις της
σε κάποια θέματα. Αλλά είμαστε
υποστηρικτικοί σε αυτό που βλέ-
πουμε ως στόχο, δηλαδή να απο-
μακρυνθούν τα σημεία τριβής ανά-
μεσα σε αυτές τις δύο χώρες, ώστε
η Μακεδονία να κινηθεί προς τη
Δύση. Με αυτό τον τρόπο το απο-
τέλεσμα θα είναι καλό για την Ελ-
λάδα. Έτσι θα μπορέσετε να ασχο-
ληθείτε με τις προκλήσεις στο νό-
τιο σύνορό σας, το θαλάσσιο. Και
να αφιερώσετε τους πόρους και
τις προσπάθειές σας εκεί. Τα στα-

θερά Βαλκάνια είναι καλά για την
Ελλάδα για πολλούς λόγους. Ένας
από αυτούς που δεν συζητείται
συχνά, είναι ότι η περιοχή στα βό-
ρειά σας, η Μακεδονία (σ.σ. η
ΠΓΔΜ), είναι μια φυσική επέκταση
της ελληνικής οικονομικής ενδο-
χώρας. Αυτό συνδέεται και με ό,τι
συζητούσαμε νωρίτερα για τη Θεσ-
σαλονίκη. Υπάρχουν αρκετές χώ-
ρες που χρησιμοποιούν πολύ αφύ-
σικες γραμμές ανεφοδιασμού, εξα-
γωγών και εισαγωγών, προς τα λι-
μάνια της Αδριατικής. Με τη λύση
του ονοματολογικού θα μπορέσουν
να κοιτάξουν προς ελληνικά λι-
μάνια. Έτσι θα μπορείτε να δείτε
μια μετρήσιμη αύξηση στην πε-
ριφερειακή οικονομική ηγεσία,
αλλά και τις συνδεδεμένες με αυτή,
δραστηριότητες. Πρόκειται για
κάτι που θέλουμε, επίσης, να εν-
θαρρύνουμε.

Πιέζουμε την Τουρκία 
να μην αγοράσει S-400

–Η Ελλάδα έχει πολυετείς διαφορές με την Τουρκία. Σε μια περίοδο που
η Ουάσιγκτον και η Άγκυρα περνούν μια ταραχώδη φάση στη σχέση
τους θα μπορούσε η Ελλάδα να υποκαταστήσει μέρος του ρόλου που
διαδραματίζει στην περιοχή η Τουρκία ως πάροχος ασφαλείας;
–Θα το απαντούσα με δύο τρόπους. Πρώτον θα αναγνώριζα ότι οι
σχέσεις των ΗΠΑ με την Τουρκία είναι δύσκολες αλλά κρίσιμες. Ο ρό-
λος που παίζει η Τουρκία στη Μέση Ανατολή υποστηρίζοντας τις προ-
σπάθειές μας εναντίον του Ισλαμικού Κράτους, η θέση του Ιντσιρλίκ,
η συνεργασία μας στον τομέα επιβολής του νόμου ως σύμμαχος στο
ΝΑΤΟ. Μας είναι πραγματικά απαραίτητη. Αλλά είναι μια δύσκολη
σχέση και προσπαθούμε να ξεπεράσουμε ορισμένα ζητήματα, από
τον πάστορα Μπράνσον που χαρήκαμε πολύ να τον δούμε να απε-
λευθερώνεται και τους πυραύλους S-400 για τους οποίους πιέζουμε
τους Τούρκους να μην τους αγοράσουν. Εργαζόμαστε ώστε να δημι-
ουργήσουμε ένα modus vivendi με τους Τούρκους στη βορειοδυτική
Συρία. Το δεύτερο πράγμα που θα πω είναι ότι η Ελλάδα έχει ένα
στρατηγικό ρόλο να διαδραματίσει. Δεν θα το περιέγραφα ως κάτι
που πρέπει να νοείται ως αντικατάσταση της Τουρκίας. Το εύρος δυ-
νατοτήτων της ελληνοαμερικανικής στρατηγικής συνεργασίας δεν
έχει αναπτυχθεί επαρκώς και αξίζουν μεγαλύτερη επεξεργασία τόσο
από τη δική μας, όσο και τη δική σας οπτική συμφερόντων.

Υποστηρικτική η στάση για συμφωνία Πρεσπών

Δεν μπορούμε 
να καθυστερούμε 
τη φυσική διαδικασία
συνεργασίας 
με την Κύπρο ή 
να κρατάμε τη μύτη μας
κλειστή ώσπου 
να καρποφορήσουν 
οι άλλες προσπάθειες
στο νησί.

Βλέπουμε την Κύπρο 
ως ένα δυτικό κράτος
σε μια στρατηγικά
ευαίσθητη περιοχή 
που απαιτεί δέσμευση
από τη Δύση και 
από τις ΗΠΑ, 
διπλωματικά, 
οικονομικά 
και στρατηγικά.

Είναι για εμάς εγγενώς σημαντικό αυτό που συμβαίνει στην Κύπρο, αλλά είναι επίσης καθοριστικά σημαντικό, ώστε να
επιδειχθεί με κατάλληλο τρόπο προς άλλους στον κόσμο για να γνωρίζουν ότι τα κυριαρχικά δικαιώματα έχουν σημα-
σία, λέει ο Γουέλς Μίτσελ στην «Κ».
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Των ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ
και ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σε, αν μη τι άλλο, καθόλου ιδανικές
συνθήκες αναμένεται να λάβουν
χώρα οι συναντήσεις της Τζέιν Χολ
Λουτ με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη
και τον Μουσταφά Ακιντζί. Το πε-
ριβάλλον και στις δύο πλευρές, πέ-
ριξ του εσωτερικού πολιτικού σκη-
νικού, αλλά και όχι μόνο εφόσον
υπάρχουν συγκεκριμένοι παρά-
γοντες που επηρεάζουν το Κυπρια-
κό, χαρακτηρίζεται ως τοξικό από
πολιτικές πηγές αμφότερα. Από τη
μία η απαγκίστρωση του ΑΚΕΛ από
την κοινή ως τώρα πορεία με τον
Νίκο Αναστασιάδη δημιουργεί πο-
λιτικές παρενέργειες ως προς την
ενότητα εντός του Κυπριακού, και
για την ώρα διαφαίνεται πως το
μόνο που αναμένεται είναι ν’ ανε-
βούν οι τόνοι και να υπάρχει σφο-
δρή κριτική προς το πρόσωπο του
Προέδρου της Δημοκρατίας σε κάθε
κίνηση που αφορά το εθνικό ζή-
τημα. Από την άλλη πλευρά, είναι
γνωστή η αντιπολιτευτική δυνα-
μική που έχει αναπτυχθεί στα Κα-

τεχόμενα προς το πρόσωπο του Μ.
Ακιντζί, με δυνάμεις που προσω-
ποποιούνται κυρίως στον Κουντρέτ
Οζερσάι και βάλλουν διαρκώς εναν-
τίον των κινήσεων του πρώτου, με
την Τουρκία να είναι, επίσης, σε
διάσταση μαζί του.

Η μεγάλη εικόνα συμπληρώνεται
με την πίεση που δέχεται η ε/κ
πλευρά για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ, τα απο-
τελέσματα της γεώτρησης της Ex-
xonMobil, τα οποία θα μπορούσαν
να προσδώσουν στην ε/κ πλευρά
ένα διαπραγματευτικό χαρτί, ικανό
να αλλάξει τις δυναμικές στη συ-
ζήτηση με την Τουρκία, τη ρωσική
διάσταση εσχάτως, αλλά και τις κι-
νήσεις αυτές καθαυτές της Τουρ-
κίας που έχει και εσωτερικές εκλο-

γές. Τις οποίες επικαλούνται Τούρ-
κοι αξιωματούχοι ως σημείο ανα-
φοράς, όπως και τις πιθανές εκλογές
μέσα στο 2019 στην Ελλάδα. Αυτά
μαζί με το ότι αναμένεται ένα του-
λάχιστον χρονικό εύρος για τους
όρους αναφοράς, εκτιμάται ότι με-
τατοπίζουν παράλληλα και το πα-
ράθυρο των εξελίξεων.

Πολιτικό περιβάλλον 
Στο εσωτερικό πολιτικό μέτωπο,

τόσο ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
όσο και ο Μουσταφά Ακιντζί αν-
τιμετωπίζουν συγκεκριμένα προ-
βλήματα. Το ΑΚΕΛ, μετά από όσα
έχουν γίνει, δεν δείχνει καμία πρό-
θεση να επιστρέψει στην ομάδα
Κυπριακού εκτός κι αν κάνει κινή-

σεις ο Αναστασιάδης για να πείσει
το κόμμα της αριστεράς πως εκείνο
που επιδιώκει είναι μόνο η λύση
στο πλαίσιο της Διζωνικής, Δικοι-
νοτικής Ομοσπονδίας και τίποτα
άλλο. Πηγές από το ΑΚΕΛ είπαν
στην «Κ» πως έτσι κι αλλιώς, όπως
έχουν σήμερα τα δεδομένα και βά-
σει των όσων λένε οι δύο πλευρές,
είναι ελάχιστα τα περιθώρια συ-
νεννόησης ακόμη και πάνω σε αυ-
τούς τους όρους αναφοράς. Δεδο-
μένο που αν γίνει πραγματικότητα,
μας φέρνει στο τι θα πράξει ο γ.γ.
των Η.Ε. μετέπειτα. Την ίδια ώρα,
όμως, στη Λευκωσία καλά κρατεί
η συζήτηση στο παρασκήνιο για
το αν το πλαίσιο λύσης Διζωνικής,
Δικοινοτικής Ομοσπονδίας μπορεί

να λειτουργήσει ή αν θα δημιουρ-
γήσει προβλήματα που θα έχουν
σαν άμεσο αποτέλεσμα τη μη λει-
τουργικότητα του κράτους, αλλά
και θα δώσουν το δικαίωμα ακόμη
και για κατάρρευση μετά από πι-
θανή λύση.

Συζήτηση που ξεκίνησε με την
αποκέντρωση της ομοσπονδίας
και οδηγεί και σε πιθανά άλλα πλαί-
σια λύσης, που με τη σειρά τους
επέφεραν και τη ρήξη Αναστασιά-
δη-ΑΚΕΛ, αν και ο Πρόεδρος δη-
λώνει επίμονα την προσήλωσή του
σε λύση Διζωνικής, Δικοινοτικής
Ομοσπονδίας. Εκείνο που πρέπει,
ωστόσο, να γίνει αντιληπτό είναι
το γεγονός πως κάθε άλλο πλαίσιο
λύσης, και εν προκειμένω εκείνο

ή των δύο κρατών ή η συνομο-
σπονδία, έχει για την ώρα ένα επί-
πεδο ανάγνωσης: Αν θα γίνει απο-
δεκτό από την Ε.Ε. Στην πραγμα-
τικότητα είναι σθεναρή η αντίδρα-
ση εντός Ευρώπης για πιθανές, άλ-
λες λύσεις του Κυπριακού, οπότε
η συζήτηση φτάνει σε επίπεδο σε-
ναρίου και μόνο. 

Μικρό καλάθι
Ο Μουσταφά Ακιντζί έχει δη-

λώσει πως δεν επιστρέφει σε συ-
νομιλίες στο αεροδρόμιο Λευκωσίας
και την ίδια ώρα έχει καταγραφεί
και η δική του διάσταση απόψεων
με την Τουρκία. Η κ. Λουτ αναμέ-
νεται να κάνει τη δική της κίνηση
η οποία θα αφορά κατά πάσα πι-

θανότητα καταγραφή των θέσεων
των πλευρών ή και κοινό ανακοι-
νωθέν που θα τονίζει το πού στέκει
η κάθε πλευρά. Πιθανότατα εκτι-
μούν πηγές ν’ αναδυθεί και πρό-
ταση για εξέταση των όρων και
επανέναρξη συνομιλιών εντός χώ-
ρας για συμφωνία σε αυτούς και
έπειτα μετάβαση σε διάσκεψη,
όπως εκτιμούν πηγές. «Ο γ.γ. των
Η.Ε. θα θέλει ένα ασφαλές μονοπάτι
αν δεν υπάρξει συμφωνία στους
όρους» είπαν πηγές στην «Κ». Ωστό-
σο, από τις ίδιες πηγές τίθεται το
ερώτημα του αν τελικά οι νέες ιδέες
αφορούν και συζήτηση για ένα
άλλο πλαίσιο λύσης αν δεν υπάρξει
συμφωνία στους όρους αναφοράς.

Η απάντηση, όμως, σε αυτό το
ερώτημα σκοντάφτει αφενός στα
ψηφίσματα των Η.Ε. που ο ίδιος ο
κ. Γκουτιέρες δεν μπορεί ν’ αγνοή-
σει, αλλά και στο τι λέει η Ε.Ε. Στα
Κατεχόμενα την ίδια ώρα, ο δημο-
σιογράφος Σεφά Καράχασαν, μι-
λώντας στην «Κ», επισημαίνει τα
όσα δήλωσε ο Μεβλούτ Τσαβού-
σογλου αμέσως μετά τη συνάντησή
του με την κ. Λουτ: «Αναφέρθηκε
σε έναν διάλογο, στον οποίο όλοι
θα μπορούν να συνομιλήσουν με
όλους.

Αυτό είναι ένα σημαντικό μή-
νυμα», επισημάνει ο δημοσιογρά-
φος χωρίς, ωστόσο, να ερμηνεύει
μέσα σε ποια πλαίσια θα γίνει ο
ανοιχτός αυτός διάλογος. Την ίδια
ώρα, τα δικά του μηνύματα στέλνει
και ο «βουλευτής» Αμμοχώστου
του Ρεπουμπλικανικού Τουρκικού
Κόμματος (ΡΤΚ), Ασίμ Ακάνσοϊ.
«Θεωρώ ότι δεν έχουν γίνει κατα-
νοητά τα μηνύματα του κ. Γκου-
τιέρες προς τους Τ/κ και Ε/κ και
ότι το νησί παρασέρνεται σε ένα
μεγάλο αδιέξοδο, λόγω της περι-
πέτειας του παγκόσμιου κεφαλαίου
στο πεδίο του φυσικού αερίου και
την επιρροή των εγγυητριών δυ-
νάμεων» τονίζει και προσθέτει ότι
κατά την άποψή του ο Νίκος Ανα-
στασιάδης έχει «δηλητηριαστεί»
από το φυσικό αέριο.

«Το φυσικό αέριο προκάλεσε
μια τεχνητή ευχαρίστηση και συ-
νεπώς μια μεγάλη, ανεπανόρθωτη
ζημιά», επισημαίνει.

Εν μέσω τοξικής ατμόσφαιρας κατήλθε η Λουτ
Νίκος Αναστασιάδης και Μουσταφά Ακιντζί αντιμέτωποι με προβλήματα στο εσωτερικό και παράγοντες που μετατοπίζουν τις εξελίξεις

Όσο κι αν η Λευκωσία επιθυμεί η
συζήτηση για τα ενεργειακά να
μην μπλεχτεί με το Κυπριακό, αυτός
είναι ο παράγοντας πάνω στον
οποίο θα μπορούσε να κερδίσει
χρόνο η ε/κ πλευρά και παράλληλα
να αλλάξει τις δυναμικές της δια-
πραγμάτευσης. Πολιτικές πηγές
λένε πως ίσως θα μπορούσε να
είναι η καλύτερη στρατηγική εκ
μέρους του Προέδρου Αναστασιά-
δη, δηλαδή να κερδίσει χρόνο,
ώστε, να μάθει τα αποτελέσματα
της πρώτης γεώτρησης της Exxon-
mobil και να καθίσει με ένα ισχυρό
χαρτί στο τραπέζι της διαπραγμά-
τευσης. Σε περίπτωση, βέβαια, που
αυτά είναι τόσο θετικά όσο κυκλο-
φορεί στο παρασκήνιο ότι είναι.
Ωστόσο, το να κερδίσει κανείς χρό-
νο με την κ. Λουτ στη διαδικασία,
δεν θεωρείται εφικτό αυτή την
ώρα. Η διπλωμάτης, λένε άνθρωποι
με γνώση του παρασκηνίου, αφενός
δεν λέει πολλά, αφετέρου θέλει να
δει αποτελέσματα. «Εξού και έβαλε
η ίδια χρονοδιάγραμμα στον εαυτό
της αναφορικά με τη συμφωνία
ανάμεσα στις πλευρές έως το τέλος
του χρόνου πάνω στους όρους ανα-
φοράς», τονίζεται. Και μέσα σε
αυτό το πλαίσιο φέρεται να έχει
πει και στον Πρόεδρο Αναστασιάδη
πως κατανοεί τη βούληση για επα-
νέναρξη συνομιλιών από εκεί που
σταμάτησαν στο Κραν Μοντάνα,
αλλά ότι θέλει και δέσμευση πως
η διαδικασία εντός και πάλι χρο-
νοδιαγράμματος (που θεωρείται
δεδομένο πως θα βάλει) θα φτάσει
ώς το τέλος. Προκύπτει έτσι το
ερώτημα πώς θα μπορούσε να δε-
σμευτεί σε κάτι τέτοιο ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης εφόσον και διάσκε-
ψη να λάβει χώρα αν δεν μετακι-
νηθεί η Τουρκία από τις θέσεις της
για ασφάλεια-εγγυήσεις, τότε θα
αναγκαστεί η Κυπριακή Δημοκρα-
τία να υποχωρήσει κάτι που δεν
υπάρχει σε καμία των περιπτώσεων

ως σκέψη αυτή την ώρα. Εξού και
οι εντός Κύπρου συνομιλίες μετά
από εξέταση των όρων αναφοράς
για τη συμφωνία σε αυτούς, θεω-
ρούνται από πηγές η καλύτερη διέ-
ξοδος.

Τ/κ ερωτήματα 
Επιστρέφοντας στα λεγόμενα

Ακάνσοϊ, ο ίδιος υποστηρίζει ωστό-
σο πως στο σημείο που έχουν φτά-
σει σήμερα οι εξελίξεις, υπάρχουν
βασικά ερωτήματα.

• Οι δύο πλευρές παραμένουν
προσκολλημένες στις παραμέτρους
του ΟΗΕ και έτοιμες ν’ αποδεχθούν
τον οδικό χάρτη που ενδέχεται να
προτείνει η κ. Λουτ; Συμφωνούν
στις συγκλίσεις που επιτεύχθηκαν
μέχρι σήμερα; 

• Είναι έτοιμες να μετατρέψουν
σε στρατηγική συμφωνία το Πλαί-

σιο Γκουτιέρες, το οποίο φέρει την
ημερομηνία της 30ής Ιουνίου; Ναι
ή όχι; 

«Η τ/κ ηγεσία είναι έτοιμη να
απαντήσει με θετικό τρόπο αυτά
τα τέσσερα ερωτήματα. Πρόκειται
για ένα τεστ πίστης και αποφασι-
στικότητας. Τη συγκεκριμένη στάση
και επιλογή των Τ/κ πρέπει να την
εκλάβουμε ως μια επιλογή απέναντι
στο (προαναφερόμενο) αδιέξοδο»,
απαντά ο ίδιος και στέλνει το μή-
νυμα ότι « η Κύπρος εισήλθε σε ένα
νέο ιστορικό σταυροδρόμι. Πρέπει
να αναλύσουμε με σωστό τρόπο
αυτήν την εξέλιξη και να λάβουμε
τις ορθές αποφάσεις. Χρειαζόμαστε
αυτό για ένα κράτος που θα βασί-
ζεται στην κοινή διοίκηση και στον
συνεταιρισμό. Οδεύουμε προς το
σημείο που τα λόγια θα είναι πε-
ριττά. Αύριο θα είναι πολύ αργά».

Πέραν των προαναφερόμενων και
νοουμένου πως το Κυπριακό είναι
και γεωστρατηγικό υπάρχουν συγ-
κεκριμένοι παράγοντες που δυ-
σκολεύουν τη διαδικασία. Η πρό-
σφατη παρέμβαση της Ρωσίας στο
ζήτημα ΝΑΤΟ στην Κύπρο, αφενός
λένε πηγές ήταν άκομψη αφετέρου
αποδειχτική της στάσης που κρατά
στο παρασκήνιο η χώρα αναφο-
ρικά με τη λύση του Κυπριακού.
Διπλωματικές πηγές υποστηρίζουν
πως η Ρωσία δεν έχει αλλάξει χρό-
νια τώρα στάση στο Κυπριακό και
επί της ουσίας δεν στέκει ακριβώς
στην επίσημη γραμμή της χώρας
που είναι εκείνη των ίσων απο-
στάσεων ανάμεσα στις πλευρές.

Το ρωσικό στοιχείο στην Κύπρο,
ωστόσο, το τελευταίο διάστημα
και μέσα στο πλαίσιο άλλης συζή-
τησης που αφορά την οικονομία,
βάλλεται από τις κινήσεις, οι οποίες
γίνονται μέσω της Κεντρικής Τρά-
πεζας. Νωρίτερα είδαν το φως της
δημοσιότητας και γενικότερες κι-
νήσεις απορωσοποίησης της Κύ-
πρου, με αποτέλεσμα να δημιουρ-
γηθεί ένα πλέγμα στο οποίο και
αντέδρασε τελικά άκομψα η Ρωσία
αλλά σε καίριο χρονικό σημείο για
το Κυπριακό. Υπάρχει όμως και η
εκ Τουρκίας ανάγνωση για το ζή-
τημα, η οποία συνδέεται και με τα
όσα πρόσφατα είπε ο Άντρος Κυ-
πριανού στην Άγκυρα. Ο Τούρκος
δημοσιογράφος Σεφά Καράχασαν,
ο οποίος παρακολουθεί τις εξελίξεις
στο Κυπριακό από την οπτική γω-
νία της Άγκυρας τόνισε ότι «ο Άν-
τρος Κυπριανού κατανοεί ότι η
τροπή των εξελίξεων είναι επικίν-
δυνη. Και η Ρωσία προέβη σε προ-
ειδοποιητικού χαρακτήρα δήλωση
για την Κύπρο. Θα πρέπει να υπο-
γραμμιστεί ξεκάθαρα ότι βήματα
που θα πραγματοποιηθούν με την
υποστήριξη των ΗΠΑ και του Ισ-
ραήλ θα πλήξουν όχι μονάχα την
ηγεσία του Νίκου Αναστασιάδη

αλλά τον ίδιον τον ε/κ λαό. Σε αυτήν
την περίπτωση η κερδισμένη πλευ-
ρά θα είναι η Ρωσία και η Τουρκία». 

Η ΟΥΝΦΙΚΥΠ
Το τι αναμένεται να συμβεί με

τη δύναμη της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στο
νησί θα διαφανεί τους επόμενους
μήνες, αλλά η πίεση αυξάνεται και
τα μηνύματα έχουν περάσει ήδη
στην ε/κ πλευρά. Η δύναμη είναι
από τις παλαιότερες στον κόσμο
και πλέον η διασύνδεση που γίνεται
αφορά την παρουσία της στην Κύ-
προ με την πρόοδο στο Κυπριακό.
Να διαφανεί δηλαδή, όπως λένε
οι πληροφορίες, πως όντως κατα-
γράφεται κινητικότητα ώστε σε
επόμενο στάδιο, όχι του Ιανουαρίου
οπότε και δεν φαίνονται αλλαγές
αλλά μέσα στο καλοκαίρι του 2019,
η κατάληξη των συνομιλιών και η
ανάδυση λύσης στο Κυπριακό να
συμπέσει με το θέμα της ΟΥΝΦΙ-

ΚΥΠ στην Κύπρο. Έτσι ένα ερώ-
τημα που γεννάται είναι το τι μέλει
γενέσθαι με τη Δύναμη αν δεν
υπάρξει κατάληξη στο Κυπριακό.

Αυτό δεν μπορεί να απαντηθεί
μετά βεβαιότητας, αλλά είναι ση-
μαντικό ότι στα Κατεχόμενα έγι-
ναν κινήσεις που αφορούν την
ΟΥΝΦΙΚΥΠ, με τελευταίο παρά-
δειγμα τα συμβαίνοντα στη Δένεια.
Από ε/κ πλευράς η παρεμπόδιση
των αγροτών είχε ως κινητήριο
μοχλό τον Κουντρέτ Οζερσάι σε
μια προσπάθεια όπως τονίζεται
αποσταθεροποίησης και αλλαγής
του στάτους κβο με τη δημιουργία
γκρίζων ζωνών. Η πίεση αυτή, χω-
ρίς φυσικά να προεξοφλεί ότι θα
λάβουν χώρα και άλλα γεγονότα,
αναμένεται ν’ αυξηθεί όταν θα
ανοίξει και πάλι η συζήτηση για
την ΟΥΝΦΙΚΥΠ αρχής γενομένης
τον ερχόμενο Ιανουάριο αλλά με
άξονα το καλοκαίρι. 

Τον δικό του ρόλο παίζει ο παράγων χρόνος Οι άλλες αιτίες πίεσης

«Είναι έτοιμες να μετατρέψουν σε στρατηγική συμφωνία το Πλαίσιο Γκουτιέ-
ρες, το οποίο φέρει την ημερομηνία της 30ής Ιουνίου; Ναι ή όχι;» είναι το
ερώτημα του Ασίμ Ακάνσοϊ.

Αναστασιάδης και Ακιντζί αναμένεται να αντιμετωπίσουν ολοένα και περισσότερη πίεση από το εσωτερικό μέτωπο.

Διπλωμάτες λένε πως η πρόοδος στο Κυπριακό θα συμπέσει με το μέλλον
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, το καλοκαίρι του 2019.

<<<<<<

«Ο γ.γ. των Η.Ε. θα θέλει
ένα ασφαλές μονοπάτι,
αν δεν υπάρξει συμφω-
νία στους όρους».
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Από τον Μάιο οπότε και ανακοινώ-
θηκε ότι η Τζέιλ Λουτ θα είναι η
απεσταλμένη του γ.γ. των Η.Ε. για
το Κυπριακό, πολιτικοί και αξιω-
ματούχοι στην Κύπρο αλλά και στο
εξωτερικό είχαν ένα σκοπό. Να
«διαβάσουν» πίσω από το όνομα
και το καθόλα εντυπωσιακό βιο-
γραφικό ώστε να προσπαθήσουν
ν’ αποκρυσταλλώσουν τη στάση
την οποία θα κρατούσε η διπλω-
μάτης. Ο σκοπός αυτός ελαχίστως
επετεύχθη εφόσον πολύ σύντομα
έγινε κατανοητό πως δεν είχαμε
να κάνουμε με έναν ακόμη τεχνο-
κράτη που δύναται να διαβλέπει
ακόμη και ευθυγράμμιση των πλα-
νητών προκειμένου να λυθεί το Κυ-
πριακό. Το άκρως αντίθετο. Το ότι
μέχρι στιγμής κανείς στη δημόσια
σφαίρα της Κύπρου δεν γνωρίζει
το ηχόχρωμα της φωνής της, πόσο
μάλλον τις σκέψεις της για την πο-
ρεία του εθνικού θέματος, είναι
μόνο η κορυφή του παγόβουνου. 

Η διαφορετική
Παράλληλα με τα πλαίσια συ-

ζήτησης για εξεύρεση λύσης στο
Κυπριακό, κινούνται και τα στατι-
στικά που συνοδεύουν το εθνικό
θέμα. Ο Έσπεν Μπαρθ Αϊντε ήταν
ο 27ος απεσταλμένος των Η.Ε., σε
μια μακρά λίστα ονομάτων που άλ-
λοτε αποδείχθηκε ελπιδοφόρα, άλ-

λοτε προκάλεσε εντάσεις και άλλοτε
αδιαφορία. Κι από διπλωματικής
πλευράς να προχωρήσει κανείς
στην ανάγνωση του Κυπριακού,
είναι κοινό μυστικό η ατάκα ανά-
μεσα στους πρέσβεις στη Λευκωσία,
πως πιθανότατα (κάτι που ίσχυσε
απόλυτα στα 44 χρόνια που πέρα-
σαν) ο επόμενος πρέσβης θα είναι
εκείνος που θα βιώσει τη λύση του
Κυπριακού. Η Τζέιν Λουτ επέρχεται
ως η 28η απεσταλμένη, ακόμη και
οι παλαιότεροι όμως του Κυπριακού
δυσκολεύονται να θυμηθούν ανά-
λογη περίπτωση διπλωμάτη. Το
ίδιο και πρέσβεις οι οποίοι ήδη ήξε-
ραν το ποιόν της κ. Λουτ. Εσωστρε-
φής, σοβαρή και με γνώσεις είναι
τα τρία βασικά χαρακτηριστικά
που τη διέπουν και διαπερνούν
αξιωματούχους από το Προεδρικό
και την κυβέρνηση μέχρι τα πολι-
τικά κόμματα σε μια σπάνια σύμ-
πτωση απόψεων μεταξύ πολιτικών
όντων. «Είναι διαφορετική, αυτό

είναι το πλέον βέβαιο. Δεν είναι
τυχαίο πως ενώ έχει λάβει χώρα
αριθμός συναντήσεων ανάμεσα
στις πλευρές, δεν έχει διαρρεύσει
το παραμικρό. Είναι σφίγγα», είπε
στην εφημερίδα αρμόδια πηγή. 

Βαρύ βιογραφικό 
Το βιογραφικό της είναι σημαν-

τικό, γιατί με λίγα λόγια σε αυτό δε-
σπόζουν θέσεις-κλειδιά με την ίδια
επικεφαλής, στο πλαίσιο της αμε-
ρικανικής διοικητικής και στρατιω-
τικής μηχανής. Αναφέρουμε ενδει-
κτικά μόνο ότι υπηρέτησε ως βοηθός
υπουργός Εσωτερικής Ασφάλειας
των ΗΠΑ από το 2009 έως το 2013,
επί Ομπάμα, ενώ έφτασε να γίνει
γνωστή στην Κύπρο όταν ο γ.γ. των
Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέρες της έδωσε
ρόλο στο Κυπριακό, καθώς κρατούσε
η κ. Λουτ τη θέση του βοηθού γ.γ.
στη Στήριξη της Ειρήνευσης και
πιο πριν αυτή του βοηθού γ.γ. ΟΗΕ
για τις Ειρηνευτικές Αποστολές.
Από το 1991 έως το 1994 είχε τη δι-
εύθυνση του γραφείου Ευρωπαϊκών
Σχέσεων στο Συμβούλιο Εθνικής
Ασφαλείας των ΗΠΑ, με τη συμμε-
τοχή σε διάφορα Σώματα που είτε
πρόσκεινται στον στρατό είτε στο
λεγόμενο cyber security να αλλη-
λεπικαλύπτουν η μία την άλλη. Η
δε επαφή της με την τεχνολογία,
το διαδίκτυο και την ασφάλεια σε
αυτό είναι και ο λόγος που έγινε ευ-
ρύτερα γνωστή σε ευρωπαϊκές πρω-

τεύουσες. Όπως και το ότι πρεσβεύει
γύρω από το ζήτημα. Κατά τη διάρ-
κεια ομιλίας της στην Αμερικανική
Ακαδημία του Βερολίνου, προέβη
σε μια προφητεία θα έλεγε κανείς,
η οποία συζητήθηκε έντονα. «Το
ίντερνετ είναι τώρα ανοιχτό. Ίσως
να μην παραμείνει για πάντα έτσι»,
είπε, δίνοντας το περίγραμμα της
ασφάλειας που απαιτείται και που
αυτή δεν αποτελεί φυσικό δικαίωμα
του κράτους το οποίο έχει με τη
σειρά του την ευθύνη της ασφάλειας
των πολιτών. Η κ. Λουτ, μητέρα
τριών παιδιών, κόρη της Αντέλ και
του Τζον Φράνσις Χολ, είναι κάτοχος
διδακτορικού από το Stanford και
μεταδιδακτορικού από το George-
town, σύζυγος του αντισυνταγμα-
τάρχη Ντάγκλας Λουτ (ο οποίος όν-
τας στρατιωτικός υπήρξε σύμβουλος
του Προέδρου των ΗΠΑ Τζορτζ
Μπους το 2007 για το Ιράκ και το
Αφγανιστάν, ενώ έχει υπηρετήσει
και ως μόνιμος αντιπρόσωπος της

Αμερικής το ΝΑΤΟ) και σίγουρα δεν
είναι ο απεσταλμένος που έχουμε
συνηθίσει.  

Τα google glasses
Στο πρακτικό σκέλος της έφεσής

στην τεχνολογία, πέραν δηλαδή
των θεωριών και των διαπιστώσεων
προς την αύξηση της ασφάλειας
στον κυβερνοχώρο, έχει και εκείνη
ανησυχίες καθαρόαιμου πελάτη.
Αποτυπώνεται έτσι η κλήση της
αυτή στις συσκευές οι οποίες τη
συνοδεύουν σε κάθε ταξίδι, άσχετο
αν τις φορές που έχει κάνει την εμ-
φάνισή της στο προεδρικό της Λευ-
κωσίας, οι εμφανίσεις αυτές συνο-
δεύονται από φακέλους και χαρτιά
στα χέρια της. Αυτά σύμφωνα με
πληροφορίες, αποτελούν μέρος της
«ύλης» του Κυπριακού που της πα-
ραδόθηκε και πάνω στην οποία
δουλεύει χειρόγραφα, πριν τα πε-
ράσει στον υπολογιστή. Στον έναν
από τους δύο που φέρει μαζί της

σε κάθε ταξίδι, μαζί με τρεις φορ-
τιστές, το ipod της και τα δύο κινητά
τηλέφωνα. Υπήρξε δε και θαυμά-
στρια των Google glasses, από τους
λίγους ίσως ανά το παγκόσμιο εφό-
σον μιλάμε για ένα προϊόν που δεν
δούλεψε αγοραστικά. Ωστόσο η
επικοινωνία της δεν εξαντλείται
απλώς στον τεχνολογικό της εξο-
πλισμό. Εμπεριέχεται και στο χα-
ρακτήρα της το χάρισμα, το οποίο
εξωτερικεύεται με αέναες κινήσεις
των χεριών της την ώρα που απευ-
θύνεται σε κόσμο. Η παραστατι-
κότητα των κινήσεων αυτών, της
δίνουν μια αίσθηση εμπέδωσης
στον συνομιλητή, πως όσα λέει
ισχύουν και πως αν μη τι άλλο ξέρει
ποιο είναι το αντικείμενό της. Δεν
διατηρεί ωστόσο λογαριασμό ούτε
σε facebook ούτε σε Twitter, αλλά
αρέσκεται στην digital ανάγνωση
των εφημερίδων και όχι στο χαρτί,
εξού και είναι κυρίως αυτές οι εφαρ-
μογές στις οποίες περνά χρόνο. 

Το modus operandi
του Κυπριακού
στα χέρια της
Η Τζέιν Λουτ, από την οποία αναμένουν οι πλευρές το πώς θα
προχωρήσουν, έχει δει και ακούσει πάρα πολλά στην καριέρα της 

Υπήρξε δε και θαυμάστρια των Google glasses, από τους λίγους ίσως ανά το παγκόσμιο εφόσον μιλάμε για ένα προϊόν
που δεν δούλεψε αγοραστικά.

<<<<<<<

Εσωστρεφής, σοβαρή
και με γνώσεις είναι τα
τρία βασικά χαρακτηρι-
στικά που τη διέπουν
και διαπερνούν προεδρι-
κό, κυβέρνηση και
πολιτικά κόμματα.
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O ΑΛΕΚΟΣ ΜΑΡΚΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Χωρίς συνταύτιση του ΑΚΕΛ 
με τη λύση το σχέδιο δεν περνάει

Mόνο με κορύφωση της διαπραγμάτευσης η Τουρκία θα υποχρεωθεί να απαντήσει στα θέματα ασφάλειας 

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Είναι η Τουρκία που κερδίζει με
τον χρόνο και όχι εμείς. Θα έπρεπε
να θέλουμε μία διαπραγμάτευση
που να μπορεί να φτάσει στο απο-
κορύφωμά της, θέτοντας το τελικό
ερώτημα στην Τουρκία, αν θα απο-
σύρει ή όχι τα στρατεύματα εισβο-
λής, με ποιο τρόπο και πώς» λέει
σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Αλέ-
κος Μαρκίδης. Μιλάει για τη ρήξη
με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, αφή-
νοντας να εννοηθεί πως ο ρόλος
της διαπραγματευτικής ομάδας εί-
ναι διακοσμητικός, ενώ εκφράζει
τη διαφωνία του για τη ΝΑΤΟϊκή
εμπλοκή στη λύση αλλά και το
πόσο πιστεύει πραγματικά στην
αποκεντρωμένη ομοσπονδία. Σε
ό,τι έχει να κάνει με τις καταγγελίες
του Προέδρου ότι ο ίδιος έριξε τον
Γλαύκο Κληρίδη υπενθυμίζει ότι
το 2003 είναι ο Νίκος Αναστασιάδης
που στήριζε μέχρι το παρά πέντε
τον Γιαννάκη Ομήρου. 
–Αποχωρήσατε από τη διαπραγ-
ματευτική ομάδα από το 2016.
Έγινε όντως προσπάθεια από
τον Πρόεδρο να σας επαναφέρει; 

–Υπήρξε, αν μπορώ να το απο-
καλέσω, μια προσπάθεια εκ μέρους
του Προέδρου να επανέλθω πίσω
στην ομάδα. Αυτό έγινε υπό μορφή
προφορικής πρόσκλησης από γραμ-
ματέα σε γραμματέα και επακο-
λούθησε και μία υπενθύμιση με
ηλεκτρονικό μήνυμα από τον κ.
Παντελίδη. Όμως, κατά τη γνώμη
μου, αν επιθυμεί ο Πρόεδρος να
γίνει κάποιος μέλος μιας τέτοιας
ομάδας, χρειάζεται μία προσυνεν-
νόηση κατά πόσο δέχεται ή όχι και
κάτω από ποιους όρους δέχεται. 
–Κάποιοι διαφωνούν με την άρ-
νησή σας να παρευρεθείτε, κα-
θώς, όπως λένε, θα μπορούσατε
να αποτελέσετε ανάχωμα μπρο-

στά στα όσα ακούγονται περί
λύσης εκτός πλαισίου της ΔΔΟ… 

–Σημαίνει πως δεν ξέρουν πώς
λειτουργεί η συγκεκριμένη ομάδα
και τι συγκεκριμένες διασυνδέσεις
διατηρεί με τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας. 
–Πώς λειτουργεί δηλαδή η συγ-
κεκριμένη ομάδα;

–Το να είσαι μέλος μιας ομάδας
που αποτελείται από άλλα 15 πε-
ρίπου μέλη με το καθένα να έχει
τη δική του φιλοσοφία και πολιτική
άποψη για το κυπριακό πρόβλημα
καταδεικνύει πως δεν μπορείς να
επηρεάσεις πολλά πράγματα. Εκεί-
νο που μπορεί να έχει μία χρησι-
μότητα είναι η ευθεία επαφή με
τον Πρόεδρο, πρόσωπο με πρόσω-

πο, προκειμένου να του εξηγηθούν
απόψεις με λεπτομέρεια και ταυ-
τόχρονα να ακούσεις κι εσύ τις δι-
κές του απόψεις που μπορεί να μην
αποκαλύπτονται όλες προς τα έξω
με τις δηλώσεις που κάνει, διότι
οπωσδήποτε η θέση του είναι πολύ
λεπτή και δεν μπορεί να αποκαλύ-
πτει όλα όσα έχει υπόψη του. 
–Δεν θα μπορούσατε να του τα
πείτε στη διαπραγματευτική
ομάδα; 

–Συνεκλήθη αυτή η ομάδα υπο-
στήριξης του Προέδρου στις δια-
πραγματεύσεις, την ενημέρωσε ο
Πρόεδρος, αλλά η ομάδα ασφαλώς
δεν εξέφρασε γνώμες, εξ όσων προ-
έκυψε από δηλώσεις της κας Μαρ-
κουλλή, και μία ώρα αργότερα ο

κυβερνητικός εκπρόσωπος είπε
ότι έχουν κλειδώσει οι θέσεις μας
προς στην κα Λουτ για το θέμα των
όρων αναφοράς. Ασφαλώς δεν κλεί-
δωσαν λόγω της ομάδας και της
σύσκεψης. 
–Συνεπώς είναι διακοσμητικός
ο ρόλος; 

–Είχαμε δηλώσεις του Βίκτωρα
Παπαδόπουλου, ο οποίος είπε πως
ο ρόλος αυτής της ομάδας δεν είναι
πολιτικός, αλλά τεχνοκρατικός. Πρώ-
τη φορά άκουσα ότι θεωρούν στο
Προεδρικό την ομάδα τεχνοκρατική
και εγώ τεχνοκράτης δεν είμαι. 
–Έχετε επιχειρήσει να μιλήσετε
με τον Πρόεδρο προσωπικά; 

–Όχι. 
–Για ποιο λόγο;

–Ούτε εκείνος ούτε εγώ. Όσα
εισηγούμουν τα έχω γράψει και πι-
στεύω πως τα έχει διαβάσει. 
–Κάποιοι θεωρούν πως εσείς θα
μπορούσατε να τον επηρεάσετε. 

–Υπερεκτιμούν τις δυνάμεις μου
και τις ικανότητές μου να επηρεάσω
τον Πρόεδρο. Ο Πρόεδρος άλλαξε
μία ρητορική σε σχέση με το κυ-
πριακό πρόβλημα από το 2016.
Όταν αλλάζεις ρητορική κάποιο
σκοπό έχεις. Πιθανό να αλλάζεις
θέση ουσίας. Από τότε απευθύνεται
στην κοινή γνώμη με έναν τρόπο
διαφορετικό, τον οποίο εγώ αντε-
λήφθη και ο οποίος ενετάθη μετά
το Κραν Μοντάνα και για ένα με-
γάλο χρονικό διάστημα. 
–Στο Προεδρικό, πάντως, εκ-
φράζουν την ενόχλησή τους,
γιατί ενώ ο Πρόεδρος σάς κάλεσε
να παρευρεθείτε στο Κραν Μον-
τάνα και συνεπώς να πείτε την
άποψή σας, εσείς αρνηθήκατε. 

–Δεν μου είπε για το Κραν Μον-
τάνα είναι για το Μον Πελεράν.
Αυτή είναι άλλη ιστορία... 
–Έχει όμως σημασία…

–Σημασία έχει αν μπορεί κάποιος
να επηρεάσει. Και εκείνοι που μπο-
ρούν να επηρεάσουν είναι εκείνοι
που μπαίνουν μέσα στην πραγμα-
τική διαπραγμάτευση, όπως εκείνοι
που μπήκαν στο δείπνο του Κραν
Μοντάνα. Όσοι ήταν έξω από το
δείπνο επηρέαζαν τόσο όσο κι αν
ήταν στην Κύπρο και αυτές οι δια-
δόσεις θα ήταν καλό να σταματή-
σουν. 
–Συνεπώς δεν επηρέασαν; 

–Έκαναν κάτι όλοι όσοι ήταν
έξω συμπεριλαμβανομένου του Εθνι-
κού Συμβουλίου; Αφού είχε Εθνικό
Συμβούλιο μαζί του, από μένα τι
ήθελε; Απλώς τώρα λένε ότι με κά-
λεσαν στο Κραν Μοντάνα και αρ-
νήθηκα. Κάτι τέτοιο δεν έγινε και
δεν έχει σημασία με το αν πολιτικά
υπάρχει ορθός χειρισμός ή όχι.

Συμφωνώ απόλυτα 
με το να μειωθούν 
από την ομοσπονδία
τα πολυμελή όργανα,
ωστόσο, ποιος φόρτωσε
τόσο το κεντρικό κράτος;
Hταν με επιμονή 
του διαπραγματευτή 
του κ. Αναστασιάδη.

–Ο Αβέρωφ Νεοφύτου αναφερόμενος
και σε σας είπε πως βρισκόμαστε στο
πραγματικό σπίτι του Γλαύκου Κλη-
ρίδη…
–Γι’ αυτό θύμωσε πάρα πολύ ο
Πρόεδρος;
–Σας ενόχλησε ότι σας φωτογράφησε
ως τον άνθρωπο που έριξε τον Κλη-
ρίδη; 
–Είναι η ίδια στάση που τήρησε και
μετά τις εκλογές του 2003. Ποιος
φταίει που δεν βγήκε ο Γλαύκος
Κληρίδης; Φταίω εγώ λέει ο Νίκος
Αναστασιάδης; «Φταίει ο Μαρκί-
δης που έβαλε υποψηφιότητα» εί-
ναι το ρεφραίν. Οι αριθμοί, όμως,
μιλούν από μόνοι τους. Πώς θα αν-
τιμετώπιζε ο Γλαύκος Κληρίδης τη

σύμπραξη ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ; Ξέ-
χασαν όλοι φαίνεται ότι μέχρι το
παραπέντε ο κ. Αναστασιάδης
υποστήριζε την υποψηφιότητα
Γιαννάκη Ομήρου. Εγώ δεν εγκα-
τέλειψα ποτέ την πολιτική Κληρί-
δη, ούτε και είπα ότι ήταν λανθα-
σμένη.
–Την εγκατέλειψε ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης;
–Οι τελευταίες ενέργειες και δη-
λώσεις του δεν θα γίνονταν ποτέ
από τον Γλαύκο Κληρίδη. 
–Με τον Αβέρωφ Νεοφύτου και με
τον ΔΗΣΥ έχετε έρθει κοντά; 
–Ο Αβέρωφ Νεοφύτου έκανε ορι-
σμένες δηλώσεις με τις οποίες
συμφωνώ. 

–Πώς σχολιάζετε τα περί νατοϊκής
εμπλοκής στη λύση; Είναι μία θετική
εξέλιξη; 
–Το ΝΑΤΟ δεν εγγυάται μέλη του
εναντίον μελών του, αυτό είναι ξε-
κάθαρο από δηλώσεις που έγιναν
επανειλημμένα σχετικά με την πι-
θανότητα πολέμου μεταξύ Τουρ-
κίας - Ελλάδας. Άλλο να κάνεις
προσπάθεια να αποτρέψεις και
άλλο να εγγυηθείς. Τι σημαίνει να
εγγυηθείς; Πέραν όμως τούτου,
δεν θα πρέπει να αγνοείται πως αν
το ΑΚΕΛ δεν συνταυτιστεί με τη
μορφή λύσης, τότε το σχέδιο δεν
περνάει. 
–Ίσως έτσι να επιρριφθούν στο ΑΚΕΛ
οι ευθύνες του αδιεξόδου...

–Κάνουμε δηλαδή πολιτική για το
«μικρομάγαζο» όπως είπε ο Πρό-
εδρος; Τι σημαίνει να επιρρι-
φθούν ευθύνες; Είναι αυτό το ζη-
τούμενο;
–Θεωρείτε συνεπώς πως είναι πυ-
ροτέχνημα;
–Ένα από τα λάθη των τελευταίων
βδομάδων είναι αυτές οι επανει-
λημμένες δηλώσεις, οι οποίες δι-
ευρύνουν το χάσμα όχι μόνο μετα-
ξύ ελληνικής και τουρκικής κοινό-
τητας, αλλά και μεταξύ των πολιτι-
κών δυνάμεων της Κύπρου και κυ-
ρίως των δυνάμεων που με συνέ-
πεια και σταθερότητα υποστηρί-
ζουν τη μόνη εφικτή λύση, αυτή
της ΔΔΟ.

–Ο Πρόεδρος έχει πει ότι και ο
Τάσσος Παπαδόπουλος και ο
Γλαύκος Κληρίδης που ήταν δια-
φορετικής σχολής δεν κατάφε-
ραν να φτάσουν στην επίλυση
του Κυπριακού εξαιτίας της
αδιαλλαξίας της Τουρκίας. Ίσως
τελικά να μην εναπόκειται κα-
θόλου σε μας; 

–Είχε γίνει δημοψήφισμα το
2004. Ο Νίκος Αναστασιάδης ήταν
υπέρ του σχεδίου Ανάν, η ελληνική
κοινότητα είπε όχι, η τουρκική
κοινότητα ναι, η Τουρκία είπε ναι,
όπως και η Ελλάδα. Πώς αποδει-
κνύεται ότι η προσπάθεια επίλυσης
του Κυπριακού προσέκρουσε στην
Τουρκία όταν όλη η προσπάθεια
του κ. Κληρίδη κατέληξε στο σχέδιο
Ανάν 1, 2, 2,5, στο Σχέδιο Ανάν 3
επί Τάσσου Παπαδόπουλου και το
Σχέδιο Ανάν 5 το οποίο ο κ. Πα-
παδόπουλος μας είπε στο διάγγελ-
μά του ότι είναι καλύτερο από το
Σχέδιο Ανάν 3, αλλά πάλι δεν μας
κάνει, ενώ η Τουρκία και οι Τουρ-
κοκύπριοι είπαν πως τους κάνει.
Πως με αυτή τη διαδικασία που
έγινε τότε και διήρκησε τρία χρόνια
μπορεί να αποδειχθεί η τουρκική
αδιαλλαξία; Και πώς μπορεί να λεχ-
θεί ότι απέτυχε ο Γλ. Κληρίδης; 
–Θεωρείτε άδικη τη συνταύτιση
Τάσσου Παπαδόπουλου – Γλαύ-
κου Κληρίδη από τον Πρόεδρο; 

–Δεν θα χρησιμοποιήσω το επί-
θετο άδικο. Δεν είναι πολιτικά ορ-
θή.
–Γιατί; 

–Απέτυχε και ο ένας απέτυχε
και ο άλλος σύμφωνα με τον Πρό-
εδρο και άρα δεν λύνεται το Κυ-
πριακό; Φταίει η τουρκική αδιαλ-
λαξία άρα δεν λύνουμε το Κυπρια-
κό; Έχει διαζευκτική οδό από τις
συνομιλίες; Ακούσατε κάτι τέτοιο;

Επαναλαμβάνω: Πρέπει η διαπραγ-
μάτευση να φθάσει στο αποκορύ-
φωμά της, προκειμένου η Τουρκία
να υποχρεωθεί να απαντήσει επι-
τέλους για τα θέματα ασφάλειας.
Δέχεται να αποσύρει τα στρατεύ-
ματα εισβολής ή όχι;
–Η δική σας εκτίμηση με βάση
τα όσα λέγονται αυτή τη στιγμή
ποια είναι; Πώς προχωρούν τα
πράγματα; 

–Τα πράγματα δεν είναι εύκολα
νοουμένου ότι το θέμα της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ αιωρείται και θα υπάρξει
ένα κρίσιμο στάδιο εντός του 2019
κατά τον Ιούνη με τον Γενάρη
2020. Πιστεύω πως τον Γενάρη
του 2019 θα δοθεί ακόμα μία πα-
ράταση. Τα πράγματα θα φτάσουν
σε ένα κρίσιμο σημείο είτε τον
Ιούνιο 2019 είτε τον Γενάρη του
2020. 
–Θεωρείτε πως είναι διαφορε-
τική η γραμμή στο Κυπριακό
του ΔΗΣΥ από αυτήν του Προ-
έδρου;

–Δεν μου πέφτει λόγος να πω
κάτι τέτοιο. Όλα αυτά βγαίνουν
από δημόσιες δηλώσεις. Είναι θέμα
να ρωτήσετε τους ενδιαφερομέ-
νους. Εγώ γιατί να πω; 
–Επειδή πλέον έχετε μια πιο
στενή σχέση με τον ΔΗΣΥ. Δεν
υπήρξε μια σχετική επανασύν-
δεση από το σεμινάριο για τη
ΔΔΟ και μετά; 

–Με κάλεσαν να ενημερώσω
ένα σώμα το οποίο είχαν αποκα-
λέσει ως διευρυμένο πολιτικό γρα-
φείο, αλλά στο τέλος φαίνεται πως
πήρε διαστάσεις και γέμισε ολό-
κληρη αίθουσα και δεν πιστεύω
ότι όλοι ήταν μέλη του πολιτικού
γραφείου και εκεί εξήγησα τι είναι
ΔΔΟ. Δεν είπα τίποτα για τον Πρό-
εδρο ή κανέναν άλλο.

–Συζητείται λύση δύο κρατών
και συνομοσπονδίας; Γνωρίζετε
κάτι;

–Δεν θέλω να πιστέψω και δεν
πιστεύω ότι ο Πρόεδρος φλερτάρει
με λύσεις δύο κρατών, αυτή τη στιγ-
μή που μιλούμε, αλλά δεν ξέρω τι
συνέβη στην πρόσφατη συνάντηση
που είχε με τον κ. Τσαβούσογλου.
Από τα λεχθέντα, ο Τσαβούσογλου
μιλούσε και για συνομοσπονδία και
για λύση δύο κρατών και ο Πρόεδρος
έβαλε το θέμα της αποκεντρωμένης
ομοσπονδίας σε αυτή τη συνομιλία.
Αυτή η αντίδραση δεν ήταν αρκετά
αποφασιστική όσον αφορά τον απο-
κλεισμό της οποιασδήποτε άλλης
λύσης πέραν της ΔΔΟ. Δεν ήταν δη-
λαδή έντονη η απόρριψη προς τον
κ. Τσαβούσογλου, αλλά δεν μπορώ
να βγάλω συμπεράσματα από δια-
δόσεις που έγιναν εκ των υστέρων
και από τον ένα και από τον άλλο.
Ο ίδιος εις απάντηση των όσων απα-
ραδέκτων είπε ο κ. Τσαβούσογλου
ανέφερε πως μίλησε για αποκεν-
τρωμένη ομοσπονδία. Ήταν απάν-

τηση στιγμιαίας έμπνευσης; 
–Εσείς τι εκτιμάτε; 

–Το θέμα της αποκεντρωμένης
ομοσπονδίας πετάχτηκε μέσα στον
κυκεώνα της πολιτικής κατά τρόπο
αρκετά αμελέτητο, όπως αποδει-
κνύεται εκ των υστέρων. Εγώ για
παράδειγμα συμφωνώ με την απο-
κεντρωμένη ομοσπονδία εάν με
αυτή εννοούμε πως στο κεντρικό
κράτος μείνουν όσες εξουσίες είναι
απαραίτητες για την ενότητα του
ομοσπονδιακού κράτους και όλες
οι άλλες αρμοδιότητες αφεθούν στις
συνιστώσες πολιτείες. Αλλά δεν κα-
τάλαβα ποιες εξουσίες θέλει ο Πρό-
εδρος να μεταφερθούν, λέγοντας
αποκεντρωμένη ομοσπονδία, καθώς
δεν έβαλε τελεία στο θέμα αλλά είπε
πως θέλει να ακούσει απόψεις. Συμ-
φωνώ απόλυτα με το να μειωθούν
από την ομοσπονδία τα πολυμελή
όργανα, δηλαδή οι επιτροπές και τα
επιτροπάτα, με τα οποία την έχουμε
φορτώσει, ωστόσο ποιος φόρτωσε
τόσο το κεντρικό κράτος; Ήταν με
επιμονή του διαπραγματευτή του

κ. Αναστασιάδη. Όταν ήρθε στο
φως κάτι συγκεκριμένο ρώτησα τον
κ. Μαυρογιάννη για ποιο λόγο η εν
λόγω αρμοδιότητα να πάει στο κέν-
τρο και η απάντησή του ήταν πως
ήταν εντολές του Προέδρου. 
–Άρα ήταν επικοινωνιακό τέχνα-
σμα για να κερδίσουμε χρόνο; 

–Μα ποιος κερδίζει με τον χρόνο;
Είναι η Τουρκία που κερδίζει με τον
χρόνο και όχι εμείς. Θα έπρεπε να
θέλουμε μία διαπραγμάτευση που
να μπορεί να φτάσει στο αποκορύ-
φωμά της, θέτοντας το τελικό ερώ-
τημα στην Τουρκία, αν θα αποσύρει
ή όχι τα στρατεύματα εισβολής, με
ποιο τρόπο και πώς. Αν δεν αναγ-
καστεί η Τουρκία να δώσει μία συγ-
κεκριμένη απάντηση σε ένα τέτοιο
ερώτημα, βάζοντας κάτω δικαιολο-
γίες του τύπου ότι στην Κύπρο δεν
τα βρήκαμε ακόμα και οτι έχουμε
ακόμα να συζητήσουμε θέματα εδα-
φικού, αποκεντρωμένης ομοσπον-
δίας κτλ., τότε θα έχουμε νέα διαφυγή
της Τουρκίας από το κρίσιμο δίλημμα
που πάει πάνω της. Διότι αν θα κα-

ταρρεύσει και η νέα προσπάθεια
λύσης του Κυπριακού πρέπει να κα-
ταρρεύσει επί θέματος που έχουμε
εμείς 200% δίκαιο, όπως το αν και
πότε θα φύγουν τα στρατεύματα ει-
σβολής. 
–Σύμφωνα με τον Πρόεδρο εμείς
είχαμε δίκαιο στο Κραν Μοντάνα
με την αδιαλλαξία της Τουρκίας
να ευθύνεται για το ναυάγιο. Έχε-
τε άλλη εκτίμηση; 

–Όχι, δεν έχω καμία άλλη εκτί-
μηση. Δεν έχει κανένας λόγο να αμ-
φισβητεί αυτά που λέει ο Πρόεδρος
όσον αφορά το ναυάγιο των συνο-
μιλιών στον Κραν Μοντάνα, αλλά
αυτά που λέει ο Πρόεδρος δεν έγιναν
πιστευτά είτε στον ΟΗΕ είτε στην
Κομισιόν, άρα υπάρχει ένα έλλειμμα
αξιοπιστίας από την πλευρά μας.
Αυτό δεν είναι αποτυχία της πολι-
τικής να βρεθεί ένας αξιοπρεπής
συμβιβασμός. Είναι άλλου είδους
αποτυχία. Δεν είναι αποτυχία της
φιλοσοφίας να βρούμε λύση στο
πλαίσιο ΔΔΟ. Είναι άλλου είδους
αποτυχία. 

Οι ενέργειες Αναστασιάδη δεν θα γίνονταν ποτέ από τον Γλαύκο

Δεν πιστεύω πως ο Πρόεδρος φλερτάρει με δύο κράτη Πολιτικά λανθασμένη
ταύτιση Κληρίδη 
και Παπαδόπουλου

Ο Αναστασιάδης τηρεί μαζί μου τη στάση που τήρησε το 2003, ενώ πολλοί ξεχνούν ότι στήριζε μέχρι και το παραπέντε υποψηφιότητα Ομήρου, λέει ο κ. Μαρκίδης. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ενεργειακή ασφάλεια και αγωγός
Φυσικού Αερίου (Φ.Α.) EastMed,
θα είναι τα δύο βασικά θέματα της
επικείμενης τριμερούς Συνόδου
σε επίπεδο ηγετών, Κύπρου, Ελ-
λάδας και Ισραήλ που θα πραγμα-
τοποιηθεί στις 20 Δεκεμβρίου 2018
στην Μπερ Σεβά, μια πόλη των 194
χιλιάδων κατοίκων στο νότιο Ισ-
ραήλ. Τα θέματα ενέργειας ανέκα-
θεν ήταν ψηλά στην ατζέντα της
τριμερούς με το Ισραήλ, είναι η
πρώτη φορά όμως που προβάλλον-
ται τόσο έντονα από τα ενδιαφε-
ρόμενα κράτη και δεν είναι τυχαίο.
Οι ενεργειακοί πόροι αναμένεται
ότι θα βρεθούν στο επίκεντρο της
τριμερούς και για ένα άλλο σημαν-
τικό λόγο.

Η επόμενη Σύνοδος θα αποτε-
λέσει την απαρχή διεύρυνσης των
τριμερών συνεργασιών που έχουν
οικοδομηθεί στη περιοχή,  με τη
συμπερίληψη και άλλων δυτικών
κρατών με ισχυρά συμφέροντα
στην ανατολική Μεσόγειο. Η αρχή
θα γίνει με τις Ηνωμένες Πολιτείες
Αμερικής, οι οποίες θα αποτελέσουν
το τέταρτο μέρος της τριμερούς με
Ισραήλ. Η μετατροπή της τριμερούς
σε τετραμερή έχει κλείσει και αυτό
που απομένει είναι η επισημοποί-
ηση. Κάτι που θα γίνει στην Μπερ
Σεβά του Ισραήλ, την ερχόμενη Τε-
τάρτη. Η παρουσία των ΗΠΑ ανα-
κοινώθηκε στην Ουάσιγκτον μετά
τη συνάντηση του Αμερικανού
ΥΠΕΞ Μάικ Πομπέο και του Έλληνα
αναπληρωτή ΥΠΕΞ Γιώργου Κα-
τρούγκαλου. Στο κοινό ανακοινωθέν
αναφέρεται μεταξύ άλλων πως «η
Ελλάδα συζήτησε τις τριμερείς της
συμπράξεις στην ανατολική Με-
σόγειο και οι Ηνωμένες Πολιτείες
εξέφρασαν το ενδιαφέρον τους για
την αύξηση της υποστήριξής τους,

στον τριμερή διάλογο Ελλάδας-Ισ-
ραήλ-Κύπρου, όπου έχουν προ-
σκληθεί». Με βάση της πληροφορίες
που υπάρχουν η είσοδος των ΗΠΑ
θα συμπεριλαμβάνεται στη Διακή-
ρυξη της Συνόδου, αυτό το οποίο
δεν έχει διευκρινιστεί είναι το επί-
πεδο εκπροσώπησης της αμερικά-
νικης πλευράς.

Πομπέο ή Μίτσελ
Οι αρχικές πληροφορίες που

υπήρχαν ήθελαν στο Ισραήλ να
μεταβαίνει ειδικά για την τριμερή
Σύνοδο ο υπουργός Εξωτερικών
των ΗΠΑ Μάικ Πομπέο, ωστόσο,
στη συνέχεια η εκεί παρουσία του
αμερικανού ΥΠΕΞ συνοδεύτηκε
με ερωτηματικό, ένεκα του προ-
γράμματός του. Πηγές από την ελ-
ληνική πρωτεύουσα θέλουν τον
αμερικανό  βοηθό υπουργό Εξω-
τερικών για Ευρωπαϊκές Υποθέσεις
Γουές Μίτσελ να εκπροσωπεί τις
ΗΠΑ στην τριμερή Σύνοδο. Οι τε-
λευταίες πληροφορίες που υπάρ-
χουν  λένε πως το θέμα αυτό θα
ξεκαθάριζε κατά τη συνάντηση
του αμερικανού ΥΠΕΞ με τον Έλ-
ληνα αναπληρωτή ΥΠΕΞ. Στην πε-
ρίπτωση που δεν καταστεί εφικτή
η παρουσία Πομπέο υποστηρίζεται
πως στη θέση του θα μεταβεί ο

Γουές Μίτσελ. Το όλο θέμα με την
εκπροσώπηση των ΗΠΑ στη τρι-
μερή του Ισραήλ αναμένεται να
ξεκαθαρίσει μετά την ερχόμενη
Δευτέρα. Η συμμετοχή των ΗΠΑ,
στην τριμερή του Ισραήλ κλείδωσε
κατά την επίσκεψη του υπουργού
Εξωτερικών Νίκου Χριστοδουλίδη
στις ΗΠΑ όπου, όπως ο ίδιος δή-
λωσε μετέφερε  συγκεκριμένο μή-
νυμα-πρόταση έπειτα από συνεν-
νόηση με άλλα κράτη των τριμερών
σχηματισμών στην ανατολική Με-
σόγειο. Ο κ. Χριστοδουλίδης είπε,
επίσης, πως η συμμετοχή των ΗΠΑ
στην τριμερή αναμένεται  να είναι
σε ad hoc βάση, μέσα στο πλαίσιο

προώθησης θετικής ατζέντας επί
συγκεκριμένης θεματολογίας, όπως
η ασφάλεια. 

EastMed
Πέρα από τη συμπερίληψη των

ΗΠΑ, η επόμενη τριμερής του Ισ-
ραήλ αποκτά ιδιαίτερη αξία και για
έναν επιπλέον λόγο. Πραγματο-
ποιείται μερικές μέρες πριν οι τρεις
χώρες υπογράψουν μια σημαντική
συμφωνία που έχει να κάνει με τις
ενεργειακές υποδομές της ανατο-
λικής Μεσογείου. Εν μέσω του θο-
ρύβου που έχει προκληθεί από τις
αντικρουόμενες απόψεις, για το
κατά πόσο είναι υλοποιήσιμο το

έργο, Νίκος Αναστασιάδης, Αλέξης
Τσίπρας και Βενιαμίν Νετανιάχου
θα ασχοληθούν επισταμένα με τον
αγωγό Φ.Α. EastMed, του φιλόδοξου
ενεργειακού έργου που θα μετα-
φέρει ένα σημαντικό μέρος των
κοιτασμάτων της περιοχής, στις
ευρωπαϊκές αγορές. Ο αγωγός Φ.Α.
τυγχάνει ισχυρής υποστήριξης από
τον Ισραηλινό πρωθυπουργό ως
μια ασφαλής διέξοδος των κοιτα-
σμάτων της περιοχής προς την Ευ-
ρώπη. Στο Ισραήλ οι τρεις ηγέτες
θα αναδείξουν ακόμα περισσότερο
τη στρατηγική και εμπορική ση-
μασία του έργου, που θα έλθει να
συμπληρώσει τις υπόλοιπες επι-

λογές που υπάρχουν με τους ενερ-
γειακούς διαδρόμους της περιοχής.
Οι ενστάσεις που υπάρχουν από
τεχνοκρατικής πλευράς δεν φαί-
νεται να περνούν απαρατήρητες,
ωστόσο, αυτό το οποίο υποστηρί-
ζεται εντόνως είναι πως η πολιτική
διάσταση που δίνεται στο συγκε-
κριμένο έργο, είναι καθοριστικής
σημασίας για την τύχη του.

Σε τεχνοκρατικό επίπεδο ο Ea-
stMed χαρακτηρίζεται, περισσό-
τερο πολιτικό έργο και λιγότερο
εμπορικό κάτι που απορρίπτουν
πηγές στη Λευκωσία. Παρά την
πολιτική στήριξη που δίδεται οι
ενστάσεις που υπάρχουν δεν μει-
ώνονται, κάτι που διαφάνηκε στο
6ο Frankfurt Gas Forum.

Γενάρη η ExxonMobil
Η παρουσία των ΗΠΑ στην τρι-

μερή του Ισραήλ συμπίπτει, χωρίς
να συνδέεται με τις εργασίες της
ExxonMobil στο τεμάχιο 10. Με τη
ροή πληροφοριών να έχει περιορι-
σθεί στο ελάχιστο, η όποια πληρο-
φόρηση υπάρχει θέλει τις εργασίες
στο στόχο «Δελφύνη» να συνεχί-
ζονται χωρίς την εμφάνιση προ-
βλημάτων. Η γεώτρηση φαίνεται
πως είναι προς το τέλος της, η δε
ολοκλήρωσή της τοποθετείται αρχές
Ιανουαρίου. Στο ζητούμενο πως εί-
ναι το τι κρύβει ο βυθός στο τεμάχιο
10, πέρα από τις αισιόδοξες εκτι-
μήσεις πολιτικών κύκλων στη Λευ-
κωσία, εταιρεία και τεχνοκράτες
τηρούν στάση αναμονής. Όπως λέ-
γεται, ξεκάθαρη εικόνα για την
ύπαρξη κοιτάσματος ή όχι θα υπάρ-
ξει όταν το βρετανικό γεωτρύπανο
περάσει  το χοντρό πέτρωμα από
αλάτι που περιβάλει το κοίτασμα.
Το γεωτρύπανο μετά τον στόχο
«Δελφύνη» θα μετακινηθεί σε δεύ-
τερο στόχο που έχει επιλεγεί για
τη δεύτερη ερευνητική γεώτρηση.

Οι ΗΠΑ πάνε Ισραήλ για τριμερή Σύνοδο
Επισημοποιείται η συμμετοχή Αμερικανών - Τις επόμενες μέρες θα ξεκαθαρίσει η παρουσία αξιωματούχων  της Ουάσινγκτον

Η τριμερής Σύνοδος σε επίπεδο ηγετών Κύπρου, Ελλάδας, Ισραήλ θα έχει στην προμετωπίδα των εργασιών της, την
ενεργειακή ασφάλεια  και τον αγωγό Φ.Α. EastMed. Στο Ισραήλ, όπως ανακοινώθηκε επίσημα, στην Ουάσιγκτον, έχουν
προσκληθεί και οι ΗΠΑ. 

<<<<<<<

Η πρώτη ερευνητική γε-
ώτρηση στο τεμάχιο 10,
από την Exxon Mobile εί-
ναι προς το τέλος της,
σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες που υπάρχουν.
Η ολοκλήρωσή της, χρο-
νικά τοποθετείται αρχές
Ιανουαρίου 2018.
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Παιχνίδια 
επιβίωσης
και στο βάθος 
ευρωεκλογές 
Οι αρχηγοί ξέρουν ότι οι επικείμενες 
εκλογές έχουν ζωτική σημασία 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν ο Νίκος Αναστασιάδης επα-
νεκλεγόταν τον περασμένο Φε-
βρουάριο στον προεδρικό θώκο γι-
νόταν αντιληπτό ότι το πρόσωπο
που θα κυβερνούσε θα παρέμενε
μεν το ίδιο, αλλά όλα θα άλλαζαν
στο κομματικό σκηνικό του τόπου.
Πρώτα και κύρια ξημέρωνε μία νέα
μέρα στον Δημοκρατικό Συναγερμό
με τον Αβέρωφ Νεοφύτου νικητή
της εκλογικής μάχης να επιχειρεί
να χαράξει τη δική του γραμμή ως
ο ηγέτης της δεξιάς παράταξης,
πρώτα και κύρια με τον απογαλα-
κτισμό του από τον Νίκο Αναστα-
σιάδη και στη συνέχεια υφαίνοντας
το δέσιμο με τον συναγερμικό κό-
σμο. Ο Άντρος Κυπριανού με το
εισιτήριο στον δεύτερο γύρο έπαιρ-
νε ανάσα ζωής, αλλά και μία δεύ-
τερη ευκαιρία. Δεύτερη ευκαιρία
για το ΑΚΕΛ ως κόμμα εξουσίας
αλλά και για να ξανασυστηθεί ο
ίδιος στην κοινωνία ως ο ηγέτης
της Αριστεράς. Στον ενδιάμεσο χώ-
ρο από την άλλη, τα πράγματα δυ-
σκόλευαν για όλους. Ο αποκλεισμός
του Νικόλα Παπαδόπουλου από
τον δεύτερο γύρο και η δεύτερη
πενταετία απομάκρυνσης από την
ηγεσία, ανέδειξε μία σειρά εσω-
κομματικών τριβών και διαφωνιών
που έγειραν το ερώτημα του πώς
θα προχωρήσουν πλέον τα εν λόγω
κόμματα στην κομματική σκακιέρα.

Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα
λέει το αρχαίο ρητό, με τις ευρωε-
κλογές και το ψηφοδέλτιο που σχη-
ματίζεται σε κάθε χώρο να θεω-
ρούνται το μεγάλο στοίχημα που
θα καταδείξει τη δύναμη του κάθε
πολιτικού αρχηγού, ποια κόμματα
επιβιώνουν αλλά και ποια οδεύουν
σε ελεύθερη πτώση. 

Θέλει συντριπτική νίκη 
Μπορεί ο ΔΗΣΥ να οραματίζεται

μία συντριπτική νίκη στις επικεί-
μενες εκλογές με δεδομένη τη φθορά
που δέχεται η κυβέρνηση και κατ’
επέκταση το κυβερνών κόμμα; Οι
ευρωεκλογές μπορεί να είναι αδιά-
φορες για άλλους, αλλά όχι για τον
ΔΗΣΥ. Καθόλου τυχαίο, άλλωστε,
ότι από το 2004 μέχρι σήμερα επέ-
λεγε να ρίχνει στη μάχη πρωτοκλα-
σάτα στελέχη. Τα ηχηρά ονόματα
σε συνδυασμό με το γεγονός ότι το
κόμμα της Δεξιάς επιχείρησε από
την αρχή να συνδέσει το όνομά του
με τις αρχές και αξίες της Ε.Ε., οδη-
γούσε ανέκαθεν σε πρωτιά του κόμ-
ματος. Ακόμα και το δύσκολο 2004,
λόγω Σχεδίου Ανάν και διάσπασης. 

Το στοίχημα Αβέρωφ
Το ερώτημα είναι σήμερα τι γί-

νεται. Για τον Αβέρωφ Νεοφύτου
μία συντριπτική νίκη στις επικεί-
μενες εκλογές είναι το μεγάλο στοί-
χημα και διακύβευμα. Και για το
κόμμα και κυρίως για τον ίδιο. Μία

τέτοια νίκη θα μπορέσει σίγουρα
να την κεφαλαιοποιήσει ο ίδιος,
ως ο πολιτικός αρχηγός που κατά-
φερε να συσπειρώσει τον ΔΗΣΥ
και να φέρει κοντά ένα ευρύτερο
ακροατήριο, παρά τη ρήξη του με
τον Πρόεδρό του και παρά τη φθορά
που δέχεται η κυβέρνησή του. Κάτι
τέτοιο θα ενισχύσει πολιτικά τον
Αβέρωφ Νεοφύτου για τις μετέπειτα
πολιτικές του βλέψεις. Ένα χαμηλό
ποσοστό από την άλλη ενδεχομέ-
νως να πλήξει και τον ίδιο. Όχι μό-
νο, γιατί κάποιοι θα του καταλογί-
σουν πως η κακή παρουσία του

ΔΗΣΥ συνδέεται με την διαφορο-
ποίησή του από τον Πρόεδρο, αλλά
γιατί κύκλοι του προεδρικού ενδε-
χομένως να αμφισβητήσουν την
ηγεσία του και κατ’ επέκταση το
έρεισμά του για το 2023. Υπενθυ-
μίζεται πως σε αυτή την ψυχροπο-
λεμική κατάσταση που επικρατεί
μεταξύ Προέδρου-Αβέρωφ, ο πρώ-
τος έχει αναπτύξει πολύ στενή σχέ-
ση με τον υπουργό Εξωτερικών Νί-
κο Χριστοδουλίδη και για πολλούς
θεωρείται πως ίσως αποτελεί το
πρόσωπο στο οποίο ο Νίκος Ανα-
στασιάδης θα δώσει το δακτυλίδι
για το 2023.

Για τους παραπάνω λόγους, ένα
καλό αποτέλεσμα αποτελεί ένα με-
γάλο στοίχημα για τον συναγερμικό
πρόεδρο. Συναγερμικά στελέχη
επισημαίνουν πως επί του παρόντος
ο Αβέρωφ Νεοφύτου τηρεί σιγή ιχ-
θύος για τις επαφές του με εν δυ-

νάμει υποψηφίους. Έχει ήδη δια-
μηνύσει πως θα διατηρήσει το δι-
καίωμά του να ανακοινώσει τον
αριστίνδην υποψήφιο του κόμματος
30 μέρες πριν από τις εκλογές. Ερώ-
τημα παραμένουν οι υπόλοιποι.
Δεδομένη θεωρείται βεβαίως η υπο-
ψηφιότητα Λευτέρη Χριστοφόρου,
ο οποίος αντλεί ψήφους από τη
λαϊκή δεξιά και πολύ πιθανή του
Νίκου Τορναρίτη, εκπροσώπου της
αστικής Λευκωσίας και του υπέρ
της λύσης ακροατηρίου. Μαζί τους
και η Έλενα Σταύρου, η οποία,
όπως φαίνεται αντλεί σταυρούς
προτίμησης από ένα πιο σκληρό
ακροατήριο και φράσσει πιθανές
διαρροές ψήφων προς χώρους που
κινούνται δεξιότερα. Ωστόσο, και
τα τρία πρόσωπα αντλούν ψήφους
κυρίως από το συναγερμικό ακρο-
ατήριο με μειωμένες τις όποιες εισ-
ροές από άλλους χώρους. 

Μετά το πρώτο μούδιασμα που
προκάλεσε το αποτέλεσμα των
προεδρικών εκλογών, ο Νικόλας
Παπαδόπουλος αντιλήφθηκε πως
θα πρέπει να αλλάξει στρατηγική,
αν θέλει να επιβιώσει πολιτικά. Σε
αυτό το πλαίσιο όχι μόνο θα πρέπει
να στραφεί σε πιο μετριοπαθείς
δρόμους, αλλά και να απαγκιστρω-
θεί εν μέρει από τα κόμματα του
ενδιάμεσου χώρου, τα οποία, όπως
φάνηκε τελικώς, δυσκολεύτηκαν
να συσπειρωθούν γύρω από την
υποψηφιότητά του. Καθόλου τυ-
χαία άλλωστε και τα καρφιά του
Γ. Περδίκη πως η σχέση του εν-
διάμεσου χώρου ατόνησε μετά τις
προεδρικές εκλογές. 

Κάπως έτσι ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος άνοιξε γέφυρες και με το
ΑΚΕΛ, αρχίζοντας αγώνα υπέρ της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας – για την οποία ούτε λόγος
δεν γινόταν προεκλογικά – αλλά
και με την κυβέρνηση συνεργαζό-
μενος σε ζητήματα οικονομίας. Με
αυτό τον τρόπο θέλει να στείλει
το μήνυμα στο κεντρώο ακροατήριο
που είδε με ανησυχία τη ροπή του
σε πιο σκληρή γραμμή πως επι-
στρέφει στις αρχές αξίες και εν
πολλοίς στη διαχρονική κουλτούρα
του ΔΗΚΟ. Και αυτό γιατί αντιλαμ-
βάνεται ότι η Δημοκρατική Παρά-
ταξη, που αποτελείται κυρίως από
διαγραφέντα δηκοϊκά στελέχη, κι-
νείται έντονα. Δεν είδαν με αδια-
φορία, άλλωστε, την ανακοίνωση
των 306 μελών της διοικούσας επι-
τροπής που αποτελούνται κυρίως
από πρόσωπα του κεντρώου χώρου
ούτε τη φημολογία προετοιμασίας
σεναρίου καθόδου στις επικείμενες
εκλογές. Σε αυτό το πλαίσιο ο Ν.
Παπαδόπουλος θέλει ένα δυνατό
ψηφοδέλτιο που θα συσπειρώσει
το ΔΗΚΟ. Ένα καλό ποσοστό θα
στείλει, άλλωστε, το μήνυμα πως
ο κ. Παπαδόπουλος ξεπέρασε τη
φθορά που του προκάλεσαν οι προ-
εδρικές εκλογές και κατάφερε να
αφομοιώσει τους κραδασμούς της
εσωκομματικής ρήξης που ακο-

λούθησε. Ένα άσχημο ποσοστό
όχι μόνο θα επαναφέρει την εσω-
κομματική γκρίνια, αλλά θα απο-
δυναμώσει σημαντικά το ΔΗΚΟ
ως ρυθμιστικό κόμμα και τον ΔΗ-
ΚΟϊκό πρόεδρο στις βλέψεις του
όχι μόνο για το 2023, αλλά και για
το ενδεχόμενο συνεργασιών για
την προεδρία της βουλής το 2021. 

Το ΔΗΚΟϊκό ψηφοδέλτιο θεω-
ρείται αρκετά προχωρημένο σε σχέ-
ση με άλλα. Ο Κώστας Μαυρίδης

θεωρείται δεδομένος, όπως επίσης
και ο Αλέκος Τρυφωνίδης, που μπορεί
να προσελκύσει ακροατήριο που
φλερτάρει με τη Δημοκρατική Πα-
ράταξη. Στα ονόματα που συζητούν-
ται περιλαμβάνεται και αυτό του
Παύλου Μυλωνά, ενώ όπως έχει
αναφέρει η «Κ» και ο Ζαχαρίας Κου-
λίας το σκέφτεται σοβαρά. Απάντηση
εντός ημερών αναμένει από την
Ελένη Θεοχάρους, ενώ πιθανό είναι
και το όνομα της Ιωάννας Συγκρα-
σίτη στο ενδεχόμενο που δεν κα-
τέλθει ο κ. Μυλωνάς. Το ζήτημα
είναι πως όλα τα ονόματα πλην του
κ. Τρυφωνίδη προσελκύουν το ίδιο
προφίλ ψηφοφόρων, με πιο σκληρή
γραμμή στο Κυπριακό. Το αν αυτό
θα πλήξει τον κ. Παπαδόπουλο ή αν
θα καταφέρει τελικώς να επαναφέρει
τους μετριοπαθείς ψηφοφόρους θα
φανεί στην κάλπη.

Οι ευρωεκλογές προκαλούσαν
ανέκαθεν πονοκέφαλο στο ΑΚΕΛ,
καθώς το ακροατήριο του κόμμα-
τος δυσκολεύεται να ταυτιστεί
και συνεπώς να ενθουσιαστεί
τόσο που θα οδηγηθεί συσπειρω-
μένο στη μάχη. Οι εν λόγω εκλογές
αποτελούν, ωστόσο, ένα στοίχημα
και για τη θέση του ΑΚΕΛ στην
κομματική σκακιέρα, αλλά και
για τον ίδιο τον Άντρο Κυπριανού. 

Η διατήρηση των ποσοστών
των προεδρικών εκλογών θα δώ-
σουν το μήνυμα πως το ΑΚΕΛ
εξέρχεται από τη χρόνια απομό-
νωση και την κρίση που προκά-
λεσε η πενταετία Χριστόφια, ενώ
η επανάληψη του αποτελέσματος
των βουλευτικών εκλογών θα
ανακινήσει την εσωστρέφεια.
Επηρεάζει παράλληλα και τον
γ.γ. του κόμματος, καθώς ένα
καλό ποσοστό στέλνει μήνυμα
επιβράβευσης για τους χειρισμούς
του, ίσως και το μήνυμα πως ο
κύκλος του στην Εζεκία Παπαϊ-
ωάννου δεν ολοκληρώνεται κατά
το εκλογικό συνέδριο του 2020.
Στην αντίθετη περίπτωση, δεν
αποκλείεται να επιταχυνθεί η
διαδικασία διαδοχής, αλλά και
το σενάριο μιας υποψηφιότητας
αμφισβήτηση απέναντι στη σχο-
λή σκέψης του Άντρου Κυπρια-
νού. 

Στο ΑΚΕΛ έχουν ήδη πάρει ζε-
στά το ψηφοδέλτιο, ξεκινώντας
τις διαβουλεύσεις και επαφές με
πρόσωπα. Δεδομένη θεωρείται η
υποψηφιότητα του Νεοκλή Συλι-
κιώτη, και πολύ πιθανή η υποψη-
φιότητα του βουλευτή Λάρνακας
Γιώργου Γεωργίου. Στο κάδρο
υπάρχει το όνομα της Σκεύης Κου-
κουμά, ενώ πολλοί προτείνουν
και τον πρώην βουλευτή Κερύ-
νειας Πάμπο Παπαγεωργίου. Από
την ονοματολογία δεν λείπει το
όνομα του επαρχιακού Αμμοχώ-
στου Χρύσανθου Ζαννέτου. Στην
Εζεκία Παπαϊωάννου αναφέρουν
ως αναγκαία για τη συσπείρωση
του κόμματος την υποψηφιότητα

ενός πρωτοκλασάτου στελέχους
με τα βλέμματα, όπως ανέφερε
και στο παρελθόν η «Κ», να στρέ-
φονται στους Άριστο Δαμιανού
και Χρίστο Χριστοφίδη. Το ποιος
θα κατέλθει είναι σίγουρα ένα ζή-
τημα ανοικτό. 

Από την κοινωνία πολιτών
Το σίγουρο είναι πως στο

ΑΚΕΛ θέλουν να φέρουν κοντά
και ακροατήριο από την ευρύτερη

κεντροαριστερή τάση που στη-
ρίζουν τη λύση. Η απουσία του
Τάκη Χατζηγεωργίου από το ψη-
φοδέλτιο –λόγω του ορίου θη-
τειών – ανησυχεί κάποιους πως
θα προκαλέσουν πλήγμα στο ευ-
ρύτερο κοινό της Αριστεράς. 

Σε αυτό το πλαίσιο το κόμμα
προσανατολίζεται σε συνεργασία
με τον Όμιλο Προβληματισμού
για Εκσυγχρονισμό της Κοινω-
νίας, ο οποίος και δραστηριοποι-
είται έντονα στην προώθηση της
λύσης και της επανένωσης, με
τα ονόματα των Παύλου Παύλου
και Λάρκου Λάρκου να ακούγον-
ται εντόνως. 

Οι διεργασίες και οι διαβου-
λεύσεις συνεχίζονται για την κά-
θοδο Τουρκοκυπρίου με πιθανό-
τερο το όνομα του Νιαζί Κιζίλγι-
ουρεκ.

Η μάχη για 
την Κομισιόν
«Ο Επίτροπος θα καθορίσει το
ψηφοδέλτιο» αναφέρουν κομμα-
τικοί κύκλοι όταν ρωτούνται για το
τι συμβαίνει. Η αλήθεια είναι πως
το ιδανικό σενάριο για τον Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου θα ήταν η συμπε-
ρίληψη στο ψηφοδέλτιο και του
Επιτρόπου Χρίστου Στυλιανίδη και
της Στέλλας Κυριακίδου. Όχι μόνο
γιατί αντλούν σημαντικές ψή-
φους από ένα ευρύτερο ακροα-
τήριο, αλλά και γιατί αποτελούν το
ιδανικό προφίλ που θέλει να προ-
βάλει για το κόμμα ο κ. Νεοφύ-
του. Αμφότεροι έχουν ξεκαθαρί-
σει, ωστόσο, πως ενδιαφέρονται
για τη θέση του Επιτρόπου και όχι
για τις ευρωεκλογές. Στον Συνα-
γερμό θεωρούν πως τη θέση της
Επιτρόπου έχει κλειδώσει η Στέλ-
λα Κυριακίδου, με τις ευλογίες
της ηγεσίας του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος, ενώ άλλες πηγές
αναφέρουν πως δεν πρέπει να
διαγράφεται από το κάδρο το
έρεισμα Στυλιανίδη, αλλά και το
ενδεχόμενο να αναλάβει την αντι-
προεδρία της Κομισιόν, αν παρα-
μείνει. Αν και ο συναγερμικός
πρόεδρος διαμηνύει πως ο επό-
μενος επίτροπος θα πρέπει να πε-
ράσει από τη μάχη των ευρωε-
κλογών ούτε ο Χρίστος Στυλιανί-
δης αλλά κυρίως η Στέλλα Κυρια-
κίδου δεν είναι διατεθειμένοι να
το κάνουν, με την κα Κυριακίδου
να το θεωρεί, όπως λέγεται,
ανέντιμο απέναντι στους ψηφο-
φόρους. Και ο ένας και ο άλλος
πάντως δέχονται παραινέσεις να
κατέλθουν ως υποψήφιοι για τις
ευρωεκλογές, με τον πρώην
υπουργό εξωτερικών να λέει
στον στενό φίλο και συνεργάτη
του Χρίστο Στυλιανίδη να δώσει
τη μάχη. Καθόλου τυχαίες άλλω-
στε οι νουθεσίες Κασουλίδη προς
Στυλιανίδη κατά τη βράβευσή του
τελευταίου πως είναι μικρός για
να ολοκληρώσει τον πολιτικό του
κύκλο. Αυτό φαίνεται να του το
ανέπτυξε σε συνάντηση που είχε
κατ’ ιδίαν μαζί του. Ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ πάντως έχει δώσει προ-
θεσμία στον Ευρωπαίο επίτροπο
να του δώσει μία απάντηση μέχρι
και τον επόμενο μήνα.

Με έμφαση στη λύση το ΑΚΕΛ Αλλάζει ρότα ο Ν. Παπαδόπουλος

Ζήτημα επιβίωσης στον Ενδιάμεσο
Ζήτημα επιβίωσης τίθεται στον υπόλοιπο ενδιάμεσο χώρο, ενώ άπαντες
αντιμετωπίζουν εσωκομματικά προβλήματα πλην των Οικολόγων. Η πρό-
εδρος της Αλληλεγγύης Ελένη Θεοχάρους έχει τρία ανοικτά μέτωπα για
το πώς θα κινηθεί στις επικείμενες εκλογές. Αν και το πιθανότερο σενά-
ριο είναι η συμπερίληψή της στο ψηφοδέλτιο του ΔΗΚΟ, έχει ήδη ανα-
λάβει πρωτοβουλίες για τριμερή συμμαχία με ΕΔΕΚ και Οικολόγους,
όπως επίσης και διμερούς μόνο με την ΕΔΕΚ. Οι Οικολόγοι δεν βιάζονται,
πάντως, να λάβουν απόφαση συζητώντας με όλους και λαμβάνοντας
απόφαση στα μέσα του Γενάρη. Σε αυτό το πλαίσιο, προχωρημένες είναι
οι συζητήσεις με τη Συμμαχία πολιτών για ψηφοδέλτιο στο οποίο θα
συμπεριλαμβάνεται ο Σενέρ Λεβέντ, ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου και
από τη Συμμαχία Πολιτών ο Ανδρέας Θεμιστοκλέους. Στην ονοματολο-
γία, πάντως, ακούγεται και το όνομα του Σενέρ Ελτσίλ, αλλά και του Στέ-
λιου Πλατή. Αν η συνεργασία κλειδώνει, ο Γιώργος Λιλλήκας φαίνεται να
παίρνει ανάσα ζωής, καθώς εντός του κινήματος αντιλαμβάνονται πως η
αυτόνομη πορεία θα είναι εγχείρημα ιδιαίτερα δύσκολο. 
Ζήτημα είναι πώς θα κινηθεί η ΕΔΕΚ. Ο Μαρίνος Σιζόπουλος έχει τους
δικούς του όρους και τις δικές του κόκκινες γραμμές (αρνούμενος εκ
περιτροπής θητεία και διεκδικώντας 4 από τους 6 υποψήφιους) που κά-
νουν πολύ δύσκολη την όποια συνεργασία και στρέφουν το βλέμμα σε
αυτόνομη πορεία. Πολιτικοί κύκλοι θεωρούν πως κάτι τέτοιο αποτελεί
αυτοχειρία για την ΕΔΕΚ, καθώς η ανάληψη της έδρας θεωρείται ακα-
τόρθωτη. Στο σενάριο απώλειας της έδρας θα ενισχυθεί η εσωστρέ-
φεια, με κομματικές πηγές να εκτιμούν πως την επομένη των εκλογών
ο Δημήτρης Παπαδάκης θα αμφισβητήσει ανοικτά τον Μαρίνο Σιζόπου-
λο, χωρίς να αποκλείεται να ζητήσει εκλογικό συνέδριο. 

<<<<<<<

Στο ψηφοδέλτιο 
του ΔΗΚΟ παίζουν 
ονόματα που 
προέρχονται κυρίως από
το σκληρό ακροατήριο.

<<<<<<<

Δίνει έμφαση στην 
κοινωνία των πολιτών
που επιδιώκει λύση, 
αλλά και σε πρωτοκλα-
σάτα στελέχη το ΑΚΕΛ. 

Ένα καλό αποτέλεσμα ίσως ενισχύσει τα σενάρια παραμονής του Άντρου
Κυπριανού στην ηγεσία του κόμματος.

<<<<<<<

Το ποιος θα είναι ο Επί-
τροπος τελικά θα καθορί-
σει και τον τελικό σχεδια-
σμό του ψηφοδελτίου.

Ένα καλό αποτέλεσμα ενισχύει, σε μία κρίσιμη για τις σχέσεις Πινδάρου Προεδρικού, τον Αβέρωφ Νεοφύτου.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Τα ηνία της πρυτανείας αναλαμβάνει
από σήμερα 16 Δεκεμβρίου ο νέος
Πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου Τάσος Χριστοφίδης, δύο πε-
ρίπου μήνες μετά την εκλογή του
και καλείται να κινήσει τις μηχανές
ούτως ώστε να υλοποιηθούν οι στό-
χοι που ο ίδιος θέτει για την τε-
τραετή θητεία του. Η τελετή πα-
ράδοσης παραλαβής, θα πραγμα-
τοποιηθεί στις 15 Ιανουαρίου, λόγω
του ότι ο τέως πλέον πρύτανης,
Κωνσταντίνος Χριστοφίδης, θα
απουσιάζει κατά αυτό το διάστημα
στο εξωτερικό. Μιλώντας στην «Κ»,
ο νέος πρύτανης εξέφρασε το όραμα

που έχει για το Πανεπιστήμιο, ενώ
δεν αποφεύγει να μιλήσει για τα
προβλήματα στέγασης που βιώνουν
τόσο οι Κύπριοι φοιτητές όσο και
αυτοί του εξωτερικού. Παράλληλα,
τονίζει την προσδοκία του, να κα-
ταφέρει να επιλύσει όλα τα προ-
βλήματα που θα του παρουσια-
στούν ούτως ώστε να μπορέσει το
Πανεπιστήμιο να προσελκύσει πε-
ρισσότερους ξένους φοιτητές. 

Το όραμα
Το όραμα του Τάσου Χριστοφίδη

φαίνεται πως συμπίπτει με αυτό
του τέως Πρύτανη αφού θα επι-
διώξει το Πανεπιστήμιο Κύπρου
να συνεχίσει να πρωτοπορεί με
στόχο να ανέβει ακόμα πιο ψηλά,
να χαίρει διαρκούς εκτίμησης στους
διεθνείς ακαδημαϊκούς κύκλους,
καθώς και στην υπόλοιπη διεθνή
πανεπιστημιακή κοινότητα. Κλη-
θείς να σχολιάσει πώς θα φέρει εις
πέρας αυτό το όραμά του, ο νέος
Πρύτανης τονίζει πως για να πε-
τύχει «πρέπει να ενδυναμώσουν
αυτά τα στοιχεία που έχουμε στη
διάθεσή μας τη δεδομένη στιγμή»,
εξηγώντας ότι το Πανεπιστήμιο
Κύπρου έχει αριθμό ερευνητικών
κέντρων και ένα πολύ πλούσιο
ερευνητικό δυναμικό, το οποίο θα
πρέπει να ενδυναμωθεί περαιτέρω.
Σημειώνει έτσι πως ενισχύοντας
τις ερευνητικές ομάδες και τα ερευ-
νητικά κέντρα θα καθιερωθεί το
Πανεπιστήμιο ως ίδρυμα έρευνας
υψηλής ποιότητας και πάροχος πα-
νεπιστημιακής εκπαίδευσης πρώ-
της γραμμής. 

Ξένοι φοιτητές
Δεδομένου ότι αναλαμβάνει κα-

θήκοντα από σήμερα, ο Τάσος Χρι-
στοφίδης αποκάλυψε στην «Κ» ότι
η πρώτη κίνηση που θα κάνει ως
Πρύτανης του Πανεπιστημίου είναι
να εκπονήσει ένα πολύ καλό στρα-
τηγικό προγραμματισμό για να δια-
φανεί πώς θα κινηθούν, σε ποιους
τομείς θα δώσουν έμφαση αλλά και
πού θα αναπτυχθούν ως ίδρυμα.
Μεταξύ άλλων, σημαντικό κεφάλαιο
για τον ίδιο φαίνεται να αποτελεί
η διεθνοποίηση του Πανεπιστημίου
και πώς αυτό θα μπορέσει να προ-
σελκύσει ξένους φοιτητές, αφού
τη δεδομένη στιγμή ο αριθμός αυ-
τών είναι αρκετά περιορισμένος.
Ερωτηθείς για το πώς θα καταστεί
εφικτός ο στόχος αυτός, ο ίδιος
απαντά, ότι «για να μπορέσουμε
να προσελκύσουμε ξένους φοιτητές
πρέπει να επιλύσουμε και κάποια
άλλα προβλήματα που είναι σημαν-
τικά, όπως τα προβλήματα στέγασης
που αντιμετωπίζουν όσοι έρχονται
στην Κύπρο για να σπουδάσουν».
Ο ίδιος εξήγησε πως ο παράγοντας
αυτός είναι πάρα πολύ σημαντικός,
γιατί η στέγη είναι ακριβή στην
Κύπρο και σημείωσε ότι το εν λόγω
πρόβλημα είναι σημαντικό ακόμα
και για τους Κύπριους φοιτητές,
αλλά πολύ περισσότερο για ένα
ξένο φοιτητή, ο οποίος επιλέγει να
έρθει στην Κύπρο για τις σπουδές

του. Αξίζει να αναφερθεί ότι στο
πλαίσιο αυτό, της προσέλκυσης ξέ-
νων φοιτητών, δεν θεωρείται πρό-
βλημα η γλώσσα αυτή τη στιγμή,
διότι υπάρχει νομοθετική ρύθμιση
που επιτρέπει την προσφορά ξε-
νόγλωσσων προγραμμάτων σπου-
δών. Όπως πληροφορείται η «Κ»
το Πανεπιστήμιο αναμένεται να
προχωρήσει με κάποια προγράμ-
ματα τα οποία θα είναι βασισμένα
αμιγώς σε ξένη γλώσσα προκειμέ-
νου να διευκολύνει την προσέλκυση
φοιτητών και να ολοκληρωθεί ο
προαναφερόμενος στόχος. 

Δίδακτρα αλλοδαπών
Ο νέος πρύτανης του Πανεπι-

στημίου Κύπρου θέλησε να θίξει
και το ζήτημα που προκύπτει με
τους αλλοδαπούς φοιτητές, οι όπου
διαμένουν στην Κύπρο. Όπως είπε
χαρακτηριστικά, τα παιδιά που φοί-
τησαν όλα τους τα μαθητικά χρόνια
στην Κύπρο όταν εξασφαλίσουν κά-
ποια θέση μέσω των παγκύπριων
εξετάσεων στο Πανεπιστήμιο Κύ-
πρου καλούνται να καταβάλουν δί-
δακτρα, «τα οποία δεν έχουν» όπως
δήλωσε σχετικά. «Εγώ», συμπλή-
ρωσε, «είμαι κάθετος σε αυτό. Δεν
πρέπει να πληρώνει ένα παιδί το
οποίο μεγάλωσε στην Κύπρο και εί-
ναι δεν είναι Κύπριος, αλλά παράλ-
ληλα δεν σημαίνει ότι πρέπει να κα-
ταργήσουμε εντελώς τα δίδακτρα.
Οι ξένοι φοιτητές θα πρέπει να τα
καταβάλλουν κανονικά. Ένα παιδί
που μεγάλωσε στην Κύπρο και όλη
του η ζωή είναι εδώ θα πρέπει να
πληρώνει δίδακτρα; Αυτό είναι απα-
ράδεκτο κατά την άποψή μου και
πρέπει να το δει η πολιτεία», τόνισε.
Ο κ. Χριστοφίδης σημείωσε ότι το
ζήτημα είναι πολιτικό και πως αν
ήταν στο χέρι του Πανεπιστημίου
αυτά τα παιδιά δεν θα κατέβαλλαν
δίδακτρα, ενώ θεωρεί παράλληλα,
ότι όταν το αντιληφθεί αυτό η Πο-
λιτεία δεν θα αντιμετωπίσει πρό-
βλημα στο να το επιλύσει.

Φοιτητικές εστίες 
Ένα εκ των διαχρονικών προ-

βλημάτων που βιώνουν οι φοιτητές
στην Κύπρο αφορά τον παράγοντα
της διαμονής, πόσο μάλλον τα τε-
λευταία χρόνια που οι τιμές των
ενοικίων αυξήθηκαν με ραγδαίους
ρυθμούς. Είναι ακριβώς το μεγάλος
κόστος που φέρουν τα φοιτητικά
διαμερίσματα που επέρχεται λόγω
της αυξημένης ζήτησης, το στοιχείο
εκείνο που αναδεικνύει πιο έντονα
το πρόβλημα της ανεπάρκειας των
φοιτητικών εστιών του Πανεπι-
στημίου Κύπρου για κάλυψη των
αναγκών. Σήμερα υπάρχουν μόλις
200 φοιτητικές εστίες, οι οποίες
σε καμιά περίπτωση δεν μπορούν
να καλύψουν τους χιλιάδες προ-
πτυχιακούς και μεταπτυχιακούς
φοιτητές του Πανεπιστημίου. Τη
δική του θέση σε αυτό το πρόβλημα
έδωσε ο κ. Χριστοφίδης, ο οποίος
αποκάλυψε πως είναι ένας εκ των
στόχων του να γίνει μια συνολική
προσπάθεια ώστε να υπάρξουν

φοιτητικές εστίες μακροπρόθεσμα.
«Εμείς», τόνισε «θέλουμε να προ-
χωρήσει το πανεπιστήμιο στην
ανέγερση εστιών, δεν ξέρω με ποιον
τρόπο θα γίνει στο παρόν στάδιο

εφόσον αυτό είναι κάτι το οποίο
μελετάμε και θα το μελετήσουμε
πιο συστηματικά, αλλά θα προσπα-
θήσουμε και βραχυπρόθεσμα να
δώσουμε κάποια λύση στο πρό-

βλημα στέγασης των φοιτητών».
Εξήγησε δε πως το πρόβλημα δύ-
ναται να έχει πολλαπλές αναγνώ-
σεις εφόσον απαιτείται χρόνος
ώστε οι εστίες ν’ ανεγερθούν, ίσως

να περάσουν κάποια χρόνια και
δεν είναι κάτι που μπορεί να γίνει
αμέσως. «Άρα λοιπόν, το θέμα της
στέγασης είναι πρώτη προτεραι-
ότητα για μας», υπογράμμισε.

Μέσα συγκοινωνίας 
Κάτι το οποίο θεωρεί, επίσης,

ότι χρίζει μεγάλη βελτίωσης και
επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό τους
φοιτητές είναι τα μέσα συγκοινω-
νιών. Ο κ. Χριστοφίδης, αναφέρει
πως οι συγκοινωνίες στην Κύπρο
είναι σε προγενέστερο του αναμε-
νομένου στάδιο και δεν είναι εύ-
κολη η μετακίνηση ενός φοιτητή.
Αν και υπάρχουν δρομολόγια τα
οποία καλύπτουν την απόσταση
από και προς το πανεπιστήμιο, γε-
νικά τα μέσα συγκοινωνίας χρήζουν
μεγάλης βελτίωσης όπως σημειώνει.
«Για έναν φοιτητή δεν είναι ση-
μαντικό μόνο να πηγαίνει από το
σπίτι στο πανεπιστήμιο άλλα να
έχει πρόσβαση παντού και να με-
τακινείται ελεύθερα και με ευκολία
εντός της πόλης που σπουδάζει»,
κατέληξε. 

Eστίες η πρώτη πρόκληση για τον νέο πρύτανη
Αναλαμβάνει τα ηνία του Πανεπιστημίου Κύπρου ο Τάσος Χριστοφίδης, ποιο το δικό του όραμα μετά τον Κωνσταντίνο Χριστοφίδη

Νέα σελίδα για την Allianz στην Κύπρο 
Η Allianz ενισχύει και επεκτείνει την παρουσία της στην Κύπρο, 
ενδυναμώνοντας την επαφή και το επίπεδο εξυπηρέτησης των πελατών της. 

Για περισσότερα από 25 χρόνια, η Allianz Ελλάδος διέθετε στην Κυπριακή 
αγορά τα προϊόντα της μέσω των καταστημάτων της Συνεργατικής 
Κυπριακής Τράπεζας. 

Μετά την ανάκληση της άδειας της Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας, 
η συμφωνία Γενικού Αντιπροσώπου – Ασφαλιστικού Διαμεσολαβητή 
που διατηρούσε με την Εταιρεία μας η πρώην Συνεργατική Κυπριακή 
Τράπεζα, δεν υφίσταται πλέον.

Συνεπώς, η διαχείριση των ασφαλιστήριων συμβολαίων των ασφαλι-
σμένων της Allianz, γίνεται στο εξής αποκλειστικά και μόνο από την 
Εταιρεία μας στην Κύπρο! Τα γραφεία μας βρίσκονται στην οδό Θεμιστο-
κλή Δέρβη 40 στη Λευκωσία.

Επισημαίνουμε ότι οι υφιστάμενοι πελάτες μας συνεχίζουν να διατηρούν 
στο ακέραιο τα προνόμιά τους σύμφωνα με τους όρους των προϊόντων που 
διαθέτουν. 

Κύριο μέλημά μας  αποτελεί η απρόσκοπτη εξυπηρέτηση των πελατών 
μας και για τον σκοπό αυτό το Κέντρο Επικοινωνίας Πελατών της Allianz 
αλλά και η ιστοσελίδα μας είναι διαθέσιμα για να εξυπηρετήσουν τους 
υφιστάμενους αλλά και υποψήφιους πελάτες μας. 

Αναλυτικότερα, μέσω της γραμμής 77770110 η οποία λειτουργεί 
Δευτέρα έως Πέμπτη 08:30-16:30 και Παρασκευή 08:30-15:30, το Κέντρο 
Εξυπηρέτησης Πελατών μπορεί να ανταποκριθεί σε οποιοδήποτε αίτημα 
προκύψει αναφορικά με τα ασφαλιστήρια συμβόλαια των πελατών μας 
αλλά και να παρέχει πληροφορίες σε σχετικές ερωτήσεις. 

Παράλληλα, στην ιστοσελίδα της Εταιρείας www.allianz.com.gr/cy οι 
ενδιαφερόμενοι μπορούν να μάθουν περισσότερα για την Allianz στην 
Κύπρο, τους τρόπους επικοινωνίας αλλά και πληροφορίες για τους 
τρόπους εξόφλησης των ασφαλίστρων τους. 

Ο Όμιλος Allianz, μαζί με τους πελάτες και τους συνεργάτες των 
πωλήσεων, αποτελεί μία από τις μεγαλύτερες χρηματοοικονομικές 
κοινότητες στον κόσμο με δραστηριότητα εδώ και 128 χρόνια. 
Περισσότεροι από 88 εκατομμύρια ιδιώτες και εταιρικοί πελάτες σε 70 
χώρες, βασίζονται στη γνώση, την παγκόσμια εμβέλεια, την ισχυρή και 
σταθερή κεφαλαιακή θέση της Allianz, ώστε να αισθάνονται ασφαλείς 
από κινδύνους και να αξιοποιήσουν ευκαιρίες.

Σας καλωσορίζουμε στη «νέα σελίδα» της Allianz στην Κύπρο. 

Υποκ/μα Κύπρου 
Θεμιστοκλή Δέρβη 40 
Τ.Κ. 1066, Λευκωσία
Τηλ: 22016000
Email: cypruscontact@allianz.gr 

Θέλουμε το Πανεπιστήμιο να προχωρήσει στην ανέγερση εστιών, είπε στην «Κ» ο νέος πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου.

Σημαντικό κεφάλαιο
για εμένα να προσελκύ-
σουμε ξένους φοιτητές,
λέει στην «Κ»
ο Τάσος Χριστοφίδης .

«Οι συγκοινωνίες
στην Κύπρο είναι
σε πρωτόγονο επίπεδο».
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Η 28η στη σειρά 
Η Τζέιν Χολ Λουτ, που τώρα κρατά παρα-
μάσχαλα τους όρους αναφοράς των Η.Ε. με
στόχο μια πιο μελετημένη και κατά το δυνα-
τόν επιτυχή διαδικασία συνομιλιών που θα
οδηγήσει σε λύση είναι ο 28ος στη σειρά
αξιωματούχος των Ηνωμένων Εθνών που
αναλαμβάνει «το χαρτοφυλάκιο» του απε-
σταλμένου του γ.γ. του ΟΗΕ στο Κυπριακό.
Για την ιστορία να θυμίσουμε ότι πρώτος
ήταν, ο καθόλου γουρλής, Φιλανδός Σάκαρι
Τουομιόγια, ο οποίος δεν πρόλαβε καλά-κα-
λά να μάθει τι εστί Κύπρος και τι Κύπριοι και
έπαθε καρδιακή προσβολή σε ηλικία 53
χρόνων και χαιρέτισε τον κυπριακό πλάτανο.

••••
Ένας έγινε γ.γ. 
Ένας από τους 27 προηγούμενους, που αν και
δεν κατάφερε να λύσει το Κυπριακό κατόρθω-
σε να γίνει γ.γ. του ΟΗΕ στη συνέχεια και πάλι
δεν μας έπεισε… ήταν ο Πέρεζ ντε Κουεγιάρ, ο
οποίος έμαθε την Κύπρο παθκιάν-παθκιάν,
αφού έζησε εδώ δύο χρόνια, από το 1975 μέ-
χρι το 1977.  Εκπόνησε τους δείκτες Κουεγιάρ
αλλά φευ απέτυχε οικτρά. Γιατί αποτυγχάνουν
οι απεσταλμένοι των Η.Ε. στην Κύπρο; Ένας
από αυτούς, ο εξ Αργεντινής Χιούγκο Γκόμπι
που έλαβε τη σκυτάλη το 1980 και μέχρι το
1984 και που του είχαν «φάει τ’ αφτιά» ο Σπύ-
ρος Κυπριανού και ο Ραούφ Ντενκτάς, είχε πει
ότι, «το δράμα της Κύπρου είναι ότι δεν υπάρ-
χει αρκετό δράμα». Κι όπως αντιλαμβάνεστε
έγινε χαμός και δεν έμεινε κοσμητικό επίθετο
που να μην του το είχαμε επιδαψιλεύσει. 

••••
Λέτσκι και Ειρηνιά
Εκτός από τους 28 απεσταλμένους των Η.Ε.
υπήρξαν και ειδικοί απεσταλμένοι από τις
ΗΠΑ, τη Βρετανία, τον Καναδά και μετέπειτα
από την Ε.Ε. Θυμίζω τον αμερικανό, μεγάλου
διπλωματικού εκτοπίσματος Ρίτσαρντ Χόλμ-
προυκ και τον βαρύ Νέλσων Λέτσκι. Η αγα-
πημένη άσκηση του Λέτσκι ήταν να τρώει και
τα 42 πιάτα των μεζέδων που σέρβιρε η πά-
λαι ποτέ κραταιά ταβέρνα της Ειρηνιάς και το
πουρέκι με την αναρή το έπαιρνε μαζί του
για να το φάει το πρωί με τον καφέ του. Όλοι
αυτοί, άλλος λίγο και άλλος πολύ δούλεψαν
για να έχουμε σήμερα ένα ντουλάπι ψηφί-
σματα του ΟΗΕ για το Κυπριακό κι ένα άλλο
ντουλάπι με σχέδια λύσης που άλλοτε μύρι-
ζαν κι άλλοτε βρωμούσαν. 

••••
Ο καλοφαγάς Γουστάβος 
Την παρουσία του στην Κύπρο για πέντε
χρόνια αξιοποίησε καλύτερα από όλους ο

Γκούσταβ Φεησέλ, από το 1993 μέχρι το
1998. Ο Γαλλοεβραϊκής καταγωγής Γουστά-
βος ήξερε τις καλύτερες ταβέρνες, ακόμα
και στα πιο απομακρυσμένα μέρη της Κύ-
πρου από την Πάφο μέχρι τον Απόστολο Αν-
δρέα και διατηρούσε φιλίες και σχέσεις με
όλους τους πολιτικούς αρχηγούς. Όπου πή-
γαινες τον έβρισκες μπροστά σου, καθώς
μας έμαθε τόσο καλά που ήξερε ότι θα
έπρεπε όλοι να ήταν ευχαριστημένοι. Γι’ αυ-
τό και έπαιζε κι ο ίδιος σύστημα κατενάτσιο
για να περνά ο χρόνος. Μετά από κάποια
χρόνια στη σύνταξη όταν τον κάλεσαν να μι-
λήσει για το Κυπριακό ήταν ακριβέστατος –
και εύστοχος θεωρώ – στην εκτίμησή του
για το Κυπριακό: «οι δύο πλευρές υιοθετούν
ανέφικτες θέσεις, οι οποίες έχουν ως απο-
τέλεσμα την ανυπαρξία προόδου, αλλά και
την ελαχιστοποίηση των πιθανοτήτων για
εξεύρεση λύσης». Με αυτά και μ’ αυτά κα-
λωσορίζουμε την κυρία Λουτ και της ευχό-
μαστε τα βέλτιστα, παρόλο που όπως γρά-

φουμε και στο σχετικό ρεπορτάζ, το περι-
βάλλον μέσα στο οποίο ήρθε για να κάνει το
δικό της θαύμα είναι τόσο τοξικό που δεν το
αντέχει ούτε κι ο ίδιος ο διάολος!   

••••
Τα πανό στη Βουλή 
Τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΔΗ-
ΣΥ Νίκο Τορναρίτη επέλεξαν να διακόψουν
οι πολίτες που κρέμασαν πανό την Παρα-
σκευή στην αίθουσα της ολομέλειας της
Βουλής κατά την τρίτη και τελευταία ημέρα
της συζήτησης του Κρατικού Προϋπολογι-
σμού του 2019. Προφανώς διότι γνωρίζον-
τας τον ήπιο χαρακτήρα του ένιωθαν σίγου-
ροι ότι δεν θα τους «πυροβολούσε» από του
βήματος της Βουλής. Φυσικά, ανέλαβε ο
πρόεδρος του Σώματος Δημήτρης Συλλού-
ρης, ο οποίος διέταξε τους αστυνομικούς με
πολιτική περιβολή να μαζέψουν τα πανό και
να απομακρύνουν τους διαμαρτυρόμενους

πολίτες. Μάλιστα, ο κ. Τορναρίτης είπε ότι οι
πολίτες έχουν το δικαίωμα να εκφράζονται
με όποιο τρόπο θέλουν, όμως, ο κ. Συλλού-
ρης δεν άλλαξε γνώμη. 

••••
Τα συνθήματα
Για την ιστορία να πούμε ότι επρόκειτο για
πολίτες που μπήκαν νόμιμα στη Βουλή εκ-
προσωπώντας οργανώσεις που τάσσονται
κατά των εκποιήσεων και έφεραν πανό με
τα εξής συνθήματα: «Προϋπολογισμοί για
’μας ή για τους φίλους σας;», «Πάρτε τους
άστεγους στις βίλες σας», «Σταυρώστε την
ψευδο-ΕΣΤΙΑ» και «Φτάνει πια! Το τερματί-
σατε». Και πάλι για την ιστορία να πούμε ότι,
ο Προϋπολογισμός του 2019 εγκρίθηκε και
ψηφίστηκε σε Νόμο με 30 ψήφους υπέρ
και 24 κατά από τους 54 παρόντες βουλευ-
τές του κυπριακού κοινοβουλίου. Μην ξε-
χνάτε ότι λείπει ένας από τότε που ο Γιώρ-

γος Παπαδόπουλος της Αλληλεγγύης πήγε
σπίτι του λόγω δικαστικής απόφασης ήταν
παρόντες. Υπέρ ψήφισαν οι βουλευτές ΔΗ-
ΣΥ, ΔΗΚΟ και Αλληλεγγύης και κατά οι βου-
λευτές των κομμάτων ΑΚΕΛ, Κινήματος Οι-
κολόγων, Συμμαχίας Πολιτών, ΕΛΑΜ και
ΕΔΕΚ. Και όπως λέμε και στο ποδόσφαιρο,
στο τέλος νίκησε ο Γερμανός. Ποιος είναι ο
Γερμανός; Μα ο Χάρης, ποιος άλλος; 

••••
Ώρα για δουλειά. 
Τώρα είναι η ώρα της πιο μεθοδικής και
σκληρής δουλειάς για τη Δημοκρατική Πα-
ράταξη, σύμφωνα με την ανακοίνωση του
Κόμματος του Μάριου Καρογιάν που δημο-
σιοποίησε τη σύνθεση της Προσωρινής Διοι-
κούσας Επιτροπής της ΔΗΠΑ. Πρόκειται για
τον μηχανισμό που αναλαμβάνει να υλοποι-
ήσει τους στόχους που έχουν τεθεί στο
ιδρυτικό συνέδριο της 21ης Οκτωβρίου. Η
Προσωρινή Διοικούσα είναι πολυπληθής,
αφού στελεχώνεται από 300 και πλέον άτο-
μα κι όπως περηφανεύονται στη ΔΗΠΑ η
πλειοψηφία της είναι νέοι άνθρωποι. Όλα
αυτά είναι καλά αλλά θα γίνουν καλύτερα
για το κόμμα ανάλογα με τα αποτελέσματα
που θα φέρει το νέο κόμμα. Ο Μάριος, που
απέδειξε ότι ξέρει να κάνει υπομονή, ξέρει
επίσης καλά ότι το ματς τελειώνει όταν σφυ-
ρίξει τρεις φορές ο διαιτητής. 

Η Λουτ, οι απεσταλμένοι του ΟΗΕ και το θαύμα που δεν έγινε 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Χάρης Γεωργιάδης

Ο υπουργός Οικονομικών Χάρης Γεωρ-
γιάδης, ο οποίος πήρε 30 ψήφους για
τον Προϋπολογισμό του 2019 που κα-
τέθεσε και είναι και πλεονασματικός,
χαμογέλασε και πήγε σπίτι του να κάνει
γιορτές κι ας τους άλλους να φωνά-
ζουν. Και τι μπορούν να του πουν είτε
οι δικοί τους είτε οι μη δικοί του; Ξέρε-
τε τι είναι αυτό που σερβίρεται κρύο; 

Στην πρόσφατη Έκθεση για τις κα-
λές υπηρεσίες του γενικού γραμμα-
τέα των Ηνωμένων Εθνών στην Κύ-
προ επισημαίνεται η σημασία της
εμπλοκής της κοινωνίας των πολι-
τών στην προσπάθεια για επίλυση
του κυπριακού προβλήματος και δί-
νεται έμφαση στον ρόλο που δια-
δραματίζουν η νεολαία και οι γυναι-
κείες οργανώσεις. Πράγματι αρκε-
τές εθελοντικές ομάδες πολιτών εμ-
πλέκονται στα κοινά δρώμενα των
τοπικών αρχών και θα μπορούσαν
με την εμπλοκή τους να συμβάλουν
στη βελτίωση των δικοινοτικών σχέ-
σεων, εάν αυτό τους ζητηθεί. 

Στην έκθεσή του ο γ.γ. των Η.Ε.
εστιάζει στην προώθηση της αν-
ταλλαγής ιστοριών και εμπειριών,
επισημαίνοντας ότι μία τέτοια αν-
ταλλαγή υποβοηθά στη μείωση των
ενστάσεων μεταξύ των δύο κοινο-
τήτων. Οι δικοινοτικές ομάδες της
κοινωνίας των πολιτών έχουν ήδη
αναλάβει αρκετές πρωτοβουλίες
για την επανέναρξη των συνομι-
λιών, κάτι που επικροτείται στην
Έκθεση. Σημαντική θεωρείται επί-
σης η συμβολή συνδικάτων και
κομμάτων στις δύο κοινότητες, τα
οποία, υπό την αιγίδα της Σλοβακι-
κής Πρεσβείας στην Κύπρο, μέσω
κοινού ανακοινωθέντος, προτρέ-
πουν τους δύο ηγέτες να εργα-
στούν σκληρά για την επανέναρξη
των συνομιλιών στη βάση του πλαι-
σίου που προτάθηκε από τον γ.γ.
για την επίτευξη μιας ομοσπονδια-
κής λύσης και για την επανένωση
του νησιού. 

Εξίσου σημαντική χαρακτηρίζεται
η εφαρμογή όλων των Μέτρων Οι-
κοδόμησης Εμπιστοσύνης μέσω
των Τεχνικών Επιτροπών. Ωστόσο,
παρά τις επισημάνσεις στην έκθεση

του γ.γ., οφείλουμε να ομολογή-
σουμε πως οι δικοινοτικές δραστη-
ριότητες υπήρξαν περιορισμένες,
παρόλες τις προσπάθειες που κατα-
βλήθηκαν για διευκόλυνση των
επαφών και της συνεργασίας μέσω
της κοινωνίας των πολιτών για θε-
μελίωση της ειρήνης και της συμφι-
λίωσης στο νησί. 

Καταλήγοντας στην έκθεσή του ο
γ.γ. προτρέπει τα μέρη να στηρί-
ζουν και να ενισχύουν τον στόχο
μιας βιώσιμης λύσης, εστιάζοντας
στη ζωτικότητα, την ενέργεια, τη
δύναμη του πληθυσμού του νησιού
και προτρέποντας για μεγαλύτερη
εμπλοκή τους στην οικοδόμηση εμ-
πιστοσύνης που θα οδηγήσει στη
μόνιμη επίλυση του κυπριακού ζη-
τήματος. Στηριζόμενοι λοιπόν στις
επισημάνσεις του γ.γ., αντιλαμβα-
νόμαστε ότι οι απλοί πολίτες θα
πρέπει να συνεργαστούν και να
ωθήσουν τους δύο ηγέτες στις δύο
κοινότητες να προχωρήσουν στην
επανένωση του νησιού. Σε αυτή την
προσπάθειά τους θα μπορούσαν να
συμβάλουν και οι τοπικές αρχές,
μέσα από τις οποίες δραστηριοποι-
ούνται αρκετοί πολίτες, ενώ, λόγω
της εγγύτητας και της συχνής επα-
φής και επικοινωνίας με τους δημό-
τες, γίνεται εφικτό να εισακου-
στούν οι θέσεις τους. 

Άλλες χώρες, όπως η Νότια Αφρι-
κή, η Γερμανία και η Ιρλανδία, κα-
τάφεραν να ξεπεράσουν τις διαφο-
ρές, την έχθρα, τις συγκρούσεις
μέσα από την αλληλοκατανόηση,
την επαφή, την επικοινωνία, τον
σεβασμό και τον διαρκή διάλογο. Η
προώθηση ΜΟΕ, όπως και η δημι-
ουργία κλίματος εμπιστοσύνης και
κατανόησης, μπορούν αντίστοιχα
να υποβοηθήσουν στο δύσκολο έρ-

γο των δύο ηγετών για εξεύρεση
λύσης στο κυπριακό πρόβλημα. Ο
σεβασμός, επίσης, των ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων, η συνεργασία
για ένα καλύτερο μέλλον, ο αλλη-
λοσεβασμός, η συμβολή στον δί-
καιο διαμοιρασμό της εξουσίας και
από τις δύο κοινότητες προάγουν
τη διασφάλιση μιας βιώσιμης λύ-
σης. 

Βέβαια η πολιτική κατάσταση στην
Κύπρο κρίνεται πολύ κρίσιμη. Σύν-
τομα θα ξεκαθαρίσει κατά πόσο το
κυπριακό πρόβλημα μπορεί να λυ-
θεί ή εάν θα συνεχίσει να συντηρεί-
ται επ’ άπειρον. Αυτό που χρειαζό-
μαστε είναι να παραδειγματιζόμα-
στε από κάποιες άλλες χώρες που
ξεπέρασαν τα πολιτικά προβλήματα
και κατάφεραν να επανενώσουν τό-
σο τη χώρα όσο και τον λαό τους. 
Η μικρή Κύπρος μπορεί να μη δια-
θέτει έναν Μαντέλα ή έναν Γκάντι,
αλλά, ας συμβουλευτούμε τους Νο-
τιοαφρικανούς που μας ξεκαθάρι-
σαν με νόημα ότι «Δεν χρειαζόμα-
στε ένα άλλο Μαντέλα, αλλά ας
προσπαθήσουμε να κάνουμε ό,τι
έκανε αυτός, δηλαδή συμφιλιώθη-
κε με τους εχθρούς του». 

Σίγουρα η συμφιλίωση δεν είναι
εύκολη υπόθεση στην Κύπρο, λαμ-
βάνοντας υπόψη τα λάθη του πα-
ρελθόντος, την αδιαλλαξία και τη
σκληρή στάση της Τουρκίας, αλλά
τουλάχιστον ας προσπαθήσουμε να
έρθουμε σε διάλογο μαζί της. Μόνο
με καλή θέληση και διάθεση λύνον-
ται οι διαφορές, όσο κι αν αυτές εί-
ναι τεράστιες, λαμβάνοντας υπόψη
τις ιδιαιτερότητες του δικού μας πο-
λιτικού προβλήματος. 

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δήμαρ-
χος Δερύνειας.

ΑΡΘΡΟ / Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Η δύναμη της κοινωνίας των πολιτών Οι μυρωδιές του Πενταδακτύλου
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Ο Πενταδάκτυλος
«ανασήκωσε την
πλάτη του» και έπνι-
ξε τους Τουρκοκύ-
πριους. Οι φονικές
πλημμύρες ήταν

αποτέλεσμα, για ακόμη μία φορά,
απότοκο του βιασμού της φύσης
και των αυθαίρετων παρεμβάσεων
στη ροή των ποταμών. Κάποιοι χά-
ρηκαν, κάποιοι λυπήθηκαν, αλλά το
αποτέλεσμα ήταν το ίδιο, για τους
συγγενείς των θυμάτων. Τα ίδια συ-
νέβησαν και το 1995, όταν ξέσπασε
μια τεραστίων διαστάσεων πυρκα-
γιά στον Πενταδάκτυλο, η οποία κα-
τέκαψε το μισό δάσος. Στα Μέσα
Ενημέρωσης αναπτύχθηκε, τότε,
ένα καβγάς, αν έπρεπε ή όχι η Κυ-
πριακή Δημοκρατία να βοηθήσει
στην πυρόσβεση. Η διαμάχη ήταν
σε διάφορα επίπεδα.
Από τη μία ήταν οι «πατριώτες» της
σκληρής γραμμής στο Κυπριακό, οι
οποίοι ούτε να ακούσουν δεν ήθε-
λαν για βοήθεια και από την άλλη οι
«ενδοτικοί» που τάσσονταν υπέρ,
υποδεικνύοντας ότι είναι μια καλή
ευκαιρία για επαναπροσέγγιση με
τους Τουρκοκύπριους. Από τη μία
ήταν οι μεγαλύτεροι στην ηλικία, οι
οποίοι περπάτησαν στον Πενταδά-
κτυλο και απαιτούσαν να σταλούν
πυροσβεστικά οχήματα και από την
άλλη οι νεότεροι, οι οποίοι δεν εί-
χαν εμπειρίες και οργίζονταν και με
τη σκέψη να βοηθηθούν οι κατα-
κτητές. Τελικά, η Τουρκία και ο
Ντενκτάς απάλλαξαν τους Ελληνο-
κύπριους από το δίλημμα, αφού
απέρριψαν πρόταση της κυβέρνη-
σης για βοήθεια. Ο μισός Πενταδά-
κτυλος κάηκε και το θέμα έληξε,
επί των ερειπίων.
«Τύχη αγαθή» μαζί με δύο πολεμι-
στές του 1974, μια ομάδα φίλων τα-
ξιδέψαμε στον Πενταδάκτυλο,

στην Κυθρέα, το Βουφαβέντο και
είδαμε από κοντά τις θέσεις στις
οποίες πολέμησαν και προδόθη-
καν, τους τόπους όπου θυσιάστη-
καν συστρατιώτες και φίλοι τους. Οι
περιγραφές ήταν συγκλονιστικές
και η οργή ανυπόφορη. Και όμως
μέσα από τον πόνο, μέσα από τη
βροχή η οποία έπεφτε κατά διαστή-
ματα, αναδύθηκαν οι μυρωδιές του
Πενταδακτύλου, η μυρωδιά του δά-
σους, του χώματος, των ξισταρκών,
των ανδρουκλιών, των σκίνων και
των άλλων αρωματικών θάμνων
του δάσους.
Από τα παρατηρητήρια του Πεντα-
δακτύλου, απολαύσαμε τη θέα της
Κερύνειας και των χωριών της πε-
ριοχής και θαυμάσαμε το μεγαλείο
του τοπίου. Άλλο οι εικόνες των τη-
λεοράσεων, άλλο οι φωτογραφίες
και άλλο η ευωδιαστή μαγεία της
ζωντανής θέασης του τοπίου. Η δύ-
ναμη της παραδείσιας φύσης, απά-
λυνε τον πόνο στις ψυχές των
τραυματισμένων ψυχικά και σωμα-
τικά ηρώων του 1974 και κατέδειξε
στους φίλους, ότι το Κυπριακό δεν
είναι μόνο υπόθεση των πολιτικών,
οι οποίοι έρχονται και παρέρχονται,
αλλά είναι και υπόθεση των ταπει-
νών ανθρώπων, οι οποίοι ξέρουν
να απολαμβάνουν τις μυρωδιές και

την ομορφιά του τοπίου και να αγα-
πούν χωρίς προϋποθέσεις και σκο-
πιμότητες. 
«Τύχη αγαθή» αυτές τις μέρες έπε-
σε στα χέρια μου, το ντοκιμαντέρ
του Πασχάλη Παπαπέτρου, σε φω-
τογραφία του Νίκου Αβρααμίδη,
«Πενταδάκτυλος, τόσο κοντά… μα
τόσο μακριά». Οι δύο «μάγοι» του
ντοκιμαντέρ μετέφεραν στην οθό-
νη, μοναδικές και άγνωστες εικό-
νες, όχι μόνο από τα γνωστά πολυ-
φωτογραφημένα τοπία, αλλά και
από τα μυστικά μονοπάτια, τα οποία
γνώριζαν και αποκάλυψαν στην κά-
μερα, δύο λεβέντες, με άσπρα πλέ-
ον μαλλιά. Μαζί με φανέρωση των
μαγευτικών εικόνων, άφησαν να
ρέουν στον φακό και οι «πλούσιες»
χαρούμενες παιδικές τους εμπει-
ρίες, οι οποίες αναδύουν «πρωτι-
νές» μυρωδιές. Παρουσιάζονται τα
τρία εντυπωσιακά φρούρια, του
Αγίου Ιλαρίωνα, του Βουφαβέντο
και της Καντάρας τα οποία κτίστη-
καν στις άκρες γκρεμών για να προ-
στατεύουν το νησί από επιδρομές.
Οι θρύλοι με τις Ρήγαινες ξαναζων-
τανεύουν, στις δυσπρόσιτες δια-
δρομές και τα στενά σοκάκια των
κάστρων. Το ντοκιμαντέρ διανθίζε-
ται και από τις επιστημονικές κατα-
θέσεις ανθρώπων, οι οποίοι ίδρω-
σαν πριν από το 1974 για την απο-
κάλυψη των μυστικών του Πεντα-
δακτύλου και για τη διατήρηση του
οικοσυστήματος. Περιγράφεται και
με εντυπωσιακά γραφικά, η ανάδυ-
ση της Κύπρου και των οροσειρών
του νησιού, αναλύεται με επιστη-
μονικό τρόπο η ροή των υδάτων και
αποτυπώνεται ο πλούτος του υπε-
δάφους του Πενταδακτύλου. Το μό-
νο που μένει είναι να ανασηκώσει
και πάλι την πλάτη του ο Πενταδά-
κτυλος και να φέρει τη λύτρωση
του τόπου. 

“Άλλο οι εικόνες
των τηλεοράσεων,
άλλο οι φωτογραφίες
και άλλο η ευωδιαστή
μαγεία της ζωντανής
θέασης του τοπίου. 

Δεν είναι σπάνιο να βλέπεις κάποιον άνθρωπο να ντύνεται διαρκώς με ρούχα συγκεκριμένου χρώματος. Κάποιοι το χαρακτηρίζουν ψυχαναγ-
κασμό, κάποιοι άλλοι λένε ότι πρόκειται για ιδιότυπο γούστο. Η Τζέιν Χολ Λουτ εμφανίζεται φορώντας συχνά το σακάκι της φωτογραφίας ή κάτι
παρόμοιο. Πάντως, την Πέμπτη στην Τουρκία φορούσε το ίδιο και απαράλλακτο σακάκι με αυτό της φωτογραφίας μας από την προηγούμενη
συνάντηση με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη. Λέτε να της φέρνει γούρι; Μακάρι! 
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Κ αθώς κλείνει ο χρόνος επανέρχεται το φαινόμενο
της πύκνωσης της Ιστορίας, όταν τα πράγματα
φαίνονται να ξεφεύγουν και οι κανόνες που γνω-

ρίζαμε να μην ισχύουν. Στη Μεγάλη Βρετανία η κλη-
ρονομιά του μοιραίου δημοψηφίσματος του Ιουνίου
2016 οδηγεί τη χώρα σε πολιτικό αδιέξοδο και πιθανή
οικονομική καταστροφή. Στη Γαλλία η εξέγερση των
«Κίτρινων Γιλέκων» ανάγκασε τον μεταρρυθμιστή
Μακρόν σε άτακτη υποχώρηση με άγνωστες συνέπειες
αλλά σημαντικό κόστος. Στην Ισπανία η κρίση στην
Καταλωνία έδωσε φτερά στην Ακροδεξιά και υπονομεύει
την κυβέρνηση. Στην Ιταλία η κυβέρνηση συνασπισμού
των λαϊκιστών παράγει το ένα οικονομικό αδιέξοδο μετά
το άλλο, αλλά ο ακροδεξιός Σαλβίνι αυξάνει την επιρροή
του. Στη Γερμανία η Μέρκελ αποχωρεί, ενώ οι ΗΠΑ βρί-
σκονται σε μόνιμη πολιτική κρίση από το 2016, εμπο-
τίζοντας το διεθνές σύστημα με μεγάλες δόσεις αβεβαι-
ότητας. Οι εξελίξεις αυτές περιγράφονται συχνά ως «κρί-
σεις αντιπροσώπευσης» γιατί αποτυπώνουν τη μείωση
της εμπιστοσύνης των πολιτών στις ηγεσίες και στους
θεσμούς. Η άνοδος των λαϊκιστών θρυμματίζει τα κομ-
ματικά συστήματα προκαλώντας συνεχείς αναταράξεις.
Κάθε νέο εκλογικό ραντεβού προκαλεί χτυποκάρδια και
το μείγμα φαντάζει εκρηκτικό. Μια διαδεδομένη ερμηνεία
θέλει η κατάσταση αυτή να οφείλεται στην αποξένωση
των ελίτ από τον λαό: ο λαός εξεγείρεται γιατί οι ηγεσίες
έχουν πάψει να τον εκπροσωπούν, μάλλον γιατί διακα-
τέχονται από έμφυτη αλαζονεία.

Είναι αλήθεια πως τα κοινωνιολογικά δεδομένα πι-
στοποιούν την ύπαρξη ενός ρήγματος στις δυτικές κοι-
νωνίες. Η κοινωνία έχει χονδρικά διασπαστεί σε δύο
τμήματα. Το ένα κατοικεί κυρίως στις μεγάλες πόλεις
και διακρίνεται από πολιτισμική και οικονομική εξω-
στρέφεια. Διαθέτει αξιόλογο ανθρώπινο κεφάλαιο και
δεξιότητες που μεταφράζονται σε μεγαλύτερο εισόδημα,
που μάλιστα αυξάνεται με ταχείς ρυθμούς, συμβάλλοντας
έτσι στην μεγέθυνση της ανισότητας μέσα στην κοινωνία.
Το άλλο τμήμα κατοικεί στην περιφέρεια, ιδίως τις αγρο-
τικές περιοχές, έχει περιορισμένες δεξιότητες και επο-
μένως υφίσταται απώλειες εισοδήματος. Αισθάνεται
παραγκωνισμένο και περιθωριοποιημένο, δίχως προ-
οπτικές και μέλλον και γι’ αυτό αποτελεί την κατεξοχήν
εκλογική πελατεία των λαϊκιστών. Το κυρίως ακροδεξιό
πρόσημο της διαμαρτυρίας των μικροαστικών αυτών
στρωμάτων αντανακλά την ανασφάλεια που τους προ-
καλούν οι ραγδαίες αλλαγές που συμβαίνουν στον κόσμο:
λιγότερες και χειρότερες δουλειές, νέες «περίεργες»
αξίες, ξένες και άγνωστες φάτσες τριγύρω, αχαρτογράφητα
νερά γενικά. Ο κόσμος αυτός βρίσκει λοιπόν καταφύγιο
σε έναν κλειστό και φοβικό πατριωτισμό και στην αυ-
ταπάτη της επιστροφής σε ένα ωραιοποιημένο παρελθόν
που πλασάρουν οι λαϊκιστές πολιτικοί. Μολονότι ορθή
σε γενικές γραμμές, η περιγραφή αυτή πάσχει όταν με-
τατρέπεται σε ερμηνεία, γιατί τσουβαλιάζει την εξωστρεφή
και οικονομικά δυναμική μερίδα του πληθυσμού με την
ελίτ, ενώ είναι εξίσου και αυτή μέρος του λαού. Πρόκειται
μάλιστα για ένα σημαντικό κομμάτι του που υπερεκ-
προσωπείται στους νέους και παράγει μεγάλο ποσοστό
του οικονομικού πλούτου. Το πιο σημαντικό είναι πως
κοιτάζει μπροστά και αποτελεί την ασφαλέστερη εγγύηση
μελλοντικής ευημερίας. Δυστυχώς, το αφήγημα των
αποκομμένων και αλαζονικών ελίτ κυριαρχεί στη ση-
μερινή Ευρώπη, συχνά μάλιστα μέσα στις ίδιες τις ελίτ,
κυρίως λόγω πνευματικής οκνηρίας που οδηγεί στην
υιοθεσία των κάθε είδους κλισέ.

Αναμφίβολα, οι άνθρωποι που δυσκολεύονται να πα-
ρακολουθήσουν τις αλλαγές χρειάζονται συμπαράσταση
και στήριξη. Οχι όμως και δικαίωση. Θα ήταν τραγικό
λάθος οι εκπρόσωποί τους να γίνουν οι φορείς της δια-
χείρισης του μέλλοντός μας. Και αυτό γιατί η πραγμα-
τικότητα είναι αδήριτη: ο κόσμος αλλάζει και ο ρους
της Ιστορίας δεν σταματά. Αυτό δεν σημαίνει πως οι
κοινωνίες δεν έχουν δικαίωμα να την αγνοήσουν, αυ-
τοκτονώντας. Εδώ ακριβώς βρίσκεται το ουσιαστικό
διακύβευμα της εποχής μας: θα προχωρήσουν οι κοινωνίες
μας μπροστά, με όλα τα προβλήματα και τις προκλήσεις
που κάτι τέτοιο συνεπάγεται; ́ Η θα υποχωρήσουν, κα-
ταρρέοντας στο επίπεδο του χαμηλότερου παρονομαστή
και κληροδοτώντας ερείπια στις επερχόμενες γενιές; Η
επιλογή είναι αναπόφευκτη και πρέπει να διατυπωθεί
με τον καθαρότερο δυνατό τρόπο.

Ο κ. Στάθης Ν. Καλύβας είναι καθηγητής Πολιτικής Επιστήμης στο
Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης.

Το διακύβευμα
της εποχής μας
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Η λειτουργία των
αγορών ηλεκτρισμού
με οικονομικό τρόπο

Το ερώτημα «Πώς οι αγορές ηλεκτρισμού μπορούν να λει-
τουργούν με οικονομικό τρόπο;» μπορεί να τεθεί, στην
πραγματικότητα, για κάθε κλάδο της οικονομίας, ο ηλε-
κτρισμός όμως έχει ιδιαιτερότητες, αφού αποτελείται από
τέσσερις διακριτές δραστηριότητες, όπως (α) παραγωγή
ηλεκτρισμού, (β) μεταφορά, (γ) διανομή και (δ) προμήθεια.
Οι δραστηριότητες της μεταφοράς και διανομής είναι φυσικά
μονοπώλια, αφού η υποδομή (ηλεκτρικό δίκτυο) είναι μία
για να εξυπηρετήσει τις ανοικτές σε ανταγωνισμό δραστη-
ριότητες της παραγωγής και προμήθειας. Με αυτόν τον
τρόπο το προϊόν (ηλεκτρισμός) που εμπορεύονται οι δρα-
στηριότητες παραγωγής και προμήθειας μεταφέρεται μέσω
του ηλεκτρικού δικτύου από τον τόπο παραγωγής του στο
τόπο κατανάλωσής του. Συνάμα, ο ηλεκτρισμός είναι κοι-
νωνικό αγαθό, με τις σύγχρονες κοινωνίες να μην αποδέχονται
να υπάρχουν πολίτες που δεν το απολαμβάνουν. Δεδομένου
ενός πεπερασμένου ηλεκτρικού συστήματος, για την απο-
δοτική και οικονομική λειτουργία μιας αγοράς ηλεκτρισμού
χρειάζεται να ικανοποιούνται τρεις βασικές αρχές: (α)
στατική απόδοση (static efficiency), δηλαδή οι διαθέσιμοι
πόροι να διατίθενται αποτελεσματικά για τη λειτουργία της
αγοράς (π.χ., περισσότερη προσπάθεια και λιγότερες
δαπάνες), (β) δημόσια επιλογή (public choice), δηλαδή ευ-
θυγράμμιση των κινήτρων των συμμετεχόντων (παραγωγών
και προμηθευτών) στην αγορά ηλεκτρισμού με γνώμονα
το συλλογικό συμφέρον και (γ) δυναμική απόδοση (dynamic
efficiency), δηλαδή η αύξηση του ρυθμού της καινοτομίας
εντός της αγοράς ηλεκτρισμού και η βελτίωση όσον αφορά
τόσο την εξυπηρέτηση των καταναλωτών όσο και την αξιο-
πιστία και ποιότητα του προϊόντος. Όσον αφορά τη βασική
αρχή της στατικής απόδοσης, χρειάζεται να γίνεται οικονομικά
βέλτιστη κατανομή των πόρων έτσι ώστε οι καταναλωτές
ηλεκτρισμού να πληρώνουν την τιμή που καλύπτει το
κόστος που ο καθένας επιφέρει στο ηλεκτρικό σύστημα με
βάση την αρχή της κοστοστρέφειας. Για τη βασική αρχή
της δημόσιας επιλογής, έχοντας υπόψη ότι χρειάζεται να
παραχθεί ένα κοινωνικό αγαθό (ηλεκτρισμός), μπορεί η
αγορά ηλεκτρισμού να είναι μονοπωλιακή (μία δημόσια ή
μία ιδιωτική επιχείρηση) είτε ανταγωνιστική (με αριθμό
επιχειρήσεων). Ποια από τις δύο επιλογές είναι πιο πιθανό
να δράσει προς το κοινό συμφέρον (π.χ., ικανοποίηση της
βασικής αρχής της στατικής απόδοσης). Με βάση τα διεθνή
παραδείγματα, η δημόσια ιδιοκτησία έχει μεγαλύτερη δυ-
νατότητα να αυτονομηθεί και να εργάζεται με κίνητρο όχι
το κοινό καλό, αλλά το καλό των εργαζομένων της, των
προμηθευτών της, αλλά ακόμα και των ανταγωνιστών της.
Ο λόγος είναι ότι με τη δημόσια ιδιοκτησία λείπει ένας πε-
ριορισμός, το κίνητρο της οικονομικής λειτουργίας της
αγοράς ηλεκτρισμού. Για την αντιμετώπιση αυτού του πε-
ριορισμού χρειάζεται πάντα ρυθμιστική παρέμβαση έτσι
ώστε η δημόσια επιχείρηση (είτε βρίσκεται σε μονοπωλιακή
κατάσταση είτε λαμβάνει μέρος σε ανταγωνιστική αγορά
ηλεκτρισμού) να μπορεί να ικανοποιεί τη βασική αρχή της
στατικής απόδοσης. Για την ικανοποίηση της δυναμικής
απόδοσης, χρειάζεται να εξασφαλιστεί ότι υπάρχει το κα-
τάλληλο περιβάλλον για καινοτομία που δημιουργεί ανάπτυξη
προς όφελος των καταναλωτών. Είναι γνωστό, ότι η ανάπτυξη
δεν δημιουργείται κάτω από συνθήκες ισορροπίας έστω
και αν αυτές είναι βραχυπρόθεσμα αποτελεσματικές. Η
ανάπτυξη δημιουργείται από ανισορροπίες, δηλαδή από
καινοτομίες. Επίσης, η ανίχνευση, καταγραφή και επηρεασμός
της συμπεριφοράς των καταναλωτών είναι δραστηριότητα
που κάνουν καλύτερα οι ανταγωνιστικές αγορές και στην
περίπτωση των αγορών ηλεκτρισμού αυτό γίνεται από τους
προμηθευτές ηλεκτρισμού έτσι ώστε να υπάρχει συνεχής
βελτίωση στην εμπορία του προϊόντος τους (ηλεκτρισμός).
Αυτά είναι τα πλεονεκτήματα των ανταγωνιστικών αγορών,
οι οποίες πληρούν τις πιο πάνω βασικές αρχές και δημιουργούν
με ταχύτατο ρυθμό ανάπτυξη προς όφελος των καταναλωτών
με την επιβράβευση της καινοτομίας. Δηλαδή, οι δυνάμεις
της αγοράς με τη συμμετοχή εναλλακτικών παραγωγών
και προμηθευτών ηλεκτρισμού και η κατάλληλη ρύθμιση
μπορούν να λειτουργήσουν τις αγορές ηλεκτρισμού με οι-
κονομικό τρόπο προς όφελος των καταναλωτών εισάγοντας
καινοτόμες τεχνολογίες που θα μπορούν να καταστήσουν
τους καταναλωτές από παθητικούς συμμετέχοντες σε ενερ-
γητικούς συμμετέχοντες μέσω της ψηφιοποίησης του ηλε-
κτρικού τομέα και της εγκατάστασης έξυπνων τεχνολογιών
και διαδικασιών.

Ο δρ Ανδρέας Πουλλικκάς είναι πρόεδρος της Ρυθμιστικής Αρχής
Ενέργειας Κύπρου.

Βροχή μετεωριτών πριν από λίγες μέρες στις ΗΠΑ… 

Η αλήθεια είναι πως οι μεταλ-
λάξεις του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας αναφορικά με το
ποια λύση επιδιώκουμε είναι
ακατανόητες. Και αυτό ακρι-
βώς, το ακατανόητο, το οποίο

ο ίδιος προσπαθεί να μας πείσει (ανεπιτυχώς
μέχρι στιγμής) πως δεν αποτελεί εκτροπή
από την ΔΔΟ, αλλά ούτε και σύγκλιση με
τις θέσεις του λεγόμενου απορριπτικού
μετώπου, αναπόφευκτα συνεπάγεται σω-
ρεία ερωτηματικών, τα οποία προκαλούν
εύλογη ανησυχία στον κάθε σκεπτόμενο
πολίτη ως προς την πολιτική σταθερότητα
του κ. Αναστασιάδη.

Αυτή η ανησυχία γίνεται εντονότερη
όταν μπροστά μας παρελαύνουν οι πάλαι
ποτέ «πατριώτες» χωρίς να πνέουν μένεα,
αλλά αντ’ αυτού κρατούν χαμηλούς τόνους.
Τι άραγε να συμβαίνει, διερωτάται ο άμοιρος
σκεπτόμενος πολίτης παρακολουθώντας

αυτή την «παράδοξη» μετακίνηση θέσεων
και προθέσεων; Έχουν άραγε «συνέλθει»
οι «ψευδοπατριώτες» ή μήπως η πορεία
που ακολουθεί ο Πρόεδρος είναι τόσο αλ-
λοπρόσαλλη ώστε να βρίσκει σημεία σύγ-
κλισης με τη δική τους; Το να έχουν «συ-
νέλθει» οι «απορριπτικοί» πρέπει να είναι
κανείς τουλάχιστον αφελής για να το πι-
στέψει. Διότι όταν κάποιος εξαρτά την πο-
λιτική του υπόσταση από αυτόν ακριβώς
τον «πατριωτισμό» προκειμένου να απο-
κτήσει λόγο ύπαρξης (απουσίας οποιασ-
δήποτε άλλης πολιτικής δεινότητας) δεν
υποχωρεί τόσο εύκολα για το δήθεν καλό
του τόπου. Άρα πού μας οδηγεί αυτή η
θλιβερή διαπίστωση; Πως μάλλον είναι ο
Πρόεδρος που ακροβατεί και πως τα νέα
του ακροβατικά είναι προφανώς του γού-
στου των «απορριπτικών» ζογκλέρ. Και
δεν μας φτάνει που μεγαλώνει μέρα με τη
μέρα αυτή η τρομαχτική υποψία, έρχεται

καπάκι και το ΑΚΕΛ (παρέα με τον Αλέκο
Μαρκίδη) να μας δώσει το τελειωτικό χτύ-
πημα.

Αποφασίζει το ΑΚΕΛ και ο κ. Μαρκίδης
να διαχωρίσουν τη θέση τους και αποχω-
ρούν από τη διαπραγματευτική ομάδα,
αφήνοντάς μας ξεκρέμαστους. Κι αυτό το
«ξεκρέμαστους» οι ίδιοι το μεταφράζουν
ως πολιτική συνέπεια με το επιχείρημα
πως θα ήταν «παράδοξο να συμμετέχουν
από τη στιγμή που διαφωνούν στον τελικό
στόχο». Φροντίζει μάλιστα το ΑΚΕΛ να
μας υπογραμμίσει πως έχει «βάσιμες υπο-
ψίες ότι ο Πρόεδρος θέλει να εγκαταλείψει
τη λύση της ΔΔΟ και πως οι βάσιμες αυτές
υποψίες βασίζονται πάνω σε γεγονότα».
Και όλα αυτά λίγο πριν καταφθάσει η κ.
Λουτ και ενόσω η περιρρέουσα ατμόσφαιρα
υπαγορεύει τον κίνδυνο μια τυχόν αποτυχία
αυτής της αποστολής, να έχει καταστρο-
φικές συνέπειες. Αν μιλάμε λοιπόν για πα-

ραδοξότητες εδώ είναι το πλέον παράδοξο:
Πως προκειμένου να μας πείσουν για την
πολιτική τους σταθερότητα διαχωρίζουν
τη θέση τους για να συμβεί όμως επί της
ουσίας τι; Να τους πούμε μπράβο; Να τους
αποδώσει τα εύσημα η ιστορία; Να δια-
σώσουν τους εαυτούς τους; Να κάνουν
τον Πρόεδρο να «συνέλθει»; Ή να μην πέ-
σουν μαζί του στον «γκρεμό»; Και εμείς;
Εμείς οι άμοιροι σκεπτόμενοι πολίτες πού
ακριβώς βρισκόμαστε; Ποιος αισθάνεται
υπόλογος επιτέλους απέναντι μας ώστε
να σκεφτεί διπλά πότε θα «συγκλίνει» ή
πότε θα «διαχωρίσει» τη θέση του; Διότι
αν πράγματι το ΑΚΕΛ έχει βάσιμες υποψίες
ότι ο Πρόεδρος θέλει να εγκαταλείψει την
ΔΔΟ, γιατί δεν μένει στις διαπραγματεύσεις
ώστε να παρακολουθεί αυτές τις «ύποπτες
μεθοδεύσεις» και να τις εμποδίσει ή έστω
να τις ξεσκεπάσει; Κι αν πράγματι συναι-
σθάνεται την ευθύνη που έχει απέναντι

στον κάθε πολίτη (και όχι μόνο στους
δικούς του) γιατί αφήνει πρόσφορο το έδα-
φος στο Πρόεδρο να κάνει ανεμπόδιστος
τις… επικίνδυνες πιρουέτες του; Ποιος
θα τον εμποδίσει αν όντως βρίσκεται σε
απόκλιση; Οι «ψευδοπατριώτες» του απορ-
ριπτικού που θα τρίβουν ήδη τα χέρια τους
μην πιστεύοντας πως έπιασαν οι «ευχές»
τους; Άρα; Πώς μας βοηθά η στάση του
ΑΚΕΛ (και του κ. Μαρκίδη); Η πραγματι-
κότητα ένα συμπέρασμα υπαγορεύει: Πως
τόσο ο Πρόεδρος με την πολιτική του
«αστάθεια» όσο και το ΑΚΕΛ με το πρό-
σχημα της πολιτικής του σταθερότητας
στο ίδιο ακριβώς σημείο μας οδηγούν: Στο
μετεωρισμό των λεγόμενων απορριπτικών.
Και στη βάσιμη υποψία πως τελικά μας εί-
χαν ανέκαθεν όλους γραμμένους στα πο-
σοστά τους.

Περί παραδοξότητας
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Σε ένα πρώτο επίπεδο θεωρώ πως
ό,τι και να γίνει στο Κυπριακό ο
Πρόεδρος ο οποίος θα συνδέσει
το όνομά του με την υπογραφή
της λύσης, θα ακούσει τα περισ-
σότερα στο μέλλον. Μιλάμε για

μια λύση που δεν θα αρέσει σε όλους, το τέλος
μιας διαδικασίας 44 χρόνων δεν μπορεί να είναι
αρεστό 100%, μιλάμε για μια λύση που της λεί-
πουν δομικά συστατικά στη υλοποίησή της,
στην πορεία της όλα αυτά τα χρόνια, συστατικά
όπως η εμπιστοσύνη.

Είναι δεδομένο για εμένα, πως θα έρθει ένα
πλαίσιο λύσης ίσως μέσα στο 2019. Αυτό που
καλείται ως απαράδεκτο, ως εκείνο που πρέπει
να ξεπεραστεί, το στάτους κβο, θα ξεπεραστεί
ή τουλάχιστον θα του δοθεί η ευκαιρία – θα
μας δοθεί η ευκαιρία – να το αφήσουμε πίσω.
Και ας πούμε, υποθετικά, πως
σε αυτή τη λύση λέμε «ναι»
και εμείς και οι Τ/κ. Τα μισά
να γίνουν από τα όσα προβλέ-
πουν οι Κασσάνδρες, τότε δεν
θα έχουμε μια λύση για το μέλ-
λον, αλλά ένα μέσο επιστροφής
στο παρελθόν. Δεν έχω κάτι
με τις Κασσάνδρες. Τη δουλειά
τους κάνουν. Ωστόσο, έχουν
δουλειά εφόσον οι πλευρές
τους έχουν δώσει το συγκε-
κριμένο δικαίωμα. Έχουν δουλειά, γιατί εμείς
τους δώσαμε δικαίωμα. Όταν κατεβαίνει η κ.
Λουτ και φεύγει το ΑΚΕΛ από τη διαπραγμα-
τευτική, το μήνυμα είναι απλό. Δεν είμαστε
ομάδα. Δεν θέλουμε τα ίδια πράγματα. Υπήρχαν
διαφωνίες και πιο πριν. Από το Μον Πελεράν
ήδη. Πώς περιγράφεται αυτό το διάστημα ως
σήμερα; Περιθώριο για να δείξει ο Αναστασιάδης
τις προθέσεις του; Θα μπορούσε να είναι και
από την άλλη είναι άδικο να θέλει ο Αναστα-
σιάδης ο ΑΚΕΛ λαμπάδα αναμμένη συνεχώς
δίπλα του.

Ωστόσο, αυτό δεν αλλάζει το περιεχόμενο του
μηνύματος, του ότι δεν είμαστε ομάδα, που είναι
το λιγότερο κακό αυτό την ώρα. Τι θέλουμε γενικά
από έναν Πρόεδρο της Δημοκρατίας; Να λύσει

το Κυπριακό. Όχι να το διαχειριστεί, αλλά να το
λύσει. Να βάλει υπογραφή σε μια συμφωνία βα-
σικά, που όσο θεμελιωμένη και να είναι, στο τέ-
λος-τέλος είναι μια συμφωνία μεταξύ δύο μερών
που αν θελήσει ένα από τα δύο να τη σπάσει,
θα το κάνει. Έχει συμβεί σε χιλιάδες συμφωνίες,
σύμφωνα συμβίωσης, συμφωνητικά κτλ. Η υπο-
γραφή αυτή, θα είναι ιστορική. Ο Πρόεδρος που
θα το πράξει θα έχει ιστορικό βάρος στους ώμους,
και θετικό και αρνητικό. Εφόσον η συμφωνία
θα γίνει εν πρώτοις αποδεκτή, αυτό δεν σημαίνει
πως θα είναι επιτυχημένη και κατά την εφαρμογή
της.  Και ποιος θα έχει το φταίξιμο τότε; Ο Πρό-
εδρος που υπέγραψε, ο λαός που ενέκρινε και
άρα ο Πρόεδρος που υπέγραψε. Θέλω να πω, πως
πέρασαν πολλοί Πρόεδροι, πολλοί γ.γ. των Η.Ε.,
και απεσταλμένοι, και υπογραφές δεν έπεσαν.
Γιατί; Γιατί όχι δηλαδή; Ποια είναι η δυσκολία

τελικά του Κυπριακού; Η έλλειψη
εμπιστοσύνης σε όλα τα επίπεδα.

Συγχωρείστε με, αλλά απαν-
τήστε μου και αυτό. Θα είχατε
προχωρήσει σε οποιαδήποτε συμ-
φωνία στη ζωή σας, με την υπο-
γραφή σας, με κάποιον που δεν
εμπιστεύεστε; Όσα και να ήταν
τα εχέγγυα που θα σας έδιναν,
και γραπτώς, θα το κάνατε; Γιατί
η κατηγορία πως ο τάδε Πρόεδρος
δεν θέλει λύση, δεν είναι απλή.

Είναι ανθρώπινη, είναι ζωντανή κατηγορία,
εφόσον δεν σημαίνει πως η λύση που θα φέρει
ο τάδε Πρόεδρος ότι θα περάσει και από τον
λαό. Έτσι δεν είναι; Εκτός κι αν όταν λέμε ΔΔΟ,
εφόσον αυτό θέλουμε, εννοούμε τελειότητα.
Τότε γιατί δεν την έχουμε ήδη; Πόσοι Πρόεδροι
την επιδίωξαν; Που και αυτό που κάνω τώρα,
είναι ακόμη ένα πρόβλημα στο Κυπριακό. Μπο-
ρεί και της λύσης. Ότι δημιουργεί περισσότερα
ερωτήματα παρά απαντήσεις, άρα δεν είναι
εύκολο να καταφεύγουμε σε μαγικές λύσεις,
κι όσο κι αν μου πείτε ότι οι τελευταίες λέξεις
που χρησιμοποιώ κάνουν ρήμα, δεν μπορείτε
ν’ αρνηθείτε πως κάνουν και νόημα.

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Αυτός που θα πει η ιστορία
ότι υπέγραψε 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Εφόσον η συμφωνία
θα γίνει εν πρώτοις
αποδεκτή, αυτό δεν
σημαίνει πως θα είναι
επιτυχημένη και κατά
την εφαρμογή της.
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Γ ιατί η κοινή γνώμη στην Κύπρο παραμένει
με πολλά ερωτηματικά σχετικά με τις
εξελίξεις στο Κυπριακό; Κρίνω ότι οι πιο

κάτω λόγοι εξηγούν σε μεγάλο βαθμό την κα-
τάσταση:

Πρώτο, η σαφής πλειοψηφία στηρίζει τη
λύση. Ωστόσο, οι φορείς που την εκπροσωπούν
δυσκολεύονται να πάρουν τα ηνία, να μιλή-
σουν με θάρρος, να θέσουν την πλήρη ατζέντα
στον δημόσιο διάλογο, παραμένουν διστα-
κτικοί. Ως εκ τούτου, η έννοια του ιστορικού
συμβιβασμού έχει υποστεί διάβρωση, γιατί
η κοινή γνώμη έχει εκπαιδευτεί στις κορώνες
και στις λεκτικά «ασυμβίβαστες» συμπερι-
φορές. 

Δεύτερο, οι οπαδοί της μη λύσης διαθέτουν
αυτοπεποίθηση, συχνά θράσος, γνωρίζουν
να αποδομούν κάθε αξιόλογη συζήτηση.
Τσαρλατάνοι υπόσχονται λύσεις που δεν
υπάρχουν, καλλιεργούν φαντασιώσεις σε κα-
θημερινή βάση. Οι οπαδοί της μη λύσης απο-
κτούν δυσανάλογο εκτόπισμα σε σχέση με
την επιρροή τους (περίπου στο 30%), γιατί
οι οπαδοί του ορθολογισμού δεν τολμούν να
τους θέσουν τα κρίσιμα ερωτήματα: τι σας
ενοχλεί να γίνει η Κύπρος μία; Τι προτείνετε;
Πότε θα μιλήσετε τη γλώσσα της αλήθειας;
Εξηγήστε ποια είναι η λύση με το «σωστό
περιεχόμενο». Πότε θα την κερδίσετε; Έχετε,
έστω έναν, σύμμαχο στο διεθνές πεδίο;

Τρίτο, κενά προκύπτουν, επίσης, από τις
αδυναμίες που έχει ο ΟΗΕ. Είναι αδιανόητο
να συζητάμε επί ενάμισι έτος τα όσα έγιναν
στο Κραν Μοντάνα και ο ΟΗΕ να μην έχει
δημοσιοποιήσει το Πλαίσιο Γκουτιέρες, έτσι
που η κοινή γνώμη να έχει μια καλή εικόνα
των πραγμάτων. Η διπλωματική ικανότητα
του ΟΗΕ μπορεί να βοηθήσει σε περίοδο δια-
πραγματεύσεων, ωστόσο, η πολιτική αντίληψή
του σε σχέση με τις διαθέσεις της κοινής
γνώμη έχει πολύ σοβαρά κενά. Οι εκπρόσωποι

του ΟΗΕ στερούνται της αναγκαίας πολιτικής
ανάλυσης και κατά συνέπεια, δεν αντιλαμ-
βάνονται με επάρκεια το σημείο αυτό. 

Ο γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκουτιέρες στις 15 Οκτω-
βρίου έγραψε στην Έκθεσή του προς στα
μέλη του ΣΑ: «Πιστεύω βαθιά στη ζωτικότητα,
την ενέργεια και τη δύναμη του πληθυσμού
της νήσου, συμπεριλαμβανομένων ιδίως των
γυναικών και της νεολαίας, και προτρέπω τη
μεγαλύτερη εμπλοκή τους στο να βοηθήσουν
στην οικοδόμηση της απαραίτητης εμπιστο-
σύνης, για να αναλάβουν τα βήματα που θα
απαιτήσει μια τέτοια λύση». 

Πώς θα εκφραστεί «η ζωτικότητα, η ενέρ-
γεια και η δύναμη του πληθυσμού της νήσου;».
Πρώτα, χρειάζεται η κινητήρια δύναμη, δη-
λαδή η έγκυρη ενημέρωση. Αλλιώς η κοινή
γνώμη θα παραμένει έρμαιο της ρητορικής
του κάθε δημαγωγού. Αν, ωστόσο, τύχουν
της αναγκαίας πληροφόρησης θα έχουν το
χρήσιμο υλικό για να σκέφτονται ορθολογικά.
Αυτή η ευθύνη, σε έναν κρίσιμο βαθμό, ανήκει
στον ΟΗΕ. 

Τέταρτο, από την αδυναμία των δυνάμεων
που ενδιαφέρονται για την πρόοδο να οργα-
νώσουν τα επιχειρήματα που συνηγορούν
υπέρ της επίλυσης, από την αδυναμία τους
να αναδείξουν την κύρια αντίθεση σε αυτή
την ιστορική συγκυρία. Έτσι, δεν μπορούν
να κινητοποιήσουν την πλειοψηφία σε αυτή

την κατεύθυνση και να δουλέψουν με τα σύγ-
χρονα μέσα που η πολιτική επικοινωνία σή-
μερα διαθέτει. Τα επιχειρήματα δεν δημιουρ-
γούν αυτόματα πλειοψηφικά ρεύματα, γι’
αυτό έχει μεγάλη σημασία να διαθέτουν πο-
λιτική και επικοινωνιακή τεκμηρίωση.

Πέμπτο, η έλεγχος της πληροφόρησης από
τα παραδοσιακά μέσα των οποίων οι ιδιοκτήτες
«ψηφίζουν» λύσεις του τύπου «όπως είμαστε»,
δημιουργούν μιαν ατμόσφαιρα που κάθε άλλο
βοηθά την πληροφόρηση των πολιτών. Η συγ-
κάλυψη της αλήθειας οδηγεί στις αμφιβολίες,
στην αδράνεια. Η συνεχής πίεση με φόντο
τις παραπλανητικές ειδήσεις, η χρησιμοποίηση
λεξιλογίου που συσκοτίζει τη σκέψη, δυσκο-
λεύουν την κατάσταση αλλά δεν την ανατρέ-
πουν. Παρά τις παραπλανητικές ειδήσεις,
παρά τη συνεχή πίεση πάνω στη διανοητική
δραστηριότητα των τηλεθεατών, η πλειοψηφία
βλέπει μπροστά γι’ αυτό και στηρίζει τη λύση
με βάση τις κατευθύνσεις του ΟΗΕ. 

Έκτο, κλειδί παραμένει η συντονισμένη
δράση που φέρνει στην πρώτη σελίδα τον
ενημερωμένο πολίτη, τον ενεργό πολίτη,
αυτόν που έχει συνείδηση της κατάστασης
και αντιλαμβάνεται τα αδιέξοδα που εγκυμονεί
η στασιμότητα και είναι σε θέση να απαντά
στα διλήμματα. Πλέον, ο ενημερωμένος πο-
λίτης αποκτά ολοένα και περισσότερη ισχύ.
Τα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης διευκολύνουν
τη διακίνηση της πληροφορίας, την κάνουν
πραγματικό μαζικό κτήμα. Αυτή η αλλαγή ξε-
περνά τα παραδοσιακά μέσα και δίνει στην
είδηση αδιαμεσολάβητη μαζικότητα και συ-
νεπώς τα ΜΚΔ συνιστούν έναν στρατηγικό
εταίρο της προοδευτικής σκέψης. Αυτή η εξέ-
λιξη θα βοηθήσει τις δυνάμεις της προόδου
να αποκτήσουν την ικανότητα της μάχιμης
υπεράσπισης της κοινής μας υπόθεσης.

www.larkoslarkou.org.cy

Η πυξίδα και το θράσος
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Τα 40χρονα των μεταρρυθμίσεων και των ανοιγμάτων της Κίνας
Του δρος ΑΝΔΡΕΣΤΙΝΟΥ Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Kυριακή 16 Δεκεμβρίου 2018

Ο ι Κινέζοι σοφά είπαν ότι «ακό-
μη και το μακρύτερο ταξίδι
στον κόσμο αρχίζει με ένα

πρώτο βήμα». Αυτό το σπουδαίο
βήμα έγινε πριν από 40 χρόνια από
έναν ηγέτη με όραμα, τον Deng Xi-
aoping, που διάλεξε τον δρόμο των
μεταρρυθμίσεων και των ανοιγμά-
των. Ο Πρόεδρος Xi Jinping στις
13 Νοεμβρίου 2018 έκανε έκκληση
στον κινεζικό λαό να ενισχύσει την
εμπιστοσύνη και την αποφασιστι-
κότητά του να ακολουθήσει το Κόμ-
μα στον δρόμο των μεταρρυθμίσεων
και των ανοιγμάτων.

Δεν υπάρχει καλύτερος τρόπος
να εορτάσει κανείς αυτή την επέτειο
από το να αναφερθεί σε μερικά από
τα σημαντικά βήματα που έγιναν
για την εμβάθυνση των μεταρρυθ-
μίσεων, την επέκταση των ανοιγ-
μάτων και την προαγωγή των νε-
οτερισμών, με σκοπό την προώθηση
της ανάπτυξης, τόσο της Κίνας όσο
και του κόσμου. Αντιμέτωπη με μια
ασθενή παγκόσμια οικονομία και
πιέσεις στην οικονομία της, η Κίνα
έκανε επίμονες προσπάθειες για
τη δημιουργία νέων οδηγών ανά-

πτυξης. Επίμονες προσπάθειες έγι-
ναν, επίσης, για το νοικοκύρεμα
της διοίκησης και τη μείωση των
φόρων και των οφειλών, απελευ-
θερώνοντας έτσι τη ζωτικότητα
της αγοράς, με συνέπεια την ενί-
σχυση της απασχόλησης που δη-
μιουργεί εισόδημα και στη συνέχεια
κατανάλωση και επενδύσεις. Είναι
αυτό που ενισχύει τον υγιή κύκλο
της οικονομικής ανάπτυξης.

Για την ενίσχυση της κοινωνικής
δημιουργικότητας, η Κίνα ενθάρ-
ρυνε την καθολική επιχειρηματι-
κότητα και τον νεωτερισμό. Η Κίνα
διαθέτει εργατικό δυναμικό 900 πε-
ρίπου εκατομμυρίων, μεταξύ των
οποίων τα 170 εκατομμύρια έτυχαν
ανώτερης εκπαίδευσης. Επιπλέον,
η κυβέρνηση επεδίωξε να ενθαρ-
ρύνει τον πρωτεύοντα ρόλο των
εταιρειών στον νεωτερισμό, υιο-
θετώντας κατάλληλα κίνητρα. Τέ-
λος, η Κίνα του σήμερα υπερηφα-
νεύεται για τα γερά τεχνολογικά
της θεμέλια, το πλήρες βιομηχανικό
σύστημα και τον επαρκή χώρο για
την αστικο-αγροτική και περιφε-
ρειακή ανάπτυξη.

Απολαμβάνει, επίσης, μεγάλης
αγοραστικής ζήτησης, πλούσιου
και κατάλληλου ανθρώπινου δυνα-
μικού και ζωτικής επιχειρηματικό-
τητας. Συνεπώς, η εμπιστοσύνη, η
ικανότητα και τα μέσα για την αν-
τιμετώπιση των σύγχρονων δυσκο-
λιών και προκλήσεων είναι παρόντα.
Όπως το έθεσε ο πρωθυπουργός
Li Keqiang «η ταχεία αμαξοστοιχία
της κινεζικής οικονομίας δεν θα
μειώσει ταχύτητα, αλλά θα παρα-
μείνει σε σταθερή πορεία». Μέσα
σ’ αυτό το πλαίσιο των μεταρρυθ-
μίσεων και των ανοιγμάτων, θα
πρέπει να γίνει αναφορά και στην
Πρωτοβουλία Ζώνης και Δρόμου
(ΠΖΔ) που πρότεινε πριν από πέντε

χρόνια ο Πρόεδρος Xi, πιστεύοντας
ότι «η Κίνα θα πάει καλύτερα, όταν
ο κόσμος πάει καλύτερα και αντί-
στροφα». Αυτή η ενέργεια ελήφθη
με την ελπίδα ότι η οικονομική ανά-
πτυξη της Κίνας θα υποστηριχθεί
με τη σύναψη συνεργιών και διερ-
γασιών με αναπτυξιακές στρατη-
γικές άλλων χωρών.

Η Κύπρος, παρά το μέγεθος και
τον πληθυσμό της, είναι υψίστης
σημασίας για την Κίνα, λόγω της
θέσεώς της στην ανατολική Μεσό-
γειο, στην πύλη Ασίας, Αφρικής και
Ευρώπης, πράγμα που την καθιστά
στρατηγικό εταίρο στην οικοδό-
μηση της ΠΖΔ. Σχετικά, ο πρέσβης,
Huang Xingyuan έκανε πρόσφατα
τις ακόλουθες προτάσεις για να εμ-
βαθύνει τη συνεργασία Κίνας-Κύ-
πρου: Πρώτο, ανάπτυξη συνεργιών
μεταξύ της ΠΖΔ και των αντίστοι-
χων αναπτυξιακών στρατηγικών
των δύο χωρών. Δεύτερο, ανάπτυξη
συνεργιών μεταξύ της ΠΖΔ και των
διμερών οικονομικών και εμπορικών
συνεργασιών. Τρίτο, ανάπτυξη συ-
νεργιών μεταξύ της ΠΖΔ και των
λαού – προς λαό δεσμών των δύο

χωρών. Τέταρτο, σύναψη συνεργιών
μεταξύ της ΠΖΔ και της περιφερει-
ακής συνεργασίας στην ανατολική
Μεσόγειο. Αυτές οι εισηγήσεις εύ-
λογα εισάγουν το θέμα των σχέσεων
μεταξύ Κύπρου και Κίνας, που επί-
σημα εγκαθιδρύθηκαν στις 14 Δε-
κεμβρίου 1971, όταν υπεγράφη η
συμφωνία εγκαθίδρυσης διπλωμα-
τικών σχέσεων. Η μεγάλη Κίνα και
η μικρή Κύπρος έχουν ειδική σχέση.
Οι διμερείς τους σχέσεις είναι εξαί-
ρετες, καθόσον βασίζονται στον
αμοιβαίο σεβασμό και τη στενή συ-
νεργασία των δύο κυβερνήσεων
πάνω σε μια ποικιλία θεμάτων. Η
κυπριακή κυβέρνηση σταθερά υπο-
στηρίζει την αρχή της «Μιας Κίνας»,
ενώ η κινεζική τηρεί στάση αρχών
στο Κυπριακό. Το Πεκίνο σταθερά
υποστηρίζει την ανεξαρτησία, εδα-
φική ακεραιότητα, κυριαρχία και
ενότητα της Κύπρου και ευνοεί μια
δίκαιη και βιώσιμη λύση στη βάση
των αποφάσεων του ΟΗΕ. Η Κύπρος
από την πλευρά της, ως μέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπεραμύνεται
θεμάτων υψίστης σημασίας για την
Κίνα. Περιττό να αναφέρουμε, ότι

πάνω σε αρκετά διεθνή θέματα
Κίνα και Κύπρος έχουν ταυτόσημες
απόψεις. Οι εξαίρετες διμερείς σχέ-
σεις επιβεβαιώνονται, επίσης, από
τις επισκέψεις υψηλού επιπέδου
μεταξύ Κίνας και Κύπρου. Όλοι οι
Πρόεδροι της Κύπρου επισκέφτη-
καν την Κίνα και υψηλού επιπέδου
Κινέζοι επίσημοι, συμπεριλαμβα-
νομένων υπουργών Εξωτερικών
επισκέφτηκαν τη Λευκωσία. Ως εκ
τούτου, αυτές οι αμοιβαίες επισκέ-
ψεις συνέβαλαν στην περαιτέρω
ενίσχυση της φιλίας μεταξύ των
δύο χωρών. Συμπερασματικά, πα-
ρατηρούμε ότι είναι κυρίως η αμοι-
βαία κατανόηση που εξέθρεψε τις
φιλικές σχέσεις Κίνας και Κύπρου.
Τα εξόχως ενθαρρυντικά αποτελέ-
σματα που είχαμε μέχρι τώρα απο-
τελούν εγγύηση για την περαιτέρω
ανάπτυξη των κυπρο-κινεζικών
σχέσεων σε όλους τους τομείς, εξέ-
λιξη από την οποία θα επωφεληθούν
οι λαοί της Κίνας και της Κύπρου
τα επόμενα χρόνια.

Ο δρ Ανδρεστίνος Ν. Παπαδόπουλος εί-
ναι πρέσβης ε.τ.

Προγραμματιστική
Λογική, Blockchain
και Distributed ΔΔΟ

Της ΣΤΑΥΡΙΑΝΑΣ ΚΟΦΤΕΡΟΣ

Η τεχνολογία γενικά έχει απί-
στευτη λογική στη δομή της
και στη φιλοσοφία της. Μια

λογική ορθολογιστική και καθόλα
αδιάτρητη. Είναι η μαγεία των μα-
θηματικών του σύμπαντος που βάζει
τάξη στο χάος. Που δομεί το ίδιο το
σύμπαν, τόσο αυτό που ξέρουμε,
όσο και πέρα από αυτό. Οι κανόνες
παραμένουν. Απλώς εμείς δεν τους
ξέρουμε όλους ακόμη.

Ας επανέλθουμε όμως στον πλα-
νήτη γη και συγκεκριμένα στην πλη-
ροφορική. Η λογική στην πληροφο-
ρική τεχνολογία αποτελεί βάση.
Είναι ο πυλώνας εκείνος που δίνει
την ωριμότητα και την ευελιξία ώστε
να μπορέσει το λογισμικό να υιοθε-
τήσει μελλοντικά κόνσεπτ, γλώσσες
προγραμματισμού, τεχνικές και ερ-
γαλεία του αύριο, ακόμα και αν είναι
άγνωστα τώρα. Αποτελεί το αρχιτε-
κτονικό σχέδιο που ως αρχιτέκτονας
ο προγραμματιστής πρέπει να σκε-
φτεί και να σχεδιάσει εξ αρχής. Σε
αυτό βασίζει το οικοδόμημά του.

Το Blockchain – τεχνολογία αλυ-
σίδας συστοιχιών – είναι ένα είδος
Distributed Ledger Technology, κα-
τανεμημένης τεχνολογίας καθολικού
αν προτιμάτε στα ελληνικά. Μια
επαναστατική τεχνολογία η οποία
παρουσιάζεται ως μια δημόσια – κα-
θώς είναι κατανεμημένη, αμετάβλη-
τη, αποκεντρωμένη σειρά δεδομένων
– μια αλυσίδα, ομαδοποιημένων σε
χρονικά αριθμημένα μπλοκ. Το Block-
chain έχει σχεδιαστεί να είναι ιδι-
αίτερα ανθεκτικό στις αλλαγές / πα-
ρεμβολές των δεδομένων, αυτή είναι
η λογική της κατανομής. Όπου για
να αλλάξει κάτι μετά τη καταγραφή,
χρειάζεται η συναίνεση της πλει-
οψηφίας του δικτύου, καθώς η όποια
αλλαγή επηρεάζει όλα τα επόμενα
μπλοκ της αλυσίδας. Αυτή η απαι-
τούμενη συναίνεση εξασφαλίζεται
αλγοριθμικά με τον αλγόριθμο συ-
ναίνεσης. Κρατήστε το αυτό.

Σε αυτό το γεγονός έγκειται και
η μεγάλη απήχηση της τεχνολογίας.
Σε αυτή καθ’ αυτή την κατανομή –
αποκέντρωση, καθώς λόγω αυτής,
το κάθε συνιστών μέρος της αλυσίδας
αποτελεί δομικό μέρος του συνόλου
ενός λογικά δομημένου και άρρηκτα
δεμένου συστήματος που επειδή εί-
ναι διασκορπισμένο, είναι ασφαλές
και διαφανές ταυτόχρονα. Αν μπο-
ρούσε να υπάρξει απόλυτα τεχνο-
λογικός ορισμός της συνέργειας,
κατά την άποψή μου, θα ήταν αυτός.
Γιατί περί συνέργειας πρόκειται σε
ένα σύστημα όπου το σύνολο είναι
το άρρηκτο ένα και τα μέρη φτιά-
χνουν αυτό το ένα, τη μονάδα που
είναι και η ουσία. Που μαζί έχουν
αξία και χώρια χάνεται.

Με αυτή τη λογική – έμφαση στο
λογική – προσεγγίζω και την όλη
συζήτηση περί αποκέντρωσης εξου-
σιών στο πλαίσιο της Διζωνικής, Δι-
κοινοτικής Ομοσπονδίας ως σύστημα
της ενωμένης και ομόσπονδης Κυ-

πριακής Δημοκρατίας. Γιατί όταν
είναι εξασφαλισμένα τα σημαντικά
– και εδώ είναι η ουσία – δηλαδή η
ενότητα και ασφάλεια του κράτους,
η μία κυριαρχία, η μία ιθαγένεια, η
μία διεθνής προσωπικότητα, η ενιαία
οικονομία, το ενιαίο νόμισμα, η μία
Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη, ο
ένας εναέριος χώρος και η πρακτική
εφαρμογή των δικαιωμάτων των
τεσσάρων βασικών ελευθεριών σε
όλη την επικράτεια, τότε με λογική
– ω ναι, να την πάλι – αλυσίδας συ-
στοιχιών, το ένα, το κράτος, η Κυ-
πριακή Δημοκρατία ως ομόσπονδο,
είναι άρρηκτα δομημένο. 

Καθώς σε αυτή τη λογική, όπου
το υπόλοιπο εξουσιών, ή αν προτι-
μάτε, τα πρακτικά και καθημερινά,
διανέμονται στις συνιστώσες πολι-
τείες, ενισχύεται η λειτουργικότητα
του κράτους και περιορίζονται τα
σημεία τριβής καθιστώντας το κρά-
τος λειτουργικό. Και ό,τι είναι λει-
τουργικό είναι και βιώσιμο. Όπως
η διαχείριση του Blockchain γίνεται
από το δίκτυο των μερών και η αυ-
θεντικοποίηση εξασφαλίζεται από
τη συνεργασία τους που εδράζεται
στα κοινά συμφέροντά τους, απε-
λευθερώνοντας το έτσι από ευάλωτα
σημεία, με αυτή τη λογική εξαλεί-
φονται αχρείαστα σημεία τριβής
στην καθημερινότητα των πολιτών
της ενωμένης Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. 

Πεποίθησή μου είναι ότι η μονά-
δα, ο πολίτης, πρέπει να είναι ενεργός
και ενδυναμωμένος για μια καλύτερη,
πιο σύγχρονη και πιο δίκαιη κοινω-
νία. Πέρα από ιδεολογικές ταμπέλες
περί φιλελευθερισμού, το κοινωνικό
συμβόλαιο σε οποιαδήποτε κοινωνία
εξαρτάται απόλυτα από αυτή την
απλή αρχή. Ο πολίτης απολαμβάνει
τις ελευθερίες και τα δικαιώματά
του, που το σύνολο της κοινωνίας
ως ασπίδα θα προστατεύσει και ταυ-
τόχρονα έχει και ο ίδιος υποχρεώσεις
προς το σύνολο. 

Σε αντιστοιχία, το σύνολο των
πολιτών στο peer-to-peer δίκτυο της
ομοσπονδίας, δηλαδή τα συνιστώντα
μέρη, άρρηκτα δομημένα ως κατα-
νεμημένο δίκτυο, αποτελούν το ένα
σε ένα πρωτόκολλο αξίας, καθώς
μπορούν να δώσουν αυτή την αξία
επειδή ακριβώς την έχουν λάβει ως
κατάλοιπο εξουσίας, για να χρησι-
μοποιήσω και έναν όρο που ακού-
σαμε αρκετά. Ένας για όλους και
όλοι για έναν. Μπορεί να ακούγεται
ακραία ρομαντικό, όμως αλήθεια,
αν δεν λειτουργήσουμε και λίγο ως
«Σωματοφύλακες» του κοινού μας
μέλλοντος, πώς αλλιώς ευελπιστούμε
ότι έχει ελπίδα να δουλέψει; Η λύση
στην εφαρμογή της θα είναι αυτή
που θα δουλέψουμε όλοι να είναι.

Η κ. Σταυριάνα Κοφτερός είναι διευθύν-
τρια Ψηφιακού Μετασχηματισμού & Και-
νοτομίας, Δημοκρατικός Συναγερμός, συ-
νιδρύτρια Startup Cyprus.

<<<<<<

Η Κίνα διαθέτει εργατικό
δυναμικό 900 περίπου
εκατομμυρίων, μεταξύ
των οποίων τα 170 εκα-
τομμύρια έτυχαν ανώτε-
ρης εκπαίδευσης. 

<<<<<<

O ενημερωμένος πολίτης
αποκτά ολοένα και περισσότερη
ισχύ. Τα Μέσα Κοινωνικής Δι-
κτύωσης διευκολύνουν τη διακί-
νηση της πληροφορίας, την κά-
νουν πραγματικό μαζικό κτήμα.

Φυσικά και φέτος ο Άγιος Βασίλης θα περάσει και από τα ενυδρεία…
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν την περασμένη Τρίτη οι ευ-
ρωβουλευτές στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο συζητούσαν για την τρο-
μοκρατία και τους τρόπους αντι-
μετώπισής της, σίγουρα δεν ανέ-
μεναν, όπως και οι δημοσιογράφοι,
πως λίγη ώρα αργότερα και μόλις
χιλιόμετρα πιο μακριά, τα όσα έλε-
γαν θα μετουσιώνονταν σε πράξη
στο κέντρο του Στρασβούργου,
αφήνοντας τέσσερις νεκρούς και
αρκετούς τραυματίες. Κάπως έτσι,
η αγορά των Χριστουγέννων, η
οποία έσφυζε λίγη ώρα πριν από
ζωή και γέλια γέμισε από τρόμο
και βάφτηκε με αίμα, υπενθυμί-
ζοντας στους Γάλλους πως η φωτιά
του τρόμου πλανάται για ακόμη
μια φορά γύρω από τη χώρα. 

Το θέμα όμως δεν αφορά μόνο
τους Γάλλους και τα σύνορα της
Γαλλίας. Το περιστατικό στην πα-
ριζιάνικη μουσική σκηνή του Μπα-
τακλάν τρία χρόνια πριν, σε συν-
δυασμό με το σημερινό κτύπημα
στην τουριστική αγορά του Στρα-
σβούργου, υπενθύμισε πως ο κα-
θένας μπορεί να είναι υποψήφιο
θύμα, στον πιο ανυποψίαστο χώρο.
Το πέπλο της τρομοκρατίας ταρα-
κούνησε και κατά κάποιο τρόπο
την Κύπρο που θεωρεί πως η τρο-
μοκρατία κείται μακράν. Και αυτό
γιατί σε αυτή τη χρονική συγκυρία,
ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας και οι συνοδοί του, οι Κύ-
πριοι Ευρωβουλευτές για τις εργα-

σίες του ευρωκοινοβουλίου και με-
γάλη ομάδα δημοσιογράφων που
ενώ θα κάλυπτε μία ακόμη ολομέ-
λεια του Ευρωκοινοβουλίου για το
Μέλλον της Ευρώπης, βρέθηκε λίγα
μέτρα πιο μακριά από τις αιματηρές
επιθέσεις.

Η κλειστή πόλη
Όταν το βράδυ της Τρίτης ο

29χρόνος δράστης άνοιγε πυρ στη
χριστουγεννιάτικη αγορά οι πλεί-
στοι δημοσιογράφοι βρισκόμασταν
στο ξενοδοχείο λίγα μόλις λεπτά
μακριά από το συμβάν και ετοιμα-
ζόμασταν να κατευθυνθούμε προς
το κέντρο, καθώς οι εργασίες στην
ευρωβουλή είχαν τελειώσει. Η φα-
σαρία στον δρόμο έξω από το ξε-
νοδοχείο μάς προκάλεσε εντύπωση.
Χρειάστηκε να περάσουν λίγα λεπτά

ώσπου δύο γυναίκες σε κατάσταση
πανικού να μπουν στο ξενοδοχείο,
ενημερώνοντάς μας πως έπεσαν
πυροβολισμοί στην κεντρική πλα-
τεία Κλεμπέρ και οι δρόμοι είχαν
αποκλειστεί. Κάποιοι από μας, με-
ταβήκαμε αμέσως κοντά στο σημείο
για να μάθουμε περισσότερες λε-
πτομέρειες. Ο δρόμος ήταν απο-
κλεισμένος με τη φρουρά που έκλει-
νε όλα τα σημεία της γέφυρας να
εξηγεί ότι πρόκειται για θέμα ασφα-
λείας και γι’ αυτό τον λόγο απαγο-
ρευόταν να προχωρήσει κάποιος
στο Κέντρο του Στρασβούργου. 

Αμέσως, η εκπρόσωπος Τύπου
του γραφείου του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου στην Κύπρο Αλεξάνδρα
Ατταλίδου επικοινώνησε με τη δη-
μοσιογραφική ομάδα για να μας
ενημερώσει πως υπήρξαν πυροβο-
λισμοί στο κέντρο της Πόλης και
να διαπιστώσει αν όλη η δημοσιο-
γραφική ομάδα είναι ασφαλής. Για
το τι ακριβώς διημείφθη αλλά και
για να μείνουμε εντός του ξενοδο-
χείου λόγω του ότι ο δράστης δεν
είχε συλληφθεί, επικοινώνησαν
τηλεφωνικώς οι Κύπριοι ευρωβου-
λευτές Τάκης Χατζηγεωργίου και
Δημήτρης Παπαδάκης.

Μαζί με τη δημοσιογραφική
ομάδα βρισκόταν και ο επικεφαλής
του ευρωπαϊκού κοινοβουλίου στην
Κύπρο Ανδρέας Κεττής, ο οποίος
προσπαθούσε να μάθει περισσό-
τερες λεπτομέρειες για την κατά-
σταση. Από εκείνη τη στιγμή οι
δρόμοι στο Στρασβούργο, αν και

στολισμένοι, δεν θύμιζαν σε τίποτα
το γιορτινό κλίμα του κέντρου που
μόλις λίγες ώρες πριν έσφυζε από
ζωή και τουρίστες. Ο κεντρικός
σταθμός είχε κλείσει, τα μέσα συγ-
κοινωνίας είχαν σταματήσει να
δουλεύουν, με αστυνομία και φρου-
ρά να απαγορεύουν στους πολίτες
να διασχίσουν το κέντρο της πόλης.
Ενδεικτικό ότι όσοι βρίσκονταν σε
εστιατόρια και μπαρ έμειναν εγ-
κλωβισμένοι εκεί για ώρες. Όσοι
έτυχε να βρίσκονται έξω στο κέντρο
όπως οι Αλεξάνδρα Ατταλίδου και
Ματίλντα Λουκαΐδου του γραφείου
του ευρωπαϊκού κοινοβουλίου στην
Κύπρο, έψαχναν καταφύγιο μακριά
από το κρύο και τον κίνδυνο, με
ξενοδοχεία και εστιατόρια, ωστόσο,
να τους κλείνουν τις πόρτες για
λόγους ασφαλείας. 

Υπήρχαν και εκείνοι που έμειναν
εγκλωβισμένοι στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, όπως οι Κύπριοι ευρω-
βουλευτές και ομάδα δημοσιογρά-
φων, που δεν πρόλαβε να αποχω-

ρήσει από το κτήριο. Οι πόρτες του
ευρωκοινοβουλίου είχαν κλείσει
αμέσως μετά την είδηση των πυ-
ροβολισμών με την ασφάλεια να
ενημερώνει ευρωβουλευτές και
προσωπικό πως δεν πρόκειται να
αποχωρήσουν από τον χώρο για
λόγους ασφαλείας. Στο ευρωκοι-
νοβούλιο διέμειναν όλοι μέχρι και
τις πρωινές ώρες, με κάποιους ευ-
ρωβουλευτές να αποσύρονται στο
γραφείο τους για να κοιμηθούν και
άλλους να περνούν τις ώρες τους
στις καφετέριες του οικοδομήματος
και να ενημερώνονται για τις εξε-
λίξεις. Στις τρεις περίπου το πρωί,
ο πρόεδρος του Ευρωκοινοβουλίου
Αντόνιο Ταγιάνι, συγκάλεσε την
ολομέλεια της βουλής και ενημέ-
ρωσε τους ευρωβουλευτές πως σύμ-
φωνα με την αστυνομία μπορούν
να αποχωρήσουν με συνοδεία
ασφαλείας, ενώ το προσωπικό, αν
θα έφευγε, θα ήταν με δική του ευ-
θύνη. Σε εκείνη τη σύσκεψη, απο-
φασίστηκε όπως συνεχίσουν κα-

νονικά οι εργασίες του ευρωκοι-
νοβουλίου τις επόμενες μέρες, στέλ-
νοντας το μήνυμα πως δεν θα πε-
ράσει η τρομοκρατία. 

Εγκλωβισμένος ο Πρόεδρος
Αποκλεισμένος βρισκόταν και

ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας που
μετέβη στο Στρασβούργο για την
Ολομέλεια. Ο Νίκος Αναστασιάδης
μαζί με τον κυβερνητικό εκπρό-
σωπο Πρόδρομο Προδρόμου και
τον υφυπουργό παρά τω προέδρω
Βασίλη Πάλμα έμειναν αποκλει-
σμένοι στο σπίτι του Μόνιμου Αν-
τιπρόσωπου της Κυπριακής Δημο-
κρατίας στο Στρασβούργο Σπύρου
Αττά όπου και διέμειναν μέχρι και
τις πρωινές ώρες. Υπενθυμίζεται
ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
έκανε προσφώνηση στην ολομέλεια
της ευρωβουλής για το μέλλον της
Ευρώπης, σε μία αίθουσα μάλλον
άδεια από ευρωβουλευτές, ως απο-
τέλεσμα του τι προηγήθηκε την
προηγούμενη νύχτα.

Τα Χριστούγεννα
έσβησαν νωρίς
στο Στρασβούργο
Η «Κ» βρέθηκε εκεί κατά τη διάρκεια της αιματηρής επίθεσης

Υψηλά τα μέτρα ασφαλείας μετά την επίθεση με την αστυνομία να απαγορεύει για ώρες κάθε μετακίνηση πολιτών στο κέντρο του Στρασβούργου.

Η επόμενη μέρα
Μπορεί οι πολίτες στους δρόμους να μας διαβεβαί-
ωναν πως η ζωή θα πρέπει αν συνεχίσει κανονικά,
όμως τίποτα δεν θύμιζε το γιορτινό και φωτισμένο
Στρασβούργο, με την πόλη να μετατρέπεται σε μία
νύχτα, σε πόλη φάντασμα. Στους δρόμους ,όπου λί-
γες ώρες πριν, οι τουρίστες φωτογραφίζονταν, πλέ-
ον περιπολούσε μόνο η αστυνομία, κάνοντας εξονυ-
χιστικό έλεγχο σε όσους διέσχιζαν τη γέφυρα και
κατευθύνονταν στο κέντρο. Ο Δήμος του Στρα-
σβούργου ακύρωσε την ίδια νύχτα τις εκδηλώσεις
των επόμενων ημερών, ενώ τα γιορτινά καταστήμα-
τα στο κέντρο της Πόλης παρέμειναν κλειστά. Μαζί
τους και καταστήματα της γύρω περιοχής, τόσο εξαι-
τίας του πένθους όσο και του ότι οι δρόμοι ήταν
άδειοι από κόσμο. Στον χώρο της επίθεσης, λουλού-
δια και κεριά θύμιζαν πως το Στρασβούργο δεν γιορ-
τάζει, αλλά θρηνεί τα τέσσερα άτομα που χαθήκαν.
Την περίοδο που το Στρασβούργο σφύζει από ζωή
και κυρίως από τουρίστες, δέχεται ένα σημαντικό
πλήγμα, από τις συνεχείς ακυρώσεις τουριστών λίγο
πριν από τα Χριστούγεννα, αλλά κυρίως από το αί-
σθημα ανασφάλειας που επικρατεί. 

Οι αγορές των Χριστουγέννων, που έσφυζαν από ζωή, έκλεισαν την επομένη
του κτυπήματος.

<<<<<<

Οι Κύπριοι ευρωβουλευ-
τές με αριθμό δημοσιο-
γράφων έμειναν απο-
κλεισμένοι για ώρες
στο ευρωκοινοβούλιο.

<<<<<<

Ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας εγκλωβίστηκε
μαζί με τη συνοδεία του
στο σπίτι του Πρέσβη.

Ο επιβλητικός καθεδρικός ναός, περιφρουρούμενος από αστυνομικούς, χωρίς την παρουσία τουριστών.
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Συνέντευξη στους
ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ
και ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

«Τομέας μου είναι η μοριακή γενε-
τική, που σημαίνει ότι εργαζόμαστε
πάνω στο DNA και τα γονίδια για
ιατρικούς σκοπούς», λέει στη συ-
νέντευξη του στην «Κ», ο Ισραηλι-
νός καθηγητής, Michel Revel, του
Τμήματος Μοριακής Γενετικής του
Weizmann Institute of  Science. Ο
κ. Revel μιλάει, επίσης, για τις νευ-
ρολογικές θεραπείες, την κρατική
επένδυση του Ισραήλ στην έρευνα,
αλλά και για τις θεραπείες του καρ-
κίνου. 

–Κύριε καθηγητά θα θέλαμε να
μάθουμε καταρχάς τι σας φέρνει
στην Κύπρο.

–Ήρθα και για να δω τον γιο
μου, που είναι πρέσβης του Ισραήλ
στην Κύπρο και από τον διορισμό
του κι εντεύθεν δεν είχα τη χαρά
να τον δω. Βρίσκομαι ωστόσο εδώ
και μετά από συναφή πρόσκληση
του Ινστιτούτου Νευρολογίας και
Γενετικής της Κύπρου, στο οποίο
βρισκόμαστε σήμερα. 
–Είστε μεταξύ άλλων και συνι-
δρυτής της εταιρείας Kadima-
stem. Ποιο είναι το κύριο μέρος
των ερευνών αυτής της εταιρείας; 

–Ήμουν καθηγητής για 40 χρό-
νια στο Ινστιτούτο Επιστημών
Weizmann στο Ισραήλ, το οποίο
περιλαμβάνει πολλές εταιρείες και
start ups. Τομέας μου είναι η μο-
ριακή γενετική, που σημαίνει ότι
εργαζόμαστε πάνω στο DNA και
τα γονίδια για ιατρικούς σκοπούς.
Κατά τη διάρκεια της παρουσίας
μου στο Ινστιτούτο αναπτύξαμε
φάρμακα για πολλαπλές σκληρώ-
σεις, όπως το Rebif που είναι ήδη
στην αγορά για 20 χρόνια. Με εν-
διαφέρει γενικά η θεραπεία νευ-
ρολογικών ασθενειών. Όταν συν-
ταξιοδοτήθηκα ίδρυσα την Kadi-
mastem για να συνεχίσω τις έρευ-
νές μου. Η εταιρεία εξειδικεύεται
στην τεχνολογία βλαστοκυττάρων,

αλλά πιο πριν, το 1980, είχα ιδρύσει
την Interpharm στο πλαίσιο του
Ινστιτούτου. Εκεί αναπτύξαμε τη
γενετική μηχανική προς παραγωγή
πρωτεϊνών για ιατρικές εφαρμογές.
Όπως ήταν το Interferon-beta που
απευθυνόταν σε θεραπείες πολλα-
πλών σκληρώσεων. Άρα έχω την
εμπειρία στην ανάπτυξη και την
έρευνα. Οπότε η Kadimastem απα-
σχολείται στον τομέα της τεχνο-
λογίας βλαστοκυττάρων. Μου αρέ-
σει να λέω πως όλοι γνωρίζουμε
ότι τα φάρμακα κατασκευάζονται
από χημικούς, ο οποίος παράγει
τα μόρια που γίνονται σημαντικά

φάρμακα. Η βιοτεχνολογία χρησι-
μοποιεί ζωντανά κύτταρα για να
παράγει φάρμακα. Οι πρωτεΐνες
γίνονται μέσω γενετικής μηχανικής.
Σήμερα, όμως, καταγράφονται δια-
φορές. Το κύτταρο από μόνο του
είναι φάρμακο και το χρησιμοποιείς
για να θεραπεύσεις ασθένειες. 
–Όπως; 

–Για παράδειγμα έχουν ακούσει
πολλοί για τον μυελό των οστών
και τη μεταμόσχευση. Η πρακτική
αυτή ισχύει για χρόνια, και πολλά
νοσοκομεία προσπαθούν να θερα-
πεύσουν τη λευχαιμία για παρά-
δειγμα, με μεταμόσχευση μυελού
των οστών. Σε άλλες περιπτώσεις
χρησιμοποιούνται άλλα στελέχη
που προκύπτουν από άλλους ιστούς
του σώματος. Όταν μιλώ για το θέ-
μα, λέω συχνά ότι μπορούμε να πά-
ρουμε στελέχη και να παραγάγουμε
όποιο ιστό απαιτεί ο ασθενής. Όπως

ο διαβήτης που προέρχεται από το
ότι στο πάγκρεας υπάρχουν στελέχη
που παράγουν ινσουλίνη και άλλες
ορμόνες, οι οποίες κρατάνε σταθερή
τη γλυκόζη στο αίμα. Η ασθένεια
επέρχεται, όταν αυτά τα στελέχη
δεν λειτουργούν κανονικά. Εμείς
παίρνουμε βλαστοκύτταρα και από
αυτά παράγουμε στελέχη ίδια με
αυτά που είναι στο πάγκρεας, σε
συνθήκες εργαστηρίου φυσικά, τα
δίνουμε στον ασθενή για να απο-
καταστήσουμε τις δυνατότητές του
ως προς την παραγωγή σταθερής
γλυκόζης και άρα να αποκοπεί από
την ενέσιμη ινσουλίνη. 

Αναγεννητική ιατρική
–Μια άλλη ασθένεια για την
οποία έχουμε ακούσει πολλά εί-
ναι η ALS (Αμυοτροφική Πλάγια
Σκλήρυνση). 

–Είναι δυστυχώς μια πολύ γνώ-
ριμη ασθένεια, οι άνθρωποι χάνουν
βασικές λειτουργίες εξ αιτίας της,
παραλύουν, και εμείς προσπαθούμε
να αναπτύξουμε θεραπεία. Είμαστε
σε στάδιο κλινικών δοκιμών στο
Ισραήλ. Για μια εταιρεία, start up,
να της επιτραπεί κάτι τέτοιο, δηλαδή
η έρευνα, η ανάπτυξη μέσα στο
πλαίσιο των καλών πρακτικών πα-
ραγωγής, πρέπει να υπάρχουν και
συναφείς άδειες από τα αρμόδια
υπουργεία, τον αμερικανικό FDA
κτλ. Κάναμε όλη τη δουλειά και πή-
ραμε την άδεια για την κλινική δο-
κιμή. 
–Ευελπιστείτε ότι η θεραπεία
θα είναι σύντομα σε θέση να
βγει στην αγορά; 

–Για να συμβεί αυτό πρέπει να
υπάρξουν τρεις φάσεις. Η πρώτη
έχει να κάνει με την ασφάλεια, η
δεύτερη με την αποτελεσματικό-
τητα και η τρίτη αφορά, με έλεγχο,
τη θεραπεία ενός μεγάλου αριθμού
ασθενών. Είμαστε στην πρώτη προς
τη δεύτερη φάση, δηλαδή περίπου
στην αρχή. Είναι μια νέα θεραπεία
που διέπεται από μια γενική ιδέα:
ό,τι έχει χάσει ο ασθενής λόγω της
ασθένειας είναι κύτταρα στον εγ-

κέφαλο ή στη σπονδυλική στήλη
που κρατάνε τα νευρικά κύτταρα
ζωντανά και εμείς θέλουμε να δώ-
σουμε πίσω αυτά τα κύτταρα στον
ασθενή. Οπότε μέσω ένεσης αυτά
φτάνουν στη σπονδυλική στήλη
για να αποκαταστήσουμε, να δώ-
σουμε πίσω κάτι που είναι χαμένο.
Ονομάζεται αναγεννητική ιατρική.
Είναι διαφορετική από την «κανο-
νική» παροχή φαρμάκων που προ-
έρχεται από χημικά μόρια που δρουν
στο σώμα. Εδώ δίνουμε πίσω κύτ-
ταρα.
–O κόσμος πιστεύει ότι το Ισραήλ
έχει τη φήμη μιας χώρας η οποία
είναι πολύ ανεπτυγμένη στον
τομέα της ιατρικής. Γιατί νομίζετε

ότι συμβαίνει αυτό κι αν έπαιξε
ρόλο η κρατική επένδυση που
έγινε για ανάπτυξη της έρευνας. 

–Υπάρχουν πολλοί παράγοντες
οι οποίοι οδήγησαν σε αυτό το απο-
τέλεσμα. Ο πρώτος αφορά την κουλ-
τούρα της έρευνας που υπάρχει
στο Ισραήλ, ο δεύτερος έχει να
κάνει με τη διαδικασία επιλογής
των φοιτητών στις ιατρικές σχολές,
η οποία γίνεται με πολύ αυστηρά
κριτήρια και έχει υψηλές απαιτήσεις.
Ο κάθε γιατρός του Ισραήλ συνήθως
περνά 2 με 3 χρόνια εκπαίδευσης
στο εξωτερικό, ενώ παράλληλα έχει
γίνει και επένδυση από το κράτος
στο Σύστημα Υγείας της χώρας, πα-
ρέχοντας σε αυτό κονδύλια για να

έχει τα δικά του νοσοκομεία. Επίσης,
υπάρχει μια πολύ καλή υποδομή
για την υγεία, όμως αυτό που θεωρώ
ότι είναι το πιο σημαντικό είναι ότι
η έρευνα στοχεύει στο να επιτύχει
την αριστεία αλλά και να μπουν οι
ικανότεροι άνθρωποι στις πιο καί-
ριες θέσεις. Αξίζει να αναφέρω ότι
έχουμε πολύ καλές σχέσεις με τις
ΗΠΑ, την Αγγλία και την Ευρώπη
ευρύτερα, αφού παρόλο που δεν
είμαστε μέλος της Ε.Ε. συμμετέ-
χουμε στο ευρωπαϊκό πρόγραμμα
έρευνας Horizon 2020 στο οποίο
επενδύσαμε πολλά χρήματα. Τέλος,
καταγράφουμε τον υψηλότερο αριθ-
μό δημοσίευσης επιστημονικών
άρθρων. 

Καμιά ασθένεια
δεν μπορεί να
θεραπευτεί από
ένα μόνο φάρμακο
Πολλές ασθένειες τις οποίες αποκαλούμε καρκίνο, είναι πολύ
διαφορετικές μεταξύ τους, λέει στην «Κ» ο καθηγητής Μ. Revel

Σε ψηλό επίπεδο το Ιν-
στιτούτο Νευρολογίας
και Γενετικής Κύπρου.

Η έρευνα στοχεύει στο να επιτύχει την αριστεία και να μπουν οι ικανότεροι άνθρωποι στις πιο καίριες θέσεις, σημει-
ώνει ο καθηγητής, Michel Revel.

–Θεωρείτε ότι έχουμε και εδώ στην Κύπρο αυτή την
επιστημονική κουλτούρα και ποιες είναι προοπτικές; 
–Δεν είχα την ευκαιρία να επισκέπτω τα άλλα νοσο-
κομεία, αλλά έχω δει το Ινστιτούτο Νευρολογίας και
Γενετικής της Κύπρου το οποίο είναι σε υψηλό επί-
πεδο. Αν είχατε και άλλα Ινστιτούτα όπως αυτό θεω-
ρώ πως θα ήσασταν πολύ προηγμένοι. Επίσης, θα
έπρεπε να υπήρχε μεγαλύτερη συνεργασία μεταξύ
Κύπρου και Ισραήλ και πιστεύω πως υπάρχει μια
πραγματική επιθυμία μεταξύ των δύο πλευρών ού-
τως ώστε να υπάρξει συνεργασία στον τομέα της επι-
στήμης με μικρές και μεγάλες φαρμακοβιομηχανίες. 
–Πόσο μακριά είμαστε από τη θεραπεία για τον καρκίνο; 
–Καμιά ασθένεια δεν μπορεί να θεραπευτεί από ένα
μόνο φάρμακο, αλλά υπάρχουν πολλές ασθένειες τις
οποίες αποκαλούμε καρκίνο, ωστόσο είναι πολύ δια-

φορετικές μεταξύ τους στην πραγματικότητα. Εξαρ-
τάται σε πιο σημείο του σώματος εκδηλώνεται, γι’ αυ-
τό δεν μπορούμε να πούμε ότι μπορούμε να βρούμε
μια θεραπεία για όλα τα είδη καρκίνων αλλά μπορού-
με να πούμε ότι υπάρχει πρόοδος για παράδειγμα
στην παιδική λευχαιμία, και όπως είμαι σε θέση να
γνωρίζω λόγω της κόρης μου η οποία δραστηριοποι-
είται σε αυτό τον τομέα, υπάρχει 80% επιτυχία. Εξού
και έρχονται ασθενείς από μέρη όπως η Λωρίδα της
Γάζας για να θεραπευτούν στο Ισραήλ. Όσον αφορά
τον καρκίνο για τους ενήλικες χρειαζόμαστε πρόλη-
ψη, δηλαδή να έχουμε ένα υγιεινό τρόπο ζωής και να
αποφεύγονται καταστάσεις που μπορούν να προκα-
λέσουν καρκίνο όπως η έκθεση στην ραδιενέργεια ή
η χρήση καρκινογόνων ουσιών που χρησιμοποιούν-
ται στην τομέα της γεωργίας. 

Mεγαλύτερη συνεργασία μεταξύ Κύπρου και Ισραήλ

Με στόχο ένα πιο υγιές περιβάλλον,
αλλά και μια παρακαταθήκη για
τις επόμενες γενιές, πραγματοποι-
ήθηκε την περασμένη Τετάρτη
δενδροφύτευση από τον όμιλο SPP
MEDIA και τον ΟΠΑΠ Κύπρου.
Πρόκειται για την 9η δενδροφύ-
τευση στο πλαίσιο του προγράμ-
ματος εταιρικής κοινωνικής ευθύ-
νης ΑΝΑΔΑ-ΣΩΖΩ που διοργανώ-
νεται από τις δύο εταιρείες από το
2010. Ομάδα εθελοντών εργαζο-
μένων των δύο εταιρειών μαζί με
τον κοινοτάρχη και μέλη του Κοι-
νοτικού Συμβουλίου της Αγίας Βαρ-
βάρας, φύτεψαν άλλα 300 δενδρύλ-
λια προσθέτοντας ακόμη μία πρά-
σινη κουκκίδα στον χάρτη. 

Μετά τη Σολέα...
Ο θεσμός του ΑΝΑΔΑ-ΣΩΖΩ ξε-

κίνησε το 2010 από την Άρωνα,
ενώ τις επόμενες χρονιές πραγμα-
τοποιήθηκαν δενδροφυτεύσεις σε
Λατσιά, Καπέδες, Έγκωμη, Ανθού-
πολη και Γέρι. Τις προηγούμενες
δύο χρονιές η δενδροφύτευση
πραγματοποιήθηκε στην καμένη
γη της Σολέας, που υπέστη τερά-
στια καταστροφή μετά την πυρ-

καγιά του Ιουνίου του 2016. Αφού
ήδη φυτεύτηκαν πέραν των 4.000
δενδρυλλίων στις παραπάνω πε-
ριοχές, άλλα 300 δενδρύλλια φυ-
τεύτηκαν στο κοινοτικό πάρκο της
Αγίας Βαρβάρας. 

Ευχαριστίες κοινότητας
Με ικανοποίηση έβλεπε το κοι-

νοτικό πάρκο της Αγίας Βαρβάρας
να πρασινίζει ο κοινοτάρχης της
περιοχής, Μάριος Γεωργίου, ο οποί-
ος ευχαρίστησε τόσο τις διευθύν-

σεις, όσο και τους εθελοντές για
την πρωτοβουλία τους. Όπως ανέ-
φερε στην «Κ», το κοινοτικό πάρκο
είναι ένας χώρος ο οποίος τα απο-
γεύματα σφύζει από ζωή λόγω της
παρουσίας των παιδιών που θέλουν

να περνούν ευχάριστα τον ελεύ-
θερό τους χρόνο. 

«Η κατασκευή του χώρου άρχισε
το 2013 και κάθε χρόνο προσθέ-
τουμε και ένα έργο. Κάθε χρονιά
διοργανώνουμε δενδροφυτεύσεις

με διάφορους οργανισμούς. Φέτος
επιλέγηκε ο όμιλος SPP MEDIA μαζί
με τον ΟΠΑΠ Κύπρου, τους οποίους
ευχαριστούμε για την πρωτοβουλία
τους», δήλωσε ο κοινοτάρχης. Πρό-
σθεσε πως στο πίσω μέρος του πάρ-
κου, δημιουργήθηκε το δασάκι,
στο οποίο υπάρχουν κυρίως τερα-
τσιές, ενώ από την άλλη πλευρά
δημιουργήθηκε ένα μονοπάτι, και
δημιουργήθηκαν σημεία θέας με
παγκάκια. Καταληκτικά ο κ. Γεωρ-
γίου ανέφερε πως έχουν ως στόχο
κάθε χρόνο να φυτεύονται 300 δέν-
τρα, με σκοπό να ενισχυθεί το πρά-
σινο στην κοινότητα, ενώ συνέδεσε
τις δενδροφυτεύσεις με τις πλημ-
μύρες, αναφέροντας πως τα δέντρα
βοηθούν στην αποτροπή πλημμυ-
ρικών φαινομένων.

Πρασίνισε το κοινοτικό πάρκο στην Αγία Βαρβάρα
Πραγματοποιήθηκε την περασμένη Τετάρτη η ένατη δενδροφύτευση από τον όμιλο SPP Media και την ΟΠΑΠ Κύπρου

Λόγω της αυξημένης παρουσίας των παιδιών στο κοινοτικό πάρκο, στόχος εί-
ναι η δημιουργία ενός υγιούς οικολογικού περιβάλλοντος.

Εθελοντές εργαζόμενοι από τον όμιλο SPP MEDIA και τον ΟΠΑΠ Κύπρου φύ-
τεψαν διακόσια δέντρα στο κοινοτικό πάρκο.

<<<<<<

Πέραν των 4.000 δέν-
τρων φυτεύτηκαν συνο-
λικά από το 2010 στο
πλαίσιο του προγράμμα-
τος ΑΝΑΔΑ-ΣΩΖΩ.
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  άν τα προβλήματα που πλήτ-
τουν την Ε.Ε. συνεχίσουν να
συσσωρεύονται, εάν οι ΗΠΑ

δεν στραφούν προς την ενίσχυση
του συστήματος διεθνούς διακυ-
βέρνησης, εάν συνεχιστεί η υπο-
νόμευση των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων και της ελευθεροτυπίας σε
πολλές χώρες, εάν δεν διαμορφω-
θούν νέα μοντέλα οικονομικής
ανάπτυξης και δεν εξασφαλιστεί
η κοινωνική δικαιοσύνη, πόσο θα
αντέξει η φιλελεύθερη δημοκρατία
όπου άνθησε; Εάν δεν προλάβουμε
το κακό, θα μπορέσουμε να σώ-
σουμε κάτι απ’ αυτά που σήμερα
θεωρούμε δεδομένα, ώστε να ανα-
γεννηθεί ο πολιτισμός μας από
την τέφρα της;

Σε πολλές χώρες βλέπουμε τους
πολίτες να βυθίζονται στην απο-
γοήτευση, να αμφισβητούν το σύ-
στημα, να εκφράζουν αυτή τη δυ-
σφορία στην κάλπη. Το αποτέλε-
σμα γνωστό: Brexit, Τραμπ, εν-
θάρρυνση του εθνικισμού, άνοδος
των άκρων, αμφισβήτηση ή και
υπονόμευση των θεσμών (εθνικών
και συλλογικών), φόβος και θυμός.
Ολα αυτά δυσχεραίνουν τη συ-
νεργασία και τη συναίνεση που

απαιτούνται για να αντιμετωπί-
σουμε τα προβλήματα της εποχής:
η οικονομία, η ασφάλεια, η μετα-
νάστευση, η κλιματική αλλαγή, η
ανεξέλεγκτη επικράτηση της τε-
χνολογίας στη ζωή μας. Εάν φθά-
σουμε στο σημείο όπου οι χώρες
θα αδυνατούν να συνεργαστούν,
όταν διαλυθούν οι μεταξύ τους δε-
σμοί, θα υπάρξουν δυνάμεις, συμ-
περιφορές, θεσμοί και μνήμες που
θα μπορούν να κρατήσουν ζων-
τανή τη φλόγα της αναγέννησης;

Η Ιστορία μάς διδάσκει ότι για
να επανιδρυθεί μια πολύπλοκη
κοινωνία μετά την κατάρρευση,
έχει ανάγκη να ακουμπήσει σε
προηγούμενες δομές – να συνερ-
γαστούν μικρότερες πολιτικές μο-
νάδες σε ένα μεγαλύτερο σύνολο,
να ανοίξουν εμπορικοί δρόμοι, να
αναπτυχθεί το ανθρώπινο δυνα-
μικό. Είναι αναγκαία η διατήρηση
της αίσθησης ενός παρελθόντος
και μιας ταυτότητας που θα δώσει
νέα ζωή στην κοινωνία. Επί Τουρ-
κοκρατίας οι Ελληνες κράτησαν
ζωντανό τον πόθο για την ελευ-
θερία αλλά χρειάστηκαν χρόνο,
θυσίες και τύχη για να αναπτύξουν
το εμπόριο, το όραμα και το πλέγμα

συμμαχιών που οδήγησαν στην
ανεξαρτησία. Η Ευρώπη, μετά τον
Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, γνώριζε τι
ήθελε να πετύχει. Χάρη στην ενερ-
γό ανάμειξη των ΗΠΑ και στη θέ-
σπιση διεθνών οργανισμών που
είχαν στόχο τη διατήρηση ισορ-
ροπιών στην παγκόσμια οικονομία
και στην πολιτική, η αναγέννηση
ήταν γρήγορη και έτσι στην Ευ-
ρώπη ευδοκίμησαν η δημοκρατία
και η συνεργασία.

Η Ε.Ε. διαθέτει θεσμούς, μηχα-
νισμούς και εμπορική δύναμη που
θα έμοιαζαν ουτοπία στα χρόνια
του πολέμου. Αυτό που κλονίζεται
στις ημέρες μας είναι η εμπιστο-
σύνη των πολιτών ότι οι θεσμοί
επαρκούν, ότι προστατεύουν κάθε
πολίτη, ότι η κοινωνία παρέχει
στον καθένα τις ευκαιρίες για να
ευτυχίσει. Ισως το πρόβλημα να
είναι ότι οι πολίτες των χωρών-με-
λών αργήσαμε να αναπτύξουμε ευ-
ρωπαϊκή ταυτότητα πριν αρχίσουν
οι τριβές της οικονομικής κρίσης.
Σε πολλές χώρες, συμπεριλαμβα-
νομένων των ΗΠΑ, βλέπουμε πόσο
σημαντικό είναι οι κρατικοί θεσμοί
και ο Τύπος να μάχονται για να
κρατήσουν ζωντανές τις αρχές της

δικαιοσύνης και της ισονομίας –
να υπενθυμίζουν ότι υπάρχουν.
Εάν το σύστημα καταρρεύσει, δεν
θα υπάρξει κάποια δύναμη που θα
στήσει τον κόσμο στα πόδια του
όπως έκανε (με όποια υστεροβουλία
αλλά με θετικό αποτέλεσμα) η νι-
κηφόρος Συμμαχία του Β΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου. Σήμερα, σύμμαχος
και εχθρός είναι η τεχνολογία, που
δίνει την εντύπωση ότι παρέχει τα
πάντα στο άτομο αλλά ταυτόχρονα
μας καθιστά ευάλωτους σε κάθε
είδους εισβολή και έλεγχο. Μετά
την κατάρρευση, αυτοί που ανα-
δεικνύονται ηγέτες συνήθως είναι
όσοι κατέχουν την τεχνολογική
υπεροπλία. Μόνο στην Ε.Ε. φαίνεται
να γίνεται κάποια προσπάθεια να
ελεγχθεί η απειλή. Εάν δεν μας φο-
βίζει η επιστροφή στους εθνικι-
σμούς και στον απομονωτισμό, που
γεννούν πολέμους, ας μας ξυπνήσει
ο κίνδυνος ενός κόσμου όπου θα
κυριαρχούν ανώνυμες δυνάμεις,
πέρα από χώρες, πέρα από έθνη,
πέρα από κάθε αρχή. Τα σημερινά
προβλήματα ωχριούν μπροστά σε
αυτόν. Η διάλυση της Ενωσης θα
οδηγούσε σε έναν άγνωστό, απελ-
πιστικό κόσμο.

Ε

Ο άγνωστος κόσμος μετά την Ε.Ε.
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Τα πέντε στάδια
των σχέσεων διαπλοκής

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

 Βρετανίδα πρωθυπουργός
Τερέζα Μέι ήταν καταδικα-
σμένη να επιβιώσει και, ως

εκ τούτου, επιβίωσε όταν 200
βουλευτές του Συντηρητικού
Κόμματος εψήφισαν υπέρ της,
έναντι 117 που ετάχθησαν υπέρ
της παραιτήσεώς της από την
ηγεσία του κόμματος και την
πρωθυπουργία.

Η νίκη μπορεί και, κατά πάσα
πιθανότητα, θα αποδειχθεί πως
είναι πύρρειος. Η πρόταση της κ.
Μέι για την έξοδο της Βρετανίας
από την Ενωση, όπως και εάν δια-
μορφωθεί στο τέλος, θα καταψη-
φισθεί πιθανότατα από το Κοινο-
βούλιο. Αλλά το σθένος της κατά
τα τελευταία δύο χρόνια υπήρξε
απαράμιλλο. Το άσμα μετριότατο,
αλλά η αοιδός εξαίρετη.

Η τελευταία συζήτηση στη Βου-
λή πριν από την ψηφοφορία υπήρ-

ξε μια έξοχη θεατρική παράσταση,
όπως αναμενόταν άλλωστε σε μια
χώρα όπου κανείς δεν βρίσκεται
εκτός σκηνής. Αυτή ακριβώς η
βαθυτάτη αίσθηση θεατρικότητος
προστατεύει τη Βρετανία από τον
θανατηφόρο ιό του μικροαστισμού.
Και όσες μάχες και εάν χαθούν,
η νίκη τελικώς θα είναι των Βρε-
τανών, γιατί απλούστατα απολαμ-
βάνουν τον αγώνα, όποιος και εάν
είναι αυτός.

Οι εσωκομματικοί αντίπαλοι
της κ. Μέι αντιμετωπίζουν τη συμ-
φωνία εξόδου που συνομολόγησε
περίπου ως αντίστοιχη εκείνης
του Μονάχου του 1938 – εμφο-
ρούμενη, με άλλα λόγια, από το
πνεύμα «κατευνασμού» από το
οποίο εμφορείτο ο τότε Βρετανός
πρωθυπουργός Αρθουρ Νέβιλ
Τσάμπερλεν.

Επειδή όμως οι πολιτικοί σε

αυτή τη χώρα έχουν συνείδηση
του περιεχομένου των λέξεων –
σε αντίθεση με τους δικούς μας
εν Ελλάδι–, αποφεύγουν τις ρη-
τορικές ακρότητες. Δεν είναι διό-
λου μαλθακοί. Είναι αντιθέτως
άτεγκτοι προς κάθε αντίπαλο –
στο εσωτερικό ή στο εξωτερικό–
αλλά υπάρχει κάτι που ουδέποτε
παραβιάζουν – την απόλαυση
του παιχνιδιού, όσο σκληρό και
εάν είναι.

Αλλά ο βρετανικός κινηματο-
γράφος –ελεύθερος από δεσμεύ-
σεις της μορφής αυτής– παρήγαγε
δύο εντυπωσιακότατες ταινίες
αφιερωμένες στη «Δουνκέρκη»
και στον «Τσώρτσιλ», με άμεση
αναφορά σε εκείνη την περίοδο
και σε σαφέστατη αντιστοιχία
προς τη σημερινή. Τα πάντα ει-
πώθηκαν, αλλά εντός πλαισίου
σαφώς προσδιορισμένων αρμο-
διοτήτων.

Στα τέλη του ’30, οι νουνεχείς
πολίτες, η επιχειρηματική κοινό-
τητα, δεν ήταν υπέρ του πολέμου
με τη Γερμανία. Οταν επέστρεψε
από το Μόναχο ο Τσάμπερλεν,
του επεφυλάχθη ενθουσιώδης
υποδοχή. Και για πρώτη φορά μη
ευγενής εμφανίσθηκε με το βα-
σιλικό ζεύγος στο μπαλκόνι του
Μπάκιγχαμ, ενώπιον του παρα-
ληρούντος πλήθους.

Σήμερα πάλι, οι νουνεχείς, τα
στελέχη του City, η επιχειρημα-
τική κοινότητα, αυτό που εν γένει
ονομάζεται κατεστημένο, είναι
αναφανδόν υπέρ της παραμονής
της Βρετανίας στην Ε.Ε., όπως
εξάλλου και η κ. Τερέζα Μέι, που
επιχειρεί περίπου το ακατόρθωτο
– να σεβαστεί το αποτέλεσμα του
δημοψηφίσματος περί εξόδου, δί-
χως να προκληθούν δραματικές
αναταράξεις.

Βέβαια απουσιάζει ο Τσώρτσιλ
από την πολιτική σκηνή στις μέ-
ρες μας. Αλλά ο Μπόρις Τζόνσον,
μαχητικότατος υπέρμαχος της
εξόδου από την Ε.Ε., συνέγραψε
βιβλίο αφιερωμένο στον πολιτικό
αυτόν, που αφού επί σειράν ετών
είχε αναστατώσει το βρετανικό
κατεστημένο, το έσωσε εντέλει.
Αυτά συμβαίνουν σε αυτό το
ανορθόδοξο νησί, όπου το πα-
ρελθόν και το παρόν μονίμως συ-
νυπάρχουν σε μια αδιάσπαστη
ενότητα.

Η
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  πάρχουν θετικές και αρνητικές
εκτιμήσεις (πιθανολογήσεις και
προγνωστικά) για την εξέλιξη

της εξέγερσης των «κίτρινων γιλέ-
κων» στη Γαλλία. 

Εχει την ιδιαιτερότητα να είναι
μια εξέγερση χωρίς ιδεολογία (χωρίς
κίνητρα ή προσχήματα θεωρητικών
πεποιθήσεων ή «οραμάτων»). Την
κινεί μόνο ο πνιγμός των ανθρώπων
από την άγρια στέρηση και την αγα-
νάκτηση. Δεν αποτόλμησε κανένα
κόμμα να τη σφετεριστεί. Συσπει-
ρώνει η εξέγερση την πάγκοινη οργή
για την ανεπάρκεια του πολιτικού
συστήματος, την απομόνωσή του
από την κοινωνία και τις ανάγκες
της.

Είναι μια έκρηξη με ανεξέλεγκτη
αυθορμησία. Εκφράζεται λιγότερο
με συνθήματα και πρωτευόντως με
μένος καταστροφικό. Το «σημείο»-
σύμβολο μετοχής στην εξέγερση εί-
ναι, απλά, το κίτρινο γιλέκο (αυτό
που οφείλει να φοράει κάθε οδηγός,
αν βρεθεί σε κίνδυνο και βγει από
το όχημά του, σε δρόμο πυκνής κυ-
κλοφορίας). Χτυπιούνται με την αστυ-
νομία, άοπλοι απέναντι στα θωρα-
κισμένα των δυνάμεων καταστολής,
στα χημικά τους όπλα, στους εκτο-
ξευτήρες νερού.

Ρισκάρουν βανδαλισμούς, ενώ
δεν είναι χούλιγκανς, έχει όμως ξε-
χειλίσει η αγανάκτησή τους. Πυρ-
πολούν αυτοκίνητα και μαγαζιά,
αλλά ανεμίζοντας τη σημαία της πα-
τρίδας τους και τραγουδώντας τον
εθνικό της ύμνο. Το εθελόδουλο πο-
λιτικό σύστημα πασχίζει να σπιλώσει
τον πατριωτισμό των κινήτρων τους
με τη ρετσινιά: «είναι ακροδεξιοί,

εθνικιστές, φασίστες». Οσοι δεν υπο-
τάσσονται στην οργανωμένη επι-
δίωξη να γίνει η Ευρώπη Ευρωπολτός,
αδιαφοροποίητα κοπάδια κατανα-
λωτικών μονάδων, υποταγμένων
στις ταξινομήσεις των «Αγορών», εί-
ναι επίδοξοι ναζιστές, εξτρεμιστές
νεοχιτλερικοί.

Τα «κίτρινα γιλέκα» δεν ερμη-
νεύονται με την τυπολογία των συλ-
λαλητηρίων διαμαρτυρίας, είναι εξέ-
γερση. Και μιλάμε για «εξέγερση»,
όταν ο ξεσηκωμός αφορά όχι σε
διεκδίκηση «δικαιωμάτων», όχι σε
αιτήματα και απαιτήσεις βελτίωσης
συνθηκών ή νομοθετημάτων ή θε-
σμικών μεταρρυθμίσεων. Η εξέγερση
είναι έκρηξη απόρριψης ανυπόφορου
τρόπου του βίου, όταν αυτός έχει
στανικά επιβληθεί. Τα «κίτρινα γι-
λέκα» παραπέμπουν (τηρουμένων
των αναλογιών) στις αυθόρμητες
και με μεγάλο ρίσκο λαϊκές κινητο-
ποιήσεις ενάντια στο σοβιετικό μον-
τέλο τρόπου του βίου. Και τότε η
«έκρηξη» ήταν απρόσμενη, ενδο-
γενής, ξέρουμε όμως σήμερα ότι
προκάλεσε το απίστευτο. Να καταρ-
ρεύσει, ραγδαία και αδυσώπητα, σε
χρόνο ρεκόρ, σαν πύργος από τρα-
πουλόχαρτα, ο σοβιετικός Γολιάθ.

Πυρηνικά θωρακισμένη Υπερδύ-
ναμη, με επιστημονικό και τεχνο-
λογικό εξοπλισμό πρωτοπορίας στην
κατάκτηση του διαστήματος, με μη-
χανισμούς αστυνόμευσης και εξου-
σιασμού που συντηρούσαν σε υπο-
ταγή εκατοντάδες εκατομμύρια σκλά-
βους ή ολιγοφρενείς, η Σοβιετική
Υπερδύναμη επέβαλλε τρόπο βίου
νομοτελειακά προορισμένον για αυ-
τοκαταστροφή. Οσο υπήρχε η Σο-

βιετία (η μία όψη του αμφιπρόσωπου
Ιανού-Ιστορικού Υλισμού), η άλλη
όψη, η ανέμελη «ελευθερία των Αγο-
ρών» μπορούσε να ακκίζεται ότι εξα-
σφαλίζει, απλώς, ανεμπόδιστη ευ-
χέρεια καταναλωτικών επιλογών.
Οταν κατέρρευσε η Σοβιετία, το αν-
τίπαλο στρατόπεδο έδειξε το αληθινό
του πρόσωπο:

Τα πάντα υποτάχθηκαν στην προ-
τεραιότητα της αχαλίνωτης κερδο-
σκοπίας, ο ανθρώπινος βίος (μονα-
δικός για τον καθένα και ανεπανά-
ληπτος) αποσπάστηκε από τον ρε-
αλισμό των αναγκώνκαι υποτάχθηκε
στην προτεραιότητα των εντυπώσεων.
Ο πλούτος είναι συνάρτηση των τε-
χνασμάτων της διαφήμισης, το ίδιο
και η εξουσία. Το ακατόρθωτο γίνεται
εφικτό (ο Τραμπ πλανητάρχης), όταν
το χρήμα που θα διατεθεί για πλύση
εγκεφάλου των μαζών εξασφαλίσει
τη διαφημιστική υπεροχή.

Ιδιωτικοί (κερδοσκοπικοί) «οίκοι»
αξιολογούν τις οικονομίες κρατών,
τη δανειοληπτική τους ικανότητα –
αποφασίζουν ποιες κοινωνίες θα επι-
βιώσουν και ποιες θα τροφοδοτούν
τις ανθηρές οικονομίες με πάμφθηνο
εργατικό προσωπικό και με πόρνες.
Η άλλη όψη, η «φιλελεύθερη» του
Ιστορικού Υλισμού, είναι ίδιος εφιάλ-
της απανθρωπίας. Η μεθόδευση του
«Ευρωπολτού» ατιμάζει μουλωχτά
και με πανουργία κάθε σκίρτημα φι-
λοπατρίας, κάθε εμμονή στον πλου-
ραλισμό των ευρωπαϊκών παραδό-
σεων πολιτισμού, κάθε έννοια ιστο-
ρικής ταυτότητας, γλωσσικής ιδιαι-
τερότητας.

Η Ευρώπη βυθίζεται ραγδαία σε
απίστευτου σκοταδισμού μεσαίωνα:

οι όροι της «ενοποίησης» συνιστούν
εφιαλτική καταστροφή στο πεδίο
της εκπαίδευσης, των ασφαλίσεων,
της εργασιακής απασχόλησης. Τα
πανεπιστήμιά της (καύχημα παρά-
δοσης αιώνων) υποτάσσονται σήμερα
σε χυδαίες οικονομικές προτεραι-
ότητες, απαιτήσεις «σύνδεσης με
την Αγορά», η ιατρική περίθαλψη
γίνεται συνάρτηση της ευπορίας, η
εκμετάλλευση του εργασιακού μόχ-
θου αχαλίνωτη.

Η καταφυγή των «κίτρινων γι-
λέκων» στη βία, στους βανδαλι-
σμούς, στις καταστροφές, δεν μοι-
άζει ντιλετάντικο αντιπάλεμα της
ανίας και του κορεσμού πλουσιό-
παιδων, δεν είναι ακροδεξιά φαν-
τάσματα χιτλερισμού και «εθνικι-
σμού». Μάλλον με τριγμούς μοιάζει
ρωγμών στη θωράκιση της παγκο-
σμιοποιημένης απολυταρχίας των
«Αγορών». Εναλλακτική πρόταση
δεν διαφαίνεται ακόμα, ο Ιστορικός
Υλισμός, μονόπαντος, αυτοπροβάλ-
λεται και σαν μονοκράτορας. Αλλά
το σοβιετικό προηγούμενο υπονο-
μεύει τη βεβαιότητα.

Κατάρρευση του αμφιπρόσωπου
Ιστορικού Υλισμού θα σημαίνει τέλος
του «παραδείγματος» της Νεωτερι-
κότητας και τέτοια αλλαγή ούτε να
προβλεφθεί μπορεί, ούτε να προ-
γραμματιστεί. Η βία των «κίτρινων
γιλέκων» θα αποδειχθεί γόνιμη («η
βία είναι μαμή της Ιστορίας»), αν
φωτίσει ανάγκες, πραγματικές αν-
θρώπινες ανάγκες. Αντίθετα η βία
που χρησιμοποιεί σαν πρόφαση
ένα ποινικό κακούργημα (στην Ελ-
λάδα τη δολοφονία Γρηγορόπου-
λου) είναι μόνο παράνοια.

Υ
H βία: μαμή ή παράνοια;

 περιώνυμη «διαπλοκή» είναι
ανθεκτική, ευέλικτη και...
ευμετάβλητη. Προσαρμό-

ζεται σε διαφόρων ειδών κυβερ-
νήσεις και ιδεολογίες. Είναι οι-
κουμενική, πάει με όλα τα καθε-
στώτα και όλα τα γούστα.

Η γοητεία της είναι ακατανί-
κητη, ειδικά όταν κάποιος βρί-
σκεται στα πρώτα του βήματα
στην κυβέρνηση ή λίγο πριν. Οι
κυβερνώντες γνωρίζουν από πρώ-
το χέρι πόσο σαγηνευτική είναι
αυτή η γοητεία, αλλά και πόσο
καταστροφική, όταν αλλάζουν οι
καιροί και σου σκάει πραγματικά

στο κεφάλι. Γιατί η «διαπλοκή»
είναι αχόρταγη και σπανίως ικα-
νοποιημένη με τα όσα της εξα-
σφαλίζουν οι ειδικές σχέσεις με
κάποιους πολιτικούς.

Πέντε είναι τα στάδια από τα
οποία περνούν αυτές οι σχέσεις.
Στην αρχή είναι εκείνο το διερευ-
νητικό «τον έχεις γνωρίσει τον Χ;
Δεν είναι για πέταμα πάντως, νο-
μίζω τον είχα υποτιμήσει». Το επό-
μενο εμπεριέχει μεγαλύτερη οι-

κειότητα: «Είναι εξαιρετικός ο Χ.
Και πιστεύω θα κάνει πράγματα
για τη χώρα. Πρέπει όλοι να βοη-
θήσουμε». Ο πολιτικός χρόνος κυ-
λάει και πάμε σε κάτι πιο διακρι-
τικό, του τύπου: «Ο Χ είναι πάρα
πολύ καλός, εξαιρετικός. Δεν έχει
όμως ανθρώπους, δεν έχει επιτε-
λείο και δεν μπορεί να κυβερνήσει
έτσι». Λίγο πριν από το τέλος έρ-
χεται ο «επικήδειος» που είναι
προβλέψιμος: «Θάλασσα τα έχει
κάνει. Αντε να πάμε παρακάτω.
Και ο Ψ, τώρα που τον ξαναβλέπω,
δεν είναι κακός». Ακολουθεί μια
γλυκιά νοσταλγία που μπορεί κυ-
ριολεκτικά να αποτρελάνει έναν
πολιτικό σε αποδρομή: «Πώς το
λέγαμε, ρε συ, εκείνο το παιδί; Τι
απέγινε;».

Η αλήθεια είναι πως σε μια
χώρα σαν την Ελλάδα είναι πολύ
δύσκολο να τα βγάλεις πέρα αν
είσαι πολιτικός. Χρειάζεται πολύ
τσαγανό για να κρατήσεις απο-
στάσεις και να μην καταστείς
όμηρος οιασδήποτε σχέσης. Ακό-
μη κι αν είσαι βέβαιος για τον
εαυτό σου, είναι εξαιρετικά πε-
ρίπλοκο να είσαι εξίσου σίγουρος
για τους συνεργάτες και το πε-
ριβάλλον σου.

Το ελληνικό κράτος έχει στα-
ματήσει να επιβάλλει κανόνες
εδώ και χρόνια και δεν ξέρεις
ποτέ αν η όποια εκλεγμένη κυ-
βέρνηση, όσο «παρακρατική» και
άγρια κι αν είναι, μπορεί να το
ελέγξει. 

Ο πρωθυπουργός της χώρας
μοιάζει άλλωστε μερικές φορές
με άοπλο σερίφη σε σαλούν, όπου
διάφοροι πυροβολούν προς διά-
φορες κατευθύνσεις...

Η

Αναταράξεις Βρετανών
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Επειδή οι πολιτικοί 
στη Βρετανία έχουν 
συνείδηση του περιεχο-
μένου των λέξεων 
–σε αντίθεση με τους 
δικούς μας εν Ελλάδι–,
αποφεύγουν τις 
ρητορικές ακρότητες.

<<<<<<<

Στην Ελλάδα είναι 
πολύ δύσκολο να 
τα βγάλεις πέρα αν 
είσαι πολιτικός.
Χρειάζεται πολύ τσαγα-
νό για να κρατήσεις
αποστάσεις και να μην
καταστείς όμηρος 
οιασδήποτε σχέσης.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Mε το κλίμα στην πολιτική ζωή της
χώρας να «μυρίζει» όλο και πιο έν-
τονα εκλογές, αναπόφευκτα έρχεται
όλο και περισσότερο στο προσκήνιο
το θέμα των υποψηφιοτήτων για
τις εθνικές κάλπες. Ο ΣΥΡΙΖΑ, αν
επιβεβαιωθούν οι δημοσκοπήσεις
και είναι δεύτερο κόμμα, δεν θα
εκλέξει τον ίδιο αριθμό βουλευτών
που έχει σήμερα –145– με αποτέ-
λεσμα οι «καραμπόλες» στις λίστες
προς εξασφάλιση μιας θέσης στο
Κοινοβούλιο, ειδικά όσον αφορά τα
«πρώτης γραμμής» στελέχη, να είναι
πολύ πιθανές. Την ίδια ώρα, στην
εξίσωση μπαίνει η λεγόμενη «γενιά
Τσίπρα», καθώς μια ομάδα στελεχών
πέριξ των 40 ετών ετοιμάζεται να
διεκδικήσει την είσοδό της στη Βου-
λή. Χωρίς να είναι τίποτα δεδομένο,
καθώς, όπως λένε κομματικές πηγές,
υπάρχουν μόνο σενάρια, η εικόνα
έχει ως εξής:

Στον βόρειο τομέα της πρώην Β΄
Αθηνών, πιθανότατα θα κατέλθει
ο υπουργός Οικονομικών Ευκλ. Τσα-
καλώτος, αλλά και ο δραστήριος
34χρονος διευθυντής του κόμματος
Κ. Ζαχαριάδης. Πιθανή θεωρείται
η υποψηφιότητα του Ν. Τόσκα, ο
οποίος, παρά το γεγονός ότι είναι
πολιτικός φίλος του Ν. Κοτζιά, δια-
τηρεί άριστες σχέσεις με τον Αλ.
Τσίπρα. Στα βόρεια συζητείται η
υποψηφιότητα του υφυπουργού Πε-
ριβάλλοντος Γ. Δημαρά αλλά και
των Ελένης Αυλωνίτου και Γ. Κυρί-
τση. Στη Νότια Αθήνα –κομμάτι της
παλαιάς Β΄ Αθηνών– θα είναι υπο-
ψήφιος ο πρώην υπουργός Γ. Μπα-
λάφας, πιθανότατα ο Ν. Παππάς και
ο Ν. Ξυδάκης, ο Γ. Τσιρώνης από
τους Οικολόγους και ίσως και η Θε-
ανώ Φωτίου. Πηγαίνοντας στη Δυ-
τική Αθήνα, πιθανότατα θα δούμε
υποψηφίους τη Χαρά Καφαντάρη,
τον Δ. Βίτσα και τον Π. Ρήγα. Ερώ-
τημα αποτελεί το πού θα πολιτευθεί
ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Δ. Τζα-
νακόπουλος, με όλα τα ενδεχόμενα
να είναι ανοικτά. Κατά πληροφορίες,
εξετάζεται είτε το Επικρατείας είτε
η Δυτική Αθήνα.

«Βαριά ονόματα»
Στην Ανατολική Αττική –πρόκειται

για ένα από τα δύο κομμάτια του
πρώην Υπολοίπου Αττικής– θα πο-
λιτευθούν πιθανότατα ο Ν. Αθανα-
σίου, ο Γ. Δέδες και ο Χρ. Σπίρτζης,
ενώ στη Δυτική Αττική εξετάζεται
η υποψηφιότητα του Αρ. Μπαλτά.

Στην Α΄ Αθηνών, που είναι γεμάτη
«βαριά ονόματα», θα είναι οι Ν. Βού-
τσης, Ν. Φίλης και Χρ. Βερναρδάκης,
ενώ το τι θα πράξει ο Αλ. Φλαμπου-
ράρης θα το αποφασίσει ο ίδιος. Στη
μάχη της Α΄ Αθηνών θα μπουν πι-
θανότατα η εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
Ράνια Σβίγκου και ίσως η Εφη
Αχτσιόγλου, αλλά και η Τασία Χρι-
στοδουλοπούλου. Για την υπουργό
Εργασίας υπάρχει και ο Νομός Πέλ-
λας, καθώς έχει μεγαλώσει στα Γιαν-

νιτσά. Στην Α΄ Πειραιά θα πολιτευθεί
ο Θ. Δρίτσας. Στη Θεσσαλονίκη, και
συγκεκριμένα στην πρώτη περιφέ-
ρεια, θα είναι οι Ν. Παρασκευόπου-
λος, Γ. Αμανατίδης, Αλ. Τριαντα-
φυλλίδης, Τ. Κουράκης, Μ. Μπόλα-
ρης και Τρ. Μηταφίδης, ενώ στη
δεύτερη περιφέρεια θα είναι οι Σ.
Φάμελλος και Δ. Μάρδας.

Οσον αφορά το Επικρατείας, τα
πάντα είναι ανοικτά, καθώς η κα-
τάρτισή του βρίσκεται στην απο-
κλειστική ευχέρεια του πρωθυ-
πουργού. Πιθανόν να κερδίσει μια
θέση ο γραμματέας Π. Σκουρλέτης,
ώστε να αφοσιωθεί αποκλειστικά
στην προετοιμασία των εκλογών
και να μην «κυνηγά» τον σταυρό
σε κάποια περιφέρεια. Την ίδια
ώρα, ερώτημα συνοδεύει τόσο τον
Κ. Γαβρόγλου όσο και τον Ν. Κοτζιά,

που αποτελεί ξεχωριστή κατηγορία,
καθώς είναι συνεργαζόμενος με
τον ΣΥΡΙΖΑ και διατηρεί το δικό
του κόμμα, το «Πράττω».

Στη Λακωνία θα πολιτευθεί ο
υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης Στ.
Αραχωβίτης, ενώ στην Αρτα θα είναι
η Ολγα Γεροβασίλη, όπως και ο Β.
Τσίρκας. Πιθανόν στα Δωδεκάνησα
ο Ν. Σαντορινιός.

Νέα πρόσωπα στα ψηφοδέλτια
θα υπάρχουν, όπως για παράδειγμα
ο Χρ. Στάικος στην Αρκαδία και ο
Γ. Βουλγαράκης στο Ηράκλειο. Δε-
δομένο πως θα ξαναδιεκδικήσουν
την είσοδό τους στη Βουλή οι «Νου-
βέλ Βαγκ». Η 34χρονη Αναστασία
Γκαρά στον Εβρο, ο 34χρονος Αλ.
Μεϊκόπουλος στη Μαγνησία, ο
35χρονος Γ. Ψυχογιός στην Κορινθία
και ο 33χρονος Μ. Κάτσης στη Θε-
σπρωτία, αλλά και ο 37χρονος Κ.
Μπάρκας στην Πρέβεζα. Στην ίδια
κατηγορία θα ενετάσσετο και η Κα-
τερίνα Νοτοπούλου, η οποία ωστόσο
θα είναι υποψήφια για τον Δήμο
Θεσσαλονίκης, και προς την ίδια
αυτοδιοικητική κατεύθυνση κινείται
και ο Ν. Ηλιόπουλος με προορισμό
την Αθήνα.

Τέλος, υπάρχουν υποψηφιότητες
που εξαρτώνται από τις ευρωεκλογές.
Για παράδειγμα, εάν ο κ. Κατρούγ-
καλος μετακινηθεί στις Βρυξέλλες,
τότε υπάρχει σενάριο να μεταπη-
δήσει ο Αλ. Χαρίτσης στη Μεσσηνία.
Διαφορετικά, ο υπουργός Εσωτερι-
κών θα διεκδικήσει την ψήφο των
πολιτών σε κάποια από τις περιφέ-
ρειες της παλαιάς Β΄ Αθηνών.

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Σε διακεκαυμένη ζώνη έχει εισέλθει
η πολιτική ζωή της χώρας, με την
κυβέρνηση να τροφοδοτεί την πό-
λωση με τη Ν.Δ., τα μικρότερα
κόμματα να τελούν υπό ασφυκτική
πίεση και την επερχόμενη κατά-
θεση της συμφωνίας των Πρεσπών
προς κύρωση στην ελληνική Βουλή
να αποτελεί δυνητικά τον κατα-
λύτη για την ευρύτερη ανασύν-
θεση του πολιτικού σκηνικού.

Και τούτο, καθώς η «επόμενη
μέρα» των Πρεσπών μπορεί να
ανατρέψει την υφιστάμενη «αριθ-
μητική» της Βουλής, με αποχωρή-
σεις από τους ΑΝΕΛ, το Ποτάμι
και την Ενωση Κεντρώων –ο βου-
λευτής Γ. Σαρίδης δήλωσε ήδη ότι
δεν θα καταψηφίσει τον προϋπο-
λογισμό–, αλλά και τη διάρρηξη
των σχέσεων της Χαριλάου Τρι-
κούπη με τη ΔΗΜΑΡ. Υπό προ-
ϋποθέσεις, δηλαδή, ο κ. Τσίπρας
μπορεί να διαμορφώσει μια νέα
κοινοβουλευτική πλειοψηφία με
σαφώς «αριστερότερο» πρόσημο
και χωρίς τα «βάρη» της σύμπραξης
με τον κ. Π. Καμμένο, που προχθές
ανέφερε πως έχει συμφωνήσει με
τον πρωθυπουργό ότι βουλευτές
των ΑΝΕΛ δεν θα ενταχθούν στα
ψηφοδέλτια του ΣΥΡΙΖΑ.

Σε κάθε περίπτωση, με τον πρό-
εδρο της Βουλής Ν. Βούτση να
αναγνωρίζει, κατά τη διάρκεια της
μετωπικής αντιπαράθεσης του
πρωθυπουργού και του προέδρου
της Ν.Δ., την περασμένη Τρίτη
στη Βουλή, ότι η χώρα έχει εισέλθει
σε προεκλογική περίοδο, οι κ. Αλ.
Τσίπρας και Κυρ. Μητσοτάκης βρί-
σκονται ενώπιον κρίσιμων διλημ-
μάτων, από τις απαντήσεις στα
οποία θα κριθεί πότε και πώς η
χώρα θα οδηγηθεί στις κάλπες.

Κομβικά ερωτήματα
Για τον πρωθυπουργό, τα κομ-

βικά ερωτήματα είναι δύο: ο χρό-
νος των εκλογών, για τον οποίο
δέχεται αντικρουόμενες εισηγή-
σεις από κυβερνητικά στελέχη·
και ο τρόπος διαχείρισης της –
προαναγγελθείσας από τον κ. Π.
Καμμένο– αποχώρησης των ΑΝΕΛ
από την κυβερνητική πλειοψηφία.
Εάν, δηλαδή, ο ΣΥΡΙΖΑ θα παρα-
μείνει ως κυβέρνηση μειοψηφίας
ή εάν θα επιχειρηθεί η διαμόρ-
φωση μιας νέας πλειοψηφίας άνω
των 151 εδρών.

Για τον κ. Μητσοτάκη το κρίσιμο
ερώτημα είναι, με δεδομένο το ευ-
ρύ δημοσκοπικό προβάδισμα της

Ν.Δ., κατά πόσον θα εμπλακεί στη
σφοδρή αντιπαράθεση με τον κ.
Τσίπρα, την οποία επιδιώκει για
λόγους συσπείρωσης το Μέγαρο
Μαξίμου, ή θα επικεντρωθεί στο
θετικό αφήγημα της Πειραιώς. Πα-
ράλληλα, δε, πώς θα διαχειριστεί
την αναθεώρηση του Συντάγματος,
οι διαδικασίες για την οποία έχουν
δρομολογηθεί στη Βουλή, εν μέσω
του κλίματος σκανδαλολογίας και

πόλωσης που οικοδομεί η Κου-
μουνδούρου. Ο κ. Μητσοτάκης,
κατά πληροφορίες, θα επιμείνει
στην ανάδειξη του προγραμματι-
κού του λόγου, αλλά θα σηκώνει
το γάντι όποτε τον προκαλεί ο κ.
Τσίπρας, ενώ το αμέσως επόμενο
διάστημα θα λάβει τις τελικές του
αποφάσεις για την αναθεώρηση.

Οπως προαναφέρθηκε, ο κ. Τσί-
πρας δέχεται διιστάμενες ειση-
γήσεις για τον χρόνο των εθνικών
εκλογών. Κορυφαία στελέχη ει-
σηγούνται την προσφυγή στις
κάλπες ταυτόχρονα με τις περι-
φερειακές εκλογές και τις ευρωε-
κλογές, δηλαδή τον Μάιο, είτε σε
σύντομο διάστημα πριν ή μετά.
Βασικό επιχείρημα, ότι με την πά-
ροδο του χρόνου οι παροχές που
έχει δρομολογήσει ο πρωθυπουρ-
γός θα έχουν λησμονηθεί από το
σώμα των ψηφοφόρων. Ομως,
υπάρχουν και οι θιασώτες της
άποψης περί εξάντλησης της τε-
τραετίας. Οπως αναφέρουν, τα
χρήματα που θα εισρεύσουν στην
οικονομία μέσω των παροχών, η
αύξηση του κατώτατου μισθού
και ο τουρισμός του 2019 θα βελ-
τιώσουν περαιτέρω το πολιτικό
κλίμα για την κυβέρνηση και μπο-
ρεί να ανατρέψουν πλήρως τους
συσχετισμούς με τη Ν.Δ.

Το δεύτερο ερώτημα είναι ο τρό-
πος με τον οποίο ο πρωθυπουργός
θα διαχειριστεί τη συμφωνία των
Πρεσπών σε σχέση με τις εσωτε-
ρικές πολιτικές κινήσεις. Στο συγ-
κεκριμένο πεδίο, ο κ. Τσίπρας έχει

την πρωτοβουλία των κινήσεων.
Πρώτον, αναφορικά με τον χρόνο
κατάθεσής της προς κύρωση στη
Βουλή και άρα τον χρόνο του «δια-
ζυγίου» με τον κ. Καμμένο. Και,
δεύτερον, αναφορικά με τον εάν
θα επιλέξει ή όχι να ζητήσει, αμέ-
σως μετά τις Πρέσπες, νέα ψήφο
εμπιστοσύνης προς την κυβέρνη-
ση ή θα προτιμήσει την «αμυντική»
κίνηση της απόκρουσης της –σχε-
δόν προαναγγελθείσας– πρότασης
μομφής από πλευράς Ν.Δ.

Η μεταβλητή ΔΗΜΑΡ
Συνομιλητές του πρωθυπουργού

αναφέρουν πως με το υπό διαμόρ-
φωση σκηνικό ο κ. Τσίπρας έχει
τη δυνατότητα μιας νέας δεδηλω-
μένης. Οπως σημειώνουν, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ διαθέτει 145 βουλευτές, στους
οποίους προεξοφλείται ότι θα προ-
στεθεί η κ. Κατερίνα Παπακώστα.
Επίσης, από τους ΑΝΕΛ οι κ.κ. Ελε-
να Κουντουρά, Θ. Παπαχριστό-
πουλος και Κ. Ζουράρις, ανεξαρ-
τήτως της ψήφου τους κατά την
κύρωση της συμφωνίας με την
ΠΓΔΜ, έχουν ταχθεί υπέρ της συ-
νέχισης του βίου της κυβέρνησης.
Μάλιστα, ο κ. Παπαχριστόπουλος
έχει δηλώσει πως αμέσως μετά θα
παραδώσει την έδρα του, αλλά αν-
τικαθίσταται από τον κ. Τέρενς
Κουίκ που έχει επί της ουσίας τεθεί
εκτός ΑΝΕΛ. Παράλληλα, ο κ. Σα-
ρίδης, τασσόμενος υπέρ του προ-
ϋπολογισμού, δίδει από τώρα ψήφο
εμπιστοσύνης στον κ. Τσίπρα. Τέ-
λος, με δεδομένο ότι το Ποτάμι

εμφανίζεται να κινείται σε ένα εί-
δος «μόντους βιβέντι» με τη Ν.Δ.,
θεωρείται πως προς τον ΣΥΡΙΖΑ
θα στραφεί και ο κ. Σπ. Δανέλλης.
Ωστόσο, πλέον κρίσιμη σε επίπεδο
πολιτικών εντυπώσεων είναι η
υπόθεση της ΔΗΜΑΡ.

Σύμφωνα με πληροφορίες, οι
σχέσεις της Χαριλάου Τρικούπη
με τη ΔΗΜΑΡ είναι στο ναδίρ. Η
κ. Φώφη Γεννηματά θεωρεί άκρως
προβληματικό ο κ. Θ. Θεοχαρό-
πουλος να διαφοροποιηθεί από το
«όχι» του ΚΙΝΑΛ στις Πρέσπες,
ενώ είναι απρόθυμη να τον τοπο-
θετήσει εκ νέου επικεφαλής στο
ψηφοδέλτιο Επικρατείας. Ετσι,
στο παρασκήνιο έχουν πυροδο-
τηθεί σενάρια περί πιθανής μελ-
λοντικής συμπόρευσης της ΔΗ-
ΜΑΡ με τον ΣΥΡΙΖΑ.

Εάν, όντως, ο κ. Τσίπρας κινηθεί
στην κατεύθυνση της αναδιάταξης
του πολιτικού σκηνικού, θα μετα-
δώσει εικόνα κυριαρχίας αλλά και
αμφίπλευρης διεύρυνσης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην πορεία προς τις κάλπες.
Στον αντίποδα, με δεδομένο ότι
–με τυχόν αποχώρηση βουλευ-
τών– ΑΝΕΛ, Ενωση Κεντρώων και
Ποτάμι παύουν να υφίστανται ως
κοινοβουλευτικές ομάδες, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα γίνει αποδέκτης οξύτατων
αντιδράσεων, ως ενορχηστρωτής
αποστασίας. Παράλληλα, ο κ. Τσί-
πρας θα πρέπει να προσμετρήσει
πως, σε ένα κατακερματισμένο
πολιτικό σκηνικό, το πιθανότερο
είναι να υπάρξει μετακίνηση άλλων
βουλευτών προς τη Ν.Δ.

Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Μας συμβαίνει το χειρότερο: μένουμε
παγιδευμένοι σε μια νεομνημονιακή
λογική. Ενώ έχουμε αντιμετωπίσει
τη δημοσιονομική κρίση και ενόσω
έχει περάσει η διεθνής κρίση. Πλη-
ρώνουμε τώρα το ότι όταν η Ζώνη
του Ευρώ ανέβαινε, εμείς σερνό-
μασταν από τους, κατά Χάρι Πότερ,
παράφρονες. Μην ξεχνάμε πως μέ-
χρι και τα μέσα του 2017, οι επιλογές
Τσίπρα παρέμεναν σταθερά αντί-
θετες προς το ρεύμα που παρέσυρε
τα κράτη της Ζώνης σε μια γρήγορη
ανάκαμψη των οικονομιών τους.

Το άλλο τραγικό χαρακτηριστικό
της δημοσιονομικής πολιτικής
στην οποία επιμένει η (μισοδια-
λυμένη) πλειοψηφία, αλλά θα εγ-
κρίνει με τον προϋπολογισμό της
αυτή την εβδομάδα, είναι η εμμο-
νική λιτότητα με τους τεράστιους

φόρους και την περικοπή των δα-
πανών για τις στοιχειώδεις δομές
του κράτους. Θα περίμενε κανείς,
αφού το ’14 και ξανά το ’16, ’17
και ’18 το φοροστύψιμο έβγαλε
πλεονάσματα μεγαλύτερα από όσα
απαιτεί η εξυπηρέτηση του χρέους,
να προσαρμοστεί η φορολογία,
μήπως και καταλάβουμε καμιά δια-
φορά «εκτός» μνημονίων. Αντιθέ-
τως, ο προϋπολογισμός έχει ξεχα-

στεί σε βαριά μνημονιακή πίεση.
Ανάκαμψη με επενδύσεις, μεί-

ωση φορολογικής σύνθλιψης και
μέτρα κοινωνικής ανάταξης είναι
το τρίπτυχο που περιμένει η οι-
κονομία από τη νέα κυβέρνηση.
Στην πράξη, ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης πρέπει να αραδιάσει αμέσως
(ώστε να σοκάρει θετικά τις προσ-
δοκίες) τα 2/3 όλων των ενεργειών
που σκοπεύει να ολοκληρώσει τα
τρία πρώτα χρόνια. Και μέσα στους
τρεις πρώτους μήνες, η νέα Βουλή
πρέπει να εγκρίνει τους σχετικούς
νόμους. Είναι προφανές πως όσο
γρηγορότερα γίνουν οι βουλευτικές
εκλογές, τόσο καλύτερα θα ανα-
στραφεί το βαρύθυμο κλίμα, που
ρίχνει την οικονομία σε βάλτο και
τους πολίτες σε απόγνωση. Αν
πάλι φθάσουμε στον Μάιο, αφού
προτιμούν το μπάχαλο μιας τε-
τραπλής εκλογικής διαδικασίας,

ο κ. Μητσοτάκης πρέπει να κρα-
τήσει την Ολομέλεια και το υπουρ-
γικό συμβούλιο όλο το καλοκαίρι
στην Αθήνα. Εχουμε χάσει τόσο
πολύ χρόνο!

Θα χρειαστούν, επιπλέον, ειδικά
μέτρα ανάταξης της ψυχολογίας
ενός λαού που νιώθει πως έχει χα-
θεί για πάντα η προοπτική. Σε
αυτή την κατεύθυνση, μεταξύ πα-
ρόμοιων μέτρων που προωθεί ο
κ. Μητσοτάκης ξεχωρίζω την ενί-
σχυση κάθε μίας γέννησης παιδιού
με το ποσό των 2.000 ευρώ. Τέτοια
μέτρα, παράλληλα με την ήδη δη-
λωμένη υπόσχεση να υπάρχουν
θέσεις για όλα τα παιδιά στους
βρεφονηπιακούς και την αύξηση
του αφορολογήτου παιδιών μέχρι
την ενηλικίωσή τους, μπορούν να
αναστρέψουν τη δημογραφική κα-
τολίσθηση. Οι πληθυσμιακές εξε-
λίξεις απαιτούν μακρόπνοο σχε-

διασμό, όπως άλλωστε και το συν-
ταξιοδοτικό σύστημα, το οποίο
επηρεάζεται καθοριστικά από την
ανανέωση του πληθυσμού. Η εξαγ-
γελία του κ. Μητσοτάκη να αλλάξει
το ασφαλιστικό, δίνοντας κίνητρα
στους νέους εργαζομένους που θα
διασφαλίζουν και δεν θα φορολο-
γούν τη μακρόχρονη αποταμίευση
σε ατομικό συνταξιοδοτικό λογα-
ριασμό, είναι η άλλη σπουδαία
ενέργεια υπέρ της ανάπτυξης.

Τα στοχευμένα μέτρα είναι απο-
δοτικά επειδή υπηρετούν μακρο-
χρόνιους στόχους, εξυπηρετούν
τα υπόλοιπα κρατικά συστήματα,
όπως το ασφαλιστικό και επιπλέον
έχουν άμεσες θετικές συνέπειες
στο οικονομικό κλίμα. Οι αγορές
κεφαλαίου περιμένουν τους Ελ-
ληνες «να ξαναβρούν το θάρρος
τους», αναλαμβάνοντας επιχειρη-
ματικό κίνδυνο και αυξάνοντας

την αποταμίευσή τους. Τέλος, είναι
απαραίτητο να αντιληφθούμε ότι
εισερχόμαστε σε μια νέα, άμεσα
πολιτική και κοινωνική και δευ-
τερευόντως χρηματοοικονομική,
κρίση της Ευρώπης. Η πολιτική
κατάσταση σε Βρετανία, Γαλλία,
Γερμανία, Ιταλία, Ισπανία, Βέλγιο
και Ολλανδία είναι ασταθής. Ο ευ-
ρωλαϊκισμός θα κερδίσει απροσ-
δόκητα μεγάλο μερίδιο μεταξύ των
751 ευρωβουλευτών. Η νέα ελλη-
νική κυβέρνηση πρέπει να δράσει
αυτόνομα και με σωφροσύνη. Η
οδός διαφυγής για την Ελλάδα
είναι να πείθει τις αγορές, αντί
του «εκλεκτού κ. Μοσκοβισί». Η
Ελλάδα θα μείνει στην Ευρωζώνη
αν δώσει τη μάχη και σταθεί όρθια
στον διεθνή ανταγωνισμό. Μπορεί
να το επιτύχει. Εκτός αν φοβηθεί
και επιλέξει να κλειστεί πίσω από
τα σύνορά της.

<<<<<<

Η επόμενη μέρα 
της συμφωνίας 
των Πρεσπών αναμένε-
ται να δημιουργήσει 
σοβαρά προβλήματα
στους ΑΝΕΛ, στο Ποτά-
μι, στην Ενωση Κε-
ντρώων και στο ΚΙΝΑΛ.

<<<<<<

Ανάκαμψη με επενδύ-
σεις, μείωση φορολογι-
κής σύνθλιψης και μέτρα
κοινωνικής ανάταξης εί-
ναι το τρίπτυχο που 
περιμένει η οικονομία
από τη νέα κυβέρνηση.

<<<<<<

Οι «καραμπόλες» 
στις λίστες 
προς εξασφάλιση 
μιας θέσης στο Κοινο-
βούλιο, ειδικά 
όσον αφορά τα «πρώτης
γραμμής» στελέχη, 
είναι πολύ πιθανές.

Ο πρωθυπουργός δέχεται διιστάμενες εισηγήσεις για τον χρόνο προ-
σφυγής στις κάλπες.

ΑΠ
Ε

Η ψηφοφορία
για τις Πρέσπες
και ο χρόνος
των εκλογών
Δύο κρίσιμα διλήμματα του κ. Τσίπρα

Στην τελική ευθεία
τα ψηφοδέλτια
του ΣΥΡΙΖΑ
Ποιοι είναι οι κυριότεροι υποψήφιοι

A Ν Α Λ Υ Σ Η

Ειδικά μέτρα ανάταξης της ψυχολογίας του λαού
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Η αντίστροφη μέτρηση για την κύ-
ρωση από το Κοινοβούλιο της ΠΓΔΜ
των συνταγματικών τροποποιήσε-
ων, που αξίωσε η Αθήνα για τη συμ-
φωνία των Πρεσπών, έχει ξεκινήσει
και στα Σκόπια θεωρούν ότι για τη
δική τους πλευρά όλα θα τελειώσουν
στα μέσα Ιανουαρίου, όταν και προ-
βλέπεται να γίνει, εκτός απροόπτου,
η σχετική ψηφοφορία στη Βουλή.

Ο Ζόραν Ζάεφ δείχνει να έχει
εξασφαλισμένη την πλειοψηφία
των δύο τρίτων για να περάσει τις
τροποποιήσεις και –όπως μεταδί-
δεται από την κυβέρνηση και το
κόμμα του– δεν αποκλείεται στους
οκτώ βουλευτές του VMRO DPMNE,
που τον Οκτώβριο συντάχθηκαν
με την πρότασή του για τις συν-
ταγματικές αλλαγές, να προστεθούν
τώρα και άλλοι τέσσερις - πέντε.

Οι τροποποιήσεις αναμένεται να
έρθουν αύριο Δευτέρα στην Επι-
τροπή Συνταγματικών Υποθέσεων
και αφού συζητηθούν επί ένα δε-
καήμερο θα κατατεθούν προς τελική
ψήφιση στο Κοινοβούλιο, που μάλ-
λον δεν θα εξαντλήσει τα προβλε-
πόμενα χρονικά περιθώρια.

Αν όλα εξελιχθούν ομαλά, όπως
όλοι στα Σκόπια προβλέπουν, τότε
στα μέσα Ιανουαρίου ο Ζάεφ θα
έχει ξεμπερδέψει με τη συμφωνία,
από την άποψη ότι θα έχει εκπλη-
ρώσει από την πλευρά του τα του
οδικού χάρτη των Πρεσπών, για τα
οποία έχει δεσμευθεί. Και πλέον θα
κοιτάζει με το ένα μάτι προς την
Αθήνα και με το άλλο προς τις Βρυ-
ξέλλες, όπου «ζεσταίνεται» μια ΝΑ-
ΤΟϊκή καρέκλα για τη «Βόρεια Μα-
κεδονία», όνομα με το οποίο θα
γίνει μέλος της Συμμαχίας.

Οι «οκτώ» έχουν δηλώσει ότι κα-

λύπτονται από την αμνηστία που
προωθεί ο Ζάεφ για αρκετούς από
τους 33 κατηγορουμένους –μεταξύ
τους και τρεις εξ αυτών– για ενεργό
συμμετοχή στα γεγονότα της 27ης
Απριλίου του 2017, στα οποία ξυ-
λοκοπήθηκε και ο ίδιος, και επο-
μένως δεν θα έχουν κανένα πρό-

βλημα να υπερψηφίσουν στην τε-
λική τους μορφή τις τροποποιήσεις.

Υπό την προϋπόθεση ότι δεν θα
υπάρξει κάποιο «ατύχημα», η κυ-
βέρνηση των Σκοπίων την επομένη
κιόλας της ψηφοφορίας και για να
κερδίσει χρόνο θα σπεύσει να ενη-
μερώσει εγγράφως την ελληνική
πλευρά ότι εκπλήρωσε τις υποχρε-
ώσεις της.

Αυτό δεν τον καθησυχάζει, βε-
βαίως, ότι έκλεισε την πληγή με την
Ελλάδα, που κρατάει για τη χώρα
του κλειστές τις πόρτες στις ευρωατ-
λαντικές δομές, αλλά πλέον θα έχει
στείλει την «μπάλα» στο γήπεδο της
Αθήνας, όπου πολλά μπορεί να συμ-
βούν, δεδομένης της ρευστότητας
που παρατηρείται στο πολιτικό σκη-
νικό ως προς τη συμφωνία.

Ούτε όμως μπορεί να κάνει και
τίποτα άλλο από το να περιμένει
να την επικυρώσει και η Αθήνα.
Και τότε να απευθυνθεί, έχοντας
και το πράσινο φως της ελληνικής
Bουλής, με επιστολή στο ΝΑΤΟ και
να τους ζητήσει να ενεργοποιήσουν
τη διαδικασία ένταξής της χώρας
του στη Συμμαχία.

Ο Ζάεφ βιάζεται να τελειώνει
με τη συμφωνία ώστε να πανηγυ-
ρίσει την ένταξη στο ΝAΤΟ, μο-
λονότι η διαδικασία αυτή δεν προ-
βλέπεται να έχει ολοκληρωθεί πριν
από το φθινόπωρο του 2019, και
να επιταχύνει τις (αρκετές) άλλες
σημαντικές μεταρρυθμίσεις που
οι δυτικοί σύμμαχοι πιέζουν να
προχωρήσουν.

Eχει απόλυτη ανάγκη ο πρω-

θυπουργός της ΠΓΔΜ να προσφέ-
ρει στους Σλαβομακεδόνες ψη-
φοφόρους του ένα σημαντικό «αν-
τίδωρο» για την υποχώρηση στο
θέμα της ονομασίας και αυτό θα
είναι το ΝΑΤΟ άμεσα και η ευρω-
παϊκή διαδρομή, με το ζεστό χρή-
μα, στη συνέχεια.

Η κοινή γνώμη
Η πολιτική πίεση που υφίσταται

είναι μεγάλη δεδομένου ότι στην
(σλαβομακεδονική) κοινή γνώμη
υπάρχει, αν όχι οργή, σίγουρα πι-
κρία για τον συμβιβασμό, που εξε-
λήφθη από πολλούς ως «ξεπούλημα
στους Ελληνες» και δεν μπορεί να
είναι σίγουρος ότι δεν θα υπάρξει
αύριο κάποιο ξέσπασμα.

Ηταν αυτός ο λόγος που τον τε-
λευταίο καιρό πάσχιζε να πείσει
τους συμπατριώτες του, ερεθίζον-
τας εμάς τους Ελληνες, ότι και μετά
την υπογραφή της συμφωνίας αι-
σθάνεται το ίδιο Μακεδόνας όπως
πριν δώσει το χέρι με τον Τσίπρα
και εξακολουθεί να μιλάει τη μα-
κεδονική γλώσσα.

Ωστόσο, όσο και αν φαντάζει
παράδοξο, ο «πονοκέφαλος» του
Ζάεφ αυτή την εποχή δεν είναι η
συμφωνία των Πρεσπών. Με τον
έναν ή τον άλλο τρόπο έχει κλει-
δώσει την απαιτούμενη κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία των δύο τρίτων
και τα πράγματα έχουν πάρει τον
δρόμο τους.

Εκείνο που τον καίει είναι η
«εθνική συμφιλίωση», η οποία
περνάει μέσα από δίκες και κα-
ταδίκες υπουργών της κυβέρνησης
Γκρούεφσκι, του ιδίου συμπερι-
λαμβανομένου, και υψηλόβαθμων
τότε στελεχών του κρατικού μη-
χανισμού, σημερινών βουλευτών
του VMRO DPMNE.

Αγωνία Zόραν Ζάεφ για την επόμενη μέρα
Ο ηγέτης της ΠΓΔΜ βιάζεται να τελειώνει με τη συμφωνία των Πρεσπών, επιδιώκοντας ένταξη στο ΝΑΤΟ και «εθνική συμφιλίωση»

<<<<<<

Η αμνηστία 
που προωθεί ο Ζάεφ
φαίνεται ότι καλύπτει
τους «οκτώ» 
που συμπληρώνουν 
την πλειοψηφία 
των 80 στη Βουλή.

Ο Ζόραν Ζάεφ θέλει να προσφέρει στους ψηφοφόρους του ένα «αντίδωρο» για την υποχώρηση στο θέμα της ονο-
μασίας. Αυτό ελπίζει ότι θα είναι το ΝΑΤΟ άμεσα και η ευρωπαϊκή διαδρομή, με το ζεστό χρήμα, στη συνέχεια.
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Ο Ζάεφ ήρθε στην εξουσία
όχι με λάβαρο έναν –έστω
έντιμο– συμβιβασμό με την
Ελλάδα, αλλά την απαλλαγή
από την αυταρχική και διε-
φθαρμένη διακυβέρνηση
Γκρούεφσκι και την τιμωρία
όσων άσκησαν τότε εξουσία,
και τώρα θα πρέπει να κάνει
πράξη τις υποσχέσεις του.
Τα συρτάρια της εισαγγελίας
των Σκοπίων είναι γεμάτα με
δικογραφίες ανθρώπων του
Γκρούεφσκι.
Κάποιοι έχουν προφυλακι-
στεί ήδη, η μεγάλη δίκη για
τα επεισόδια στο Κοινοβού-
λιο βρίσκεται σε εξέλιξη, το
κόμμα του SDSM και μερίδα
της κοινωνίας πιέζουν για
απονομή δικαιοσύνης, ενώ ο
κορυφαίος υπόδικος, Νίκολα
Γκρούεφσκι, δραπέτευσε
από τη χώρα και πήρε πολιτι-
κό άσυλο στην Ουγγαρία.
Ο Ζάεφ έχει ανάγκη, ειδικά
τώρα με την υπογραφή της
συμφωνίας που εν πολλοίς
δίχασε την κοινωνία, μια
εθνική συμφιλίωση, και με
όχημα την αμνηστία συμπλή-
ρωσε τον απαιτούμενο αριθ-
μό των ογδόντα βουλευτών.
Το ερώτημα που συζητείται
στα Σκόπια είναι σε πόσους
και ποιους μπορεί να τη χο-
ρηγήσει. Θα φανεί αυτό μό-
λις ψηφιστούν οι συνταγμα-
τικές τροποποιήσεις από το
Κοινοβούλιο στα μέσα Ια-
νουαρίου.

Οι δικογραφίες

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Οχι στην εξαπάτηση και τη δημα-
γωγία, όχι στους διχασμούς, την
τεχνητή πόλωση και στις εθνικές
πληγές που προκαλεί ο ΣΥΡΙΖΑ,
ναι στη γεφύρωση των ρηγμάτων
της κρίσης και αυτών που αφήνει
πίσω της η τετραετία ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, είπε ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης ανοίγοντας το 12ο Συνέδριο
της Νέας Δημοκρατίας το βράδυ
της Παρασκευής. Με μια ενωτική
παρέμβαση σηματοδότησε το
διακύβευμα των εκλογών για τη
χώρα, αλλά και για τους ψηφο-
φόρους, ενώ υπογραμμίζοντας
ότι η Ν.Δ. «ήταν, είναι και θα είναι
το κόμμα του λαού», απηύθυνε
προσκλητήριο σε μια θετική πο-
λιτική πρόταση για την επόμενη
μέρα της χώρας στη μεσαία τάξη,
τους κεντρώους ψηφοφόρους,
καθώς και σε νέους, άνεργους,
γυναίκες και απογοητευμένους
ψηφοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ, καλών-
τας τους να γεφυρώσουν τα ρήγ-
ματα που δημιούργησε το κυβερ-
νών κόμμα.

«Ολους αυτούς πρέπει να πεί-
σουμε ότι υπάρχει ελπίδα για μια
θετική πολιτική πρόταση που
μπορεί να ενώσει ξανά όλη την
Ελλάδα μετά από μια μακρά πε-
ρίοδο διχασμού, μαρασμού και
απαισιοδοξίας», σημείωσε, ενώ
εξήγγειλε μέτρα για την αντιμε-
τώπιση του δημογραφικού προ-
βλήματος δίνοντας κίνητρα στις
οικογένειες και σύνδεση του κα-
τώτατου μισθού με την ανάπτυξη.
Ο πρόεδρος της Ν.Δ. δεν έθεσε,
εξάλλου, ως μόνο στοίχημα των
εκλογών να ηττηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ
εκλογικά. Πρέπει να ηττηθεί και

ιδεολογικά. Οπως είπε, «θέλω να
κερδίσουμε τη μεγάλη μάχη των
ιδεών, να τελειώσει η παρακμή
και να πάρει η Ελλάδα μπροστά».
Ομοίως, δεν έθεσε ως στοίχημα
της δικής του διακυβέρνησης να
είναι καλύτερος απ’ τον ΣΥΡΙΖΑ
και την κυβέρνησή του. Οπως
είπε, «αυτό είναι το εύκολο. Το
ζητούμενο είναι να είμαστε πολύ
καλύτεροι από το δικό μας πα-
ρελθόν».

Φέρνοντας στο προσκήνιο της
παρέμβασής του την κοινωνική
του ατζέντα με στόχο να διευρύνει
την εκλογική απήχηση της Ν.Δ.
σε ομάδες που της είχαν γυρίσει
την πλάτη στις προηγούμενες
εκλογές, ο κ. Μητσοτάκης επέ-
μεινε ότι «η επόμενη κυβέρνηση
οφείλει να γεφυρώσει τα ρήγματα
που αφήνει πίσω της η κρίση και
η τετραετία ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ». Και
η αρχή οφείλει να γίνει από τους
πιο αδύναμους και τους χαμένους
από την κρίση, αλλά και από τη
μεσαία τάξη, την ανασυγκρότηση
της οποίας προέταξε. «Η ανάπτυ-
ξη και η ευημερία δεν θα έρθουν
όσο η Ελλάδα είναι διαιρεμένη»,
είπε σε μια αποστροφή του λόγου
του προσθέτοντας ότι η μεσαία
τάξη πρέπει να ξαναδημιουργη-
θεί, γιατί χωρίς αυτήν «δεν υπάρ-
χει κοινωνική ειρήνη, δεν υπάρχει
σταθερή δημοκρατία. Χωρίς με-
σαία τάξη υπάρχουν μόνο άκρα,
υπάρχει συμβιβασμός με τη φτώ-
χεια που παγιώνεται».

«Δήθεν έντιμη φτώχεια» για
όλους δεν υπάρχει, σημείωσε σε
άλλο σημείο της παρέμβασής
του, κατηγορώντας τον ΣΥΡΙΖΑ
ότι διαλύει τη μεσαία τάξη και
το όνειρό της για μια καλύτερη

ζωή. Με τους ίδιους όρους, εξάλ-
λου, έθεσε το διακύβευμα των
εκλογών: «Στις εκλογές που έρ-
χονται θα αντιπαρατεθούν από
τη μία, οι δυνάμεις της ελευθε-
ρίας, της δημοκρατίας και των
μεταρρυθμίσεων. Και από την
άλλη, οι δυνάμεις της εσωστρέ-
φειας, της καθήλωσης και της
φτώχειας». Στις τελευταίες ο κ.
Μητσοτάκης προέταξε την ελ-
πίδα και την αισιοδοξία.

Σε ό,τι αφορά τις νέες δεσμεύ-

σεις που εξήγγειλε, τόνισε ότι το
μέρισμα της ανάπτυξης πρέπει
να επιστρέφει στην κοινωνία
«ώστε να προχωράμε όλοι μαζί
μπροστά και να μη μένει κανείς
πίσω». Προανήγγειλε μια ολοκλη-
ρωμένη παρέμβαση αντιμετώπι-
σης του δημογραφικού προβλή-
ματος και δεσμεύτηκε ότι θα στη-
ρίξει τα νέα ζευγάρια από την
πρώτη μέρα της γέννησης του
πρώτου παιδιού τους. Στον πρώτο
προϋπολογισμό που θα καταθέσει
η Ν.Δ. ως κυβέρνηση, θα προβλέ-
πεται ένα επίδομα 2.000 ευρώ για
κάθε παιδί που θα γεννιέται στη
χώρα μας από οικογένειες που
πληρούν εισοδηματικά κριτήρια.
Επανέλαβε τη δέσμευσή του ότι
το αφορολόγητο όριο για κάθε
παιδί θα προσαυξάνεται κατά
1.000 ευρώ, ενώ όλα τα βρεφικά
είδη και τα είδη πρώτης ανάγκης

των νέων μητέρων θα υπαχθούν
στον χαμηλό συντελεστή ΦΠΑ.
«Θα σταθούμε με κάθε τρόπο δί-
πλα στους νέους μας που θέλουν
να κάνουν οικογένεια και σήμερα
διστάζουν», τόνισε. Κάθε οικο-
γένεια που το παιδί της δεν βρί-
σκει θέση σε δημοτικό παιδικό
σταθμό, θα λαμβάνει ενίσχυση
180 ευρώ τον μήνα για 10 μήνες
τον χρόνο, προκειμένου να επι-
λέγει εκείνη τον βρεφονηπιακό
σταθμό της επιλογής της.

Οι νέες μητέρες
Δεσμεύθηκε ακόμη για βοήθεια

σε νέες μητέρες, μέσω θεσμοθέ-
τησης της δυνατότητάς τους να
επιλέγουν εκείνες τον χρόνο για
την άδεια εγκυμοσύνης και λο-
χείας, καθώς και του προγράμ-
ματος που εφαρμόζεται ήδη σε
πολλές ευρωπαϊκές χώρες με την

ονομασία «βοήθεια στην εργα-
ζόμενη μητέρα».

Σε ό,τι αφορά την αύξηση του
κατώτατου μισθού, ο κ. Μητσο-
τάκης τόνισε ότι αυτή θα γίνει
με ρυθμό διπλάσιο από την ετήσια
αύξηση του ΑΕΠ της χώρας. Αν
η ελληνική οικονομία αναπτυχθεί
με 10% την επόμενη τριετία ο
κατώτατος μισθός πρέπει να αυ-
ξηθεί κατά 20%, δηλαδή να φθά-
σει στις αρχές του 2022 στα 703
ευρώ. Ο κ. Μητσοτάκης εξαπέ-
λυσε εφ’ όλης της ύλης επίθεση
στην κυβέρνηση για τα πεπραγ-
μένα της στο Σκοπιανό, την οι-
κονομία, τη Δικαιοσύνη, την
ασφάλεια, την Παιδεία. Ωστόσο,
ήταν σαφές τόσο από το γράμμα
όσο και από το πνεύμα της πα-
ρέμβασής του, αλλά και του μη-
νύματος του 12ου Συνεδρίου που
επιδιώκει να εκπέμψει η Ν.Δ., ότι
δεν ήταν αυτή η στόχευσή του.
Στόχος ήταν να προτάξει το θε-
τικό αφήγημα για την επόμενη
μέρα της χώρας, να μιλήσει για
το μέλλον, να εμπνεύσει αισιο-
δοξία και θετική ψήφο και να
στρώσει τον δρόμο προς την αυ-
τοδυναμία της Ν.Δ.

«Στις εκλογές που έρχονται θα αντιπαρατεθούν οι δυνάμεις της ελευθερίας, της δημοκρατίας και των με-
ταρρυθμίσεων με τις δυνάμεις της εσωστρέφειας, της καθήλωσης και της φτώχειας», είπε ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης από το βήμα του 12ου Συνεδρίου της Ν.Δ.

<<<<<<

Δεσμεύτηκε για ολοκλη-
ρωμένη παρέμβαση 
αντιμετώπισης του δημο-
γραφικού με στήριξη 
των νέων ζευγαριών.

«Ανήκουμε στη Δύση, ανή-
κουμε στην Ευρώπη, μα πάνω
απ’ όλα ανήκουμε στην πατρί-
δα», σημείωσε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης. Κατηγόρησε τον
κ. Τσίπρα ότι προσβάλλει τον
πατριωτισμό της πλειονότη-
τας των Ελλήνων που βρί-
σκονται απέναντι στη συμφω-
νία των Πρεσπών, χαρακτηρί-
ζοντάς τους ακροδεξιούς. Ζή-
τησε, ωστόσο, από τους πολί-
τες να μη σαγηνευτούν από
τις σειρήνες του ανέξοδου
εθνικισμού και να βρεθούν
απέναντι σε όσους καπη-
λεύονται τα πατριωτικά αι-
σθήματα: «Να μην ταυτιστούν
με το μαύρο. Αλλο ο αγνός
πατριωτισμός και άλλο η πα-
τριδοκαπηλία. Μην αφήσετε
να αμαυρωθεί ο γνήσιος πα-
τριωτισμός μας και να στήσει
ο ΣΥΡΙΖΑ ένα νέο διχασμό
πάνω στο δικό του εθνικό
ναυάγιο».

Το μήνυμα
στους πατριώτεςΠροσκλητήριο

Μητσοτάκη
στη μεσαία τάξη
Με θετικό και ενωτικό αφήγημα 
ο πρόεδρος της Ν.Δ. στο 12ο Συνέδριο
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

«Αλλη μία τέτοια νίκη και θα κατα-
στραφούμε εντελώς», είπε ο Πύρρος
ύστερα από τις βαριές απώλειες
του στρατού του στη μάχη του
Ασκλο με τους Ρωμαίους το 279
π.Χ. Κάτι παρόμοιο πρέπει να σκέ-
φθηκε η Τερέζα Μέι το βράδυ της
Τετάρτης, όταν η κοινοβουλευτική
ομάδα των Συντηρητικών απέρριψε
την πρόταση δυσπιστίας που είχαν
υποβάλει οι αντιευρωπαϊστές με
ψήφους 200-117. Αν και είχε δε-
σμευθεί ότι δεν θα είναι υποψήφια
πρωθυπουργός στις επόμενες εκλο-
γές, προκειμένου να εκτονώσει την
ανταρσία, περισσότερο από το ένα
τρίτο των βουλευτών ψήφισε εναν-
τίον της.

Υστερα από την ταπεινωτική
υποχώρηση της Δευτέρας στη Βου-
λή των Κοινοτήτων, όπου ανέστειλε
την ψηφοφορία για τη συμφωνία
γύρω από το Brexit προκειμένου
να αποφύγει την πανωλεθρία, η
Μέι ηγείται κυβέρνησης-ζόμπι. Η
στιγμή της αλήθειας θα έρθει τον
Ιανουάριο, όταν θα φέρει για ψή-
φιση τη συμφωνία. Υστατη ελπίδα
της είναι να μεταπείσει αρκετούς
βουλευτές με τις φραστικές «διευ-
κρινίσεις» που της παραχώρησαν
οι ηγέτες των «27» στις Βρυξέλλες,
την Πέμπτη, γύρω από το επίμαχο
θέμα του ιρλανδικού συνόρου ή
και με κάποιες πρόσθετες που θα
έρθουν τον επόμενο μήνα. Με δε-
δομένο, όμως, ότι οι Ευρωπαίοι δεν
άλλαξαν ούτε κατά ένα γιώτα το
κείμενο της συμφωνίας, το να πι-
στεύει κανείς ότι το βρετανικό Κοι-
νοβούλιο θα καταπιεί το πικρό χάπι,
έστω πασπαλισμένο με λίγη σοκο-
λάτα Βρυξελλών, μοιάζει σαν να
πιστεύει στον Αγιο Βασίλη.

Τα ελαφρυντικά
Ο απροκατάληπτος παρατηρητής

θα αναγνωρίσει αρκετά ελαφρυν-
τικά στη Μέι. Η πρωθυπουργία που
ανέλαβε μετά το δημοψήφισμα του
2016 ήταν σταυρός μαρτυρίου. Η
ίδια είχε ταχθεί εναντίον του Brexit
και τώρα καλείτο να το διαχειριστεί.
Το έπραξε όσο καλύτερα μπορούσε.
Είναι αλήθεια ότι δεν διακρίθηκε
ποτέ ούτε για τη ρητορική της δει-
νότητα, ούτε για την πολιτική της
οξύνοια – η επιλογή των πρόωρων
εκλογών, που έγινε μπούμερανγκ,
μιλάει από μόνη της. Ωστόσο, στις
διαδοχικές φουρτούνες επέδειξε
μεγάλο σθένος και ψυχραιμία –
από τα πιο αξιοθαύμαστα στοιχεία
του βρετανικού, εθνικού χαρακτή-
ρα, πλάι στον ορθολογισμό και στο
δηκτικό χιούμορ.

Το μέγα πρόβλημα για τη Μέι
ήταν και είναι ο τριακονταετής εμ-
φύλιος των Συντηρητικών για το

θέμα της Ε.Ε., θύμα του οποίου
έπεσε και μια πολύ ισχυρότερη πο-
λιτική προσωπικότητα, η Μάργκα-
ρετ Θάτσερ. Στον πυρήνα της διέ-
νεξης βρίσκεται η εγγενής αντίφαση
των Τόρις: από τη μια πλευρά απο-
τελούν το κατεξοχήν κόμμα του
κοσμοπολίτικου βρετανικού κεφα-
λαίου, από την άλλη σημαντική με-
ρίδα τους αναπολεί τη χαμένη αυ-
τοκρατορία. Οπως και ο Τσώρτσιλ,
η μερίδα αυτή πιστεύει ότι όλα τα
προβλήματα έρχονται από την ηπει-
ρωτική Ευρώπη και όλες οι λύσεις
από τον Ατλαντικό, θεωρεί δε ότι
το Ηνωμένο Βασίλειο θα έχει λαμ-
πρό μέλλον ως η τομή τριών «με-
γάλων κύκλων»: της Βόρειας Αμε-
ρικής, της Κοινοπολιτείας και μιας
Ενωμένης (ηπειρωτικής) Ευρώπης,
χωρίς τη Βρετανία.

Το έργο της Θάτσερ
Τον Ιούλιο του 2016, δύο εβδο-

μάδες μετά το σοκ του δημοψηφί-
σματος, ένας εκπρόσωπος αυτού
του ρεύματος, ο Νάιτζελ Λόσον,
ρωτήθηκε ποια είναι η βασική
προσδοκία του από το Brexit. «Να
ολοκληρώσουμε το έργο της Θά-
τσερ», απάντησε. Μια Βρετανία
απελευθερωμένη από τις δεσμεύ-
σεις της Ε.Ε. θα είχε λυμένα τα χέ-
ρια να προχωρήσει σε ακόμη ρι-
ζοσπαστικότερη φιλελευθεροποί-
ηση. Το συντηρητικό περιοδικό
Spectator αποτύπωνε αυτή την
ιδέα με το εξώφυλλό του, παραμο-
νές δημοψηφίσματος, όπου η Βρε-
τανία εμφανιζόταν σαν όμορφη

πεταλούδα, που μόλις έχει απελευ-
θερωθεί από τη χρυσαλλίδα της
γραφειοκρατίας των Βρυξελλών.
Ο Μπόρις Τζόνσον, πραγματικός
ηγέτης της εκστρατείας για το Bre-
xit, υποσχόταν ένα λαμπρό μέλλον
μέσω συμφωνιών ελεύθερου εμ-
πορίου στο πλαίσιο της Αγγλόσφαι-
ρας – Βρετανία, ΗΠΑ, Καναδάς,
Αυστραλία, Νέα Ζηλανδία.

Αυτό το συντηρητικό όραμα δεν
έπεισε τους πιο ισχυρούς υποστη-
ρικτές των Τόρις. Με αξιοσημείωτες
εξαιρέσεις τα hedge funds, που
ανησυχούν για ισχυρότερους ελέγ-
χους από την Ε.Ε. και τον κατεξοχήν
μιντιακό εκπρόσωπο της Αγγλό-

σφαιρας, τον όμιλο Μέρντοχ, η
συντριπτική πλειονότητα των με-
γάλων επιχειρήσεων τάχθηκε εναν-
τίον της εξόδου. Οσο για τη λαϊκή
βάση του Brexit, τα ενοχλητικά
ερωτήματα δεν άργησαν να έρθουν.
Ακόμη κι αν η Μέι κλείσει με τον
Τραμπ συμφωνία ελεύθερου εμπο-
ρίου, πόσοι θα είναι πρόθυμοι να
τρώνε κοτόπουλα με χλώριο και
βοδινό με ορμόνες, ή να δουν αμε-
ρικανικές επιχειρήσεις να παίρνουν
το φιλέτο από το Εθνικό Σύστημα
Υγείας;

Η συμφωνία της Μέι με τις Βρυ-
ξέλλες, ύστερα από το ψυχόδραμα
του τελευταίου ενάμιση χρόνου,

ήταν αρκετά ευπρόσωπη. Η Βρε-
τανία αποκτά τον πλήρη έλεγχο
των συνόρων της, καταργώντας
την ελεύθερη μετακίνηση πολιτών
από άλλες χώρες της Ενωσης, κυ-
ρίως ανατολικές, που πίεζαν τα ερ-
γατικά μεροκάματα και το ήδη απο-
δυναμωμένο από τον θατσερισμό
- μπλερισμό κοινωνικό κράτος,
ιδίως το σύστημα Υγείας.

Ομαλή μετάβαση
Παράλληλα, εξασφάλιζε μια ομα-

λή μετάβαση στη νέα κατάσταση
πραγμάτων, ύστερα από εύλογη
μεταβατική περίοδο, και κρατούσε
όσο γίνεται πιο κοντά τη Βρετανία

στην ευρωπαϊκή αγορά, προκειμέ-
νου να αποφευχθεί ένα οικονομικό
σοκ.

Αν και το «μισό Brexit» δεν ικα-
νοποιούσε ούτε τους οπαδούς της
καθαρής εξόδου, ούτε εκείνους της
παραμονής, θα μπορούσε να γίνει
αποδεκτό με κρύα καρδιά αν δεν
προσέκρουε στο τεράστιο πρόβλη-
μα του ιρλανδικού συνόρου.

Για ειρωνεία της ιστορίας, το
όραμα για μια Αυτοκρατορία 2.0
μέσω της Αγγλόσφαιρας σκόνταψε
πάνω στο μεγαλύτερο υπόλειμμα
της Αυτοκρατορίας 1.0, τη βρετα-
νική κυριαρχία σε ένα κομμάτι της
Ιρλανδίας. Το αδιέξοδο μοιάζει ανυ-

πέρβλητο. Στη σημερινή Βουλή
των Κοινοτήτων δεν φαίνεται να
προκύπτει πλειοψηφία για καμία
εναλλακτική λύση – ούτε για την
υπάρχουσα συμφωνία, ούτε για μια
καθαρή έξοδο χωρίς συμφωνία,
ούτε για ένα πιο μαλακό Brexit με
παραμονή στην τελωνειακή ένωση,
όπως προτείνουν οι Εργατικοί. Με
αυτά τα δεδομένα, η προσφυγή
στον λαό φαίνεται θέμα χρόνου.
Οι πρόωρες εκλογές θα ήταν μια
λύση, αν και οι Εργατικοί, που θα
κερδίσουν κατά πάσα πιθανότητα
την αναμέτρηση, είναι εξίσου δι-
χασμένοι με τους Συντηρητικούς
στο Brexit.

Η Τερέζα Μέι στον Γολγοθά του Brexit  
Ο τραγέλαφος των Τόρις αποκαλύπτει πόσο ανεδαφικό ήταν το όραμά τους για έξοδο από την Ευρωπαϊκή Ενωση

Γνωρίζοντας ότι πρόκειται να χάσει,
η Τερέζα Μέι τη Δευτέρα ανέβαλε
μία ψηφοφορία για την αμφιλεγό-
μενη συμφωνία για το Brexit. Η τα-
πείνωση της στιγμής υποβαθμίστη-
κε από τα αχαλίνωτα γέλια στο Κοι-
νοβούλιο, καθώς η πρωθυπουργός
ανακοίνωνε την καθυστέρηση, ιδι-
αίτερα όταν ισχυρίστηκε ότι υπήρχε
«ευρεία υποστήριξη για πολλά από
τα κομβικά σημεία» της συμφωνίας.
Καθώς όμως πλησιάζει η καταλη-
κτική ημερομηνία του Μαρτίου,
για την έξοδο της Βρετανίας από
την Ε.Ε., το ερώτημα που γεννάται
είναι κατά πόσον η αναζήτηση μιας
συμβιβαστικής λύσης ήταν μία αδύ-
νατη αποστολή εξαρχής.

Τα ερωτήματα 
Η καθυστέρηση ήταν απλώς μία

άλλη από τις στιγμές «τι θα κάνουμε
μετά;», ύστερα από το δημοψήφισμα
του Ιουνίου του 2016, όπου οι Βρε-
τανοί ψήφισαν 51,9% έναντι 48,1%
να εγκαταλείψουν την Ευρωπαϊκή
Ενωση. Ωστόσο, καθώς το μπλοκ
της Ε.Ε. δείχνει μικρό ενδιαφέρον
να ξανανοίξει τις διαπραγματεύσεις
της συμφωνίας, που έχει «έκταση»
585 σελίδων και την οποία συνήψε
με τη Μέι, οι εναλλακτικές είναι λί-
γες. Για μία ακόμη φορά γεννώνται
ερωτήματα σχετικά με το τι
έπρεπε να κάνει ή να μην κάνει η
Μέι τα 2,5 χρόνια που προσπαθεί

να γεφυρώσει το χάσμα ανάμεσα
σε αυτούς που απαιτούν μία έξοδο
από την Ε.Ε. και αυτούς που θεω-
ρούν την έξοδο μία οικονομική και
κοινωνική καταστροφή. Αναμφί-
βολα η πρωθυπουργός έκανε λάθη.
Αλλά, όπως σημειώνει η Ελεν Μπάρι
σε άρθρο της στους «Τάιμς», σχετικά
με την αναζήτηση συμβιβαστικής
λύσης από την πρωθυπουργό, «οι
ιστορικοί θα αμφισβητήσουν ότι
κάτι τέτοιο ήταν δυνατό». Και η Μέι,
γράφει, ήταν προφανώς το ορθό
πρόσωπο να προσπαθήσει – μία πα-
λαιομοδίτικη δημόσια υπάλληλος
χωρίς ιδεολογία ή εξωφρενικές φι-
λοδοξίες.

Αν και η σημασία και οι συνέ-
πειες του Brexit έχουν συζητηθεί
επί μακρόν στην εκστρατεία για
το δημοψήφισμα, το χάσμα ανά-
μεσα σε αυτούς που θέλουν να φύ-
γουν και σε αυτούς που θέλουν να

μείνουν έχει γίνει μεγαλύτερο, κάτι
που φάνηκε καθώς τα δύο στρα-
τόπεδα διαδήλωναν λίγα χιλιόμετρα
το ένα από το άλλο στο Λονδίνο. Τα
συνθήματα δεν αφορούσαν τα ψιλά

γράμματα της συμφωνίας, που, κα-
τά πάσα πιθανότητα, είναι η κα-
λύτερη δυνατή, αλλά αναφέρονταν
στα ανταγωνιστικά οράματα της
Βρετανίας. Ηταν περισσότερο μία

σύγκρουση πολιτισμών και λιγό-
τερο μία σύγκρουση πολιτική. Κα-
θυστερώντας την ψηφοφορία της
Τρίτης η Μέι αγόρασε χρόνο. Αλλά
λίγο και με υψηλό κόστος. Προφα-
νώς ελπίζει ότι μπορεί να πετύχει
μερικές παραχωρήσεις από την
Ευρωπαϊκή Ενωση που θα μπο-
ρούσαν να ικανοποιήσουν μερικά
μέλη του Κοινοβουλίου στο πιο
αμφιλεγόμενο ζήτημα, τα ανοικτά
σύνορα ανάμεσα στην Ιρλανδία
και στη Βόρεια Ιρλανδία.

Η δέσμευση
Κι οι δύο πλευρές έχουν δεσμευθεί

να κρατήσουν τα σύνορα ανοικτά.
Αλλά καθώς αυτό σημαίνει ότι η
Βρετανία εν μέρει θα παραμείνει
μέλος της ενιαίας αγοράς της Ε.Ε.,
οι Βρετανοί και οι ενωτικοί δια-
πραγματευτές συμφώνησαν ότι η
Βρετανία θα παραμείνει δεσμευμένη
από κάποιους ευρωπαϊκούς κανόνες,
εφόσον δεν βρεθεί άλλη λύση μέχρι
το τέλος της μεταβατικής περιόδου
τον Δεκέμβριο του 2020. Για κά-
ποιους υποστηρικτές του Brexit
αυτό είναι ανάθεμα.

Ενα νέο άνοιγμα των συζητήσεων
μπορεί να ανοίξει την πόρτα και
σε περισσότερες απαιτήσεις των
Βρυξελλών, όπως είναι η γαλλική
επιθυμία για μελλοντική πρόσβαση
στα αλιευτικά ύδατα της Βρετανίας
ή τις απαιτήσεις της Ισπανίας για

το Γιβραλτάρ. Και οι πολιτικοί καρ-
χαρίες, από τον Τζέρεμι Κόρμπιν
του Εργατικού Κόμματος μέχρι τους
σκληροπυρηνικούς συντηρητικούς
οπαδούς του Brexit, που συστρα-
τεύονται πίσω από τον Μπόρις Τζόν-
σον, έχουν αρχίσει να οσμίζονται
την αδυναμία της Μέι. Κι έτσι, την
ενδεκάτη ώρα, παραμένει ασαφές
τι πρόκειται να συμβεί, γεγονός
που έκανε τη στερλίνα να καταρ-
ρεύσει. Μία μάχη της συντηρητικής
ηγεσίας ή νέες εκλογές, ακόμα και
νέο δημοψήφισμα βρίσκονται στα
υπόψη. Οπως και να καταλήξει, η
βρετανική κυβέρνηση, είτε υπό τη
Μέι είτε υπό τον Κόρμπιν, τον Τζόν-
σον ή οποιονδήποτε άλλο, θα πρέπει
να εξεύρει ένα τρόπο να υιοθετήσει
ένα διαζύγιο που θα εξοργίσει ένα
μεγάλο κομμάτι του έθνους ή να
εγκαταλείψει τη διαδικασία, παρα-
μένοντας στην Ευρωπαϊκή Ενωση
και εξοργίζοντας ένα διαφορετικό
κομμάτι του λαού. Η άλλη εναλλα-
κτική λύση, μία έξοδος χωρίς συμ-
φωνία, θα είναι μία πραγματική κα-
ταστροφή. 

Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο δια-
σαφήνισε ένα ερώτημα τη Δευτέρα
όταν αποφάσισε ότι η Βρετανία, αν
το επιλέξει, μπορεί να «σχίσει» την
προειδοποίησή της προς την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση ότι θέλει να φύγει
και απλώς να παραμείνει.

THE NEW YORK TIMES 
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Η συμφωνία ήταν 
η καλύτερη δυνατή,
αλλά η πόλωση
ανάμεσα στα δύο
στρατόπεδα τορπιλίζει
κάθε δυνατότητα
συμβιβασμού.

<<<<<<

Η Βρετανή
πρωθυπουργός κέρδισε
μόνο μια μικρή
αναστολή, 
καθώς φαίνεται απίθανο
η συμφωνία να εγκριθεί
από τη Βουλή 
των Κοινοτήτων.

Η δεύτερη εναλλακτική της
«λαϊκής ψήφου» είναι το νέο
δημοψήφισμα, όπου θα κρι-
θεί αν το Brexit επικυρωθεί
τελεσίδικα ή ακυρωθεί. Το
ενδεχόμενο αυτό κερδίζει
έδαφος τελευταία –ούτε ο
Κόρμπιν το αποκλείει τώρα
πια– αλλά δεν παρουσιάζει
λιγότερα προβλήματα. Ποιο
θα είναι το δίλημμα που θα
τεθεί στους πολίτες; Ανάμεσα
στην υπάρχουσα συμφωνία
και στην παραμονή, όπως θα
προτιμούσε η Μέι (κάτι που
θα εξόργιζε, όμως, το μισό
κόμμα της) ή ανάμεσα στο κα-
θαρό Brexit και στην ακύρω-
σή του, όπως προτείνουν ο
Τόνι Μπλερ, οι Φιλελεύθεροι
και οι Πράσινοι; Τι θα συμβεί
αν, σε ατμόσφαιρα εκρηκτι-
κής πόλωσης, επικρατήσει η
παραμονή με μικρή διαφορά;
Πώς θα αντιμετωπιστεί η βέ-
βαιη απαίτηση των ηττημένων
για τρίτο δημοψήφισμα; Και
πόσο μεγάλο θα είναι το κό-
στος για την αξιοπιστία του
βρετανικού πολιτικού συστή-
ματος από τη στιγμή που θα
ακυρωθεί η ετυμηγορία των
Βρετανών σε ένα δημοψήφι-
σμα υποτίθεται τελεσίδικο, με
ρεκόρ λαϊκής συμμετοχής;
Πώς να παραβλέψει κανείς
τις επιπτώσεις στο κύρος της
Βρετανίας, αλλά και της ίδιας
της Ε.Ε., που θα εμφανιστεί
ως ενσάρκωση του περίφη-
μου Hotel California των Ea-
gles, όπου «μπορείς να κάνεις
check-out όποτε θέλεις, αλλά
δεν μπορείς να φύγεις ποτέ»;
Τις επόμενες εβδομάδες μπο-
ρεί να γίνουμε σοφότεροι.
Μπορεί και όχι.

Το ενδεχόμενο
δημοψήφισμα

Βρετανία, σύγκρουση δύο πολιτισμών για το μέλλον της χώρας

«Εξοδος σημαίνει έξοδος» γράφει το πλακάτ της νεαρής διαδηλώτριας έξω
από το Κοινοβούλιο. Ο διχασμός της βρετανικής κοινωνίας για το θέμα του
Brexit είναι πρωτοφανής.
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Σε δεινή νομική θέση βρίσκεται
ο πρόεδρος Τραμπ, μετά την κα-
ταδίκη του πρώην δικηγόρου του
Μάικλ Κοέν σε τρία χρόνια φυ-
λάκιση και την αποκάλυψη ότι ο
εκδότης της σκανδαλοθηρικής
εφημερίδας The National Enquirer
πλήρωσε μοντέλο του Playboy
το 2016 για να μην αποκαλύψει
εξωσυζυγική σχέση με τον Ντό-
ναλντ Τραμπ. Την ίδια ώρα, ο
πρόεδρος παρέμεινε σιωπηλός,
αποφεύγοντας να σχολιάσει τις
αποκαλύψεις ακόμη και στο αγα-
πημένο του Twitter.

Από την περασμένη άνοιξη μέχρι
σήμερα, ο Τραμπ έχει δηλώσει ότι
αγνοούσε τα πάντα για τις πλη-
ρωμές αυτές, προτού αλλάξει στά-
ση για να παραδεχθεί ότι οι δύο
γυναίκες αυτές όντως έλαβαν χρή-
ματα, αν και αυτό δεν ήταν παρά-
νομο. Η κατάθεση του Κοέν και η
ομοσπονδιακή εισαγγελία υπο-
στηρίζουν, όμως, ότι οι πληρωμές
αυτές πραγματοποιήθηκαν κατό-
πιν εντολής του Τραμπ και με σκο-
πό να μην πληγεί η προεκλογική
του εκστρατεία, κάτι που παρα-
βιάζει τη νομοθεσία περί προεκλο-
γικής χρηματοδότησης.

Παρότι οι εισαγγελείς έχουν
αποδείξει ότι ο Τραμπ εμπλέκεται
σε παράνομη πράξη, δεν του
έχουν ασκήσει δίωξη, εξαιτίας
περιορισμών που θέτουν οι κα-
νόνες του υπουργείου Δικαιοσύ-
νης. «Εχουμε τώρα μία δεύτερη
ομάδα κατηγορουμένων, η οποία
υποστηρίζει ότι οι πληρωμές αυτές
έγιναν με κύριο στόχο να επηρε-
αστεί το αποτέλεσμα των εκλογών
και ότι αυτό έγινε σε συνεργασία
με τον Τραμπ και την προεκλογική
του εκστρατεία», λέει ο νομικός
Ρικ Χέισεν, ειδικός της εκλογικής
νομοθεσίας στο Πανεπιστήμιο
της Καλιφόρνιας στο Ιρβάιν.

130.000 δολάρια
Στις 6 Απριλίου 2018, ενώ πε-

τούσε με το προεδρικό αεροσκάφος
πάνω από τη Δυτική Βιρτζίνια, ο
πρόεδρος Τραμπ σχολίασε για πρώ-
τη φορά τις αποκαλύψεις για κα-
ταβολή 130.000 δολαρίων για την
εξαγορά της σιωπής της πρώην
πορνοστάρ Στόρμι Ντάνιελς. Ο
Τραμπ αρκέστηκε τότε σε πλήρη
διάψευση, λέγοντας στους δημο-
σιογράφους ότι πρέπει να ρωτή-
σουν τον Μάικλ Κοέν. Τρεις ημέρες
αργότερα, το FBI πραγματοποιούσε

έφοδο στο γραφείο του Κοέν, δε-
σμεύοντας έγγραφα σχετικά με
τα 130.000 δολάρια προς την Ντά-
νιελς. Εξαλλος ο Τραμπ χαρακτή-
ρισε την έφοδο «ντροπή», λέγοντας
ότι το FBI είχε «διαρρήξει» το γρα-
φείο του δικηγόρου του. Η έφοδος
έγινε στο πλαίσιο της έρευνας του
ειδικού εισαγγελέα Μιούλερ για
την ανάμειξη της Ρωσίας στις εκλο-
γές στις ΗΠΑ, ενώ ο Κοέν είχε ανα-
λάβει την ευθύνη, λέγοντας ότι η
πληρωμή προς την Ντάνιελς ήταν
δική του ιδέα.

Στα τέλη Απριλίου, όμως, ο
Τραμπ ανέφερε σε συνέντευξη
στο Fox ότι ο Κοέν τον είχε εκ-
προσωπήσει στην υπόθεση Στόρμι
Ντάνιελς. Την ίδια ώρα, ο Κοέν
κατέγραφε εν αγνοία του τον πρό-
εδρο να συζητεί την πληρωμή χρη-
ματικού ποσού στην Κάρεν Μα-
κντούγκαλ, η οποία φέρεται να

είχε και αυτή σχέση με τον Τραμπ,
δύο μήνες πριν από τις εκλογές.

Την Τετάρτη, οι εισαγγελείς ανα-
κοίνωσαν ότι ο ιδιοκτήτης της
εφημερίδας The National Enquirer
και φίλος του Τραμπ, Ντέιβιντ Πέ-
κερ, ομολόγησε ότι προχώρησε
σε μία τέτοια πληρωμή «από κοινού
με την εκστρατεία Τραμπ», εξα-
σφαλίζοντας έτσι ασυλία από εν-
δεχόμενη δίωξη. Νομικοί αναλυτές
εκτιμούν ότι οι τελευταίες κατη-
γορίες εναντίον του Τραμπ στοι-
χειοθετούν κακούργημα, καθώς
αφορούν συνωμοσία με στόχο την
απόκρυψη παράνομων προεκλο-
γικών δαπανών. Αγνωστο παρα-
μένει, ωστόσο, εάν οι ομοσπον-
διακοί εισαγγελείς της Νέας Υόρκης
θα αποφανθούν ότι ο ίδιος ο Τραμπ
διέπραξε κακούργημα. Το υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, όμως, έχει υπο-
γραμμίσει ότι ένας εν ενεργεία
πρόεδρος δεν μπορεί να αντιμε-
τωπίσει δίωξη, καθώς κάτι τέτοιο
θα παρενέβαινε στα καθήκοντά
του ως επικεφαλής του κράτους.

ASSOCIATED PRESS

Ως φοιτητής στη Ναντέρ, το προ-
πύργιο της εξέγερσης τον Μάιο
του 1968, ο Εμανουέλ Μακρόν
έγραψε την εργασία αποφοίτησής
του με θέμα τον Νικολό Μακια-
βέλι, του οποίου ο «Ηγεμόνας»
εξακολουθεί να αποτελεί απαραί-
τητο ανάγνωσμα για κάθε φέρελπι
πολιτικό. Η συμβουλή του Μα-
κιαβέλι ήταν απλή: απόφυγε να
γίνεις μισητός. Στο δίλημμα ανά-
μεσα στην εύνοια των ευγενών
και αυτή του λαού, είναι προτι-
μότερο να έχεις τον λαό στο πλευ-
ρό σου. Ωστόσο, ο Γάλλος πρό-
εδρος απέτυχε να ακολουθήσει
αυτή τη συμβουλή, όπως επιση-
μαίνει σε άρθρο του στην «Γκάρν-
τιαν» ο Βρετανός καθηγητής πο-
λιτικών επιστημών, Χούγκο Ντρό-
τσον. Το κυριότερο σύνθημα στις
πρόσφατες κινητοποιήσεις των
«Κίτρινων Γιλέκων» ήταν «Μα-
κρόν παραιτήσου!». Οι εξαγγελίες
του για αναστολή του φόρου στα
καύσιμα και αύξηση του κατώ-
τατου μισθού κατά 100 ευρώ, φο-
ροαπαλλαγές και ελαφρύνσεις
δεν ήταν αρκετές να κατευνάσουν
τους διαδηλωτές, οι οποίοι εξα-
κολουθούν να διαμαρτύρονται

για την αύξηση του κόστους ζωής.
Καταργώντας τον ISF, τη φορο-
λογία στα υψηλά εισοδήματα, ο
Μακρόν βαφτίστηκε «πρόεδρος
των πλουσίων». Ωστόσο, πρόσφα-
τη μελέτη αποδεικνύει ότι αν και
εκείνοι που έχουν ευεργετηθεί
περισσότερο από την προεδρία
του είναι τα υψηλά εισοδηματικά
στρώματα, εξίσου ευνοημένη
είναι και η μεσαία τάξη. Εκείνων
που έχει επιδεινωθεί η οικονομική
κατάσταση είναι των φτωχότερων
και των συνταξιούχων, όσων δη-
λαδή βρίσκονται τις τελευταίες
εβδομάδες στους δρόμους.

Ανησυχίες για το έλλειμμα
Η παροχολογία του Μακρόν έχει

προκαλέσει ανησυχίες για εκτό-
ξευση του δημοσιονομικού ελλείμ-
ματος το 2019 και είναι πιθανό να
πυροδοτήσει εντάσεις και στο εσω-
τερικό της Κομισιόν. Υπενθυμίζεται
ότι τη Δευτέρα, μετά ένα γύρο επει-
σοδίων το Σαββατοκύριακο, ο Μα-
κρόν υποσχέθηκε εκτός από την
αύξηση 100 ευρώ τον μήνα, τη δια-
σφάλιση του αφορολογήτου των
υπερωριών, οι οποίες δεν θα υπό-
κεινται σε εισφορές για την ενί-
σχυση του κοινωνικού κράτους.
Δεσμεύθηκε εξάλλου ότι θα ανα-
κληθεί η αύξηση της φορολογίας
σε συντάξεις για όσους έχουν ει-
σόδημα κάτω από 2.000 ευρώ τον
μήνα και ενθάρρυνε τις επιχειρή-
σεις να καταβάλουν ένα αφορο-
λόγητο μπόνους στο τέλος του χρό-
νου. Οι διαδηλώσεις μαίνονται εδώ
και ένα μήνα με τα «Κίτρινα Γιλέκα»
να κυριαρχούν, ενώ αυτήν την
εβδομάδα ακολούθησαν και οι μα-

θητές. Οι αρχικές κινητοποιήσεις
είχαν αφορμή τις αυξήσεις στον
φόρο καυσίμων, αλλά μετεξελίχ-
θηκαν σε αντικυβερνητικές, με
ιδιαίτερη έμφαση στο αίτημα για
παραίτηση του Μακρόν. Η αντί-
δραση της γαλλικής κυβέρνησης
ήταν πρώτα η αναβολή και μετά
η ανάκληση του φόρου στα καύ-
σιμα, αλλά οι διαδηλωτές δεν κάμ-
φθηκαν από την ανακοίνωση και
τα βίαια επεισόδια συνεχίστηκαν.

Σε διάγγελμά του την περασμένη
Δευτέρα, μετά τις σκηνές χάους
στο Παρίσι, ο Μακρόν ανέλαβε εν
μέρει την ευθύνη γι’ αυτό που ο
ίδιος αποκάλεσε ανεπαρκή απάν-
τηση στο κοινό αίσθημα. «Αρχικά
ήταν η οργή για τον φόρο και ο

πρωθυπουργός απάντησε αναβάλ-
λοντας όλες τις αυξήσεις που είχαν
προγραμματιστεί για τις αρχές του
νέου έτους. Η οργή όμως ήταν βα-
θύτερη με πολλούς τρόπους. Αι-
σθάνομαι ότι είναι δίκαιη. Μπορεί
να σας έχω δώσει την εντύπωση
ότι δεν νοιάζομαι, πως έχω άλλες
προτεραιότητες. Μπορεί να πλή-
γωσα ορισμένους από εσάς με τα
λόγια μου», είπε σε μία κρίση δη-
μόσιας αυτοκριτικής.

Οι εξαγγελίες Μακρόν είναι πι-
θανό να φέρουν το Παρίσι σε τρο-
χιά σύγκρουσης με την Κομισιόν,
αφού αυξάνουν το έλλειμμα από
2,8 σε 3,4% του ΑΕΠ, αν δεν υπάρ-
ξει περικοπή δαπανών, η οποία
είναι δύσκολη στην παρούσα φά-

ση. Οι μισθολογικές αυξήσεις και
οι φοροαπαλλαγές υπολογίζονται
σε 10 δισ. ευρώ, ενώ η ανάκληση
των αυξήσεων στον φόρο στα καύ-
σιμα στοιχίζει 4 δισ. ευρώ.

Πολλοί έσπευσαν να αποδώ-
σουν στο κίνημα λαϊκιστικά ακρο-
δεξιά χαρακτηριστικά, εντάσσον-
τάς το στην αγανάκτηση εκείνων
που έμειναν πίσω από την παγ-
κοσμιοποίηση. Είδαν δηλαδή μια
συνέχιση της τάσης, που εκφρά-
στηκε με το Brexit και την ανά-
δειξη Τραμπ στις ΗΠΑ. Φαίνεται,
ωστόσο, ότι το φαινόμενο είναι
πολύ πιο σύνθετο, καθώς οι εξε-
γερμένοι ανήκουν σε όλο το πο-
λιτικό φάσμα. Παρά την προσπά-
θεια της Μαρίν Λεπέν, επικεφαλής
της γαλλικής Ακροδεξιάς, να χει-
ραγωγήσει τα «Κίτρινα Γιλέκα»,
η Αριστερά φρόντισε να αναδείξει
τον αντίστροφο λαϊκισμό του ίδιου
του Γάλλου προέδρου.

«Κάνει λάθος αν νομίζει ότι με
τη διανομή χρημάτων θα καταφέ-
ρει να φιμώσει την αντίδραση»,
είπε χαρακτηριστικά ο Ζαν-Λικ
Μελανσόν, ενώ –σε μια συμβολική
ενέργεια– πρόταση μομφής εναν-
τίον της κυβέρνησης για τη δια-
χείριση της κρίσης κατέθεσαν οι
βουλευτές των Σοσιαλιστών, της
Ανυπότακτης Γαλλίας και του Κομ-
μουνιστικού Κόμματος. Τέλος, ο
αρχηγός των γαλλικών συνδικάτων,
Λοράν Μπερζέρ, εμφανίστηκε ιδι-
αίτερα ανήσυχος επειδή στο διάγ-
γελμά του ο Μακρόν προσπάθησε
να απευθυνθεί στα ταπεινότερα
ένστικτα των λαϊκών στρωμάτων
με αναφορές στη μετανάστευση.

LE MONDE, BBC, GUARDIAN, FT

Φόβοι για... κίτρινα γιλέκα
και εντός της Κομισιόν
Οι παροχές Μακρόν είναι πιθανό να τον φέρουν σε σύγκρουση με τις Βρυξέλλες

<<<<<<

Το κόστος των εξαγγε-
λιών του Γάλλου 
προέδρου, που 
δεν απέδωσαν επικοι-
νωνιακά, υπολογίζεται
σε 14 δισ. ευρώ.

<<<<<<

Νομικοί αναλυτές
εκτιμούν ότι 
οι τελευταίες κατηγορίες
εναντίον του προέδρου
στοιχειοθετούν
κακούργημα.

O Αμερικανός πρόεδρος Nτόναλντ Τραμπ στο άκουσμα των νέων αποκα-
λύψεων παρέμεινε σιωπηλός, αποφεύγοντας να τις σχολιάσει ακόμη και
στο τόσο αγαπημένο του Twitter.
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Εκτός της πορνοστάρ
πληρώθηκε και μοντέλο
για να μη μιλήσει
Σφίγγει ο κλοιός γύρω από τον Τραμπ

Στη γενικευμένη αίσθηση αδυναμίας της γαλλικής αστυνομίας να αντι-
μετωπίσει την οργή των «Κίτρινων Γιλέκων» ήρθε να προστεθεί η επίθε-
ση στο Στρασβούργο την περασμένη Τρίτη, όταν ένας 29χρονος ένοπλος
σκότωσε τέσσερις και τραυμάτισε 12 ανθρώπους σε χριστουγεννιάτικη
αγορά της πόλης. Οι δυνάμεις ασφαλείας χρειάστηκαν ένα ολόκληρο
48ωρο για να τον εντοπίσουν και να τον σκοτώσουν, ενώ οι αρχικές υπό-
νοιες ότι είχε καταφέρει να διαφύγει στη Γερμανία προκάλεσαν την αγα-
νάκτηση της κοινής γνώμης για την ανικανότητα τον Αρχών. Οι αστυνομι-
κοί κατάφεραν να τον τραυματίσουν, αλλά εκείνος διέφυγε με ταξί, που
τον άφησε στη γειτονιά Νόιντορφ. Ο Σερίφ Σεκάτ, γεννημένος στο Στρα-
σβούργο, ήταν σεσημασμένος για ποινικά αδικήματα και είχε πολλές κα-
ταδίκες, ενώ είχε εκτίσει ποινές σε τρεις χώρες: Γαλλία, Γερμανία και
Ελβετία. Ηταν επίσης στη λίστα με τους καταζητούμενους υπόπτους για
τρομοκρατικές επιθέσεις. Πέντε άνθρωποι συνελήφθησαν στο πλαίσιο
των ερευνών για τον εντοπισμό του, ανάμεσά τους οι γονείς του και δύο
από τα αδέλφια του. Ο δήμαρχος του Στρασβούργου εξήγησε ότι η αστυ-
νομία κατάφερε να βρει τα ίχνη του έπειτα από τηλεφώνημα γυναίκας.
Είχε προηγηθεί έκκληση προς τους πολίτες να συνδράμουν στις έρευνες
σε περίπτωση που διαθέτουν κάποια πληροφορία.

Οργή για το τρομοκρατικό χτύπημα

Ο Εμανουέλ Μακρόν, συνοδευόμενος από άνδρες της προσωπικής του ασφάλειας, επιθεωρεί σημείο του Παρι-
σιού, όπου την προηγούμενη μέρα εκτυλίχθηκαν σοβαρές συγκρούσεις μεταξύ «Κίτρινων Γιλέκων» και αστυνομίας.
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Επείγουσα σύγκληση του Συμβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ ζήτησε χθες η
Σερβία μετά την έγκριση από τη
Βουλή του Κοσόβου νομοσχεδίου
που μετατρέπει τις δυνάμεις ασφα-
λείας του Κοσόβου σε κανονικό στρα-
τό. Το Βελιγράδι χαρακτήρισε την
απόφαση «άμεση απειλή για την ει-
ρήνη και τη σταθερότητα στην πε-
ριοχή», ενώ η Ουάσιγκτον έκανε
λόγο για «ιστορική» απόφαση.

Ο νόμος εγκρίθηκε με 107 ψήφους
επί 120 βουλευτών, με τους βουλευτές
της σερβικής μειονότητας να μποϊ-
κοτάρουν τη διαδικασία, καθώς η

σερβική μειονότητα εκφράζει φόβους
ότι οι ένοπλες δυνάμεις θα χρησι-
μοποιηθούν εναντίον της. «Είναι
σαφές ότι η Πρίστινα δεν θέλει την
ειρήνη», δήλωσε ο ηγέτης των Σέρ-
βων του Κοσόβου Γκόραν Ράκιτς,
παρά τις διαβεβαιώσεις του Κοσο-
βάρου πρωθυπουργού Ραμούς Χα-
ραντίναϊ ότι ο στρατός «δεν θα χρη-
σιμοποιηθεί ποτέ εναντίον τους (της
σερβικής μειονότητας)». «Στο εξής,
ο σερβικός στρατός θα έχει έναν
εταίρο, τον στρατό του Κοσόβου,
στην ειρηνευτική διαδικασία και
σύντομα θα αρχίσουμε να υπηρε-

τούμε ο ένας πλάι στον άλλο», υπο-
στήριξε. Ο στρατός θα διατηρήσει
το σημερινό όνομα (Δύναμη Ασφα-
λείας Κοσόβου), αλλά η ισχύς του
θα αυξηθεί από 4.000 σε 5.000 άνδρες
συν 3.000 εφέδρους. Η μετάβαση
έχει ορίζοντα δεκαετίας, στο τέλος

της οποίας ο προϋπολογισμός του
νεοσύστατου υπουργείου Αμυνας
θα ανέρχεται σε 98 εκατ. ευρώ τον
χρόνο. Η ανακοίνωση ότι ο στρατός
θα είναι «επαγγελματικός, πολυε-
θνικός και θα υπηρετεί όλους τους
πολίτες» προξένησε αντιδράσεις
στη Σερβία, με το Βελιγράδι να προ-
ειδοποιεί ότι όποιοι Σέρβοι του Κο-
σόβου καταταγούν σε αυτόν θα αν-
τιμετωπίσουν κυρώσεις.

Εκ μέρους της σερβικής κυβέρ-
νησης, ο αξιωματούχος Μάρκο Τζού-
ριτς απείλησε ότι η Σερβία θα ανα-
κηρύξει το Κόσοβο σε κατειλημμένο

σερβικό έδαφος και θα εγκρίνει την
επέμβαση των σερβικών ενόπλων
δυνάμεων. Ερωτηθείσα για το εν-
δεχόμενο επέμβασης των σερβικών
ενόπλων δυνάμεων, η πρωθυπουρ-
γός της Σερβίας Ανα Μπρνάμπιτς
απάντησε ότι «όλα τα ενδεχόμενα
βρίσκονται στο τραπέζι». Το Βελι-
γράδι έλαβε την αμέριστη στήριξη
της Μόσχας, η οποία ζήτησε από
την ειρηνευτική δύναμη του ΝΑΤΟ
«να λάβει επείγοντα και διεξοδικά
μέτρα για την αποστρατικοποίηση
και τη διάλυση των σχηματισμών
των Αλβανοκοσοβάρων».

O γ.γ. του ΝΑΤΟ Γενς Στόλτενμ-
περγκ  είπε ότι η απόφαση ελήφθη
σε «κακή χρονική στιγμή» και «παρά
τις ανησυχίες που είχε εκφράσει το
ΝΑΤΟ». H αμερικανική πρεσβεία
στην Πρίστινα εξέφρασε «υποστή-
ριξη για τη σταδιακή μετάβαση σε
μια δύναμη που έχει αποστολή την
προστασία της εδαφικής ακεραι-
ότητας, σύμφωνα με τα κυριαρχικά
δικαιώματα του Κοσόβου», προτρέ-
ποντας παράλληλα την Πρίστινα να
καταβάλει προσπάθειες για εξομά-
λυνση των σχέσεων με τη Σερβία.

REUTERS, A.P.

Εγκρίθηκε το νομοσχέδιο για κανονικό στρατό στο Κόσοβο
<<<<<<<

Εντονη αντίδραση από
τη Σερβία και τη Ρωσία –
Χαιρετίζουν την απόφα-
ση οι ΗΠΑ.
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Της EΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Οσοι ποιητέςκαι αν υμνήσουν την
απεραντοσύνη του ουρανού, στην
πραγματικότητα η ατμόσφαιρα της
Γης είναι τόσο λεπτή που αν ανεβεί
κανείς ευθεία 50 χιλιόμετρα, περί-
που όσο από την Αθήνα μέχρι το
Λαύριο, έχει ήδη εγκαταλείψει τη
στρατόσφαιρα. Αν κάθε χρόνο διο-
χετεύουμε σε αυτό το λεπτό στρώμα
37 δισεκατομμύρια τόνους διοξει-
δίου του άνθρακα, όπως κάναμε
φέτος, σύντομα θα αλλάξουμε δρα-
στικά τη σύστασή του και θα κα-
ταστρέψουμε οριστικά την κλιμα-
τική σταθερότητα χάρη στην οποία
έχει ανθήσει ο ανθρώπινος πολι-
τισμός. Το πρόβλημα είναι απλό
στην κατανόηση, αλλά δύσκολο
στην αντιμετώπιση. Πώς μπορεί
να συμβιβαστεί η επιστημονική
βεβαιότητα για το τέλος του κόσμου
όπως τον γνωρίζουμε με την οικο-
νομική αβεβαιότητα για το τέλος
του μήνα; Αν τα μέτρα για την αν-
τιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής
θίγουν το εισόδημα των λαϊκών
και μεσαίων στρωμάτων, όπως συ-
νέβη με την αύξηση της φορολογίας
καυσίμων στη Γαλλία, μήπως το
μόνο που μπορούμε να περιμένουμε
είναι νέες εξεγέρσεις όπως αυτή
των «Κίτρινων Γιλέκων»;

Ο επικεφαλής της αποστολής
στις Μαλδίδες στη Διάσκεψη του
ΟΗΕ για το Κλίμα, Μοχάμεντ Να-
σίντ, μίλησε για υπαρξιακή απειλή.
«Δεν είμαστε έτοιμοι να πεθάνου-
με. Δεν θα γίνουμε τα πρώτα θύ-
ματα της κλιματικής κρίσης. Εί-
μαστε αποφασισμένοι να κρατή-
σουμε το κεφάλι μας πάνω από
το νερό», είπε, αναφερόμενος
στην ήδη εξελισσόμενη άνοδο
της στάθμης των θαλασσών. Λίγες
ημέρες νωρίτερα, στο Παρίσι,
ένας διαδηλωτής με κίτρινο γιλέκο
δήλωνε: «Ηρθα εδώ γιατί είμαι
πυροσβέστης και η γυναίκα μου
γιατρός του ΕΚΑΒ. Λόγω της δου-
λειάς μας μπαίνουμε συχνά στα
σπίτια των ανθρώπων και βλέ-
πουμε πόσο υποφέρουν. Λένε ότι
αισθάνονται άσχημα και μετά
προκύπτει ότι έχουν μέρες να φά-
νε κανονικά».

Το ψεύτικο δίλημμα
Η συζήτηση για το τι προηγείται

–η δική μας επιβίωση σήμερα ή η
επιβίωση των παιδιών μας σε με-
ρικές δεκαετίες– είναι ένα ψεύτικο
δίλημμα, που θέτουν κυρίως οι
οπαδοί του status quo. Υπάρχουν
τρόποι να αντιμετωπιστούν οι χει-
ρότερες συνέπειες της κλιματικής
αλλαγής χωρίς να γίνουν οι φτωχοί
φτωχότεροι, αλλά οι τρόποι αυτοί
δεν συμφέρουν την ισχνή μειοψη-

φία που κρατάει στα χέρια της το
μεγαλύτερο μερίδιο ισχύος και
πλούτου. Ο ερευνητικός βραχίονας
του αμερικανικού Κογκρέσου υπο-
λόγισε ότι ένας φόρος της τάξης
των 25 δολαρίων ανά τόνο εκπομ-
πών διοξειδίου του άνθρακα, που
θα έπληττε τα κέρδη των πετρε-
λαϊκών εταιρειών, θα απέδιδε στον
αμερικανικό προϋπολογισμό 66
δισεκατομμύρια ετησίως – ποσό
μεγαλύτερο από τον ετήσιο προ-
ϋπολογισμό του αμερικανικού
υπουργείου Υγείας, σίγουρα ένα
καλό «μαξιλάρι» για τη χρηματο-
δότηση της ενεργειακής μετάβα-
σης και την εξισορρόπηση του
κοινωνικού της κόστους.

Τα φτωχά κράτη
Αν οι φτωχότερες χώρες του

κόσμου λάμβαναν βοήθεια για
να περάσουν απευθείας από την
ενεργειακή πενία στις ανανεώ-
σιμες πηγές, δεν θα χρειαζόταν
να καλύψουν βασικές ανάγκες
εξηλεκτρισμού με ρυπογόνες λι-
γνιτικές μονάδες. Η χρηματοδό-
τηση Παγκόσμιου Πράσινου Τα-
μείου, που θα κάνει τέτοιες με-
ταβιβάσεις πόρων και τεχνογνω-
σίας στο πλαίσιο της συμφωνίας
του Παρισιού για το κλίμα, βρέ-
θηκε στην ατζέντα της συνόδου
του ΟΗΕ στο Κατοβίτσε της Πο-
λωνίας. Παρά την ανακοίνωση
ότι οι ΗΠΑ αποσύρονται από τη
συμφωνία του Παρισιού, η κυ-
βέρνηση Τραμπ εκπροσωπήθηκε
στο Κατοβίτσε ακριβώς για να
υπονομεύσει τέτοιες παγκόσμιες
προσπάθειες. Σε ένα συνεδριακό
κέντρο χτισμένο στην καρδιά
των παλιών ανθρακωρυχείων
της Σιλεσίας, οι ΗΠΑ σε συνερ-
γασία με τη Ρωσία, τη Σαουδική
Αραβία και το Κουβέιτ προσπά-
θησαν να μπλοκάρουν κάθε ου-
σιαστικό μέτρο – και οι παρά-
γοντες που υπαγόρευσαν αυτή
τη στάση δεν θα εκλείψουν όταν
λήξει η προεδρία Τραμπ.

Στη λεκάνη του Περμίου, την
απέραντη έκταση του Τέξας όπου
συντελείται η επανάσταση του
σχιστολιθικού πετρελαίου και αε-
ρίου, γίνονται επενδύσεις για την
επόμενη τριακονταετία, με τις
πολυεθνικές του πετρελαίου να
έχουν καταβροχθίσει τους μικρούς
παίκτες. Οι ΗΠΑ όχι μόνο δεν επι-
θυμούν την ενεργειακή μετάβαση
για τις ίδιες, αλλά δεν την επιθυ-
μούν και για κανέναν άλλον, κα-
θώς επιδιώκουν να μετατραπούν
σε εξαγωγική δύναμη. Παράλληλα,
πετρελαϊκές εταιρείες, όπως η Sh-
ell, διαφημίζουν ότι θέτουν στό-
χους ενεργειακής μετάβασης,
αλλά στην πράξη, οι επενδύσεις

τους σε ανανεώσιμες πηγές απο-
τελούν μόλις το 8% των συνολικών
τους επενδύσεων. Με τον Ντό-
ναλντ Τραμπ, οι εταιρείες αυτές
έχουν έναν πρόεδρο που παρου-
σιάζει τη δική τους κερδοφορία
ως συμφέρον των πολλών, μιλών-
τας για «εκατομμύρια νέες θέσεις
εργασίας στη βιομηχανία».

Ο επόμενος πρόεδρος μπορεί
να μην εκφράζεται τόσο ωμά,
αλλά θα είναι δέσμιος των ίδιων
συμφερόντων, όπως ήταν ο Μπα-
ράκ Ομπάμα, επί των ημερών του
οποίου έσπασαν όλα τα ρεκόρ κα-
τασκευής νέων αγωγών πετρε-
λαίου και φυσικού αερίου. Τις τε-
λευταίες εβδομάδες, οι ακτιβιστές
υπέρ του κλίματος χρειάστηκε να
κάνουν δύο φορές κατάληψη στα
γραφεία της μελλοντικής προ-
έδρου της Βουλής, Νάνσι Πελόσι,
προκειμένου το ζήτημα ενός «πρά-
σινου new deal» να ανέβει στην
ατζέντα ακόμη και του Δημοκρα-

τικού Κόμματος. Με αυτά τα δε-
δομένα, πώς θα μπορούσε να επι-
τύχει η ενεργειακή μετάβαση;
«Σήμερα χρησιμοποιούμε 100
εκατ. βαρέλια πετρελαίου κάθε
μέρα. Δεν υπάρχουν κανόνες που
να λένε ότι αυτό το πετρέλαιο
πρέπει να μείνει στο υπέδαφος.
Αρα δεν μπορούμε πλέον να σώ-
σουμε τον κόσμο παίζοντας με
τους κανόνες, γιατί οι κανόνες
πρέπει να αλλάξουν», υποστήριξε
από το βήμα της διάσκεψης στο
Κατοβίτσε η 15χρονη Σουηδή
Γκρέτα Τούνμπεργκ, η οποία δια-
μαρτύρεται από τον Αύγουστο
μπροστά στη σουηδική Βουλή.

«Δεν έχουμε έρθει εδώ για να
παρακαλέσουμε τους ηγέτες του
κόσμου να φροντίσουν το μέλλον
μας. Μας αγνόησαν στο παρελθόν,
θα μας αγνοήσουν ξανά. Αφού οι
ηγέτες μας συμπεριφέρονται σαν
παιδιά, θα πρέπει εμείς να αναλά-
βουμε την ευθύνη που έπρεπε να
είχαν αναλάβει εδώ και πολύ και-
ρό», είπε η 15χρονη. Ομως ο πε-
ριβαλλοντικός ακτιβισμός θα απο-
τύχει εάν στα αιτήματα δεν συμ-
περιλαμβάνεται η δικαιοσύνη για
όσους θίγονται από τη μετάβαση.
Το δίδαγμα αυτό φαίνεται ότι πέ-
ρασε και στα «Κίτρινα Γιλέκα» και
στους ακτιβιστές υπέρ του κλίμα-
τος, οι οποίοι, αντί να συγκρου-
στούν, πορεύτηκαν από κοινού
στους δρόμους του Παρισιού, στις
8 Δεκεμβρίου.

Το κουαρτέτο του πετρελαίου 
ΗΠΑ, Ρωσία, Σαουδική Αραβία και Κουβέιτ προσήλθαν στη Διάσκεψη του ΟΗΕ για το Κλίμα για να την υπονομεύσουν

Πάνω από 160 χώρες συνυπέγρα-
ψαν τη Δευτέρα το Σύμφωνο του
ΟΗΕ για τη Μετανάστευση, ένα
κείμενο που αποτολμά να σκια-
γραφήσει παγκόσμιες λύσεις για
ένα παγκόσμιο πρόβλημα. Οι προ-
βλέψεις του συμφώνου που ανα-
φέρονται στην ανακούφιση των
χωρών που υφίστανται τη μεγα-
λύτερη μεταναστευτική πίεση
είναι επωφελείς για την Ελλάδα,
γι’ αυτό και μεταξύ των ηγετών
που μετέβησαν στο Μαρακές για
την τελετή υπογραφής ήταν και
ο Ελληνας πρωθυπουργός Αλέξης
Τσίπρας.

Στο Μαρακές βρέθηκε και η Γερ-
μανίδα καγκελάριος Αγκελα Μέρ-
κελ, η οποία υποστήριξε ότι το σύμ-
φωνο είναι ένα κείμενο για το οποίο
«αξίζει κανείς να παλέψει». Η ανα-
φορά δεν ήταν σχήμα λόγου, γιατί
γύρω από το σύμφωνο στήθηκε
μια πραγματική πολιτική μάχη. Μια
μάχη που είχε λιγότερη σχέση με
την ουσία και περισσότερη με την
ανάγκη κάποιων σχηματισμών
στην Ευρώπη να υπογραμμίσουν
τις ιδεολογικές τους διαφωνίες.

Σημείο εκκίνησης για τη διαπραγ-
μάτευση του συμφώνου ήταν η προ-
σφυγική κρίση του 2015 στην Ευ-
ρώπη, που έδωσε αφορμή για τη

συνειδητοποίηση ότι πάνω από 60
εκατομμύρια άνθρωποι παγκοσμίως
έχουν υποχρεωθεί να διασχίσουν
σύνορα για οικονομικούς λόγους ή
για να αναζητήσουν προστασία. Το
γεγονός ότι πάσης φύσεως μαφίες
και εγκληματικά δίκτυα επωφελούν-
ται από τη μετακίνηση των ανθρώ-
πων αυτών, εκθέτοντάς τους σε

απαράδεκτους κινδύνους, είναι κάτι
που θα έπρεπε να αποφευχθεί με
τη βοήθεια καλύτερου διεθνούς
συντονισμού. Με βάση τη διατύ-
πωση του γενικού γραμματέα του
ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτιέρες, το γεγονός
ότι πάνω από 60.000 άνθρωποι έχουν
χάσει τη ζωή τους προσπαθώντας
να μεταναστεύσουν από το 2000
«είναι κηλίδα στη συνείδηση της

ανθρωπότητας».
Το σύμφωνο σημειώνει ότι απο-

τελεί κυριαρχικό δικαίωμα κάθε
χώρας να καθορίζει τη μετανα-
στευτική πολιτική της. Παράλληλα
όμως περιλαμβάνει κάποιες κατευ-
θυντήριες γραμμές ώστε η μετα-
νάστευση να μην είναι άτακτη και
να γίνεται με μεγαλύτερη ασφάλεια.
Μεταξύ αυτών βρίσκεται η αρχή
της οικογενειακής επανένωσης,
της προστασίας των ανήλικων με-
ταναστών και της αποφυγής κρά-
τησης σε κλειστές δομές. Επίσης,
η συνεργασία μεταξύ των χωρών
που βρίσκονται στην ίδια μετανα-
στευτική διαδρομή, αλλά και των
χωρών καταγωγής με τις χώρες
υποδοχής, ώστε να διευκολύνεται
και η αντίστροφη διαδρομή, αυτή
της υποχρεωτικής επιστροφής στη
χώρα καταγωγής.

Χωρίς δεσμεύσεις
Το σύμφωνο δεν είναι δεσμευ-

τικό, όπως θα συνέβαινε αν επρό-
κειτο για διεθνή συνθήκη, ως εκ
τούτου, ακόμη και μετά την υπο-
γραφή του, δεν αναμένεται να αλ-
λάξει κάτι π.χ. στις απάνθρωπες
συνθήκες που επικρατούν στα ελ-
ληνικά hotspots.

(Oσοι είδαν από κοντά πώς είναι

η ζωή στον καταυλισμό στη Μόρια
της Λέσβου, με τις καιρικές συν-
θήκες των τελευταίων ημερών, σο-
καρίστηκαν.)

Μετά το διάλειμμα καλών προ-
θέσεων και συγκινητικών ομιλιών
στο Μαρακές, η στροφή της Ευρω-
παϊκής Ενωσης προς όλο και πιο
περιοριστικές μεταναστευτικές πο-
λιτικές εξακολουθεί, με τον παρο-
πλισμό όλων των σκαφών που διέ-
σωζαν πρόσφυγες και μετανάστες
στη Μεσόγειο.

Παρ’ όλα αυτά, το σύμφωνο οδή-
γησε μέχρι και σε κυβερνητική κρί-
ση στο Βέλγιο, όπου το φλαμανδικό
κόμμα N-Va επεχείρησε να ανα-
τρέψει την κυβέρνηση. Τελικά, ο
φιλελεύθερος πρωθυπουργός Σαρλ
Μισέλ επεβίωσε, βρίσκοντας άλλους
συμμάχους, και πήγε στο Μαρακές
όπου καταχειροκροτήθηκε.

Το σύμφωνο δεν υπέγραψε, όπως
αναμενόταν, η κυβέρνηση του Αμε-
ρικανού προέδρου Nτόναλντ
Τραμπ, αλλά και οι κυβερνήσεις
του Βίκτορ Ορμπαν στην Ουγγαρία
και του Σεμπάστιαν Κουρτς στην
Αυστρία, οι οποίες κατηγόρησαν
τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών
ότι «προάγει τη μετανάστευση για
ιδεολογικούς λόγους».

REUTERS, A.P.

<<<<<<

Το γεγονός ότι πάνω από
60.000 άνθρωποι έχουν
από το 2000 χάσει 
τη ζωή τους προσπαθών-
τας να μεταναστεύσουν
«είναι κηλίδα στη συνείδη-
ση της ανθρωπότητας», 
είπε ο  Αντόνιο Γκουτιέρες.

Στην πόλη Μαρακές του Μαρόκου περισσότερα από 160 κράτη υπέγραψαν
το Σύμφωνο, που όμως έχει προαιρετικό και όχι δεσμευτικό χαρακτήρα.
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Μεταναστευτικό, προαιρετικές λύσεις για το πρόβλημα
Τα συμπεράσματα, οι διαφωνίες και οι προβλέψεις του Συμφώνου του ΟΗΕ που υπεγράφη στο Μαρακές

Το Πεκίνο έχει κηρύξει
πόλεμο κατά της ρύπανσης
Του DANIEL K. GARDNER
THE NEW YORK TIMES

Kάθε χρόνο η Κίνα καίει τόσο άν-
θρακα όσο όλα τα άλλα κράτη μαζί
και κάθε χρόνο, από το 2009, πω-
λούνται εκεί τα περισσότερα αυ-
τοκίνητα στον κόσμο. Αυτό κάνει
τις πόλεις να ασφυκτιούν λόγω του
δηλητηριασμένου αέρα και προ-
καλεί περίπου ένα εκατομμύριο
πρόωρους θανάτους τον χρόνο.
Αλλά από το 2014 η Κίνα έχει εξα-
πολύσει «πόλεμο κατά της ρύπαν-
σης». Αυτή η εκστρατεία άρχισε
να έχει αποτελέσματα.

Πέρυσι, τα επίπεδα ρύπανσης
από μικροσωματίδια μειώθηκαν
περίπου 20% σε σχέση με τον
προηγούμενο χρόνο. Η πολιτική
βούληση ήταν προφανής. Η ηγε-
σία της χώρας ανησυχούσε ότι οι
κάτοικοι απλώς δεν θα άντεχαν
τον τόσο ρυπασμένο αέρα – σε
κάποιες πόλεις δεν μπορείς να
δεις λόγω της αιθαλομίχλης τα
απέναντι κτίρια.

Πέρυσι η Κίνα παρήγαγε το 27%
των παγκόσμιων εκπομπών αυτού
του αερίου που προκαλεί το φαι-
νόμενο του θερμοκηπίου. Ταυτό-

χρονα, οι εκπομπές αερίων αναμέ-
νεται να αυξηθούν κατά περίπου
5% μέχρι το τέλος του έτους. Οι
ΗΠΑ έρχονται δεύτερες και παρά-
γουν το 15% των παγκόσμιων εκ-
πομπών. Καθώς η κυβέρνηση
Τραμπ δεν έχει πρόθεση να αντι-
μετωπίσει την κλιματική αλλαγή,
ο κόσμος χρειάζεται μία Κίνα η
οποία θα είναι περισσότερο δε-
σμευμένη στον στόχο της.

Ομοθυμία
Ευτυχώς δεν υπάρχουν αρνητές

της κλιματικής αλλαγής στην Κίνα.
Τα τελευταία χρόνια η κυβέρνησή
της εμφανίζεται να λαμβάνει το θέ-
μα της κλιματικής αλλαγής στα σο-
βαρά. Βοήθησε στον σχηματισμό
της Συνθήκης των Παρισίων για
το κλίμα το 2015 και βοήθησε να
την υποστηρίξουν και άλλες, πιο
διστακτικές χώρες.

Δεσμεύθηκε ότι μέχρι το 2030
θα αρχίσει να περιορίζει τη χρήση
άνθρακα, θα περικόψει τις εκπομπές
άνθρακα κατά 15% σε σχέση με τα
επίπεδα του 2005, θα αυξήσει τις
μη ορυκτές ενεργειακές πηγές καυ-
σίμων σε 20% και θα αυξήσει τα
δάση κατά 998 εκατ. στρέμματα.

<<<<<<

Ο περιβαλλοντικός
ακτιβισμός θα αποτύχει
εάν στα αιτήματα
δεν συμπεριλαμβάνεται
η δικαιοσύνη
για όσους θίγονται
από την ενεργειακή
μετάβαση.



* * * * *

Ένας ή δύο επιθετικοί;
Θέμα συζήτησης τις τελευταίες μέρες
στον ΑΠΟΕΛ είναι η ενίσχυση της επιθε-
τικής γραμμής τον Ιανουάριο. Ένας ή
δύο επιθετικοί θα αποκτηθούν; Η απο-
γοητευτική μέχρι τώρα παρουσία του
Ρέζα, σε συνδυασμό με τον σοβαρό
τραυματισμό του Ντελατόρε, φυσιολο-
γικά δημιούργησαν σκηνικό και προ-
ϋποθέσεις για απόκτηση δύο επιθετι-
κών. Πρόσφατα, ωστόσο, η επίσημη θέ-
ση από πλευράς ΑΠΟΕΛ έκανε λόγο για
απόκτηση ενός επιθετικού τον Ιανουά-
ριο. Υπάρχει πιθανότητα να αλλάξει η
άποψη αυτή; Υπολογίζει ο Πάολο Τρα-
μετσάνι στον Ρέζα, παρά τη μέχρι τώρα
μετριότητά του ή θεωρεί πως με τις επι-
λογές Ντε Βινσέντι και Μπαλόγκ βγαίνει
η χρονιά και υλοποιούνται οι στόχοι της
ομάδας του; Ίδωμεν…

* * * * *

Γιάκολις 
Αν τον θέλει ο Κερκέζ, 100% ναι. Το θέ-
μα είναι αν θα βοηθήσει ο Σόφο, γιατί
αυτός είναι που θα δελεάσει ή όχι τον
παίκτη να έρθει στην Κύπρο. Πάντως, ο
μάνατζερ του Κροάτη άλλαξε σε σχέση
με πέρσι συνεπώς όλα τα ενδεχόμενα
είναι ανοικτά. Πόσο μάλλον που ο νυν
ατζέντης του δουλεύει τα τελευταία
χρόνια αρκετά με την ΑΕΛ. 

* * * * *

Δεν «φτουράνε»
1 Ιουνίου 2018 – 12 Δεκεμβρίου 2018.
195 ημέρες! Τόσο χρονικό διάστημα
κράτησε η παρουσία του Άνχελ Γκόμεθ
στο «Ηλίας Πούλλος», αφού την περα-
σμένη Τετάρτη η Ομόνοια ανακοίνωσε
την κοινή συναινέσει λύση της συνερ-
γασίας των δύο πλευρών. Το μόνο που
δεν ήταν το γεγονός ήταν αυτό που λέ-
με «κεραυνός εν αιθρία». Ήταν κάτι που
όλοι περίμεναν ότι θα συμβεί και βέ-
βαια οι περισσότεροι περίμεναν ότι θα
γινόταν πιο νωρίς. Ότι το συμβόλαιο
ήταν κλειστό διετές ίσως να δυσκόλευε
τα πράγματα. Όμως ο Ισπανός έδειξε
συγκαταβατικότητα για τη αποζημίωσή
του. Δίδαγμα πέρα από το προφανές
που λέγεται αποτυχία. Οι τεχνικοί διοι-
κούντες δεν «φτουράνε» στη Ομόνοια.
Θυμίζω τον Νίκο Νταμπίζα.

* * * * *

Η πιο ευχάριστη είδηση
«Με χαρά αλλά και συγκίνηση ανακοι-
νώνω πως μετά από εξειδικευμένες εξε-
τάσεις στο εξωτερικό, τα αποτελέσματα

ήταν θετικά. Οι αρχικές ενδείξεις περί
καρδιοπάθειας ανατράπηκαν κάτι που
σημαίνει πως μπορώ να συνεχίσω να ζω
το όνειρό μου ως επαγγελματίας ποδο-
σφαιριστής.» Αυτό ανακοίνωσε την πε-
ρασμένη Τετάρτη ο Παναγιώτης Λοϊζίδης
μέσα από ανάρτηση στα social media. Ο
ποδοσφαιριστής της Αλκής πέρασε από
νέες ιατρικές εξετάσεις στο «Ωνάσειο»
Καρδιοχειρουργικό κέντρο στην Αθήνα,
και έλαβε θετικά νέα σχετικά με την κα-
ριέρα του. Οι νέες εξετάσεις έδειξαν
πως ο ποδοσφαιριστής μπορεί να αρχί-
σει να προπονείται σταδιακά. Αυτή είναι
η πιο ευχάριστη είδηση της εβδομάδας.
Ένας ποδοσφαιριστής που αντιμετώπιζε
πρόβλημα υγείας και υπήρχε πιθανότητα
να τερματίσει πρόωρα το ποδόσφαιρο
δεν θα το κάνει αλλά θα συνεχίσει να
παίζει ποδόσφαιρο, μετά από ιατρική
γνωμάτευση. Εξαιρετικά ευχάριστο το
γεγονός για τον ποδοσφαιριστή. Γιατί
δεν είναι υπερβολικό να λεχθεί ότι η
απόφαση αυτή των ιατρών είναι απόφα-
ση… ζωής για τον παίκτη. Ο άνθρωπος
αυτός ξαναγεννήθηκε. Στη χαρά του
συμμετέχουν εκτός από τα κοντινά του

πρόσωπα και ο φίλαθλος κόσμος. Εννο-
είται ότι η ώρα της επιστροφής του στην
ενεργό δράση, αργεί αφού κάθισε για
αρκετό καιρό. Αλλά σημασία έχει το ότι
μπορεί να συνεχίσει να παίζει μπάλα 

* * * * *

Το γιαλέλι του Αράπη
Η κάρτα φιλάθλου έχει καταντήσει «Το
γιαλέλι του Αράπη». Η κάρτα έχει θε-
σπιστεί νομοθετικά, επηρεάζει σε ένα
βαθμό (όχι σημαντικό σε σχέση με άλ-
λους παράγοντες) την προσέλευση του
κόσμου στα γήπεδα, τα σωματεία αδυ-
νατούν να προτείνουν κάτι άλλο ολο-
κληρωμένο, εναλλακτικό, έχει εγγρα-
φεί ως θέμα στη Βουλή, συστάθηκε
επιτροπή οργανωμένων οπαδών που
επισκέφθηκε τις προάλλες τον πρό-
εδρο του ΚΟΑ Κλεάνθη Γεωργιάδη, ενώ
οι πολέμιοι της κάρτας, γενικότερα, δεν
προτείνουν κανένα σοβαρό επιχείρημα. 
Δεν τελειώνει ποτέ το θέμα αυτό. Που
κανονικά δεν έπρεπε να υπάρχει καν. 

* * * * *

Το τελευταίο του παιχνίδι;
Η αξία του είναι δεδομένη, αφού όντως
πρόκειται για έναν από τους καλύτε-
ρους εξτρέμ του πρωταθλήματος. Μια
φάση όμως με τον Ερμή ήταν αρκετή
για να πάει την καριέρα του πίσω. Ο λό-
γος για τον Τόρες της ΑΕΛ ο οποίος είναι
πια υποχρεωμένος να χάσει τη σεζόν
λόγω του σοβαρού τραυματισμού του.
Πάντως, το συμβόλαιό του με την ΑΕΛ
λήγει, συνεπώς ή θα του ανανεωθεί ή
εκείνο με τον Ερμή ήταν και το τελευ-
ταίο του με τη γαλαζοκίτρινη φανέλα. 
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Πάμε για τρέλες
στην... Ταϊλάνδη

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Λοιπόν, είσαι νεόνυμφος και ψά-
χνεις μαζί με το ταίρι σου τον
τέλειο προορισμό για τον μήνα
του μέλιτος. Βάζεις τα δεδομένα
κάτω, παίρνεις καμιά δύο συμ-
βουλές από ειδικούς ή φίλους
και κυρίως ξανά μετράς τις απο-
ταμιεύσεις σου για να καθορίσεις
τις δυνατότητες που έχεις. Ας
υποθέσουμε ότι απ’ όλες τις με-
ριές είσαι εξασφαλισμένος, και

λεφτά έχεις και χρόνο και μπορείς να κάνεις την
όποια επιθυμία σου πραγματικότητα. 

Και ανάμεσα στα πολλά, επιλέγεις, Ταϊλάνδη.
Λογικό. Παγκόσμιος τουριστικός πόλος έλξης, εξω-
τικές παραλίες, βουτιές με δελφίνια, τροπικά ψάρια
και ό,τι τέλος πάντων τραβά η ψυχή του τουρίστα. 

Πάμε σ’ ένα άλλο σενάριο. Είσαι υπεύθυνος
εθνικών ομάδων, προπονητής των U15 και όποιος
αναμειγνύεται σ’ αυτό που λέμε (και γελάν και οι
κότες) εθνικό σχέδιο ανάπτυξης ποδοσφαίρου.
Και πρέπει ν’ αποκτήσουν εμπειρίες οι παίκτες,
πρέπει η ομάδα να διατηρηθεί σ’ ένα καλό αγω-
νιστικό επίπεδο και τέλος πάντων να δουλέψει τα
όποια πλεονεκτήματα ή μειονεκτήματα έχει. Και
ανάμεσα στα πολλά επιλέγεις να συμμετάσχεις σ’
ένα τουρνουά που γίνεται στην Ταϊλάνδη (!) και
συμμετέχουν πέραν της διοργανώτριας, οι ποδο-
σφαιρομάνες χώρες των Μαλδιβών και Μπαγκλαν-
τές! Ναι, είναι αλήθεια! Όλοι αυτοί οι ποδοσφαι-
ροπατέρες του τόπου, θεώρησαν ότι για το καλό
της ομάδας και των παιδιών που δεν έχουν συμ-
πληρώσει το 15ο έτος της ηλικίας τους, ένα ταξίδι
στην Ταϊλάνδη θα τους δώσει όλα εκείνα τα εφόδια
για να βελτιωθούν τόσο στο ατομικό κομμάτι όσο
και στο συλλογικό. 

Δεν ξέρω τι και πώς, αλλά το χειρότερο δε πράτ-
τουν όπως πράττουν και δεν δίνουν εξηγήσεις σε
κανέναν και τίποτα. Μολονότι, κάποια Μέσα έθιξαν
δικαίως το θέμα της συμμετοχής της ομάδας σ’
ένα τέτοιο «περίεργο» τουρνουά δεν υπήρξε καμία
απάντηση εκ μέρους των ιθυνόντων μήπως και
μάθουμε τον τρόπο σκέψης πίσω απ’ αυτήν την
απόφαση.

Άσε κιόλας που η φαντασία οργιάζει όλων εμάς
των καχύποπτων και παρανοϊκών… γιατί δεν το
λέμε εμείς, το είπε ο υπουργός Δικαιοσύνης ότι
κάποιες σχέσεις έχει το κυπριακό ποδόσφαιρο με
την Ασία! Γιατί στην Ταϊλάνδη πας για τρέλες, για
τουρισμό και όχι για ποδόσφαιρο. Ή όχι; Ας μας
το εξηγήσουν.

Βιαστήκαμε, στο ξεκίνημα και
αυτού του πρωταθλήματος, να
χρίσουμε πρωταθλητές, να ανα-
δείξουμε νικητές και χαμένους
της χρονιάς, να χαρακτηρίσουμε
πετυχημένους ή ανίκανους προ-
πονητές ή ποδοσφαιριστές. Τα
μέχρι τώρα αποτελέσματα και με
συμπληρωμένο έναν γύρο στο
πρωτάθλημα, έχουν ανατρέψει
σχεδόν όλες τις αρχικές προβλέ-

ψεις. Πριν ακόμη αρχίσει το πρωτάθλημα, πολλοί
υποστήριζαν πως ο Απόλλωνας δεν θα μπορούσε
να συνέχιζε απ’ εκεί που έμεινε πέρυσι, επηρεα-
σμένος από την απώλεια δύο τίτλων μέσα σε μία
εβδομάδα. Η άποψη άλλαξε λίγο αργότερα, ο Απόλ-
λωνας έγινε πρώτο και ακλόνητο φαβορί, μέχρι την
ήττα από τον ΑΠΟΕΛ στο ΓΣΠ, αποτέλεσμα που
ξανακάνε τον Απόλλωνα, για κάποιους, ομάδα…
looser και αδύναμη να διαχειριστεί την πίεση του
πρωταθλητισμού. Η πρωταθλήτρια των τελευταίων
έξι χρόνων δεν μπόρεσε το καλοκαίρι να υλοποιήσει
τον στόχο της Ευρώπης και οι πλείστοι προέβλεπαν
γενική κατάρρευση, στάση πληρωμών και δυσκολία
να πλασαριστεί στην πρώτη τριάδα. Είναι οι ίδιοι
που θυμήθηκαν τις τελευταίες εβδομάδες την…
καρδιά του πρωταθλητή. Όσο για την ΑΕΚ, το κα-
λοκαίρι με τις εντυπωσιακές της προκρίσεις στο
Europa League ήταν ομάδα έτοιμη για το πιο πάνω
βήμα και μετά από δύο σερί ήττες, ομάδα που υπο-
λείπεται ακόμη πολλά για πρωταθλητισμό.

Καλά - καλά δεν πρόλαβαν να κάτσουν στον
πάγκο τους, Τραμετσάνι και Στρέπελ και αρκετοί
ήταν αυτοί που αμφισβήτησαν τις ικανότητές
τους. Τραμετσάνι και Στρέπελ έχουν μετατραπεί
τις τελευταίες μέρες σε αναμορφωτές για ΑΠΟΕΛ
και Ανόρθωση, έχουν κερδίσει το στοίχημα και
είναι δικό τους έργο τα θετικά αποτελέσματα των
δύο ομάδων στις τελευταίες αγωνιστικές.

«Ειδικοί» αλλά πάντα βιαστικοί και σε πιο εξει-
δικευμένα θέματα. Βγήκαν απ’ αυτούς οι ιατρικές
γνωματεύσεις για τους ποδοσφαιριστές που αν-
τιμετώπισαν καρδιολογικά προβλήματα, αποδό-
θηκαν ευθύνες στο ιατρικό κέντρο που τους παρείχε
τα φαρμακευτικά σκευάσματα, δεδομένη την είχαν
την καταδίκη του ανθρώπου  - επιστήμονα που
είχε την ευθύνη και αίφνης χαρήκαμε όλοι που
προέκυψε ανατροπή με βάση εξειδικευμένες ια-
τρικές εξετάσεις στο εξωτερικό!

Δεκέμβριος ακόμη, μόλις που μπήκαμε στον
δεύτερο γύρο του φετινού πρωταθλήματος. Έχουμε
ακόμη… δρόμο μπροστά μας μέχρι τον Μάιο,
έχουμε ακόμη περιθώριο να αποφασίσουμε και
να αλλάξουμε μετά απόψεις...

Πάντα
βιαστικοί

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ομόνοια και μοντέλο διαχείρισης
Η απόλυση Άνχελ Γκόμες κανένα δεν
εξέπληξε. Θέμα χρόνου ήταν και διαδι-
κασιών μετά την παταγώδη αποτυχία
του Ισπανού στον σχεδιασμό του περα-
σμένου καλοκαιριού. Απ’ εκεί και πέ-
ρα, η απόλυση του Άνχελ Γκόμες, η μη
πρόσληψη άλλου τεχνικού διευθυντή,
σε συνδυασμό με την παρουσία του
Γιάννη Αναστασίου στην τεχνική ηγε-
σία, στην ουσία επιβεβαίωσε τη ση-

μαντική αλλαγή στον τρόπο λειτουρ-
γίας του ποδοσφαιρικού τμήματος.
Μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα,
κάποιων μηνών, η Ομόνοια εγκαταλεί-
πει το μοντέλο τεχνικού διευθυντή και
επανέρχεται στο μοντέλο που δίνει
στον προπονητή τον απόλυτο έλεγχο
για παίκτες που έρχονται ή φεύγουν
και αναλόγως της αγωνιστικής φιλοσο-
φίας του εκάστοτε προπονητή.

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΟΦΗ

Η 5η Δεκεμβρίου 2018 αποτέλεσε άλλη
μια ημερομηνία η οποία μπορεί να χα-
ρακτηριστεί ως ορόσημο στο όραμα
του Άντρου Καραπατάκη, ο οποίος,
όταν ανέλαβε τη διοίκηση της ΑΕΚ
πέντε χρόνια νωρίτερα, έθεσε ως στό-
χο, μεταξύ άλλων, την ανέγερση ιδιό-
κτητου γηπέδου. Στην έκτακτη γενική
συνέλευση των μετόχων της εταιρίας
«Balltown Holdings Public LTD», η
οποία συστάθηκε με αποκλειστικό
στόχο τη διαχείριση της «ΑΕΚ Αρένα-
Γεώργιος Καραπατάκης», αποφασί-
στηκε η αύξηση του μετοχικού κεφα-
λαίου στα 11,3 εκατομμύρια. Το γεγονός
αυτό ουσιαστικά αποτελεί προπομπό
της νέας φάσης που αναμένεται να ει-
σέλθει το νέο γήπεδο με απώτερο σκο-
πό και μεγαλεπήβολο στόχο, να κα-
ταστεί κατηγορίας 4 και να μπορεί να
χρησιμοποιείται σε επίπεδο ομίλων
ευρωπαϊκών διοργανώσεων.

Αρχή στα τέλη του 2015
Τον Σεπτέμβριο του 2015, οι πρώτες

κατασκευαστικές εργασίες για την ανέ-
γερση του γηπέδου που θα επέτρεπε
στην ΑΕΚ να εγκαταλείψει το νέο στά-
διο ΓΣΖ, άρχισαν και μάλιστα με γορ-
γούς ρυθμούς. Τον Νοέμβριο του ίδιου
έτους, ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης κατέ-
θεσε το θεμέλιο λίθο προκειμένου να
δρομολογηθούν με ακόμα μεγαλύτερη
ταχύτητα οι διαδικασίες για εκπλήρωση
ενός ονείρου πολλών ετών. Η ανταπό-
κριση από πλευράς κόσμου ήταν τε-
ράστια και αγκάλιασε άμεσα και πλατιά
το νέο εγχείρημα και ενδεικτικό της
πρότασης αυτής ήταν το σπάσιμο του
φράγματος των 800 μετοχών προς 1000
ευρώ η καθεμία, το οποίο τέθηκε ως
αρχικός στόχος, με το ποσό που μα-
ζεύτηκε να αγγίζει το ένα εκατομμύριο
ευρώ. Η εξέλιξη αυτή επέτρεψε την
αλλαγή του αρχικού σχεδιασμού και
την άμεση ανέγερση και της τέταρτης
κερκίδας η οποία σύμφωνα με το αρχικό
πλάνο, θα ολοκληρωνόταν στη δεύτερη
φάση του έργου.

Γήπεδο σε χρόνο ρεκόρ
Η πρώτη φάση του έργου ολοκλη-

ρώθηκε σε εννιά περίπου μήνες και
παρά την καθυστέρηση η οποία πα-
ρατηρήθηκε λόγω της κατάστασης
του χλοοτάπητα, ο πρώτος επίσημος
αγώνας στην «ΑΕΚ Αρένα-Γεώργιος
Καραπατάκης» πραγματοποιήθηκε
στις 17 Οκτωβρίου 2016 με έξι χιλιάδες
κόσμου να βλέπουν την ομάδα του να
επικρατεί του Άρη με 4-0. Η συνολική
χωρητικότητα του γηπέδου ανήλθε
στις εφτά χιλιάδες θέσεις, με τις δύο
μεγάλες εξέδρες, ανατολικά και δυτικά,
να στεγάζουν από δύο χιλιάδες άτομα,
ενώ τα δύο πέταλα έχουν τη δυνατό-

τητα φιλοξενίας πέραν των χίλιων πο-
δοσφαιρόφιλων. Ο ομφάλιος λώρος με
το νέο ΓΣΖ δεν αποκόπηκε, καθώς
μέσω ενός τούνελ, οι διαγωνιζόμενοι
ποδοσφαιριστές έχουν πρόσβαση και
χρησιμοποιούν τα υφιστάμενα απο-
δυτήρια. Ξεχωριστή νότα δίνει ο φω-
τισμός του νεόκτιστου γηπέδου της
ΑΕΚ, ο οποίος είναι ο πληρέστερος
στην Κύπρο και εμπίπτει στην κατη-
γορία 4 της UEFA με αποτέλεσμα στο
κομμάτι αυτό να μην απαιτείται πε-
ραιτέρω αναβάθμιση.

Νέα σελίδα, νέα φάση
Το Νοέμβριο του 2017, άναψε το

πράσινο φως προς υλοποίηση της δεύ-
τερης φάσης της «ΑΕΚ Αρένα-Γεώργιος

Καραπατάκης», τα αποτελέσματα της
οποίας γίνονται αισθητά πίσω από την
κεντρική κερκίδα και αφορούν περισ-
σότερο τις υποδομές φιλοξενίας των
ποδοσφαιριστών. Ένας νέος χώρος
υποδοχής, νέα αποδυτήρια για τους
πρωταγωνιστές και τους διαιτητές,
αλλά και ένας ευρύχωρος χώρος στάθ-
μευσης για τους επίτιμους καλεσμένους
είναι τα στοιχεία που αναμένεται να
προστεθούν στο όλο εγχείρημα μέχρι
το τέλος του τρέχοντος έτους και παρά
την καθυστέρηση ορισμένων μηνών,
καθώς το αρχικό πλάνο προνοούσε
ολοκλήρωση τον Μάιο. Εάν όλα πάνε
κατ’ ευχή, τότε πρεμιέρα της νέας έκ-
δοσης του νεόκτιστου γηπέδου της
ΑΕΚ θα γίνει στον τελευταίο αγώνα

του 2018 και συγκεκριμένα με αντίπαλο
τη Νέα Σαλαμίνα στις 22 Δεκεμβρίου.

Προς κάθε ενδιαφερόμενο
Από εκεί και πέρα το όραμα και οι

προσπάθειες περαιτέρω ανέλιξης της
«ΑΕΚ Αρένα-Γεώργιος Καραπατάκης»
δεν σταματούν, καθώς ο αρχικός στό-
χος και επιδίωξη είναι η ΑΕΚ, αλλά
και οποιαδήποτε άλλη κυπριακή ομάδα
το επιθυμεί, να αγωνίζεται σε επίπεδο
ομίλων Τσάμπιονς και Γιουρόπα Λιγκ,
στη Λάρνακα. Παρόλο που απαιτείται
αρκετό έδαφος να διανυθεί προς την
κατεύθυνση αυτή, ο Άντρος Καραπα-
τάκης και οι συνεργάτες του παρου-
σιάζονται αποφασισμένοι και τα έσοδα
από το φετινό ευρωπαϊκό οδοιπορικό
θα είναι κάτι περισσότερο από χρήσιμα.
Προκειμένου το γήπεδο να ανέλθει
σε κατηγόρια 4 της UEFA θα πρέπει
να ανεγερθεί στέγαστρο τουλάχιστον
στην κεντρική κερκίδα, όπως επίσης
να μεγαλώσει αρκετά ο χώρος που φι-
λοξενεί δημοσιογράφους με την τρέ-
χουσα χωρητικότητα στις 25 θέσεις
και την επιθυμητή στις 75. 

Με δεδομένο ότι ομάδες, όπως η
ΑΕΛ και ο Απόλλωνας επέλεξαν να δώ-
σουν τους αγώνες της προκριματικής
φάσης των ευρωπαϊκών τους υποχρε-
ώσεων του καλοκαιριού του 2016 στη
Λάρνακα, τότε εύκολα οδηγείται κανείς
στο συμπέρασμα ότι μια αναβαθμι-
σμένη «ΑΕΚ Αρένα-Γεώργιος Καρα-
πατάκης», θα είναι πολύ πιο ελκυστική
για τους Λεμεσιανούς από το ΓΣΠ, το
οποίο και έχει την αποκλειστικότητα
στους αγώνες ανωτάτου επιπέδου.

Η ΑΕΚ γιγαντώνεται στην «Αρένα»
Η 2η φάση ανέγερσης του «ΑΕΚ Αρένα - Γ. Καραπατάκης», ολοκληρώνεται με το τέλος του 2018

Τον Νοέμβριο του 2015, ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκος Αναστασιά-
δης κατέθεσε το θεμέλιο λίθο και έναν χρόνο μετά στις 27 Νοεμβρίου 2016, πραγμα-
τοποιήθηκαν τα Επίσημα Εγκαίνια του «AEK AΡENA».

O αρχικός στόχος και επιδίωξη είναι η ΑΕΚ, αλλά και οποιαδήποτε άλλη κυπριακή ομάδα το επιθυμεί, να αγωνίζεται σε επίπεδο
oμίλων Τσάμπιονς και Γιουρόπα Λιγκ, στη Λάρνακα.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Διεθνοποιείται
η αγορά ακινήτων
Αυξάνονται οι ψηφιακές πλατφόρμες για
την πώληση ακινήτων σε διάφορες χώρες.
Αυτό είναι ενδεικτικό της μεγάλης ζήτησης
από ξένους αγοραστές. Ορισμένες ξένες
εταιρείες προώθησης άρχισαν να δημιουρ-
γούν και τοπικά γραφεία στην Αθήνα, ώστε
να διευκολύνουν τους αγοραστές. Σελ. 12

ΘΩΜΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Δεν αλλάζει ο χρόνος
εφαρμογής του ΓεΣΥ
Δεν επηρεάζονται ποσώς τα χρονοδια-
γράμματα εφαρμογής του ΓεΣΥ, λέει στην
«Κ» ο πρόεδρος του ΟΑΥ, Θωμάς Αντωνίου.
Προσθέτει ότι στα μέσα Ιανουαρίου θα κλη-
θούν οι γιατροί να εγγραφούν στο Σύστημα.
Για τα εμβόλια διευκρινίζει ότι η δαπάνη θα
καλύπτεται από το Υπ. Υγείας. Σελ. 5

ΕΛΛΑΔΑ

«Φουσκώνει» πάλι
ο δημόσιος τομέας
Η ελληνική κυβέρνηση αυξάνει τον αριθμό
των εργαζομένων στον ευρύτερο δημόσιο
τομέα και εκτοξεύει τη μισθολογική δαπά-
νη. Εκεί που βρήκε τον κατάλληλο χώρο για
να ικανοποιήσει ψηφοφόρους της, ήταν οι
συμβασιούχοι, ο αριθμός των οποίων αυξή-
θηκε από 65.547 σε 78.297. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Τέλος και επίσημα
η ποσοτική χαλάρωση
Επειτα από τέσσερα χρόνια, στη διάρκεια
των οποίων η ΕΚΤ αγόρασε ομόλογα αξίας
2,6 τρισ. ευρώ, το πρόγραμμα ποσοτικής
χαλάρωσης ολοκληρώνεται στα τέλη Δε-
κεμβρίου, όπως ανακοίνωσε ο Μάριο
Ντράγκι. Αντιδράσεις για τον χρόνο που γί-
νεται, δεδομένης της επιβράδυνσης στην
Ευρωζώνη. Σελ. 11
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Στην Κύπρο η τελική τιμή της
βενζίνης εμπεριέχει περισσότε-
ρους φόρους από ό,τι το κόστος
της βενζίνης και το κέρδος αυτών
που την εμπορεύονται μαζί. Πε-
ρίπου το 56% της τελικής τιμής
προέρχεται από τον φόρο κατα-
νάλωσης και τον ΦΠΑ. Μπορεί
αυτό το γεγονός να φαίνεται πα-
ράξενο, είναι όμως ο κανόνας
στην Ευρώπη και γενικά στις
αναπτυγμένες οικονομίες. Και
αλλού ο φόρος  στα καύσιμα είναι
ψηλός, συνήθως πιο ψηλός ακόμα
και από το 56%.

Για να δικαιολογηθεί η υψηλή
φορολογία στα καύσιμα γίνεται
συνήθως επίκληση της χρημα-
τοδότησης έργων υποδομής από
τα έσοδα των φόρων αυτών και

του περιορισμού των περιβαλ-
λοντικών συνεπειών από τη χρή-
ση συμβατικών καυσίμων. Γίνε-
ται, επίσης, αναφορά στην ενί-
σχυση της διάδοσης εναλλακτι-
κών μορφών ενέργειας ή στη θε-
τική επίδραση που ασκεί η υψηλή
φορολογία των καυσίμων στη
χρήση μαζικών μέσων κυκλοφο-
ρίας παρά ιδιωτικών αυτοκινή-
των.

Στην Κύπρο πριν από λίγες
μέρες η Βουλή αποφάσισε τη μεί-
ωση στη φορολογία των καυσί-
μων κατά 6 σεντ. Επρόκειτο για
πρόταση νόμου προερχόμενη
από κόμματα, πράγμα ανορθό-
δοξο, γιατί τέτοιες προτάσεις λο-
γικά θα πρέπει να προέρχονται
από την εκτελεστική εξουσία μέ-

σω νομοσχεδίων. Πέραν όμως
από αυτό, το μέτρο είναι σωστό
για μια σειρά από λόγους που
αφορούν τις ειδικές συνθήκες
της Κύπρου. 

Ποιες είναι αυτές; Κατά πρώτο,
τα έσοδα από τους φόρους των
καυσίμων δεν πάνε ειδικά σε
έργα υποδομής αλλά στο Πάγιο
Ταμείο. Μάλιστα, ο φόρος κατα-
νάλωσης έχει αυξηθεί πάνω από
50% τα τελευταία χρόνια και η
συντελεστής του ΦΠΑ αυξήθηκε
και αυτός στο 19% από το αρχικό
15%. Οι τελευταίες αυξήσεις απο-
τέλεσαν ουσιαστικά έκτακτα μέ-
τρα για αντιμετώπισης της δη-
μοσιονομικής κρίσης.

Το πιο σημαντικό στοιχείο
όμως που κάνει αυτόν τον φόρο

ιδιαίτερα επαχθή στην Κύπρο εί-
ναι το γεγονός ότι για τη μεγάλη
πλειοψηφία του κόσμου δεν υπάρ-
χει δυνατότητα επιλογής. Οι δη-
μόσιες συγκοινωνίες είναι υπο-
τυπώδεις και η χρήση του αυτο-
κινήτου είναι στις πλείστες πε-
ριπτώσεις υποχρεωτική. Έτσι ο
φόρος των καυσίμων πλήττει κυ-
ρίως μια βασική και απαραίτητη
δραστηριότητα όλων των πολι-
τών, τη διακίνησή τους. Είναι
επίσης ένα φόρος ο οποίος δεν
συνδέεται άμεσα με το εισόδημα
και τον πλούτο και επιβαρύνει
δυσανάλογα τους πιο φτωχούς
πολίτες. 

Πέραν τούτων, μετά την πτώ-
ση της ισοτιμίας της τουρκικής
λίρας η αγορά καυσίμων από τις

κατεχόμενες περιοχές έγινε ακό-
μα πιο φτηνή. Αυτή η κατάσταση
μόνο με έναν αποτελεσματικό
τρόπο μπορούσε να αντιμετωπι-
στεί, με τη μείωση στη διαφορά
των τιμών. Η μείωση όμως στη
φορολογία των καυσίμων δεν
πρόκειται να αντιμετωπίσει ένα
άλλο πρόβλημα της αγοράς αυτής.
Στην κοινή αντίληψη παρουσιά-
ζεται αργοπορία ώσπου να μει-
ωθούν οι τιμές στα πρατήρια,
όταν πέφτουν οι διεθνείς τιμές.
Αντιθέτως,  οι τιμές για τον κα-
ταναλωτή ανεβαίνουν γρήγορα
όταν παρουσιάζεται αύξηση στις
διεθνείς τιμές. Αυτό από μόνο
του είναι ένα σοβαρό ζήτημα που
εδώ και πολλά χρόνια χρήζει διε-
ρεύνησης.

Τα δεδομένα σχετικά με τους φόρους στα καύσιμα

ΔΙΕΘΝΗ

Κινεζικό 
ηλεκτρικό 
Ι.Χ. από 
τη Xpeng 
Motors
Σελ. 9

Οι τιμές του γάλακτος στην Κύπρο
είναι οι ψηλότερες στην Ε.Ε. σύμ-
φωνα με τη Eurostat. Τα 100 κιλά
γάλα στην Κύπρο στοιχίζουν
56,9 ευρώ ενώ ο μέσος όρος στην
Ευρωπαϊκή Ένωση για την αν-
τίστοιχη  ποσότητα είναι 35,9

ευρώ. Ο γ.δ. της ΠΟΑ παραδέ-
χεται ότι το γάλα είναι ακριβό,
υποστηρίζοντας, ωστόσο, ότι
αυτό οφείλεται στο υψηλό κόστος
των ζωοτροφών που απορροφούν
το 60% του κόστους παραγωγής.
Ως γάγγραινα βλέπουν οι γαλα-

κτοβιομηχανίες τις τιμές, καθώς
περιορίζουν το άνοιγμα σε ξένες
αγορές, ενώ κάνουν λόγο για
συνθήκες αθέμιτου ανταγωνι-
σμού και στην εγχώρια αγορά.
Κατά καιρούς, εταιρείες, προσέ-
φυγαν στην ΕΠΑ, καταγγέλλον-

τας τον ΠΟΑ για διατάραξη των
κανόνων του ανταγωνισμού. Μια
τέτοια περίπτωση, η πιο πρό-
σφατη, αφορούσε πρόστιμο 1,5
εκατ. ευρώ που επιβλήθηκε στην
ΠΟΑ για παραβίαση των κανό-
νων Ανταγωνισμού. Για δεσπό-

ζουσα θέση της οργάνωσης αγε-
λαδοτρόφων στην αγορά κάνει
λόγο η εταιρεία Pittas Dairies.
Μόλις το 12% της παραγωγής
γάλακτος του ΠΟΑ αφορά την
παστερίωση, ανταπαντούν οι
αγελαδοτρόφοι. Σελ. 4

Ενώ οι δύο μεγαλύτερες οικονομίες του κόσμου ετοιμάζονται για τον επόμενο γύρο διμερών εμπορικών επαφών, το Πεκίνο ανακοίνωσε ότι
προχωράει στην υλοποίηση ενός εκ των όσων συμφώνησαν ο Κινέζος πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ και ο Ντόναλντ Τραμπ προ ημερών στο Μπουένος
Αϊρες: θα άρει τους πρόσθετους δασμούς που επέβαλε το καλοκαίρι στις εισαγωγές αμερικανικών αυτοκινήτων ως αντίποινα στους δασμούς στα
κινεζικά προϊόντα. Σελ. 10

Κίνηση Πεκίνου για αποκλιμάκωση του εμπορικού πολέμου Το χαλλούμι
δεν επιτρέπει
συγκρούσεις
στο εσωτερικό
Συνέντευξη Κώστα Καδή

Οταν μια αγορά έχει ετήσιο τζίρο
185 εκατ. ευρώ, σίγουρα υπάρ-
χουν αρκετοί τρίτοι που την
πολεμούν και τη λυμαίνονται,
τονίζει ο υπ. Γεωργίας Κώστας
Καδής αναφερόμενος στο χαλ-
λούμι. Τονίζει ότι η προσπάθεια
για την προστασία του προϊόν-
τος μας πρέπει να είναι καθο-
λική και δεν υπάρχουν περιθώ-
ρια για συγκρούσεις στο εσω-
τερικό. Σελ. 6 

Χωρίς ΕΣΤΙΑ
το 2019 λόγω
προϋπολογισμού
Εξετάζονται τρία σενάρια
Με το σταύρωμα από τη Βουλή
του κονδυλίου του προϋπολο-
γισμού για το σχέδιο ΕΣΤΙΑ,
μπαίνει φρένο στην εφαρμογή
του προγράμματος με τον νέο
χρόνο. Η αντιπολίτευση υπο-
στηρίζει ότι το σχέδιο είναι προς
όφελος των τραπεζών και όχι
των ευάλωτων δανειοληπτών.
Τρία σενάρια για τα μέτρα ανα-
κούφισης των συνεπών δανει-
οληπτών. Σελ. 3

Ποιοι αρμέγουν την αγορά γάλακτος
Πιο ψηλές στην Ευρώπη οι τιμές στην Κύπρο – Καταγγελίες εταιρειών για αθέμιτο ανταγωνισμό
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diktis@kathimerini.com.cy

Συνεχώς όλοι μας τραβάμε γραμμές,
τις ονοματίζουμε κιόλας: κόκκινες,
πράσινες, πότε ψυχολογικές, πότε
αρχιτεκτονικές, διοικητικές, συνο-
ριακές, άλλοτε νοητές και δεν συμ-
μαζεύεται. Δεδομένου πως το δεσμείν
και λύειν στον καθορισμό των αξιών
των ακινήτων είναι οι δυνάμεις της
ελεύθερης αγοράς, είναι πραγματικά
αξιοσημείωτο το πώς ένα ψυχολογικό
όριο ή μια νοητή γραμμή που θέτει
ο κόσμος μεταξύ δύο γειτνιαζουσών
περιοχών μπορεί να αλλάξει άρδην
τα μεταξύ τους δεδομένα σε τόσο
μάλιστα καθοριστικό βαθμό που να
μην είναι καν συγκρίσιμες σε επίπεδο
αξιών. Αρκεί μόνο ο κόσμος να «βα-
φτίσει» την Περιοχή «Α» ως ανώτερη
περιοχή από την Περιοχή «Β» και οι
αξίες παρόμοιων ακινήτων στις δύο
περιοχές να έχουν διαφορά στην
αξία τους μέχρι και 100%.  Αυτό μπο-
ρεί να είναι φυσιολογικό αν οι δύο
περιοχές έχουν κάποια απόσταση
μεταξύ τους μερικά χιλιόμετρα, αλλά
είναι λογικό αν τις χωρίζει ένας δρό-
μος ή μερικά μόνο μέτρα; Τώρα θα
μου πείτε, «ε καλά, κάπου θα πρέπει
να τραβήξουμε μια γραμμή» και θα
έχετε δίκαιο.

Είναι ο Δήμος που καθορίζει αυτή
τη διαφοροποίηση; Ο Δήμος μπορεί
να παίζει σημαντικό ρόλο.  Αν είναι
ενεργός, ενδιαφέρεται για την επι-
κράτειά του, τη διατηρεί καθαρή,
επενδύει σε δρόμους, πεζοδρόμια,
υπηρεσίες, άλλες υποδομές, τότε ναι,
το διοικητικό όριο μπορεί να παίζει
καθοριστικό ρόλο ως μια γραμμή
διαχωρισμού μεταξύ «αμνών» και
«εριφίων». Και πάλι όμως μπορεί να
μην είναι απόλυτο.  Μπορεί να είναι
κατανοητό αν κάποιος προσπαθεί
να επιλέξει ένα οικόπεδο για να κτίσει
το σπίτι του. Σου λέει, «θα έχω να
κάνω με τον Δήμο ως οντότητα για

μια ζωή.  θέλω να έχω τις υπηρεσίες
μου για το δικό μου καλό», άρα ναι
επιλέγει τον άλφα από τον βήτα.

Ισχύει, όμως, το ίδιο αν ο σκοπός
που κοιτάζει να αγοράσει ένα οικό-
πεδο είναι να κτίσει μια πολυκατοικία
διαμερισμάτων που σκοπό έχει να
ενοικιάζονται, ας πούμε σε φοιτητές;
Ας το αναλύσουμε λίγο. Η δυτική
Λευκωσία έχει δύο ιδιωτικά Πανε-
πιστήμια σε κοντινή απόσταση με-
ταξύ τους, αλλά στον ίδιο διαμήκη
άξονα, από δυτικά προς ανατολικά
και πιο συγκεκριμένα, τη λεωφόρο
Γρίβα Διγενή.  Οι κύριες περιοχές
που προσφέρονται για στέγαση των
φοιτητών είναι αυτές που εκτείνονται
βόρεια και νότια της λεωφόρου και
στην κάθε περίπτωση σε ακτίνα 700
μ. έτσι ώστε να μπορούν να πηγαί-
νουν στο Πανεπιστήμιο με ποδήλατο
ή με τα πόδια, σε περίπτωση που
δεν έχουν αυτοκίνητο. Αν έχουν αυ-
τοκίνητο, τότε η περιοχή είναι δευ-
τερεύουσας σημασίας, αλλά σημαίνει
επιπλέον επένδυση για τον φοιτητή
σε τέσσερις τροχούς. Οι δημόσιες
συγκοινωνίες θεωρούνται σχεδόν
ανύπαρκτες και στις δύο περιοχές.
Το κόστος ανέγερσης μιας κανονικής
πολυκατοικίας είναι το ίδιο, είτε αυτή
ανεγείρεται βόρεια της λεωφόρου ή
νότιά της. Για σκοπούς συζήτησης,
ας υποθέσουμε ότι αυτό ανέρχεται
στα €1.500/ τετρ. μ., ένα ποσό που
περιλαμβάνει τον ΦΠΑ, τις επαγγελ-
ματικές αμοιβές των συμβούλων και
το κόστος αδειοδότησης. Επιπλέον,
ο μέσος φοιτητής έχει ένα μέγιστο
διαθέσιμο ποσό που μπορεί να προ-
σφέρει για στέγαση, ηλεκτρισμό,
νερό και διαδίκτυο, δηλαδή τα χρή-
ματά του δεν είναι απεριόριστα.  Αν
ήταν, μάλλον δεν θα μιλούσαμε για
φοιτητή και δη στη δυτική Λευκωσία.
Ένα μονάρι διαμέρισμα των 70 τετρ.

μ. (περιλαμβανομένων των βεραντών
και των κοινόχρηστων) στοιχίζει για
να κατασκευαστεί, €105.000. Αν
ενοικιάζεται μη επιπλωμένο προς
€600/μήνα, τότε με συνολικό εισό-
δημα €7.200/ ετησίως, εξυπακούεται
αξία της τάξης των €144.000.  Εφόσον
στοιχίζει €105.000 για να κατασκευα-
στεί, τότε πρέπει να σημαίνει πως
η διαφορά των €39.000 πρέπει να
καλύπτει την αναλογία της αξίας της
γης που αντιστοιχεί στο διαμέρισμα
και το κέρδος αυτού που πήρε το ρί-
σκο για να την κτίσει. Ένα διαμέρισμα
των 70 τετρ. μ., σε πραγματικούς
όρους αφορά σε διαμέρισμα των 52
τετρ. μ. επειδή τα υπόλοιπα τετρα-
γωνικά δεν μετράνε στον συντελεστή
δόμησης. Συνεπώς οι €39.000 μετα-
φράζονται σε €750/ τετρ. μ.  Επανα-
λαμβάνω πως αυτό το ποσό πρέπει
να καλύπτει κόστος αναλογίας γης
και κέρδος. Ας υποθέσουμε πως αυτό
διαιρείται μεταξύ των δύο 50%-50%,
δηλαδή €375/ τετρ. μ. είναι το κόστος
του δομήσιμου εμβαδού, και άλλα
€375/ τετρ. μ. το κέρδος του επιχει-
ρηματία. Αν αναλύσουμε πρόσφατες
πωλήσεις οικοπέδων που προσφέ-
ρονται για ανάπτυξη πολυκατοικιών
τόσο νότια, όσο και βόρεια της λε-
ωφόρου Γρίβα Διγενή θα δούμε το
εξής φαινόμενο: Νότια της λεωφόρου
και εντός του Δήμου Έγκωμης αγο-
ράστηκαν οικόπεδα με εύρος δια-
κύμανσης τιμών μεταξύ €600/ τετρ.
μ. και €700/ τετρ. μ. το δομήσιμο εμ-
βαδόν, ενώ βόρεια εντός του Δήμου
Αγίου Δομετίου και εντός της ίδιας
περίπου ακτίνας βάθους, παρόμοια
οικόπεδα αγοράστηκαν προς €320/
τετρ. μ. - €350/ τετρ. μ. κόστος δο-
μήσιμου εμβαδού.

Αυτό είναι ένα πραγματικό φαι-
νόμενο. Οι μεν που αγόρασαν εντός
του Δήμου Έγκωμης προς €700/

τετρ. μ., σχεδόν εξανέμισαν το κέρδος
τους. Επειδή αν δεχτούμε πως δεν
εξανέμισαν το κέρδος τους, τότε ανα-
πτύσσοντας την ίδια λογική με πριν,
το πράμα πάει ως εξής: Κόστος γης
και κέρδος, €1.400/ τετρ. μ. πλέον
€1.500/ τετρ. μ. κόστος ανέγερσης,
σημαίνει πως ο επιχειρηματίας δεν
μπορεί να ζητάει λιγότερο από
€177.800 για να πουλήσει το μονάρι.
Αυτός που θα το αγοράσει προς τόσα,
θα πρέπει να ζητάει τουλάχιστον
€8.890/ ετησίως ή €740/ μηνιαίως.

Οι δε που αγόρασαν οικόπεδο εν-
τός του Αγίου Δομετίου βόρεια της
λεωφόρου προσομοιάζουν του πρώ-
του παραδείγματος. Στις αναλύσεις
των δύο περιπτώσεων και για σκο-
πούς απλοποίησης δεν λήφθηκαν
υπόψη ο ΦΠΑ κατά την αγορά των
διαμερισμάτων, ούτε η χαρτοσήμαν-
ση εγγράφων, τα μεταβιβαστικά τέλη
κ.λπ.   Τι συμπεραίνουμε από αυτό;
Πως για ένα βίτσιο καθαρά ψυχολο-
γικό, κάποιοι τσοντάρουν στην τιμή
σε μια γειτονιά, χωρίς να βλέπουν
τις πραγματικές δυνατότητες του
τελικού χρήστη.  Επειδή, αγαπητοί
μου, πείτε μου πόσοι και για πόσο
φοιτητές θα μπορούν να πληρώνουν
πέραν των €700 τον μήνα ενοίκιο
για να είσαστε ικανοποιημένοι ως
επενδυτές ότι βγάζετε μια λογική
απόδοση στην επένδυσή σας, αλλά
και πόσους αγοραστές θα πείσετε
εσείς οι πωλητές πως το μονάρι κοντά
στις €200.000 είναι πολύ καλή επέν-
δυση «λόγω των Πανεπιστημίων και
του καζίνου». Συνεπώς για σκοπούς
επένδυσης, η βόρεια πλευρά της
γραμμής προσφέρεται καλύτερα.
Τουλάχιστον προς το παρόν.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Ο γενικός ελεγκτής 
της πλάκας
Ίσως το μεγαλύτερο ερώτημα της κυπριακής κοι-
νωνίας το 2013 μετά το κούρεμα καταθέσεων και
τα όσα επακολούθησαν ήταν κατά πόσο θα τιμω-
ρούνταν όσοι με τις πράξεις ή παραλείψεις τους
οδήγησαν την οικονομία σε κατάρρευση και με-
γάλο μέρος της κοινωνίας σε οικονομική δυσχέ-
ρεια. Ο γενικός εισαγγελέας υποσχέθηκε πολλά
στους πολίτες για απόδοση δικαιοσύνης και η Πο-
λιτεία  ανταποκρίθηκε στο αίτημά του για αποδέ-
σμευση των απαραίτητων οικονομικών πόρων,
δηλαδή μερικών δεκάδων εκατομμυρίων, ώστε
το έργο της νομικής υπηρεσίας να ήταν ολοκλη-
ρωμένο και οι κατηγορίες επαρκώς τεκμηριωμέ-
νες για όσους κρίθηκαν ύποπτοι από τις αρχές.
Όλες οι υποθέσεις έχουν χαθεί μαζί με τα εκα-
τομμύρια που ξόδεψε η νομική υπηρεσία και ο
Οδυσσέας ο ψιλικατζής ασχολείται με τα γεύματα
των 200 ευρώ και αφήνει τα εκατομμύρια ανεξέ-
λεγκτα. Το ερώτημα, λοιπόν, της στήλης είναι το
εξής: αν οι δεκάδες εκατομμυρίων δεν έφτασαν
για να κάνει η Νομική Υπηρεσία σωστά τη δου-
λειά της τότε τι έφταιξε; Γιατί ο Οδυσσέας Μιχαη-
λίδης δεν έχει ερευνήσει ακόμα την οικονομική
διαχείριση όλων αυτών των χρημάτων που ξόδε-
ψε η Νομική Υπηρεσία για να οδηγήσει όλες αυ-
τές τις υποθέσεις τα δικαστήρια χωρίς κανένα
απολύτως αποτέλεσμα; Γιατί απουσιάζει ο ζήλος
από τον γενικό ελεγκτή σε αυτή τη σοβαρότατη
υπόθεση σε αντίθεση με άλλες πολύ χαμηλότε-
ρης οικονομικής σημασίας; 

••••
Στην τελική πορεία η
Ερευνητική Επιτροπή 
Με την ανακοίνωσή της η Ερευνητική Επιτροπή
για την κατάρρευση του Συνεργατισμού για το τέ-
λος των ακροάσεων προχωρεί στη συγγραφή του
πορίσματός της το οποίο και θα παραδώσει στον
γενικό εισαγγελέα για περαιτέρω χειρισμούς. Το
πόρισμα αναμένεται με πολύ ενδιαφέρον τόσο
από πολιτικούς όσο και από οικονομολόγους αλλά
και τραπεζίτες για τους δικούς τους λόγους. Το
βέβαιο είναι ότι μετά τις αλληλοκατηγορίες των
πολιτικών μάλλον θα ξεχάσουμε το μάθημα και
από αυτό το ακριβό πάθημα. 

••••
Αλαλούμ υποθέσεων 
από τη Νομική Υπηρεσία
Σύμφωνα με την προχθεσινή απόφαση του Μόνι-
μου Κακουργιοδικείου Λευκωσίας σε σχέση με
την τρίτη υπόθεση της Τρ. Κύπρου που αφορά
στην επαναταξινόμηση των ομολόγων της Τράπε-
ζας απάλλαξε δύο πρώην ανώτατα στελέχη. Συγ-
κεκριμένα το Κακουργιοδικείο έκανε αποδεκτή
την προδικαστική ένσταση των δύο κατηγορουμέ-
νων για κατάχρηση της δικαστικής διαδικασίας
λόγω κοινού θεμέλιου γεγονότων αυτής της υπό-
θεσης με τις άλλες δύο ποινικές υποθέσεις της

Τράπεζας Κύπρου. Στη σχετική απόφασή τους οι
τρεις δικαστές αναφέρουν μεταξύ άλλων ότι
«εκείνο το οποίο δεν κατανοούμε είναι, γιατί,
αφού ο κοινός παρονομαστής ήταν εξ αρχής γνω-
στός, καταχωρήθηκε εσπευσμένα η πρώτη υπό-
θεση εναντίον των κατηγορουμένων χωρίς να
ολοκληρωθούν οι αστυνομικές εξετάσεις;», και
προσθέτουν: «Το προαναφερθέν ερώτημα γίνε-
ται πολύ πιο βασανιστικό μετά την καταχώριση και
της δεύτερης υπόθεσης». Διερωτώνται, επίσης,
«Πώς είναι δυνατό δηλαδή να καταχωρείται δεύ-
τερη υπόθεση στις 25/9/2015, δυόμισι χρόνια δη-
λαδή μετά την παραλαβή της έκθεσης Alvarez &
Marsal, ένα χρόνο μετά την παραλαβή της έκθε-
σης Τσολάκη, πλήρως συμπληρωμένης με πα-
ραρτήματα και καταθέσεις και 10 μήνες μετά την
καταχώριση της πρώτης υπόθεσης και το θέμα να
μην τελειώνει εκεί;», διερωτώνται. Επ’ αυτού, συ-
νεχίζει το δικαστήριο, «να επισημάνουμε και μια

άλλη παραδοξότητα που προκύπτει από τις τρεις
υποθέσεις. Στην πρώτη υπόθεση, που καταχωρή-
θηκε το 2014, καταλογίζονταν στους κατηγορού-
μενους αδικήματα που φέρονταν να διαπράχθη-
καν το 2012. Στη δεύτερη υπόθεση, που καταχω-
ρήθηκε το 2015, καταλογίζονταν στους κατηγο-
ρούμενους αδικήματα που φέρονταν να διαπράχ-
θηκαν το 2010 και σε απροσδιόριστο χρόνο μετά
το 2013 (κατηγορίες 5 και 6) και σε αυτή την υπό-
θεση, που καταχωρήθηκε το 2017, καταλογίζονται
στους κατηγορούμενους αδικήματα που φέρον-
ται να διαπράχθηκαν μεταξύ 2010-2011. Με άλλα
λόγια, κινούμαστε αντίστροφα από πλευράς χρο-
νικής συνάφειας κατηγοριών και χρονολογικής
καταχώρησης υποθέσεων». Ο γενικός εισαγγελέ-
ας τι έχει να πει γι’ αυτό το αλαλούμ που αναφέ-
ρει το δικαστήριο; 

••••
Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
κρατάει τη σημαία
Η  Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς κρατάει γερά τη ση-
μαία, καθώς σύμφωνα με ανακοίνωσή της κέρδι-
σε προσφυγή του Ευθύμιου Μπουλούτα, ο οποίος
προσέβαλε την απόφαση της ΕΚΚ ημερομηνίας
30 Σεπτεμβρίου 2013 να του επιβάλει διοικητικό
πρόστιμο ύψους €100 χιλ. για παράβαση του άρ-
θρου 11(2)(β) του περί των πράξεων προσώπων
που κατέχουν εμπιστευτικές πληροφορίες και
των πράξεων χειραγώγησης της αγοράς (κατά-
χρηση αγοράς) νόμου (Ν.116(Ι)/2005), σχετικά με
παραπλανητική δήλωση που προέβη στις
28.09.2011 αναφορικά με τη ρευστότητα της
Marfin Popular Bank. Σύμφωνα με την απόφαση
του δικαστηρίου ο αιτητής απέτυχε να στοιχει-
οθετήσει οποιονδήποτε βάσιμο λόγο ακύρωσης
ώστε να δικαιολογείται η επέμβαση του δικαστη-
ρίου στην κατάληξη της ΕΚΚ, η οποία κρίθηκε ότι
ήταν ευλόγως επιτρεπτή, αποτέλεσμα δέουσας
έρευνας και πλήρως αιτιολογημένη. Τελικά δι-
καιοσύνη μόνο η ΕΚΚ κατάφερε να αποδώσει. 

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Ζεστό χρήμα ανεβάζει
την αγορά ακινήτων

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η ζήτηση ακινήτων που τα τε-
λευταία χρόνια τροφοδοτείται
από το πρόγραμμα υπηκοότητας
έχει βελτιώσει σημαντικά τη
ρευστότητα του τομέα αλλά κυ-
ρίως τις τιμές. Η αγορά των ακι-
νήτων βελτιώθηκε όμως σημαν-
τικά και από δύο άλλους παρά-
γοντες. Τον τουρισμό και τον
χρηματοοικονομικό τομέα. Για
άλλη μια φορά ο τουρισμός απο-
δείχθηκε η «κότα με τα χρυσά
αβγά», καθώς η ζήτηση τεμαχίων
για νέες ξενοδοχειακές μονάδες
έχει αυξηθεί τα τελευταία χρόνια.
Παράλληλα η άνθιση του τομέα
των χρηματοοικονομικών υπη-
ρεσιών τα τελευταία έξι χρόνια
έχει βελτιώσει σημαντικά τη ζή-
τηση για γραφειακούς χώρους
κυρίως σε Λεμεσό και Λευκωσία
αλλά και τη ζήτηση για διαμε-
ρίσματα, τόσο για αγορά όσο
και για ενοίκιο. 

Οι τομείς αυτοί παραμένουν
ισχυροί και η εκτίμησή μας είναι
ότι και το 2019 θα έχουμε ζωηρή
ζήτηση που θα ενισχυθεί από
την συνεχιζόμενη ανάπτυξη της
οικονομίας κοντά στο 4%, γε-
γονός που δημιουργεί προσδο-
κίες και για αύξηση της εγχώριας
ζήτησης για κάποιες κατηγορίες
ακινήτων. Το σχέδιο Εστία ανα-
μένεται ότι θα βοηθήσει αρκε-
τούς δανειολύπτες να κρατήσουν
τα σπίτια τους και να μη διοχε-
τευτούν στην αγορά, πράγμα
που θα προκαλούσε σοκ στις τι-
μές. Εκτιμούμε επίσης ότι οι πο-
λιτογραφήσεις θα συνεχιστούν
στους ίδιους ρυθμούς όπως και
το 2018 φέρνοντας έτσι ζεστό
χρήμα στην οικονομία και τον
τραπεζικό τομέα. Οι δραστηριό-
τητες αυτές βοηθούν όχι μόνο
άμεσα αλλά και έμμεσα τον τρα-
πεζικό τομέα, καθώς η άνοδος
των τιμών βοηθά μικρούς και
μεγάλους δανειολύπτες να απεγ-
κλωβιστούν από τις υποχρεώσεις
τους με ανταλλαγές ακινήτων
έναντι χρέους. 

Μόλις την περασμένη βδο-
μάδα ο Όμιλος Σιακόλα ανακοί-
νωσε μια τέτοια μεγάλη συναλ-
λαγή που ξεπερνά τα 200 εκατ.
με την Τράπεζα Κύπρου στο
πλαίσιο απομόχλευσης των δια-
φόρων εταιρειών του. Τις κινή-
σεις αυτές τις έχουμε δει και σε
άλλους ομίλους τα δύο τελευταία
χρόνια. Αν και πολλοί θεωρούν
ότι η προοπτική υδρογονανθρά-
κων θα συμβάλει σημαντικά στη
ζήτηση ακινήτων η στήλη εκτιμά
ότι αυτό το ενδεχόμενο είναι
κάπως περιορισμένο χωρίς την
επίλυση του Κυπριακού. Ο χρό-

νος βέβαια θα δείξει. Αν και η
αγορά ακινήτων απέχει σημαν-
τικά από τη φούσκα του 2007
δεν θα πρέπει να θεωρείται ότι
αυτό αποτελεί ένα μελλοντικό
στόχο. 

Είναι ως κάποιος να θεωρεί
ότι οι μετοχές στο κυπριακό χρη-
ματιστήριο επειδή το 1999 είχαν
βρεθεί σε κάποια ψηλά επίπεδα
υπάρχει σημαντικό περιθώριο
να ανακάμψουν στο μέλλον.
Πρόκειται για αυταπάτη. Το βέ-
βαιο είναι πως ενόσω η ξένη ζή-
τηση παραμένει ισχυρή η πίεση
τιμών σε κάποιους τομείς των
ακινήτων θα συνεχίζεται. Οι πα-
ραλιακές περιοχές και ιδιαίτερα
αυτές με αναπτυγμένο τουρι-
στικό τομέα, όπως η ελεύθερη
Αμμόχωστος, θα παρουσιάσουν
μάλλον καλύτερες επιδόσεις αν
και τα σκήπτρα στις τιμές θα
διατηρήσει αναμφισβήτητα η
Λεμεσός. 

Σύμφωνα με τις πληροφορίες
μας τα τελευταία χρόνια έχει
παρουσιαστεί ζήτηση ακινήτων
και από ξένες εταιρείες ανάπτυ-
ξης γης. Μεγάλα τεμάχια γης
όπως αυτό στη λεωφόρο Μακα-
ρίου στο εμπορικό κέντρο της
Λάρνακας έχουν αγοραστεί από
ξένες εταιρείες με σκοπό να προ-
χωρήσουν σε μικτές αναπτύξεις.
Τέτοιες πρωτοβουλίες παρου-
σιάζονται σε όλο σχεδόν το φά-
σμα των ακινήτων και συμπλη-
ρώνει την δυναμική του τομέα,
καθώς η κεφαλαιακή αποδυνά-
μωση πολλών άλλοτε ισχυρών
εταιρειών ανάπτυξης γης σε συν-
διασμό με τις αλλαγές στο πε-
ριβάλλον ρευστότητας της οι-
κονομίας είχαν σχεδόν παγώσει
τις αναπτύξεις την περίοδο 2013
– 2015. 

Αν και οι παράγοντες που
έχουμε αναφέρει συνθέτουν μια
ευοίωνη εικόνα στον τομέα των
ακινήτων την ίδια στιγμή υπάρ-
χουν και κίνδυνοι που ενώ για
την ώρα φαίνονται πολύ από-
μακροι ή και θεωρητικοί είναι
δυνατό να πραγματοποιηθούν
και να ανατρέψουν πλήρως την
παρούσα κατάσταση. Κατά τη
γνώμη μας ο μεγαλύτερος κίν-
δυνος είναι ο πολιτικός που πη-
γάζει από τη στάση της Τουρκίας
σε σχέση με την εξόρυξη υδρο-
γονανθράκων. Επιπλέον, οι πο-
λιτογραφήσεις δεν αποτελούν
βιώσιμη οικονομική δραστηριό-
τητα και αργά ή γρήγορα ο το-
μέας αυτός θα περιοριστεί σε
αντίθεση με τον τουρισμό που
δείχνει μια νέα και πιο βιώσιμη
δυναμική. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Διαίρεση Μετοχής 
Διαίρεση μετοχής καλείται
η αντικατάσταση μιας υφι-
στάμενης μετοχής με πε-
ρισσότερες μετοχές μικρό-
τερης αξίας η καθεμία, χω-
ρίς όμως να επηρεάζεται
καθόλου η συνολική τους
αξία, η οποία θα πρέπει να

ισούται με την αξία της μετοχής πριν από
τη διαίρεση. Βασικό λόγο της διαίρεσης
αυτής αποτελεί η όσο το δυνατόν καλύτε-
ρη εμπορευσιμότητα των μετοχών. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

Δεν είχε «action» ο φετινός Προϋπολογισμός του 2019.

Ψυχολογικά όρια και αξίες ακινήτων
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δίχως το πολυσυζητημένο Σχέδιο
ΕΣΤΙΑ θα μπει το νέο έτος, έναν
χρόνο σχεδόν μετά την πρώτη ανα-
κοίνωση για τη θεσμοθέτησή του,
από το στόμα του Προέδρου της
Δημοκρατίας, Νίκου Αναστασιάδη
κατά την προεκλογική περίοδο.
Έξι μήνες μετά την πρώτη παρου-
σίαση των προνοιών του ως αντί-
μετρο για την ψήφιση των νομο-
θεσιών που ισχυροποιούν το πλαί-

σιο αντιμετώπισης των Μη Εξυ-
πηρετούμενων Δανείων, η Βουλή
των Αντιπροσώπων σταύρωσε το
κονδύλι που αφορά το Σχέδιο κατά
την ψήφιση του κρατικού Προϋπο-
λογισμού του 2019. Όπως έχει ήδη
γίνει γνωστό, το κράτος θα επιδοτεί
τη δόση του δανειολήπτη που θα
συμμετάσχει στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ, δί-
νοντας το 1/3 της μηνιαίας του δό-
σης. Οι υπολογισμοί του Υπουρ-
γείου Οικονομικών δείχνουν πως
το ετήσιο κόστος για το κράτος θα
είναι περί τα 33 εκατομμύρια ευρώ.
Οι βουλευτές κατά την ψήφιση του
Προϋπολογισμού κατέστησαν σα-
φές πως το Σχέδιο χρήζει περισ-

σότερης συζήτησης, διότι, όπως
έχουν αναφέρει κατά το τελευταίο
διάστημα τα κόμματα της αντιπο-
λίτευσης, είναι προς όφελος των
τραπεζών και όχι προς όφελος των
ευάλωτων δανειοληπτών, οι οποίοι
σταμάτησαν να καταβάλλουν τις
δόσεις των δανείων που είχαν συ-
νάψει εξαιτίας της οικονομικής
κρίσης.

Εντός Νοεμβρίου προέκυψε ακό-
μη ένα ζήτημα με το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ,
γεγονός που λειτούργησε ανασταλ-
τικά στο ήδη αρνητικό κλίμα των
βουλευτών της αντιπολίτευσης για
τις πρόνοιες του Σχεδίου. Το όνομα
αυτού, η «ΕΣΤΙΑ 2» με την κυβέρ-

νηση να έχει διευκρινίσει ήδη πως
κακώς έχει βαπτιστεί έτσι. Η δη-
μιουργία του Σχεδίου ΕΣΤΙΑ για
τους δανειολήπτες που δεν πλή-
ρωναν τις δόσεις των δανείων τους
δημιούργησε την ανάγκη δημιουρ-
γίας και ενός Σχεδίου το οποίο να
επιβραβεύει τους συνεπείς δανει-
ολήπτες, οι οποίοι παρά τις δυσκο-
λίες που συνάντησαν μέσα στην
οικονομική κρίση δεν σταμάτησαν
να καταβάλλουν τις δόσεις των δα-
νείων τους. Η συνάντηση του
υπουργού Οικονομικών Χάρη Γε-
ωργιάδη, της υπουργού Εργασίας
Ζέτας Αιμιλιανίδου, του προέδρου
του Δημοκρατικού Συναγερμού

Αβέρωφ Νεοφύτου και του προ-
έδρου του Δημοκρατικού Κόμματος
Νικόλα Παπαδόπουλου εντός Νο-
εμβρίου έφερε στο τραπέζι ένα πα-
κέτο μέτρων ύψους 100 εκατομ-
μυρίων ευρώ που θα μπορεί να δο-
θεί στους πολίτες ως ανταποδοτικό
κοινωνικό μέτρο. Ήδη τα 45 εκατ.
αυτών θα δοθούν υπό τη μορφή
μείωσης της τιμής της βενζίνης,
πετρελαίου κίνησης και πετρελαίου
θέρμανσης. Τα 22 – 25 εκατ. θα
αυξήσουν κατά 50 ευρώ τη σύνταξη
σε χαμηλοσυνταξιούχους, ενώ η
σκέψη είναι τα υπόλοιπα 30 – 35
εκατ. (ποσό αντίστοιχο με το κον-
δύλι του ΕΣΤΙΑ) να δίνεται στους

συνεπείς δανειολήπτες. Η σκέψη
μπορεί να μην έχει μετατραπεί ακό-
μα σε πρόταση νόμου, ωστόσο,
πηγές που γνωρίζουν, σημειώνουν
ότι είναι ο σημαντικότερος λόγος
για τον οποίο καθυστερούν – σταυ-
ρώνουν το αρχικό Σχέδιο του
ΕΣΤΙΑ. Αξίζει να σημειωθεί πως το
Σχέδιο ΕΣΤΙΑ ενέκρινε η Ευρωπαϊ-
κή Επιτροπή, άρα είναι έτοιμο,
όταν η Βουλή αποδεσμεύσει το
κονδύλι του, να τεθεί σε ισχύ, ενώ
οτιδήποτε σχετίζεται με το επονο-
μαζόμενο «ΕΣΤΙΑ 2» δεν θα χρει-
αστεί εγκρίσεις από τους Ευρωπαί-
ους και θα γίνει με εσωτερική φόρ-
μουλα.

Ψάχνουν φόρμουλα
Δίνουν και παίρνουν τα σενάρια

για το πώς θα μπορεί να εφαρμοστεί
ένα τέτοιο Σχέδιο. Τραπεζικές πηγές
σημειώνουν πως δεν γίνεται να
μειωθεί η δόση που δίνεται σε ένα
δανειολήπτη, ο οποίος εξυπηρετεί
το δάνειό του ανελλιπώς, άρα οτι-
δήποτε έχει λεχθεί μέχρι στιγμής
περί τούτου είναι παντελώς αβά-
σιμο. Από κυβερνητικής πλευράς
και από αυτή των τραπεζών τονί-
ζεται πως δεν θα εμπλέκονται τρά-
πεζες ή ευρωπαϊκοί θεσμοί. Υπάρ-
χουν τρία σενάρια που εξετάζονται
μέχρι στιγμής. Πρώτο σενάριο,
αλλά συγχρόνως και το επικρατέ-
στερο, είναι μέσω του Υπουργείου
Εργασίας να επιδοτείται η δόση
συγκεκριμένων δανειοληπτών, πο-
λιτών που ήδη λαμβάνουν οικονο-
μική βοήθεια. Εν ολίγοις, όπως το-
νίστηκε στην «Κ», η κακώς βαφτι-

σμένη ΕΣΤΙΑ 2 μπορεί να λειτουρ-
γήσει πάνω σε ένα ήδη υπάρχον
πρόγραμμα του Υπουργείου Εργα-
σίας, διεύρυνσης αυτού και να φα-
νεί περισσότερο ως χειρονομία της
Πολιτείας σε μερίδα πολιτών που
εξυπηρετούν τα δάνειά τους.

Δεύτερο σενάριο το οποίο εξε-
τάζεται είναι το εξής. Για τον δα-
νειολήπτη που εξυπηρετεί το δάνειό
του, προκύπτει κάθε χρόνο ένα πο-
σό τόκου. Επίσης, ο ίδιος δανει-
ολήπτης κατά τη φορολογική του
δήλωση ενδεχομένως να προκύπτει
ένα ποσό το οποίο να καλείται να
καταβάλει ως φόρο εισοδήματος.
Το ποσό λοιπόν που προκύπτει ως
φόρος, να συμψηφίζεται με το ποσό
που κατέβαλε ο δανειολήπτης ως
τόκο από το δάνειό του, άρα και
να μην καταβάλλεται στο κράτος
ο φόρος. Ως σενάριο αναφέρουν
πηγές πως είναι ρεαλιστικό και
εφαρμόσιμο, όμως με αυτό τον τρό-
πο δεν μπορεί να εφαρμοστεί στους
δανειολήπτες που πραγματικά
έχουν κάνει θυσίες για να κατα-
βάλλουν τις δόσεις των δανείων
τους, αυτοί που βρίσκονται κάτω
από το αφορολόγητο όριο των
19.500 ευρώ.

Τρίτο σενάριο είναι το εξής.
Όλες οι δόσεις που έδωσε ο δανει-
ολήπτης τόσα χρόνια για το δάνειό
του, μπορεί να μετατραπούν σε
ένα ομόλογο και πάνω σε αυτό το
ομόλογο, η Κυβέρνηση να του πλη-
ρώνει το 0,02%. Επί της ουσίας δη-
λαδή, να αρχίσει να λαμβάνει πίσω
τους τόκους που έδινε τόσα χρόνια
για το δάνειο που εξυπηρετεί.

Συνολικά, ο Προϋπολογισμός του
2019 προβλέπει έσοδα ύψους 6,66
δισ. ευρώ σε σύγκριση με ανα-
θεωρημένα έσοδα ύψους 6,52
δισ. ευρώ το 2018, παρουσιάζουν
δηλαδή αύξηση της τάξης του
2,1%. 

Οι σημαντικότερες κατηγορίες
των εσόδων είναι οι άμεσοι και
έμμεσοι φόροι που συνολικά για
το 2019 προϋπολογίζονται στα
5,63 δισ. ευρώ και αποτελούν το
84% των συνολικών εσόδων. Το
υπόλοιπο 16% των εσόδων, εξαι-
ρουμένων των εισπράξεων από
δάνεια, αφορούν τα μη φορολο-
γικά έσοδα, όπως πωλήσεις αγα-
θών και υπηρεσιών και μεταβι-
βάσεις, χορηγίες, που για το 2019
προϋπολογίζονται στα 1,03 δισ.
ευρώ. 

Τα έσοδα από την άμεση φο-
ρολογία το 2019 προβλέπονται
να φθάσουν τα 2,19 δισ. ευρώ σε
σύγκριση με αναθεωρημένα έσο-
δα ύψους 2,23 δισ. ευρώ το 2018,
παρουσιάζοντας μείωση ύψους
1,7%. Τα έσοδα από την έμμεση
φορολογία το 2019 προβλέπονται
στα 3,43 δισ. ευρώ σε σύγκριση

με αναθεωρημένα έσοδα ύψους
3,32 δισ. ευρώ το 2018 παρου-
σιάζουν δηλαδή αύξηση της τάξης
του 3,4%. 

Τα μη φορολογικά έσοδα προ-
βλέπονται να αυξηθούν στο 1,03
δισ. ευρώ το 2019 σε σύγκριση
με αναθεωρημένα έσοδα ύψους
974 εκατ. ευρώ το 2018, σημει-
ώνοντας αύξηση 6,5%.

Οι δαπάνες
Οι συνολικές δαπάνες, παρου-

σιάζουν αύξηση 4,6% σε σχέση
με τον προηγούμενο χρόνο και
προϋπολογίζονται στα 6,85 δισ.
ευρώ σε σύγκριση με 6,55 δισ.
ευρώ το 2018. 

Οι κυριότερες κατηγορίες δα-
πανών κατά οικονομική δραστη-
ριότητα του προϋπολογισμού εί-
ναι: 

Οι δαπάνες προσωπικού πε-
ριλαμβάνουν τις απολαβές του
προσωπικού και τις συντάξεις
και τα φιλοδωρήματα. Για το 2019
υπολογίζονται να αυξηθούν κατά
5% σε σχέση με το 2018 και να
ανέλθουν στα 2,76 δισ. ευρώ σε
σύγκριση με 2,63 δισ. ευρώ λόγω
της καταβολής της ΑΤΑ και των
προσαυξήσεων. Οι λειτουργικές
δαπάνες προβλέπονται να αυξη-
θούν κατά 2,6% το 2019 και να
φτάσουν στα 845 εκατ. ευρώ σε
σύγκριση με 824 εκατ. ευρώ το
2018. 

Οι μεταβιβαστικές πληρωμές
που αποτελούνται κυρίως από
τις κοινωνικές παροχές, τις χο-
ρηγίες προς τους ημικρατικούς
οργανισμούς και τις Αρχές Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης, καθώς και
τη συνεισφορά προς τα Ταμεία
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το
προϋπολογισμό της Ε.Ε. το 2019
προβλέπεται να αυξηθούν κατά
3% και να φθάσουν τα 2,05 δισ.
ευρώ σε σύγκριση με 1.99 δισ.
ευρώ το 2018. 

Οι κεφαλαιουχικές δαπάνες
(πάγια, έργα υπό κατασκευή, συγ-
χρηματοδοτούμενα έργα) ανα-
μένεται να αυξηθούν οριακά το
2019 κατά 0,5% και να φθάσουν
στα 611 εκατ. ευρώ σε σύγκριση
με 609 εκατ. το 2018. 

Οι δαπάνες για την εξυπηρέ-
τηση του δημόσιου χρέους (τόκοι)
προϋπολογίζονται για το 2019 να
αυξηθούν κατά 18% και να φτά-
σουν στα 585 εκατ. ευρώ σε σύγ-
κριση με 495 εκατ. ευρώ το 2018.

Τι προβλέπει ο Προϋπολογισμός
που ψηφίστηκε την Παρασκευή

Ο Προϋπολογισμός δεν φέρνει ΕΣΤΙΑ το 2019
Τα τρία σενάρια για το πώς θα λειτουργήσει η «καλή» έκδοση του προγράμματος για τους συνεπείς δανειολήπτες

<<<<<<<

Οτιδήποτε σχετίζεται με
το «ΕΣΤΙΑ 2» δεν θα
χρειαστεί εγκρίσεις από
τους ευρωπαϊκούς θε-
σμούς. Tα 45 εκατ. από το πακέτο των 100 εκατ. θα δοθούν υπό μορφή μείωσης της τιμής της βενζίνης, πετρελαίου κίνησης

και πετρελαίου θέρμανσης που θα ισχύσει από την ερχόμενη Τρίτη 18 Δεκεμβρίου.

<<<<<<<

Οι συνολικές δαπάνες,
παρουσιάζουν αύξηση
4,6% σε σχέση με το
προηγούμενο χρόνο
και προϋπολογίζονται
στα 6,85 δισ. ευρώ σε
σύγκριση με 6.55 δισ.
ευρώ το 2018.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Έντονους προβληματισμούς που αγγίζουν
ευρύτερα θέματα οικονομίας του τόπου,
αλλά και ενδεχομένως της εύρυθμης
λειτουργίας της αγοράς, προκαλεί η
τιμή του γάλακτος στην Κύπρο. Με
αφορμή τα όσα άφησε πίσω της, η πρό-
σφατη ιστορία με το σήμα του χαλλου-
μιού στο Ηνωμένο Βασίλειο, αβίαστα
προκύπτει, και όχι αυθαίρετα, πως στο
τομέα του γάλακτος επικρατεί μια δια-
χρονική αταξία πρώτα και κύρια με τις
τιμές. Εκτίμηση που εξάγεται και από
την εμπλοκή, κατά καιρούς της Επιτρο-
πής Προστασίας Ανταγωνισμού. Μια
ματιά στον πίνακα με τα ετήσια στοιχεία
της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας
(Eurostat), για την τιμή του γάλακτος
στην Ε.Ε. είναι αρκετή για να φανεί το
χάσμα που υπάρχει μεταξύ Κύπρου και
Ε.Ε. με τον κύπριο καταναλωτή να πλη-

ρώνει το γάλα χρυσάφι σε σχέση με
την πλειονότητα των ευρωπαίων κα-
ταναλωτών. Τα στοιχεία της Eurostat
για τα έτη 2017-2018 δείχνουν περίτρανα
το χάσμα που υπάρχει με την Κύπρο
να φιγουράρει στην πρώτη θέση του
σχετικού πίνακα, και τη Μάλτα να διεκ-
δικεί τη θλιβερή πρωτιά. Σε απόλυτους
αριθμούς, οι εντυπώσεις που δημιουρ-
γούνται διογκώνονται περισσότερο, αν
αναλογιστεί κάποιος πως στην Κύπρο
τα 100 κιλά γάλα στοιχίζουν 56,9 ευρώ
τη στιγμή που ο μέσος όρος της Ε.Ε.
είναι στα 35,9 ευρώ τα 100 κιλά. Δηλαδή
21 ευρώ ακριβότερα. Με εξαίρεση τη
Μάλτα που τα 100 κιλά γάλα είναι στα
55 ευρώ για τα υπόλοιπα κράτη μέλη
της Ε.Ε. η τιμή του γάλατος είναι στο
συν 3 ευρώ του μέσου της Ε.Ε. ενώ
υπάρχουν 15 κράτη μέλη που η τιμή

του γάλακτος είναι κάτω του μέσου
όρου από 1 έως 7 ευρώ.

Λόγω ζωοτροφών
Παρά το γεγονός ότι η Κύπρος, με

επίσημα στοιχεία πληρώνει το ακριβό-
τερο γάλα στην Ε.Ε., η Παγκύπρια Ορ-
γάνωση Αγελαδοτρόφων επιμένει ότι
οι τιμές στο παστεριωμένο γάλα δεν
έχουν αλλάξει τα τελευταία έξι χρόνια.
Μιλώντας στην «Κ» ο γενικός διευθυντής
της ΠΟΑ, κ. Νίκος Παπακυριακού, πα-
ραδέχεται ότι το γάλα είναι ακριβό, και
αυτό είναι αναπόφευκτο λόγω του υψη-
λού κόστους παραγωγής γάλακτος, δεί-
χνοντας προς τις τιμές των ζωοτροφών,
το οποίο αποτελεί το 60% του συνολικού
κόστους παραγωγής. Η παραγωγή ζωο-
τροφών στη χώρα καλύπτει μόλις το
30% των αναγκών του κλάδου των αγε-

λαδοτρόφων και κατά συνέπεια, για το
υπόλοιπο 70% καταφεύγουν σε εισα-
γωγή ζωοτροφών από το εξωτερικό,
υποστηρίζεται από τον ΠΟΑ. Υπερα-
μυνόμενος της θέσης της Οργάνωσης
ο κ. Παπακυριακού αναφέρει ότι καμία
άλλη ευρωπαϊκή χώρα δεν έχει πρό-
βλημα με τις ποσότητες των ζωοτροφών,
ως εκ τούτου το κόστος παραγωγής
είναι πιο χαμηλό και κατά συνέπεια και
η τιμή του γάλακτος που διατίθεται σε
ευρωπαϊκές αγορές. Κόστος που θα μπο-
ρούσε να περιοριστεί και στην Κύπρο,
στην περίπτωση που το κράτος θα μπο-
ρούσε να προχωρήσει σε επιδοτήσεις
αγοράς των σιτηρών, κάτι που ήταν σε
ισχύ όπως αναφέρει πριν από το 2004.
Συνολικά για το 2018 η παραγωγή αγε-
λαδινού γάλακτος στην Κύπρο αναμέ-
νεται ότι θα φτάσει στα 215 εκατ. λίτρα.

Ποσότητα η οποία διοχετεύεται στην
κυπριακή αγορά, για τυροκομία και πα-
στερίωση. Από τη συνολική ποσότητα,
γύρω στα 64 εκατ. λίτρα είναι το πα-
στεριωμένο γάλα που καταλήγει στα
ράφια των υπεραγορών, ενώ τα υπό-
λοιπα 151 εκατ. λίτρα χρησιμοποιούνται
για την παραγωγή τυριών και χαλλου-
μιού. Η δε χονδρική τιμή πώλησης προς
τις γαλακτοβιομηχανίες κυμαίνεται από
60-65 σεντς το λίτρο. Η ΠΟΑ υπογραμ-
μίζει ότι λόγω της ζήτησης που υπάρχει
για την κάλυψη των αναγκών χαλλου-
μιού, υπάρχει αυτή τη στιγμή έλλειψη
τόσο στο αγελαδινό όσο και στο αιγο-
πρόβειο γάλα. Σε ό,τι αφορά τις εξαγωγές
χαλλουμιού αναφέρει ότι αν εφαρμοστεί
η ποσόστωση γάλακτος, τότε θα μει-
ωθούν κατά 55% οι εξαγωγές του προ-
ϊόντος.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Ως γάγγραινα χαρακτηρίζουν την
υψηλή τιμή του γάλακτος για τις
γαλακτοβιομηχανίες παράγοντες
του κλάδου. Με δεδομένο ότι αγο-
ράζουν χονδρικά στη διπλάσια τιμή
σε σχέση με άλλες γαλακτοβιομη-
χανίες του εξωτερικού, δεν θα ήταν
υπερβολή η αναφορά ότι δημιουρ-
γούνται  στην ουσία συνθήκες αθέ-
μιτου ανταγωνισμού για τις κυ-

πριακές εταιρείες στη γαλακτοβιο-
μηχανία, στην προσπάθειά τους
να ανοιχτούν σε ευρωπαϊκές ή άλ-
λες αγορές. Για την κατάσταση,
όπως διαμορφώνεται τόσο στις
ισορροπίες που αναπτύσσονται
στην κυπριακή αγορά, αλλά και
στην ευρωπαϊκή αγορά, οι ίδιες
πηγές  ρίχνουν εμμέσως πλην σα-
φώς το μπαλάκι στους οργανωμέ-
νους αγελαδοτρόφους. Μιλώντας
στην «Κ» εκ των ιδιοκτητών της
εταιρείας Pittas Dairies Ltd, εταιρεία
η οποία προσέφυγε και στην Επι-

τροπή Προστασίας Ανταγωνισμού,
υποστηρίζει ότι με τη σύσταση του
ΠΟΑ το 2004, η τιμή του γάλακτος
αυξήθηκε κατά 30%. Αύξηση που
αποδείχθηκε εξαιρετικά ζημιογόνα
για την εταιρεία του, η οποία απορ-
ρόφησε το επιπλέον κόστος, θέ-
λοντας να προστατέψει τις συμ-
φωνίες που είχε κλείσει με τις υπε-
ραγορές του εξωτερικού για την
εξαγωγή του χαλλουμιού στη βάση
της προηγούμενης τιμής του γά-
λακτος.  

Κατά τον κ. Πίττα, η χαριστική
βολή στις εξαγωγές της εταιρείας
δόθηκε, όταν ο ΠΟΑ εξαγόρασε τη
γαλακτοβιομηχανία Papouis στην
Αθηένου και εισήλθε έτσι και στον
κλάδο της τυροκομίας. «Δεν μπορεί
μια εταιρεία να συγκεντρώνει τόσο
μεγάλα ποσοστά στις ποσότητες
γάλακτος της αγοράς», δηλώνει ο
κ. Πίττας και αποδίδει τη συρρί-
κνωση του μεριδίου αγοράς της
εταιρείας του στις εξαγωγές, από
το 80% στο 10%, σε αυτούς τους
δύο παράγοντες. 

Δεσπόζουσα η θέση ΠΟΑ
«Όταν το 65% των αγελαδοτρό-

φων είναι μέλη του οργανισμού,
είναι καταφανές ότι η εταιρεία ΠΟΑ
κατέχει σήμερα δεσπόζουσα θέση»
δηλώνει στην «Κ» εκ των διευθυν-
τών της εταιρείας Pittas Dairies
Γιάννος Πίττας.  Μετά την προ-
σφυγή της Pittas Dairy στην ΕΠΑ,
οι δύο εταιρείες εξακολουθούν να
βρίσκονται σε δικαστική διαμάχη
ακόμα και σήμερα. Από τη μια η
ιδιωτική εταιρεία αξιώνει αποζη-
μιώσεις για τις ζημιές που υπέστη

όπως αναφέρει ο κ. Πίττας, λόγω
της δεσπόζουσας θέσης του ΠΟΑ.
Από την άλλη ο ΠΟΑ ζητάει να πλη-
ρωθεί για τις ποσότητες γάλακτος
που προμήθευε την εταιρεία, ποσό
το οποίο ανέρχεται σε εκατομμύρια
ευρώ.                                                                                                                                                                                                                                                                                                              

Σύμφωνα με τον κ. Πίττα, τα
προβλήματα στην εταιρεία του άρ-
χισαν από το 2004 οπότε και δη-
μιουργήθηκε ο ΠΟΑ. Όπως περι-

γράφει, μέχρι τότε η διακίνηση του
γάλακτος ήταν υπό την ευθύνη
του δημόσιου οργανισμού γαλα-
κτοκομικής βιομηχανίας και η δια-
δικασία προνοούσε ότι  ο οργανι-
σμός είχε υπό την ευθύνη του τη
διαχείριση όλων των ποσοτήτων
γάλακτος και την κατανομή τους
στις γαλακτοβιομηχανίες. 

Ωστόσο, μετά το 2004, με την
ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊ-

κή Ένωση, λόγω ευρωπαϊκής νο-
μοθεσίας, ο δημόσιος οργανισμός
γαλακτοκομικής βιομηχανίας απεκ-
δύθηκε τη συγκεκριμένη αρμοδιό-
τητα. Τότε το 75% των αγελαδο-
τρόφων, 215 στο σύνολό τους δη-
μιούργησαν στις 14/1/2004 τη δη-
μόσια μετοχική εταιρεία ΠΟΑ, η
οποία συστάθηκε, με σκοπό να
αποτελέσει Οργάνωση Παραγωγών
Γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων.

Σκοπός του ΠΟΑ είναι η συλλογική
εμπορία γάλακτος εκ μέρους των
παραγωγών-μελών του και η ορ-
γάνωση ενός αποτελεσματικού δι-
κτύου συλλογής και διανομής του
γάλακτος. Το υπόλοιπο 25%  είχε
προχωρήσει σε ανεξάρτητες συμ-
φωνίες με γαλακτοβιομηχανίες για
την προμήθεια του γάλακτος. Πλέον
το αγελαδινό γάλα διοχετεύεται
στις γαλακτοβιομηχανίες κατά 70%
από τον ΠΟΑ και το υπόλοιπο 30%
από ανεξάρτητους αγελαδοτρό-
φους. 

Με εφέσεις απαντά ο ΠΟΑ 
Από την πλευρά του ο ΠΟΑ χα-

ρακτηρίζει λανθασμένη τη συγκε-
κριμένη, αλλά και όλες τις αποφά-
σεις της Επιτροπής Προστασίας
Ανταγωνισμού. Μιλώντας στην
«Κ» ο διευθυντής του οργανισμού
Νίκος Παπακυριακού αναφέρει ότι
έχει ήδη προχωρήσει με εφέσεις
κατά των αποφάσεων, οι οποίες
εκκρεμούν ενώπιον του Ανωτάτου
Δικαστηρίου.

Αντικρούοντας τις αιχμές όπως
εκφράζονται από τις γαλακτοβιο-
μηχανίες,  ο κ. Παπακυριακού ανα-
φέρει ότι μόλις το 12% της ποσό-
τητας που παράγει ο ΠΟΑ διοχε-
τεύεται στην αγορά για παστερίω-
ση, ενώ το υπόλοιπο 88% αφορά
την τυροκόμηση. Από το σύνολο
των 215 εκατ. λίτρων αγελαδινού
γάλακτος, γύρω στα 126 εκατ.  προ-
έρχονται από τον ΠΟΑ και τα υπό-
λοιπα από τις υπόλοιπες ομάδες
αγελαδοτρόφων που φαίνεται να
χειρίζεται το υπόλοιπο 40% της
παραγωγής. 

Υπό το στενό κλοιό του ΠΟΑ η αγορά γάλακτος
Υπόνοιες για διατάραξη των κανόνων του ανταγωνισμού και έρευνες της ΕΠΑ - Τις ψηλότερες τιμές στην Ε.Ε. έχει η Κύπρος
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Η πιο πρόσφατη περίπτω-
ση που η ΕΠΑ παρενέβη,
επιβάλλοντας πρόστιμο 1,5
εκατ. ευρώ στην ΠΟΑ αφο-
ρούσε αυθαίρετες και μο-
νομερείς, όπως αναφέρε-
ται, αυξήσεις της βασικής
τιμής του νωπού αγελαδι-
νού γάλακτος.

Με βάση επίσημα στοιχεία της Eurostat τον Οκτώβριο του 2018 το γάλα στην Κύπρο στοίχιζε 56,9 ευρώ τα 100 κιλά (0,56 σεντ το κιλό)
την ώρα που ο μέσος όρος στην Ε.Ε. είναι στα 35,9 ευρώ τα 100 κιλά (0,35 σεντ το κιλό. Διαφορά 21 ευρώ τα 100 κιλά.

Γάγγραινα για τις γαλακτοβιομηχανίες οι υψηλές τιμές
Βολές κατά του ΠΟΑ από γαλακτοβιομηχανίες που στρέφονται προς την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού

Για δεσπόζουσα θέση της οργάνωσης αγελαδοτρόφων στην αγορά κάνει λόγο η εταιρεία Pittas Dairies. Μόλις το 12%
της παραγωγής γάλακτος του ΠΟΑ αφορά την παστερίωση, ανταπαντούν οι αγελαδοτρόφοι.

Η ΠΟΑ στην ΕΠΑ
Ένα άλλο ζήτημα που ενισχύει τις απόψεις που υπάρ-
χουν πως η ΠΟΑ έχει καθοριστικό ρόλο στην τιμο-
λογιακή πολιτική του γάλατος, εντός Κύπρου, είναι
η εμπλοκή κατά διαστήματα της Επιτροπής Προ-
στασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ) σε θέματα που αφορούν
την τιμή του γάλακτος. Μια τέτοια περίπτωση, η
πιο πρόσφατη, αφορούσε πρόστιμο 1,5 εκατ. ευρώ
που επιβλήθηκε στην ΠΟΑ για παραβίαση των κα-
νόνων Ανταγωνισμού. Συγκεκριμένα στις 28 περα-
σμένου Σεπτεμβρίου η ΕΠΑ ομόφωνα, μετά από κα-
ταγγελία δύο εταιρειών γάλακτος έκρινε πως η ΠΟΑ
παραβίασε τη σχετική νομοθεσία «αναφορικά με
τον άμεσο ή έμμεσο καθορισμό αθέμιτων υπό τις
περιστάσεις όρων συναλλαγής, ως αποτέλεσμα των
αυθαίρετων και μονομερών αυξήσεων της βασικής
τιμής του νωπού αγελαδινού γάλακτος και των αυ-
θαίρετων και μονομερών αυξομειώσεων στις πα-
ραδοθείσες ποσότητες νωπού αγελαδινού γάλακτος
για την περίοδο 01/04/2004 μέχρι και την ημερομηνία
υποβολής της καταγγελίας, ήτοι στις 9/5/2012. Η εν
λόγω συμπεριφορά συνεχίστηκε καθ’ όλη τη διάρκεια
της συνεργασίας του ΠΟΑ με τις καταγγέλλουσες
και κρίθηκε συνεχιζόμενη μέχρι τη λήξη της συ-
νεργασίας τους το έτος 2014». Επιπρόσθετα η ΠΟΑ
κρίθηκε πως παραβίασε τη σχετική νομοθεσία «ανα-
φορικά με τον άμεσο ή έμμεσο καθορισμό αθέμιτων
τιμών ως αποτέλεσμα της συμπίεσης του περιθωρίου
μεταξύ της τιμής του νωπού αγελαδινού γάλακτος
και της τιμής που χρεώνει ο ίδιος, μέσω της θυγατρικής
του εταιρείας Papouis στη αγορά παρασκευής και
προμήθειας χαλλουμιού, για το έτος 2012».

Ερευνες
Μια άλλη περίπτωση όπου επενέβη η ΕΠΑ ήταν

τον Μάιο του 2012, όταν αυτεπάγγελτα η Επιτροπή
πραγματοποίησε έρευνες στον ΠΟΑ «με σκοπό τη
διερεύνηση της συνεργασίας του με τους αγελα-
δοτρόφους και τις ενέργειες και/ή πρακτικές του
σε σχέση με την πώληση/διάθεση του φρέσκου
αγελαδινού γάλακτος, κατά τη χρονική περίοδο
1/1/2009 μέχρι και το Μάιο του 2012». Η Επιτροπή,
στο σκεπτικό της απόφασής της, είχε επικαλεστεί
πληροφορίες, δημοσιεύματα και δελτία τύπου στον
ηλεκτρονικό και έντυπο τύπο, κρίνοντας πως η
αγορά του φρέσκου αγελαδινού γάλακτος χρήζει
διερεύνησης λόγω ακριβώς της σπουδαιότητας της
φύσης του για τους καταναλωτές. Μια τρίτη περί-
πτωση όπου η ΕΠΑ επενέβη μετά από προσφυγή
δυο συγκεκριμένων εταιρειών γάλακτος, αφορούσε
το πλαίσιο διανομής γάλακτος από πλευράς ΠΟΑ.
Στην περίπτωση αυτή η ΕΠΑ με διάταγμά της έλαβε
προσωρινά μέτρα κατά του ΠΟΑ και άλλων τριών
εταιρειών γάλακτος προκειμένου να συνεχισθεί,
όπως αναφερόταν, ο απρόσκοπτος εφοδιασμός των
δύο εταιρειών που προσέφυγαν στην Επιτροπή, με
γάλα.

<<<<<<<

Ο κ. Παπακυριακού ανα-
φέρει ότι μόλις το 12%
της ποσότητας που πα-
ράγει ο ΠΟΑ διοχετεύε-
ται στην αγορά για πα-
στερίωση, ενώ το υπό-
λοιπο 88% αφορά την
τυροκόμηση.
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

«Στις αρχές του Γενάρη θα ανοίξουμε
τις γραμμές του τηλεφωνικού κέν-
τρου για να μπορούν να ενημερω-
θούν οι γιατροί πώς θα εγγραφούν
και μετέπειτα θα πραγματοποιήσου-
με συναντήσεις σε κάθε επαρχία
για ενημέρωσή τους», λέει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ», ο πρόεδρος
του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας,
Θωμάς Αντωνίου, ενώ παράλληλα
σημειώνει ότι οι αναβολές που έγιναν
σε κάποια σημεία του προγραμμα-
τισμού, λόγω των διαπραγματεύσεων
που είχαν με τον ΠΙΣ, δεν επηρεά-
ζουν ποσώς τα χρονοδιαγράμματα
εφαρμογής του ΓεΣΥ. 
–Πώς προχωρά ο ΟΑΥ μετά τη
συνάντηση με τον ΠΙΣ και τον
Υπ. Υγείας; 

–Κατά την τελευταία συνάντηση
καταθέσαμε τις τελικές μας θέσεις,
όπως είχαμε δεσμευτεί από την πρώ-
τη συνάντηση που είχαμε με τον
Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο, και θε-
ωρούμε ότι οι θέσεις μας είχαν και
έχουν καλή αποδοχή από τους για-
τρούς. Ως Οργανισμός θα προχω-
ρήσουμε τις επόμενες μέρες στην
ανακοίνωση των ημερομηνιών εγ-
γραφής των πρωτοβάθμιων ιατρών.
Στις αρχές του Γενάρη θα ανοίξουμε
τις γραμμές του τηλεφωνικού κέν-
τρου για να μπορούν να ενημερω-

θούν οι γιατροί πώς θα εγγραφούν
και μετέπειτα θα πραγματοποιήσου-
με συναντήσεις σε κάθε επαρχία
για ενημέρωσή τους. Λίγο μετά τα
μέσα του Γενάρη θα καλέσουμε τους
προσωπικούς γιατρούς να ξεκινή-
σουν να εγγράφονται στο σύστημα. 
–Συγκριτικά με τα αρχικά χρο-
νοδιαγράμματα που θέσατε οι
προσωπικοί ιατροί θα ξεκινούσαν
να εγγράφονται στο Σύστημα από
αυτό τον Δεκέμβριο και οι ειδικοί

ιατροί από τον ερχόμενο Ιανουά-
ριο. Ωστόσο, όπως διαπιστώνεται
και βάσει των όσων μας αναφέ-
ρετε δώσατε κάποια παράταση
λόγω των συνομιλιών που είχατε
με τον ΠΙΣ. Θεωρείτε ότι αυτή η
καθυστέρηση θα επηρεάσει την
εφαρμογή του ΓεΣΥ;

–Σίγουρα όχι. Εμείς όταν ξεκι-
νήσαμε είπαμε όσο πιο πολύ χρόνο
έχουμε πριν από την εφαρμογή του
ΓεΣΥ για να ξεκινήσουν οι έγγραφές,
τόσο το καλύτερο. Η έναρξη εγγρα-

φής των προσωπικών ιατρών για
τα μέσα του Δεκέμβρη ήταν ένας
πολύ αισιόδοξος στόχος που θέσαμε.
Όταν το σκεφτήκαμε ξανά, επειδή
ακολουθούν και οι γιορτές, είδαμε
πως δεν θα ήταν θα ήταν πολύ πα-
ραγωγικό να ανοίξουμε τους κατα-
λόγους στις 15 του Δεκέμβρη πριν
από τις γιορτές. Άρα ναι, δεν επη-
ρεάζονται ποσώς τα χρονοδιαγράμ-
ματα εφαρμογής του ΓεΣΥ και όπως
ανάφερα πριν, τον Γενάρη θα πάμε
για τους προσωπικούς ιατρούς και
προς τα τέλη του Φλεβάρη αναμέ-
νεται να εγγραφούν στο Σύστημα
οι ειδικοί ιατροί. Ωστόσο, αυτό θα
καθοριστεί τελεσίδικα στις επόμενες
ημέρες. 
–Πώς απαντάτε στις φήμες που
φέρουν τον ΠΙΣ να ετοιμάζεται
να κινηθεί νομικά ούτως ώστε
να διεκδικήσει το δικαίωμά του
για ελεύθερη άσκηση της ιδιω-
τικής ιατρικής σε περιβάλλον Γε-
ΣΥ, θεωρώντας ότι η απαγόρευση
της είναι αντισυνταγματική;

–Δεν έχω τίποτα μπροστά μου
κάτι σίγουρο και δεν μπορώ να σχο-
λιάζω φήμες. Αν έχει κάτι να μας
πει κάτι ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλ-
λογος μπορεί θεσμικά να μας το θέ-
σει. Άλλωστε, τους το είχαμε ξεκα-
θαρίσει ότι είναι ελεύθερος ο κάθε
γιατρός να επιλέξει αν θα μπει στο
ΓεΣΥ ή όχι, άρα δεν μπορώ να σκε-

φτώ το οποιοδήποτε νομικό ή συν-
ταγματικό ζήτημα σε σχέση με τον
νόμο. Ο νόμος είναι σαφής, πέρασε
από νομική επεξεργασία από τη Νο-
μική Υπηρεσία και ψηφίστηκε ομό-
φωνα από τη Βουλή. Το θέμα του
να μπορούν οι γιατροί να συμβλη-
θούν σε ένα Σύστημα Υγείας δεν εί-
ναι πρωτοφανές, σε όλες τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχουν
Συστήματα Υγείας και οι γιατροί
μπαίνουν σε ένα συγκεκριμένο πλαί-
σιο που το καθορίζει ένας συγκε-
κριμένος νόμος. Αυτό το πράγμα
δεν είναι ούτε στέρηση της ελευ-
θερίας ούτε περιορισμός. Με αυτόν
τον τρόπο δουλεύουν τα Συστήματα
Υγείας.
–Μία εκ των προτάσεων που θέ-
σατε ενώπιον του ΠΙΣ είναι η αύ-
ξηση των απολαβών των προσω-
πικών ιατρών κατά 20%, εντός
του σφαιρικού προϋπολογισμού
του Συστήματος. Από που θα
αφαιρεθούν κονδύλια προκειμέ-
νου για να αυξηθούν οι εν λόγω
απολαβές; 

–Δεν θα αφαιρεθεί από κανένα
άλλο πάροχο υπηρεσιών υγείας,
αυτό είναι σαφέστατο. Είναι μέσα
από τον σφαιρικό προϋπολογισμό
κάποια κονδύλια και μπορώ να σας
τα δώσω ενδεικτικά. Για να διαχει-
ριστεί τέτοια ζητήματα ο Οργανισμός
Ασφάλισης Υγείας έχει στη διάθεσή

του το 5% του προϋπολογισμού, το
οποίο είναι γύρω στα 50 εκατομμύρια
ευρώ. Από αυτό το ποσό εμείς δεν
θα ξοδέψουμε ούτε το μισό. Μετά
από την παραίνεση του υπουργού
Υγείας να δούμε με θετικό τρόπο τα
αιτήματα των γιατρών, ψάξαμε να
δούμε αν υπάρχουν περιθώρια μέσα
στο πλαίσιο του προϋπολογισμού
και πάνω σε αυτά κινηθήκαμε. Για
παράδειγμα τα εμβόλια τα οποία
προβλέπονταν να καλύπτονται από
το ΓεΣΥ, τώρα θα καλύπτονται από
το Υπουργείο Υγείας, κάτι που δη-
μιουργεί ακόμα ένα περιθώριο, άρα
τέτοιου είδους ρυθμίσεις μπορούν

να γίνουν. Εμείς παραμένουμε στο
πλαίσιο του προϋπολογισμού όπως
αυτά καθορίζονται από τον νόμο
και ταυτόχρονα δεν έχουμε επηρε-
άσει τα κονδύλια άλλων παρόχων
υπηρεσιών υγείας. 
–Δηλαδή τα εμβόλια θα τα χει-
ρίζεται το Υπουργείο Υγείας; 

–Αυτό αφορά μια πολιτική του
Υπουργείου Υγείας για τη δημόσια
Υγεία. Αποφασίστηκε ότι τη δαπάνη
θα την καλύπτει το Υπουργείο όπως
και την πολιτική της εμβολιαστικής
κάλυψης, όμως η διαχείριση θα γί-
νεται στο πλαίσιο του Γενικού Συ-
στήματος Υγείας. 

Δεν επηρεάζονται ποσώς τα χρονοδιαγράμματα εφαρμογής του ΓεΣΥ, λέει
στην «Κ» ο πρόεδρος του ΟΑΥ.

–Όσον αφορά τις επαφές σας
με τις με τις φαρμακοβιομη-
χανίες και τους εισαγωγείς
φαρμάκων, νοουμένου ότι και
οι δύο πλευρές εξέφρασαν τις
ανησυχίες τους για το ύψος
του διαθέσιμου προϋπολογι-
σμού για τα φάρμακα, σε ποιο
σημείο βρίσκονται αυτές οι
συνομιλίες;

–Έχουμε θέσει τις βάσεις και
το πλαίσιο των χρηματοοικονο-
μικών της διαβούλευσης διά του

σφαιρικού προϋπολογισμού και
βρισκόμαστε σε προχωρημένο
στάδιο. 

Καταθέσαμε προχωρημένες
θέσεις και σύντομα αναμένουμε
να ολοκληρωθούν αυτές οι δια-
βουλεύσεις. Σίγουρα στο πλαίσιο
μιας διαβούλευσης μπορεί να
ανεβαίνουν οι τόνοι ένθεν και
ένθεν, είναι φυσιολογικό και
αναμενόμενο αλλά θεωρούμε
ότι ο σφαιρικός προϋπολογισμός
και το πλαίσιο των φαρμάκων
όπως είναι σχεδιασμένο ότι θα
καλύψει τις εταιρείες των φαρ-
μακοβιομηχανιών.
–Αρκετοί πολίτες αναρωτι-
ούνται γιατί ν’ αρχίσουν να
πληρώνουν εισφορές στο τα-
μείο του ΓεΣΥ τρεις μήνες
πριν από την προγραμματι-
σμένη ημερομηνία εφαρμογής
του. Εσείς τι λέτε;

–Ο λόγος είναι απλός. Οι απο-
κοπές του Μαρτίου θα πληρώ-
νονται έναν με ενάμιση μήνα
μετά. Δηλαδή, τις αποκοπές του
Μαρτίου θα τις πληρώσει ο ερ-
γοδότης τον Απρίλιο και το Τα-
μείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων
θα τις μεταβιβάσει στο ταμείο
του Οργανισμού κατά τα τέλη
Μαΐου. Άρα αυτό θα γίνεται για
να είναι έτοιμο το Σύστημα να

λειτουργήσει τον Ιούνιο οπότε
και είναι προγραμματισμένη η
έναρξη της πρώτης φάσης του.
Όπως αντιλαμβάνεστε γίνεται
λόγω της προαναφερόμενης κα-
θυστέρησης των δύο περίπου
μηνών. 
–Θεωρείται ότι η πλειοψηφία
των Κύπριων πολιτών έχει
αντιληφθεί τι είναι το Γενικό
Σχέδιο Υγείας και τι θα του
παρέχει; 

–Αυτό είναι δύσκολο ερώτη-
μα. Σε αυτές τις περιπτώσεις
χρησιμοποιώ συχνά το παρά-
δειγμα του αυτοκινήτου. Είναι
ένα θέμα να γνωρίζεις να οδηγάς
και είναι άλλο να ξέρεις την μη-
χανική του και τα ηλεκτρονικά
του. Ο καθένας μπορεί να οδη-
γήσει ένα αυτοκίνητο αλλά πα-
ράλληλα να μη γνωρίζει τίποτα
σχετικά με τη μηχανή του οχή-
ματος. Αυτό το λέω σαν ένα πολύ
καλό παράδειγμα για να εξηγήσω
ότι το ΓεΣΥ στη λειτουργία του
είναι πολύ απλό για τον πολίτη.
Ο πολίτης, όταν ξεκινήσει το Γε-
ΣΥ, το μόνο που θα κάνει είναι
να επιλέξει ένα προσωπικό για-
τρό για να εγγραφεί στη λίστα
του. 

Ο προσωπικός γιατρός θα κα-
θοδηγεί τον πολίτη μέσα στο
Σύστημα, θα του εκδίδει παρα-
πεμπτικά για τους ειδικούς για-
τρούς, αλλά και θα του δίνει συν-
ταγές για φάρμακα. 

Αυτό πιστεύω ότι ο κάθε πο-
λίτης το έχει αντιληφθεί, αλλά
φυσικά υπάρχουν επιμέρους
ερωτήματα. Μέχρι και εγώ που
προεδρεύω του Οργανισμού μπο-
ρεί να υπάρχουν λεπτομέρειες
που ίσως να μην είμαι έτοιμος
να τις απαντήσω, σχετικά με
τον μηχανισμό της λειτουργίας
του. Όσο αφορά όμως τις βασικές
του παραμέτρους ο Κύπριος πο-
λίτης το έχει αντιληφθεί και γι’
αυτό υπάρχει αυτή η στήριξη,
εφόσον πέρα του 85% των πο-
λιτών θεωρούν αδήριτη ανάγκη
την εφαρμογή του ΓεΣΥ. Σίγου-
ρα, υπάρχει η ανάγκη για πολύ
μεγαλύτερη ενημέρωση και ακρι-
βώς για αυτό τον λόγο θα ξεκι-
νήσει η οργανωμένη καμπάνια
ενημέρωσης από τις αρχές του
ερχόμενου χρόνου.

<<<<<<<

Στα μέσα του Γενάρη θα
καλέσουμε τους προσω-
πικούς γιατρούς να εγ-
γραφούν στο Σύστημα.

Σε προχωρημένο 
στάδιο οι επαφές με
φαρμακοβιομηχανίες

<<<<<<<

Ο πολίτης, όταν ξεκινή-
σει το ΓεΣΥ, το μόνο
που θα κάνει είναι να
επιλέξει ένα προσωπι-
κό γιατρό για να εγγρα-
φεί στη λίστα του. 

Η δαπάνη για τα εμβόλια θα
καλύπτεται από το Υπ. Υγείας
Για την αύξηση των απολαβών των προσωπικών ιατρών δεν θα αφαιρεθεί κανένα
κονδύλι από άλλο πάροχο υπηρεσιών υγείας, είπε στην «Κ» ο Θωμάς Αντωνίου



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η Kυριακή 16 Δεκεμβρίου 2018

Χαλλούμι: Αλήθειες και πραγματικότητες
Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΦΩΤΗ ΠΑΠΑΔΗΜΑ

Δικαίως τον τελευταίο καιρό έχει
ξεσπάσει σάλος γύρω από το δη-
μοφιλές χαλλούμι μετά και την
απώλεια του εμπορικού σήματος
στο Ηνωμένο Βασίλειο, ενώ υπάρχει
ορατός κίνδυνος οι συνέπειες να
είναι πολύ χειρότερες ως προς την
προσπάθεια κατοχύρωσης του προ-
ϊόντος με Προστατευόμενη Ονο-
μασία Προέλευσης (ΠΟΠ).

Περί προδιαγραφών:
Το Κυπριακό Πρότυπο (CYS 94

– Μέρος 1: 1985 για το φρέσκο Χαλ-
λούμι και Μέρος 2: 1985 για το ώρι-
μο Χαλλούμι) καθορίζει ποιοτικά
και άλλα χαρακτηριστικά του προ-
ϊόντος. Παραθέτω μερικά πιο κάτω:
Όνομα: Χαλλούμι – Η γραφή με
ένα «λ» είναι σφάλμα και παραπέμ-
πει πιθανώς σε άλλο προϊόν. Πρό-
σθετες ουσίες: Φρέσκα ή αποξη-
ραμένα φύλλα κυπριακού δυόσμου.
Σχήμα: Διπλωμένο, ορθογώνιου ή
ημικύκλιου σχήματος.

Περί συμμορφώσεως:
Ο έλεγχος για την εφαρμογή του

προτύπου από τη γαλακτοκομική
βιομηχανία ανήκει στο Υπουργείο
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας
και Τουρισμού.

Περί 2 προϊόντων:
Προτάσεις που συζητιούνται τις

τελευταίες μέρες για 2 προϊόντα
με το όνομα «Χαλλούμι», στερούν-
ται λογικής γιατί με αυτόν τον τρό-
πο θα παραδεχθούμε ότι το Χαλ-
λούμι είναι μια γενική ονομασία
(generic name) με αποτέλεσμα να
μπορεί να παραχθεί και από άλλες
χώρες ανεξαιρέτως. 

Ανάμεσα στα παραδείγματα και
η Ιταλία με τη Mozzarella. Στην
ουσία οι Ιταλοί «παραδέχθηκαν»
ότι η Mozzarella είναι τόσο διά-
σημη που μπορεί να την παράγει
οποιοσδήποτε στον κόσμο με αγε-
λαδινό γάλα και σε οποιοδήποτε
σχήμα και μορφή και να την ονο-

μάζει Mozzarella. Τι κατάφεραν
οι Ιταλοί; Τουλάχιστον να προστα-
τεύσουν την παραδοσιακή τους
Μozzarella di Bufala Campana
(από βουβαλίσιο γάλα), ενώ παρά-
γουν και την άλλη «Mozzarella»,
όπως και πάρα πολλές χώρες, και
τους ανταγωνίζονται.

Αντίστοιχα παραδείγματα υπάρ-
χουν και για τα τυριά Cheddar, Go-
uda, Edam.

Θέλουμε να παράγεται ένα τυρί
με όνομα «Χαλλούμι» σε χώρες
όπως η Δανία, Γερμανία; Θα μπο-
ρέσουμε να τις ανταγωνιστούμε
με τις «ιδιαίτερες συνθήκες» που
επικρατούν στην Κύπρο, π.χ. τιμές
γάλακτος; 

Η Ελλάδα τι έκανε όταν αντιμε-
τώπιζε ακριβώς το ίδιο πρόβλημα
(δηλαδή την τεράστια ζήτηση/αγο-
ρά ενός παραδοσιακού προϊόντος)
με εμάς; 

Κατοχύρωσε την παραδοσιακή
Φέτα ΠΟΠ και μετονόμασε τα άλλα

τυριά που έμοιαζαν με «φέτα» σε
«Λευκό τυρί άλμης ή Λευκό τυρί ή
και άλλες παραπλήσιες ονομασίες»,
ακριβώς για να προστατέψει την
παραδοσιακή Φέτα ΠΟΠ. Πολύ πι-
θανόν αν η φέτα δεν προστατευό-
ταν από τoν Κανονισμό για
ΠΟΠ/ΠΓΕ να μην είχε ούτε το με-
ρίδιο αγοράς που κατέχει τώρα.

Περί προϊόντων «μαϊμού»: Καλώς
η βιομηχανία έχει αναπτύξει τα τε-
λευταία χρόνια την αγορά για νε-
ωτεριστικά τυριά που προσομοι-
άζουν με Χαλλούμι (π.χ. «Χαλλούμι»
με τσίλι, με βασιλικό, σχήμα «bur-
ger», σχήμα «block»). 

Κακώς όμως τα «βάφτισε» Χαλ-
λούμι. Γιατί πολύ απλά είναι εκτός
προδιαγραφών (σχήμα και πρό-
σθετες ουσίες).

Περί αίτησης για Χαλλούμι ΠΟΠ:
Ενδεχόμενη επιστροφή/ακύρω-

ση της υφιστάμενης αίτησης ΠΟΠ
αυτομάτως θα βάλει ταφόπλακα

στο θέμα Χαλλούμι με τραγικές συ-
νέπειες ως προς την ονομασία του
προϊόντος. Η αίτηση έχει ήδη απο-
συρθεί μια φορά. 

Περί βακτηρίων:
Η απομόνωση του συγκεκριμέ-

νου βακτηρίου* (Lactobacillus cy-
pricasei) (δες: * Lawson, P. A., Pa-
pademas, P., Wacher C., Falsen E.,
Robinson, R. K., and Collins M. D.
(2001) «Lactobacillus cypricasei
sp. nov., isolated from Halloumi
cheese», «International Journal of
Systematic and Evolutionary Mi-
crobiology» 51, σσ. 45-59).

και στο Χαλλούμι αποδείκνυε
τη σύνδεσή του με τον τόπο πα-
ραγωγής, δηλαδή την Κύπρο (όνομα
cyprus-caseus (ei) -από κυπριακό
τυρί). 

Είχε απομονωθεί μόνο από αι-
γοπρόβειο Χαλλούμι, γιατί πολύ
απλά στη συγκεκριμένη έρευνα ο
στόχος ήταν η μελέτη του παρα-

δοσιακού προϊόντος. Η επέκταση
εδώ σε μεθοδολογία και τεχνικές
μοριακής βιολογίας δεν είναι ο στό-
χος. 

Η χώρα είναι αναγκασμένη να
επενδύσει στην ποιότητα και στην
εκπαίδευση του καταναλωτή (τόσο
στο εσωτερικό όσο και στο εξωτε-
ρικό) για τα παραδοσιακά της προ-
ϊόντα.

Το κράτος είναι αναγκασμένο
να ελέγχει τις προδιαγραφές, την
αυθεντικότητα και τα πρότυπα πα-
ραγωγής χωρίς παραλείψεις, ενώ
την ίδια στιγμή να δίνει κίνητρα
για την αύξηση/βελτίωση των ντό-
πιων πρώτων υλών.

Ο κ. Φώτης Παπαδήμας είναι
επίκουρος καθηγητής στο Εργαστήριο
Επιστήμης και Τεχνολογίας Γάλακτος
και Γαλακτοκομικών Προϊόντων, στο
Τμήμα Γεωπονικών Επιστημών,
Βιοτεχνολογίας και Επιστήμης
Τροφίμων του ΤΕΠΑΚ.

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Το φιάσκο με το εμπορικό σήμα
του χαλλουμιού στην αγορά της
Βρετανίας, ήλθε να προστεθεί στο
αρνητικό τοπίο στο θέμα της κα-
τοχύρωσής του ως ΠΟΠ, καθώς
εδώ και τρία χρόνια ο φάκελος έχει
κολλήσει στην Κομισιόν. Οι λόγοι
είναι πολιτικοί και όχι τεχνοκρα-
τικοί, υπογραμμίζει ο υπουργός Γε-
ωργίας Κώστας Καδής. Δεν παρα-
γνωρίζει φυσικά τις αντιδράσεις
που συνεχίζουν να εκφράζονται
και προς αυτή την κατεύθυνση
αναμένεται ότι θα συνεχίσει τις
διαβουλεύσεις με όλους τους εμ-
πλεκόμενους φορείς για συζήτηση
όλων των θεμάτων που σχετίζονται
με το χαλλούμι. Επισημαίνει δε

πως όταν μια αγορά αφήνει ετήσιο
τζίρο 185 εκατ. ευρώ, σίγουρα υπάρ-
χουν αρκετοί τρίτοι που καραδο-
κούν και την πολεμούν, ωστόσο,
εκφράζει την πεποίθησή του ότι
τέτοιες σκοπιμότητες εντοπίζονται
μόνο στο εξωτερικό.
–Γνωρίζουμε ότι ο φάκελος για
το χαλλούμι βρίσκεται ακόμα
ενώπιον της Κομισιόν. Υπάρχουν
νεότερα στη διαδικασία κατο-
χύρωσής του;

–Η διαδικασία κατοχύρωσης
του χαλλουμιού ως προϊόντος Προ-
στατευόμενης Ονομασίας Προ-
έλευσης έχει μια μακρά πορεία,
που η αναφορά και μόνο σε αυτή
ξεφεύγει από το πλαίσιο της ση-
μερινής συνέντευξης. Για σκοπούς
συνοπτικής ενημέρωσης και μόνο
αξίζει να αναφερθεί ότι ο φάκελος,
ο οποίος βρίσκεται σήμερα ενώπιον
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είχε
αρχικά υποβληθεί στην αρμόδια
αρχή, δηλαδή το Υπουργείο Γεωρ-
γίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Πε-
ριβάλλοντος, τον Απρίλιο του 2012
και από την πρώτη στιγμή αποτέ-
λεσε αντικείμενο μελέτης, συζη-
τήσεων, εντάσεων και ενστάσεων.

Μετά από μια μακρά και επίπονη
εσωτερική διαδικασία, η οποία
διήρκησε τρία περίπου χρόνια, η
επίσημη αίτηση για καταχώρηση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή της
ονομασίας «Χαλλούμι» (Halloumi)
και «Hellim» ως Προστατευόμενης
Ονομασίας Προέλευσης (ΠΟΠ) δη-
μοσιεύτηκε στην επίσημη εφημε-
ρίδα της Ε.Ε. στις 28 Ιουλίου 2015.
Είναι γεγονός ότι έχουν περάσει
ήδη τρία και πλέον χρόνια από την
κατάθεση του φακέλου και δυστυ-
χώς, ακόμη μέχρι και σήμερα, δεν
έχει καταστεί δυνατή η κατοχύ-
ρωση του χαλλουμιού ως προϊόντος
ΠΟΠ. Οι λόγοι που καθυστερούν
την κατοχύρωση δεν αφορούν σε
καμία περίπτωση το τεχνοκρατικό
κομμάτι του φακέλου, αλλά είναι
πολιτικοί και έχουν να κάνουν με
τη ρύθμιση της διάθεσης του χαλ-
λουμιού που θα παράγεται στις κα-
τεχόμενες περιοχές. 
–Υπάρχουν ενστάσεις που μπο-
ρούν να ανατρέψουν τη διαδι-
κασία κατοχύρωσης του χαλ-
λουμιού;

–Όπως σας ανέφερα και προ-
ηγουμένως, οι τεχνοκρατικές πτυχές
του φακέλου του χαλλουμιού για
την εγγραφή του ως ΠΟΠ έχουν
ολοκληρωθεί με επιτυχία από τη
Γενική Διεύθυνση και τα εμπλεκό-
μενα Τμήματα του Υπουργείου Γε-
ωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Περιβάλλοντος, μέσα από τη συ-
νεργασία τους και με άλλες υπηρε-
σίες του κράτους. Κατά την εσω-
τερική διαδικασία στην Κύπρο και
πριν από την υποβολή του για έγ-
κριση στην Ε. Επιτροπή, είχαν υπο-
βληθεί 11 ενστάσεις, οι οποίες και
αφού μελετήθηκαν απορρίφθηκαν
όλες. Μετά και τη δημοσίευση του
φακέλου στην επίσημη εφημερίδα
της Ε.Ε., στις 28 Ιουλίου 2015, είχαν
υποβληθεί στην Ε. Επιτροπή εννέα
αιτιολογημένες δηλώσεις ένστασης.
Οι οκτώ από αυτές υποβλήθηκαν
από οργανισμούς και πρόσωπα που
εδρεύουν σε τρίτες χώρες και μία
από τις αρμόδιες Αρχές του Ηνω-
μένου Βασίλειου. Όλες οι ενστάσεις
έτυχαν χειρισμού σε συνεργασία
και με τη Νομική Υπηρεσία της Δη-
μοκρατίας και τον Ιούνιο του 2016
οι δικές μας Υπηρεσίες ενημέρωσαν
την Ε. Επιτροπή για τις ενέργειες
που λήφθηκαν επί των ενστάσεων
που είχαν υποβληθεί. Έκτοτε ανα-
μένεται η απόφαση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής σχετικά με την κατα-

χώρηση της ονομασίας Χαλλούμι
(Halloumi)/Hellim ως ΠΟΠ.
–Αν ο φάκελος διαγραφεί, πώς
διασφαλίζεται το σημερινό στά-
τους των εξαγωγών και η προ-
οπτική ανάπτυξης;

–Η αλματώδης άνοδος των εξα-
γωγών του χαλουμιού, οι οποίες
από 5.767 τόνους το 2007 έφτασαν
σήμερα να ξεπερνούν τις 27.000
τόνους, έγιναν με βασικό εργαλείο
διαφύλαξης του προϊόντος, το εμ-
πορικό σήμα και όχι το σήμα ΠΟΠ.
Εδώ χρειάζεται να αποσαφηνιστεί
ότι στο παρόν τουλάχιστον στάδιο,
το χαλλούμι ως ονομασία και ως
προϊόν προστατεύεται έναντι άλλων
προϊόντων μιμητισμού, μέσω του
εμπορικού σήματος, το οποίο έχει
εγγράψει το Υπουργείο Ενέργειας,
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρι-
σμού σε διάφορες χώρες του κό-
σμου. Οι διαμάχες για τα εμπορικά
σήματα, για όλα τα προϊόντα και
όχι μόνο για το χαλλούμι, όπως
γνωρίζετε, είναι αδιάκοπες. Όπως
ανέφερε και ο υπουργός Ενέργειας
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρι-
σμού, στο παρόν μόνο στάδιο, το
Υπουργείο Εμπορίου μετέχει σε 80
περίπου δικαστικές διαμάχες για
διασφάλιση του εμπορικού σήματος
του χαλλουμιού. Εδώ είναι που
θέλω να τονίσω ότι η κατοχύρωση
του χαλλουμιού ως προϊόντος ΠΟΠ,
αυτόματα θα σημαίνει μια επιπρό-
σθετη, ουσιαστικά την απόλυτη,
προστασία του προϊόντος έναντι
προϊόντων μιμητισμού τόσο στο
εσωτερικό της Ε.Ε. όσο και στις
τρίτες χώρες με τις οποίες η Ε.Ε.
έχει ειδικές συμφωνίες αμοιβαίας
προστασίας προϊόντων. Και πλέον,
οποιαδήποτε προσπάθεια αντιγρα-
φής του χαλλουμιού είτε από κράτος
μέλος της Ε.Ε., είτε από τρίτη χώρα
που θέλει να παράγει και να διαθέτει
το προϊόν της είτε στην Ε.Ε είτε
σε χώρα που η Ε.Ε. έχει ειδικές

συμφωνίες, δεν θα βρίσκεται αν-
τιμέτωπη με τη μικρή Κύπρο αλλά
με την ίδια την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και τις πανίσχυρες και εξει-
δικευμένες νομικές υπηρεσίες της
που ασχολούνται αποκλειστικά και
μόνο με αυτά τα θέματα. Είναι για
τον λόγο αυτό που θεωρούμε ότι
η προστασία του προϊόντος σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο είναι μονόδρομος
για τη διαφύλαξη των εξαγωγών
μας αλλά και τη διαφύλαξη της
ανάπτυξης του τομέα. 
–Παρά το γεγονός ότι κατατέθηκε
ο φάκελος, οι αντιδράσεις των
αγελαδοτρόφων συνεχίζονται.
Μάλιστα, κάποιοι μίλησαν για
σκοπιμότητες πίσω από την απώ-
λεια του εμπορικού σήματος στη
Βρετανία. Πώς το σχολιάζετε;

–Όπως ήδη σας ανέφερα, ο φά-
κελος που βρίσκεται σήμερα ενώ-
πιον της Ε. Επιτροπής, από την
πρώτη στιγμή αποτέλεσε αντικεί-
μενο μελέτης, συζητήσεων, εντά-
σεων και ενστάσεων με βασικούς
διαφωνούντες για την κατάθεση
του φακέλου, τον Παγκύπριο Σύν-
δεσμο Αγελαδοτρόφων και τον
Παγκύπριο Σύνδεσμο Τυροκόμων.
Σήμερα, είναι με ιδιαίτερη ικανο-
ποίηση που διακρίνω ότι τόσο οι
αγελαδοτρόφοι όσο και οι τυροκό-
μοι συμφωνούν με την προστασία
του προϊόντος σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο, αλλά διαφωνούν ως προς τα
επιμέρους χαρακτηριστικά με κύριο
σημείο τριβής τα ποσοστά πρόσμι-
ξης του αγελαδινού και του αιγο-
πρόβειου γάλακτος. Θεωρώ ότι οι
δύο βασικοί διαφωνούντες, με την
κατάθεση του φακέλου, έχουν αν-
τιληφθεί ότι με τη δυναμική που
έχει λάβει το χαλλούμι στις αγορές
του εξωτερικού, οι κίνδυνοι αντι-
γραφής του προϊόντος έχουν πολ-
λαπλασιαστεί και ότι η μόνη ου-
σιαστική προστασία του έναντι
προϊόντων μιμητισμού, είναι η ευ-

ρωπαϊκή του κατοχύρωση. Πεποί-
θησή μου είναι ότι η προσπάθεια
για την προστασία του προϊόντος
μας πρέπει να είναι καθολική, και
δεν υπάρχουν περιθώρια για δια-
μάχες και συγκρούσεις στο εσω-
τερικό μέτωπο. Κρατικός μηχανι-
σμός, αγελαδοτρόφοι, ποιμνιοτρό-
φοι και τυροκόμοι έχουμε υποχρέ-
ωση μέσα από ένα κλίμα συναίνε-
σης να συγκεράσουμε τις διαφωνίες
μας. Εντός αυτού του πλαισίου, μέ-
σα από δικές μας πρωτοβουλίες,
γίνεται μια ουσιαστική προσπάθεια
να καταγράψουμε αρχικά αυτά που
μας ενώνουν και ακολούθως να
βρούμε λύσεις σε αυτά που μας χω-
ρίζουν. Για το αν υπάρχουν ή όχι
σκοπιμότητες πίσω από την απώ-
λεια του εμπορικού σήματος δεν
είμαι σε θέση να το γνωρίζω. Αυτό
όμως που πρέπει να γίνει από όλους
κατανοητό είναι ότι μια αγορά με
ετήσιο τζίρο €185 εκατομμυρίων
έχει ήδη αρκετούς τρίτους που κα-
ραδοκούν, την πολεμούν και τη
λυμαίνονται, οπότε θέλω να πι-
στεύω ότι στο εσωτερικό τουλάχι-
στον δεν υπάρχουν τέτοιου είδους
σκοπιμότητες που πλήττουν τα
δικά μας συμφέροντα. Τέλος, θα
ήθελα να σημειώσω ότι βρισκόμα-
στε σε επαφή και θα συνεχίσουμε
μέσα στην επόμενη περίοδο δια-
βουλεύσεις με όλους τους εμπλε-
κόμενους φορείς για συζήτηση
όλων των θεμάτων που σχετίζονται
με το χαλλούμι. Είμαι βέβαιος ότι
μέσα από τις διαβουλεύσεις αυτές
μπορούν να βρεθούν οι σωστές,
συναινετικές λύσεις τόσο για την
παραγωγή όσο και για την κατο-
χύρωση του σημαντικού αυτού
προϊόντος. Η δυναμική και οι προ-
οπτικές που έχει το προϊόν αυτό
είναι τέτοιες που είμαι βέβαιος ότι
μπορούν να βρεθούν λύσεις που
να ικανοποιούν όλους τους ενδια-
φερόμενους.

Δεν έχουμε
περιθώριο 
για διαμάχες 
στο χαλλούμι
Κώστας Καδής: Κάποιοι καραδοκούν να 
επωφεληθούν από την αγορά του προϊόντος

Πολιτικά εμπόδια στον δρόμο για την κατοχύρωση έβαλαν τον φάκελο στο συρτάρι της Κομισιόν, αναφέρει ο
υπουργός Γεωργίας.

<<<<<<<

Σε περίπου 80 δικαστι-
κές διαμάχες για δια-
σφάλιση του εμπορικού
σήματος του χαλλουμιού
μετέχει αυτή τη στιγμή
το Υπουργείο Εμπορίου.

Καινοτομία 
και άνοιγμα 
σε νέες αγορές 
–Μπορείη Κύπρος να παραγάγειικα-
νοποιητικές ποσότητες γαλακτοκο-
μικών προϊόντων για εξαγωγές και
σε νέες αγορές όπως για παράδειγμα
την Κίνα;
–Όπως για κάθε γεωργικό προϊόν
που παράγεται στον τόπο μας,
έτσι και για το χαλλούμι, υπάρχει
ένα φυσικό «ανώφλι», μια «φέ-
ρουσα ικανότητα» του συστήμα-
τος, η οποία εκ των πραγμάτων
δεν μπορεί να ξεπεραστεί. Εντός
αυτού του πλαισίου, οι αρμόδιες
Υπηρεσίες του Υπουργείου Γε-
ωργίας ετοιμάζουν σχετική μελέ-
τη μέσα από την οποία θα διαφα-
νούν οι δυνατότητες, αλλά και τα
όρια για παραγωγή γάλακτος
στην Κύπρο, με βάση τα σημερινά
δεδομένα. Βεβαίως, μέσα από
τους πολιτικούς σχεδιασμούς της
κυβέρνησης, συνεχίζουμε να
προσφέρουμε στον κλάδο της αι-
γοπροβατοτροφίας, της αγελαδο-
τροφίας και της μεταποίησης μια
σειρά εργαλείων για βελτίωση
της παραγωγικότητας και αύξηση
της παραγωγής σε μια ορθολογι-
κή οικονομικά και φιλική προς το
περιβάλλον βάση. Ενδεικτικά σας
αναφέρω ότι προ ενός έτους πε-
ρίπου δόθηκαν 105 εγκρίσεις σε
αντίστοιχους αριθμούς αιτήσεων
για επενδύσεις στην αιγοπροβα-
τοτροφία και την αγελαδοτροφία
συνολικού ύψους €60 εκατ. από
τα οποία τα €31 εκατ. θα προέλ-
θουν από εθνικούς και ευρωπαϊ-
κούς πόρους και τα υπόλοιπα από
ιδιωτική συμμετοχή. Απαραίτητο
στοιχείο ανάπτυξης αποτελεί βέ-
βαια και η έρευνα και η καινοτο-
μία μέσω της οποίας μπορεί να
βελτιώσουμε τις επιδόσεις μας.
Είναι με ιδιαίτερη ικανοποίηση
που βλέπουμε την πορεία του
ερευνητικού προγράμματος
AGRICYGEN με συντονιστή το Ιν-
στιτούτο Γεωργικών Ερευνών και
εταίρους υψηλού επιπέδου,
ερευνητικά ιδρύματα της Κύπρου
και του εξωτερικού, το οποίο
αποσκοπεί ακριβώς στη γενετική
βελτίωση των αιγοπροβάτων της
Κύπρου και στην παραγωγή με-
γαλύτερων ποσοτήτων γάλακτος
με το ίδιο ζωικό κεφάλαιο. Το
Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσι-
σε τη στήριξη του προγράμματος
αυτού με ποσό ύψους 15 εκατ.,
εφόσον λάβει την τελική του έγ-
κριση από την Ε.Ε., κάτι που θα
σημαίνει ενίσχυση άλλων €15
εκατ. και συνολική χρηματοδότη-
ση ύψους πέραν των €30 εκατ.
Επιπλέον, το Υπουργείο Γεωρ-
γίας είναι πάντοτε αρωγός σε κά-
θε προσπάθεια του επιχειρηματι-
κού κλάδου για άνοιγμα νέων
αγορών όπου και αν βρίσκονται
αυτές. Εξού και ανταποκριθήκαμε
άμεσα στο κάλεσμα για διευκό-
λυνση στην πρόσβαση στην αγο-
ρά της Κίνας με την υπογραφή
του πρωτοκόλλου εξαγωγών γα-
λακτοκομικών προϊόντων στην κι-
νέζικη αγορά, και είναι με μεγάλη
χαρά και ιδιαίτερη αισιοδοξία που
είδαμε να ανοίγονται μπροστά
μας ακόμη μεγαλύτερες προοπτι-
κές για το προϊόν μας.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Κούρσαγια έναν έχει γίνει η πώληση
της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος
(Κύπρου), με την Astrobankνα είναι
ο μοναδικός ενδιαφερόμενος για
την απόκτησή της. Πληροφορίες
της «Κ» θέλουν η μητρική Εθνική
Τράπεζα της Ελλάδος να λαμβάνει
την όποια απόφαση για την κυ-
πριακή θυγατρική με τον ερχομό
του 2019, καθώς τα χρονοδιαγράμ-
ματα για τελικές αποφάσεις επί του
διαγωνισμού έχουν μετατεθεί. Η
τελική απάντηση έπρεπε να έρθει,
σύμφωνα με τους σχεδιασμούς της
μητρικής, μέχρι το τέλος του 2018,
δηλαδή να έχει αποξενωθεί από
τον όμιλο η κυπριακή θυγατρική.
Ο λόγος βέβαια για το υγιές κομμάτι
της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος
(Κύπρου), αφού η μητρική αποφά-
σισε να κάνει πολύ πιο ελκυστική
στην πώληση της κυπριακής θυ-
γατρικής χωρίζοντας την τράπεζα
σε «καλή» και «κακή». Τα Μη Εξυ-
πηρετούμενα της Εθνικής θα με-
ταφερθούν σε μια ειδική οντότητα
(SPV) και τη διαχείρισή της θα την
αναλάβει η μητρική Εθνική Τρά-
πεζα. Αυτό βέβαια δεν σημαίνει
πως τα ΜΕΔ θα φύγουν εκτός Κύ-
πρου, αντιθέτως, η Εθνική Τράπεζα
της Ελλάδος (Κύπρου) θα συμμε-
τάσχει και στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ. Έχει
προχωρήσει εξάλλου και σε κατα-
χωρήσεις στον τύπο μέσα στον
Οκτώβριο που καλούσε τους δα-
νειολήπτες, οι οποίοι έχουν ΜΕΔ
τους επηρεαζόμενους δανειολήπτες
να υποβάλουν προσφορά για εξό-
φληση ή εξαγορά των δανείων τους
εάν ενδιαφέρονται. Συγκεκριμένα,
ανέφερε τα εξής: «Η Εθνική Τράπεζα
της Ελλάδος (Κύπρου) προτίθεται
να πωλήσει σε εταιρεία του ομίλου
εταιρειών της Εθνικής Ελλάδος, με
έδρα την Κύπρο, τις πιστωτικές δι-
ευκολύνσεις που κατά την ημερο-
μηνία της παρούσας κοινοποίησης

οφείλονται στην Εθνική Κύπρου
σε σχέση με τις οποίες έχουν σταλεί
επιστολές τερματισμού τους μέχρι
και την 31η Δεκεμβρίου 2017, καθώς
και τα εκ δικαστικών αποφάσεων
χρέη που κατά την ημερομηνία
κοινοποίησης οφείλονται στην
Εθνική Κύπρου σε σχέση με τέτοιες
πιστωτικές διευκολύνσεις». 

Συνέργειες για επιβίωση
Οι τραπεζικές συνέργειες είναι

πλέον αναπόφευκτες. Τουλάχιστον
για την Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος
(Κύπρου) και για την Astrobank
φαίνεται να έχει γίνει «κτήμα» τους
η παραπάνω θέση. Η Εθνική Τρά-
πεζα της Ελλάδος (Κύπρου) –αφού
το επιλέξει η ίδια – θα περάσει στη
δικαιοδοσία της Astrobank και η
Astrobank πλέον θα έχει στην κα-
τοχή της όλη τη USB Bank, αλλά
και την καλή Εθνική, καθιστώντας
την ως έναν «παίχτη» που θα μπορεί
να ανταγωνιστεί εν μέρει τις δύο
μεγάλες τράπεζες της Κύπρου, Τρά-
πεζα Κύπρου και Ελληνική Τράπεζα
που μαζί κατέχουν τεράστιο κομμάτι

της τραπεζικής πίτας του νησιού.
Κατά το τελευταίο τραπεζικό φό-
ρουμ οι ανώτατοι εκτελεστικοί δι-
ευθυντές των τραπεζών ήταν ξε-
κάθαροι. Οι συνέργειες είναι επι-
βεβλημένες για να μπορέσουν οι
μικρές τράπεζες να επιβιώσουν λό-
γω κόστους και μεγάλων εποπτικών
απαιτήσεων από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα.

Κέρδη στη ΝΑ Ευρώπη
Ο Όμιλος της Εθνικής Τράπε-

ζας της Ελλάδος σημείωσε κέρδη

μετά από φόρους από συνεχιζό-
μενες δραστηριότητες για τα κα-
ταστήματα της νοτιοανατολικής
Ευρώπης (συμπεριλαμβανομένης
και της Εθνικής Κύπρου) ύψους
2 εκατ. το τρίτο τρίμηνο του 2018
από 3 εκατ. ευρώ το προηγούμενο
τρίμηνο. 

Σε επίπεδο έτους, τα κέρδη με-
τά από φόρους από συνεχιζόμενες
δραστηριότητες διαμορφώθηκαν
σε 16 εκατ. το εννεάμηνο του
2018, από 19 εκατ. ευρώ το προ-
ηγούμενο έτος.

Τα καθαρά κέρδη για τη μη-
τρική ανήλθαν σε 33 εκατ. ευρώ
το εννεάμηνο του 2018 έναντι
εκτεταμένων ζημιών 122 εκατ.
το εννεάμηνο του 2017. Όπως
αναφέρει ίδια η Εθνική, αντικα-
τοπτρίζεται η σημαντική αποκλι-
μάκωση των προβλέψεων για επι-
σφαλή δάνεια (-143 μονάδες βάσης
σε ετήσια βάση), η οποία συντέ-
λεσε στην επιστροφή της σε ορ-
γανική κερδοφορία ύψους 62 εκατ.
ευρώ έναντι ζημιών 100 εκατ. ευ-
ρώ το εννεάμηνο του 2017.

Κούρσα για έναν η Εθνική
Τον νέο χρόνο θα αποφασίσει η μητρική εάν θα πωλήσει το καλό κομμάτι στην Astrobank

Τον τελευταίο καιρό, λόγω του προ-
βλήματος που παρουσιάζεται στην
εξεύρεση οικονομικής στέγης, είτε
για αγορά είτε για ενοικίαση, γίνεται
έντονη συζήτηση για τον ρόλο τον
οποίο πρέπει να διαδραματίζει το
κράτος στο συγκεκριμένο πρόβλημα.
Η απάντηση είναι ξεκάθαρη: Όσο
γίνεται μικρότερη εμπλοκή του κρά-
τους στην επίλυση του συγκεκριμένου
προβλήματος. Για να χαϊδέψουν τα
αφτιά των ψηφοφόρων πολλοί κομ-
ματικοί παράγοντες, υποστηρίζουν
ότι το κράτος θα πρέπει να προσφέρει
στέγη με φθηνό ενοίκιο ή με φθηνό
κόστος αγοράς. Στην όλη προσπάθεια
προσθέτουν τις φωνές και ότι θα
έχουν οικονομικά και άλλα οφέλη,
αν υλοποιηθεί η συγκεκριμένη λύση
(στελέχη οργανισμών, δήμων κ.λπ.).

Μια τέτοια λύση θα δημιουργήσει
κοινωνικά προβλήματα επειδή θα
μαζέψει μεγάλο αριθμό φτωχών οι-
κογενειών σε κτίρια, φθηνών συνήθως
προδιαγραφών, τύπου προσφυγικών
συνοικισμών. Είναι, δηλαδή, λύση
του προβλήματος να γκετοποιήσουμε
τους οικονομικά ασθενέστερους συμ-
πατριώτες μας;  Ποιος θα επωμισθεί
το κόστος αυτής της χορηγίας; Φυσικά
ο Κύπριος φορολογούμενος. Ποιος
θα διαχειριστεί την κατασκευή των
έργων και τις διαδικασίες;  Ποιος θα
διαχειριστεί τα κτίρια αυτά και ποιος
θα τα συντηρεί;  Νομίζω ότι όλοι γνω-
ρίζουμε πολύ καλά ότι όταν αναλάβει
το κράτος έναν τέτοιο ρόλο, δημι-
ουργούνται καθυστερήσεις, σπατάλες,
παρουσιάζεται διαφθορά με αποτέ-
λεσμα ο φορολογούμενος να πληρώνει
πολλαπλάσιο κόστος από ό,τι χρει-
άζεται. Βλέπουμε το παράδειγμα των
προσφυγικών συνοικισμών, που αναγ-
κάστηκε το κράτος να τους κτίσει
και είδαμε ποια είναι η κατάσταση.
Η λύση είναι απλή. Όταν αποφασίσει
το Υπουργείο Οικονομικών, για το
όφελος που θέλει να προσφέρει στους
αγοραστές ή στους ενοικιαστές, τότε
προτείνουμε το αυτονόητο. Πρέπει

να ανακοινωθεί στον κάθε δικαιούχο
το ύψος της οικονομικής ενίσχυσης
που δικαιούται. Για παράδειγμα, ένα
ζευγάρι με ένα παιδί θα δικαιούται
ενίσχυση του ενοικίου κατά 400 ευρώ
τον μήνα για διαμέρισμα δύο υπνο-
δωματίων. Για αντίστοιχη αγορά, το
ίδιο ζευγάρι δικαιούται χορηγία 50.000
ευρώ. Όταν το συγκεκριμένο ζευγάρι
γνωρίζει τις χορηγίες που θα λάβει,
θα αναζητήσει το κατάλληλο δυάρι
και θα έλθει σε συμφωνία με τον ιδιο-
κτήτη. Ας υποθέσουμε ότι η ενοικίαση
συμφωνείται για διάρκεια ενός έτους
προς 600 ευρώ τον μήνα. Το κράτος
θα καταβάλλει το ποσό των 400 ευρώ
απευθείας στον ιδιοκτήτη, σε μηνιαία
βάση για να μη δημιουργούνται ατα-
σθαλίες. Επίσης, θα ενημερώνεται
ανάλογα το Τμήμα Φορολογίας για
να εισπράττει το λαβείν του. Είναι
σημαντικό ο ενοικιαστής να έχει την
επιλογή της περιοχής που θα ενοι-
κιάσει και να αποφασίζει ο ίδιος το
συνολικό ύψος του ενοικίου που θα
πληρώνει, αφού θα καταβάλλει τη
διαφορά των 200 ευρώ. Εφόσον αφορά
αγορά, το ποσό που δικαιούται το
ζευγάρι θα καταβάλλεται από αντι-
πρόσωπο του κράτους στον ιδιοκτήτη
κατά τη μεταβίβαση του ακινήτου.
Εννοείται ότι όλα τα σχετικά έγγραφα
(ενοικιαστήριο ή πωλητήριο έγγραφο,
τίτλοι ιδιοκτησίας, κ.λπ.) θα προσκο-
μίζονται στο κράτος για τον σχετικό
έλεγχο πριν γίνονται οι πληρωμές.
Η προτεινόμενη λύση, η οποία μπορεί
να εφαρμοστεί τάχιστα και θα έχει
χαμηλό διοικητικό κόστος, δεν θα
γκετοποιήσει τους συμπολίτες μας
και θα δώσει κίνητρα σε ιδιώτες να
προχωρήσουν άμεσα στη δημιουργία
νέων μονάδων, με όλα τα οφέλη που
εξυπακούονται για την οικονομία
του τόπου. 

Ο κ. Γιώργος Μουσκίδης είναι
διευθυντής FOX Smart Estate Agency και
πρόεδρος Κυπριακού Συνδέσμου
Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ).

Πρέπει το κράτος 
να παρέχει στέγη; 

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΟΥΣΚΙΔΗ

<<<<<<<

Οι συνέργειες είναι
επιβεβλημένες για να
μπορέσουν οι μικρές
τράπεζες να επιβιώ-
σουν λόγω κόστους και
μεγάλων εποπτικών
απαιτήσεων από την
ΕΚΤ.

Η μητρική αποφάσισε να κάνει πολύ πιο ελκυστική στην πώληση της κυπριακής θυγατρικής, χωρίζοντας την τρά-
πεζα σε «καλή» και «κακή».
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Από τη στιγμή που και το 2016 και
το 2017 αλλά και το 2018 έπρεπε να
εφαρμοστεί ο κανόνας μειωμένων
προσλήψεων σε σχέση με τις απο-
χωρήσεις, θα περίμενε κανείς ο ση-
μερινός αριθμός του τακτικού προ-
σωπικού να είναι μειωμένος. Αυτό
δεν συνέβη, όπως αποκαλύπτεται
από τα ακόλουθα στοιχεία:
1. Το 2016 (έτος εφαρμογής του κα-
νόνα ένα προς τέσσερα), καταγρά-
φηκαν 9.810 αποχωρήσεις και 8.211
προσλήψεις.
2. Το 2017 (επίσης έτος εφαρμογής
του 1 προς τέσσερα), οι προσλήψεις
ήταν περισσότερες από τις αποχω-
ρήσεις καθώς έφτασαν στις 8.518
έναντι 7.595 αποχωρήσεων.
3. Το 2018 (έτος εφαρμογής του κα-
νόνα μιας πρόσληψης για κάθε τρεις
αποχωρήσεις), μέχρι και τον Αύγου-
στο είχαν σημειωθεί 4.517 προσλή-
ψεις έναντι 5.177 αποχωρήσεων.

Η εξήγηση του φαινομένου κρύ-
βεται στη «δημιουργική στατιστική»
πτυχές της οποίας αποκαλύπτει και
η 1η έκθεση μεταμνημονιακής επο-
πτείας της Κομισιόν:

1. Από τον κανόνα των προσλήψε-
ων-αποχωρήσεων υπάρχουν εξαι-
ρέσεις. Είναι οι προσλήψεις σε υπη-
ρεσίες ανταποδοτικού χαρακτήρα
των δήμων, προσλήψεις που έγιναν
στο πλαίσιο συμμόρφωσης με αμε-
τάκλητες αποφάσεις δικαστηρίων
αλλά και προσλήψεις δικηγόρων με
σχέση έμμισθης εντολής αορίστου
χρόνου. Στο όνομα των εξαιρέσεων
έγιναν 4.301 προσλήψεις από το
2016 μέχρι και τον Αύγουστο του
2018 (1.927 το 2016, 1.455 το 2017
και 919 στους πρώτους μήνες του
2018).
2. Ο κανόνας ισχύει για το μόνιμο
προσωπικό του στενού δημόσιου
τομέα και των εποπτευόμενων νο-
μικών προσώπων δημοσίου δικαίου.
Δηλαδή, δεν αφορά ούτε στο έκτακτο
προσωπικό ούτε στο τακτικό προ-
σωπικό των νομικών προσώπων
ιδιωτικού δικαίου. Αυτοί είναι και
οι τρεις τομείς στους οποίους έχει
παρατηρηθεί η μεγάλη αύξηση προ-
σωπικού.
3. Η σημερινή κυβέρνηση, όπως ανα-
φέρει η ίδια η Κομισιόν, εκμεταλ-

λεύεται το γεγονός ότι στην περίοδο
2012-2015 έγιναν λιγότερες προσ-
λήψεις από αυτές που «υπαγόρευε»
ο κανόνας και μετέφερε το συγκε-
κριμένο «δικαίωμα» στην περίοδο
2016-2018. Οι θεσμοί επέτρεψαν
αυτή την πολιτική θεωρώντας ότι ο
επιθυμητός στόχος που ήταν η μεί-
ωση του μισθολογικού κόστους είχε
ήδη επιτευχθεί στην περίοδο 2009-
2014. Τη «δημιουργική στατιστική»
των εξαιρέσεων και των μεταφορών
προσλήψεων από έτος σε έτος, θέλει
να εκμεταλλευτεί η κυβέρνηση και
για να δικαιολογήσει τις 15.000
προσλήψεις του 2019. Οι 3.000 προσ-
λήψεις για το πρόγραμμα βοήθεια
στο σπίτι αλλά και οι 4.500 προσ-
λήψεις της ειδικής αγωγής θα αν-
τιμετωπιστούν ως «μονιμοποιήσεις»
καθώς πρόκειται για εργαζόμενους
που ήδη απασχολούνται με συμβά-
σεις ορισμένου χρόνου, ενώ για τις
επιπλέον 7.500 προσλήψεις θα αξιο-
ποιηθεί ο προβλεπόμενος αριθμός
αποχωρήσεων του 2019 αλλά και
το όποιο «υπόλοιπο προσλήψεων»
μείνει από το 2018.

Πώς «παραβιάστηκε» ο κανόνας 1 προς 4

Του ΘΑΝΟΥ ΤΣΙΡΟΥ

Θα μπορούσε να χαρακτηριστεί και
«επίτευγμα ταχυδακτυλουργού»:
από τη μια να πρέπει να εφαρμόσεις
τον κανόνα «μόνο μία πρόσληψη
για κάθε τρεις ή τέσσερις αποχω-
ρήσεις εργαζομένων» και από την
άλλη να καταφέρνεις να αυξήσεις
και τον αριθμό των εργαζομένων
στο Δημόσιο αλλά και τη συνολική
μισθολογική δαπάνη. Ως προς την
ακρίβεια του συμπεράσματος, αρκεί
η παρουσίαση των επίσημων στα-
τιστικών στοιχείων. Από την επε-
ξεργασία των δεδομένων που δη-
μοσιεύονται στο «μητρώο ανθρω-
πίνου δυναμικού του ελληνικού Δη-
μοσίου», προκύπτει ότι το άθροισμα
τακτικού και έκτακτου προσωπικού
στον στενό δημόσιο τομέα, αλλά
και στα εκατοντάδες νομικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, έφτασε
τον Δεκέμβριο του 2017 στις 698.727
άτομα και παρουσιάζεται αυξημένο
κατά 21.924 άτομα σε σχέση με τον
Δεκέμβριο του 2015.

Τα ίδια στατιστικά στοιχεία απο-
τυπώνουν την «παραβίαση» του
κανόνα της μιας πρόσληψης για
κάθε τέσσερις αποχωρήσεις τόσο
το 2016 όσο και το 2017, έτος κατά
το οποίο οι προσλήψεις ήταν πε-
ρισσότερες από τις αποχωρήσεις.
Οσον αφορά την εξέλιξη της μισθο-
λογικής δαπάνης, αυτή αποτυπώ-
νεται στα στοιχεία της γενικής κυ-
βέρνησης αλλά και στην πρώτη έκ-
θεση μεταμνημονιακής αξιολόγησης
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής: το 2017,
η δαπάνη εμφανίζεται αυξημένη
κατά 616 εκατ. ευρώ σε σχέση με
την αντίστοιχη του 2014, ενώ στο
9μηνο του 2018 παρατηρείται αύ-
ξηση 528 εκατ. ευρώ συγκριτικά
με το διάστημα Ιανουαρίου - Δε-
κεμβρίου 2017. To 2018 είναι δε-
δομένο ότι θα κλείσει με αύξηση
της μισθολογικής δαπάνης ενώ το
ίδιο αναμένεται και για το 2019, δε-
δομένου ότι η κυβέρνηση προγραμ-
ματίζει πάνω από 15.000 προσλή-
ψεις, χωρίς στον αριθμό αυτό να
προσμετρείται η «έμμεση» απασχό-
ληση στο Δημόσιο μέσα από τα
προγράμματα του ΟΑΕΔ, όπως αυτό
που ανακοινώθηκε την Πέμπτη, ή
οι 10.000 πιθανές νέες προσλήψεις
σε αντικατάσταση των κληρικών.
Η μισθολογική δαπάνη το 2019 προ-
βλέπεται να φτάσει στα 17,6 δισ.
ευρώ από 15,9 δισ. ευρώ το 2015,
με τη μεταβολή να προσεγγίζει πλέ-
ον το 1% του ΑΕΠ στην 4ετία ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Οπως προκύπτει από
το σύστημα «Απογραφή» –για την
ακρίβεια των στοιχείων του οποίου

η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δια-
τυπώνει έντονες επιφυλάξεις ειδικά
σε ό,τι αφορά τη συγκρισιμότητα
των στοιχείων από έτος σε έτος–
ο αριθμός των «μονίμων» (τακτικό
προσωπικό) στον στενό δημόσιο
τομέα έχει ουσιαστικά παραμείνει
αμετάβλητος από τον Δεκέμβριο
του 2015. Τη συγκεκριμένη χρονιά,
το τακτικό προσωπικό «μετρήθηκε»
στις 566.913 άτομα ενώ αντίστοιχος
αριθμός καταγράφηκε τόσο τον Δε-
κέμβριο του 2017 όσο και τον Αύ-
γουστο του 2018. Αυτό το στατιστικό
εύρημα προβάλλει η κυβέρνηση
για να αποκρούσει την κριτική περί
νέων προσλήψεων στο Δημόσιο.

Η στατιστική, όμως, δεν σταμα-
τάει στον στενό δημόσιο τομέα.
Μεγάλη αύξηση παρατηρείται σε
όλες τις υπόλοιπες κατηγορίες ερ-
γαζομένων στο Δημόσιο που δεν
υπάγονται σε περιορισμούς όσον

αφορά τον αριθμό των προσλήψε-
ων. Ετσι:
1. Το έκτακτο προσωπικό του στενού
δημόσιου τομέα (δηλαδή οι συμ-
βασιούχοι ορισμένου χρόνου) με-
τρήθηκαν σε 65.547 τον Δεκέμβριο
του 2015 για να αυξηθούν σε 71.042
τον Δεκέμβριο του 2016 και σε
78.297 τον Δεκέμβριο του 2017. Οι
θεσμοί ζήτησαν να μπει φρένο από
φέτος και να συγκρατηθεί ο αριθμός
των συμβασιούχων για όλη την πε-
ρίοδο μέχρι το 2022. Η φετινή χρο-
νιά πρέπει να κλείσει με περίπου
62.439 συμβασιούχους και να πα-
ραμείνει στα επίπεδα των 55.000
μέχρι και το 2022 (η μείωση από το
2018 στο 2019 προβλέπεται ότι θα
γίνει με τη μεταφορά συμβασιούχων
στο μόνιμο προσωπικό λόγω των
προσλήψεων που θα γίνουν για το
«Βοήθεια στο σπίτι» αλλά και για
την ειδική αγωγή).
2. Το τακτικό προσωπικό που απα-
σχολείται στα νομικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου (στην πραγματι-
κότητα κερδοσκοπικές εταιρείες
οι οποίες όμως βρίσκονται υπό τον
έλεγχο του Δημοσίου) αυξήθηκε
από τις 33.571 άτομα, που ήταν τον
Δεκέμβριο του 2015, στις 36.047

άτομα τον Δεκέμβριο του 2017.
3. Το έκτακτο προσωπικό των νο-
μικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου
εμφανίζεται να έχει υπερδιπλα-
σιαστεί στην περίοδο 2015-2018.
Το σύστημα «απογραφή» τούς με-
τράει σε 10.772 τον Δεκέμβριο του
2015, σε 15.447 τον Δεκέμβριο του
2016, σε 17.522 τον Δεκέμβριο του
2017 και σε 21.514 τον Αύγουστο
του 2018.

Ως «ειδικές περιπτώσεις» αντι-
μετωπίζονται στατιστικά οι αιρετοί
–οι οποίοι φτάνουν αισίως στις
8.527– οι μετακλητοί, τα μέλη Δ.Σ.
αλλά και όσοι κατατάσσονται στις
λεγόμενες «λοιπές ειδικές περι-
πτώσεις». Σε όλες αυτές τις κατη-
γορίες, το σύστημα «Απογραφή»
έχει καταγράψει μεγάλη αύξηση
στο διάστημα 2015-2017. Οι μετα-
κλητοί, από 1.901 τον Δεκέμβριο
του 2015, αυξήθηκαν σε 2.487 τον
Δεκέμβριο του 2017. Οι αιρετοί,
από 7.149, έφτασαν στις 8.248, οι
πρόεδροι και τα μέλη Δ.Σ. από 1.124
σε 1.386 και αυτοί που κατατάσ-
σονται στις «ειδικές περιπτώσεις»
ανέρχονταν τον Δεκέμβριο στις
15.601 άτομα από 12.730 τον Δε-
κέμβριο του 2015.

Αντί να μειώνονται, αυξάνονται οι δημόσιοι υπάλληλοι
Εγιναν 21.924 προσλήψεις το διάστημα 2015-2017, με αποτέλεσμα την εκτίναξη της μισθολογικής δαπάνης

<<<<<<

Οι θεσμοί ζήτησαν να
μπει φρένο από φέτος
και να συγκρα τηθεί ο
αριθμός των συμβασι-
ούχων για όλη την πε-
ρίοδο μέχρι το 2022.

Αύξηση 1,7 δισ. ευρώ στη μισθολογική δαπάνη μεταξύ των ετών 2015-2019
Με τις προσλήψεις έκτακτου προσω-
πικού στον δημόσιο τομέα, με τη
δικαιολογία της συμμόρφωσης με
τις δικαστικές αποφάσεις ή της στε-
λέχωσης νομικών προσώπων ιδιω-
τικού τομέα ή ακόμη και της μετα-
φοράς προσλήψεων από έτος σε
έτος, η κυβέρνηση βρήκε τον τρόπο
να παραβιάζει τον κανόνα του «1
προς 1». Το πραγματικό της εμπόδιο
για το επόμενο διάστημα θα είναι

η εξεύρεση του «δημοσιονομικού
χώρου». Οι 10.000 προσλήψεις, σε
αντικατάσταση των κληρικών που
σχεδιάζεται να μεταφερθούν σε νο-
μικά πρόσωπα που ελέγχονται από
την Εκκλησία, πρέπει να χρηματο-
δοτηθούν από τον δημοσιονομικό
χώρο. Δηλαδή, για να χρηματοδο-
τηθούν οι 10.000 προσλήψεις πρέπει
να «κοπούν» φορολογικές απαλλαγές
200 εκατ. ευρώ. Και αυτό γιατί η

Εκκλησία θα εξακολουθήσει να ει-
σπράττει τα 200 εκατ. ευρώ υπό
μορφήν «επιχορήγησης».

Το πόσο πραγματικά κοστίζει η
απασχόληση στον στενό και ευρύ-
τερο δημόσιο τομέα, είναι πολύ δύ-
σκολο να υπολογιστεί. Πέρα από
την καθαρή μισθολογική δαπάνη,
η οποία θα φθάσει στα 18 δισ. ευρώ
το 2018 λόγω και της προσθήκης
των αναδρομικών στα ειδικά μισθο-

λόγια, κανονικά θα έπρεπε να προ-
σμετρηθούν και τα ποσά που «κρύ-
βονται» σε προγράμματα τόνωσης
της απασχόλησης όπως αυτά του
ΟΑΕΔ ή σε επιχορηγήσεις του Δη-
μοσίου. 

Πάντως, την αυξητική τάση του
μισθολογικού κόστους την αποτυ-
πώνει και ο προϋπολογισμός του
2019, και το μεσοπρόθεσμο, αλλά
και η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επι-

τροπής. Το 2015, το μισθολογικό
κόστος για το κράτος, τα νομικά
πρόσωπα, τα νοσοκομεία, τους ΟΤΑ
και τα ασφαλιστικά ταμεία ανερχό-
ταν στα 15,9 δισ. ευρώ. Το 2017, η
δαπάνη είχε φθάσει στα 16,3 δισ.
ευρώ, ενώ το 2018, αν και ήταν προ-
γραμματισμένο να δαπανηθούν
16,974 δισ. ευρώ, τελικώς φθάσαμε
στα 17,9 δισ. ευρώ λόγω των ανα-
δρομικών στα ειδικά μισθολόγια.

Για το 2019, προβλέπεται δαπάνη
17,547 δισ. ευρώ, ενώ διατυπώνονται
φόβοι για περαιτέρω αύξηση, καθώς
οι εγκρίσεις αυξήσεων για τους ερ-
γαζομένους του υπουργείου Οικο-
νομικών είναι πιθανό να προκαλέ-
σουν διεκδικήσεις και από άλλα
υπουργεία. Δηλαδή, από το 2015
μέχρι το 2019 η αύξηση της μισθο-
λογικής δαπάνης θα φθάσει στο 1,7
δισ. ευρώ.

ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ
Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο 25 του Περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας
(Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε
να πωληθεί το μερίδιο ή συμφέρον στα ακίνητα που αναφέρονται
πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης: 1/Π/4545/2018
Πωλητές: ΙΩΑΝΝΟΥ ΑΝΔΡΕΑΣ, ΑΓΙΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΗΣ 7,
2560 ΑΓΙΑ ΒΑΡΒΑΡΑ, ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Αγοραστές: WESTFALIASURGE CY LIMITED, ΓΡΙΒΑ ΔΙΓΕΝΗ 54,
2560 ΑΓΙΑ ΒΑΡΒΑΡΑ, ΛΕΥΚΩΣΙΑ,
Ακίνητο: Αρ. Εγγραφής 0/12841
Φύλλο/Σχεδ./Τμήμα/Τεμ./Κλίμ. 39/21/0/209/5
Είδος  Ακίνητου ΧΩΡΑΦΙ
Εμβαδό τ.μ. 5017
Γεωγραφική Περιοχή ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΜΑΘΙΑΤΗΣ,
Τοποθεσία ΚΑΤΩ ΚΑΡΚΑ
Μεταβιβ. Μερίδιο στο Ακιν. 1/6. Ποσό Πώλησης €2,000
Ακίνητο: Αρ. Εγγραφής 0/13923
Φύλλο/Σχεδ./Τμήμα/Τεμ./Κλίμ. 39/22/0/779/5
Είδος  Ακίνητου ΧΩΡΑΦΙ
Εμβαδό τ.μ. 2007
Γεωγραφική Περιοχή ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΑΓΙΑ ΒΑΡΒΑΡΑ,
Τοποθεσία ΡΟΤΣΟΠΑΜΠΟΥΛΛΟΣ
Μεταβιβ. Μερίδιο στο Ακιν. 1/3. Ποσό Πώλησης €3,000

H ΔΙΚΗΓΟΡΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΗΛΙΑΣ ΝΕΟΚΛΕΟΥΣ & ΣΙΑ ΔΕΠΕ
ΕΝΙΣΧΥΕΙ ΤΗΝ ΠΑΡΟΥΣΙΑ ΤΗΣ ΣΤΗ ΔΥΤΙΚΗ ΕΥΡΩΠΗ 

Η Δικηγορική Εταιρεία Ηλίας Νεοκλέους & Σία ΔΕΠΕ, ενισχύει τη παρουσία
της στην Δυτική Ευρώπη με την εξαγορά του Γραφείου Jurispectrum, το οποίο
ασκεί δικηγορία στο Βέλγιο και στο Λουξεμβούργο. Επικεφαλής του νέου
γραφείου των Βρυξελλών από τις αρχές του νέου έτους θα είναι ο έμπειρος
δικηγόρος σε θέματα Ευρωπαϊκού δικαίου κ. Νίκος Κορογιαννάκης, μέλος του
Δικηγορικού Συλλόγου  Αθηνών, Βρυξελλών και Λουξεμβούργου. 

Ο κ. Νίκος Κορογιαννάκης κατέχει μεταπτυχιακό δίπλωμα στο Ευρωπαϊκό
δίκαιο από το Πανεπιστήμιο των Βρυξελλών και έχει χειριστεί περισσότερες
από 150 υποθέσεις στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης καθώς και
πολύπλοκες διεθνείς εμπορικές συναλλαγές. 

Το γραφείο των Βρυξελλών που θα λειτουργήσει υπό τη μορφή εταιρείας
περιορισμένης ευθύνης και υπό την επωνυμία Ηλίας Νεοκλέους & Συνεργάτες,
θα επικεντρωθεί σε θέματα Ευρωπαϊκού δικαίου,  Δημοσίων Συμβάσεων, Αν-
ταγωνισμού, Κρατικών Ενισχύσεων, Τραπεζικού και Φορολογικού δικαίου, και
στην εκπροσώπηση πελατών σε διεθνείς εμπορικές συναλλαγές και αντιδικίες
καθώς και lobbying των Ευρωπαϊκών οργάνων.  

Η παρουσία στο κέντρο λήψης αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα
ενισχύσει τις υπηρεσίες υψηλού επιπέδου που παρέχονται ήδη σε πελάτες
από όλο τον κόσμο με περαιτέρω εξειδικευμένες γνώσεις και πρακτική.

Η Δικηγορική Εταιρεία Ηλίας Νεοκλέους & Σία ΔΕΠΕ προγραμματίζει στο
αμέσως επόμενο διάστημα την οργάνωση και την επάνδρωση του γραφείου
του Λουξεμβούργου, ως επίσης και την περαιτέρω παρουσία της και σε άλλες
πρωτεύουσες της Δυτικής Ευρώπης, η οποία σε συνδυασμό με την παρουσία
της στις χώρες της Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης, θα παρέχει καλύτερη
και αποτελεσματικότερη εκπροσώπηση στη διεθνή πελατεία της.

Προκήρυξη μιας κενής θέσης
Εκτελεστικού Γραμματέα και δύο κενών

θέσεων λειτουργών στην Αρχή
Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου

Η Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου (AAEK), νομικό
πρόσωπο δημοσίου δικαίου, δέχεται αιτήσεις για την πλήρω-

ση μιας θέσης Εκτελεστικού Γραμματέα κλίμακας Α13
και δύο  θέσεων λειτουργών κλίμακας Α8-Α10-Α11.

Οι  αιτήσεις των υποψηφίων  θα πρέπει να συμπληρωθούν
ηλεκτρονικά μέσω της ιστοσελίδας της ΑΑΕΚ

(www.naac.org.cy) μέχρι τις 21 Δεκεμβρίου 2018
και ώρα 13.00.

Περισσότερες πληροφορίες θα βρείτε
στην ιστοσελίδα της ΑΑΕΚ (www.naac.org.cy).
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Η νέα χρυσοφόρος αγορά για την
Κίνα είναι τα ηλεκτροκίνητα αυ-
τοκίνητα. Πολλές εταιρείες διαγ-
κωνίζονται για να αποκτήσουν πα-
ρουσία σε αυτήν και να είναι έτοι-
μες να ανταγωνιστούν την αμερι-
κανική Tesla, η οποία θα δραστη-
ριοποιηθεί και στην Κίνα. H Tesla,
αν και ζημιογόνος, κατασκευάζει
αποκλειστικά ηλεκτρικά οχήματα.
Στην Κίνα, ως τελευταία ανταγω-
νίστριά της εμφανίζεται η Xpeng
Motors.

Η Xpeng Motors ξεκίνησε από
χθες να διαθέτει στην αγορά το
πρώτο της μοντέλο με την επω-
νυμία G3. Πρόκειται για ένα σπορ
αυτοκίνητο πολλαπλών δραστη-
ριοτήτων, το οποίο κατασκεύασε
τέσσερα χρόνια μετά την ίδρυσή
της. Ιδρυτής της εταιρείας είναι ο
Χε Σιαοπένγκ μαζί με συνεργάτες
του και το εργοστάσιο βρίσκεται
στην περιφέρεια της Γκουανγκζού
στη νότια Κίνα. Το δε G3, το οποίο
πέρασε όλα τα τεστ και τις δοκι-
μασίες τους τελευταίους 14 μήνες,
εκτιμάται πως θα αποφέρει άμεσα
έσοδα στην εταιρεία, αλλά και θα
τονώσει την αξιοπιστία της. Εν τω
μεταξύ, εκατοντάδες άλλες νεο-
φυείς εταιρείες στην Κίνα ακόμα
αγωνίζονται να κατασκευάσουν
ένα πρωτότυπο αυτοκινήτου και
να εξασφαλίσουν επενδυτικά κε-
φάλαια.

Χρυσή αγορά
Αναλυτές του κλάδου προβλέ-

πουν ότι η αγορά ηλεκτροκίνησης
της Κίνας τις επόμενες δεκαετίες
θα αποφέρει εκατοντάδες δισεκα-
τομμύρια δολάρια με την αρωγή
της επίσημης κυβερνητικής πολι-
τικής. Το Πεκίνο θέλει να περιορίσει
δραστικά τη χρήση των ρυπογόνων

οχημάτων και να δώσει κίνητρα
για «πράσινα αυτοκίνητα». Γι’ αυτό
οι εγχώριες επιχειρήσεις επιδιώκουν
να ενισχύουν την παρουσία τους,
προτού ο Ελον Μασκ, ιδρυτής της
Tesla, αρχίσει από το 2019 να κα-
τασκευάζει οχήματα στη Σαγκάη
και οι Volkswagen και Ford πλημ-
μυρίσουν την αγορά με ηλεκτρο-
κίνητα αμάξια που θα κατασκευά-
ζονται στην Κίνα.

Τo G3 της Xpeng έχει πέντε θέ-
σεις και τιμάται μεταξύ 29.000 και
41.000 δολαρίων. Η δε Tesla θα
πουλάει στην Κίνα το σεντάν Μ3,
που θα είναι κατασκευασμένο στις
ΗΠΑ, προτού ξεκινήσει την επιτό-
πια παραγωγή. Το κόστος του θα
κυμαίνεται στις 78.000 δολάρια.
Οπως αναφέρει το ειδησεογραφικό
πρακτορείο Bloomberg, όσο φθη-

νότερα κι αν είναι τα κινεζικής κα-
τασκευής ηλεκτρικά αυτοκίνητα,
δεν παύουν να στερούνται σε ανα-
γνωρισιμότητα και ενδεχομένως
και σε ποιότητα. Αρα θα πρέπει να
πείσουν τους οδηγούς ότι είναι ισά-
ξια με τα Tesla, λόγου χάριν, ή τα
Volkswagen. Ο Χε Σιαοπένγκ ανέ-
φερε ότι η Xpeng έχει την επεν-
δυτική κάλυψη κολοσσών όπως οι
Alibaba, Foxconn και Xiaomi. Επι-
πλέον, τόνισε ότι το G3 έχει χαρα-
κτηριστικά ελκυστικά για οδηγούς
νεαρής ηλικίας. Διαθέτει λογισμικό
και χάρτες, δυνατότητα βίντεο και
αισθητήρες, οπότε μοιάζει με ένα
κινητό σε ρόδες. «Τα έξυπνα χα-
ρακτηριστικά είναι απαραίτητα για
να απευθυνθεί η Xpeng σε νέους,
να πουλήσει μεγάλο όγκο οχημάτων
και να έχει καλύτερες επιδόσεις

από τους άλλους», παρατηρεί ο Νά-
ναν Κου, αναλυτής της Bloomberg
NEF στο Πεκίνο.

Πέραν της Xpeng και oι επίσης
κινεζικές WM Motor Technology
και Byton, έχουν προσελκύσει δι-
σεκατομμύρια δολάρια σε επενδύ-
σεις τα τελευταία χρόνια, ώστε να
χρηματοδοτήσουν την κατασκευή
των δικών τους ηλεκτρικών οχη-
μάτων. Η δε ΝΙΟ, η οποία επικεν-
τρώνεται στα ηλεκτρικά οχήματα
αλλά και στα οχήματα χωρίς οδηγό,
εισήχθη τον Σεπτέμβριο στο χρη-
ματιστήριο της Νέας Υόρκης και
απεκόμισε 1 δισ. δολάρια. Η απο-
τίμησή της έφθασε τα 6,4 δισ. δο-
λάρια, παρότι μέχρι τότε δεν είχε
πουλήσει περισσότερα από 2.000
αυτοκίνητα.

BLOOMBERG

Στην αγορά το πρώτο ηλεκτρικό
αυτοκίνητο της Xpeng Motors
Το νέο G3 εντείνει τον ανταγωνισμό με τις δυτικές αυτοκινητοβιομηχανίες

Τo G3 της Xpeng έχει πέντε θέσεις και τιμάται μεταξύ 29.000 και 41.000 δολαρίων. Πέρασε όλα τα τεστ και τις
δοκιμασίες τους τελευταίους 14 μήνες και εκτιμάται πως θα αποφέρει άμεσα έσοδα στην εταιρεία, αλλά και θα
τονώσει την αξιοπιστία της Xpeng Motors.

Τα ηνία της Air France αναλαμβάνει
ως διευθύνουσα σύμβουλος η Αν
Ριγκέλ, στο πλαίσιο ευρείας ανα-
διάρθρωσης της διοικητικής ομά-
δας, την οποία κάνει ο Μπέντζαμιν
(Μπεν) Σμιθ. 

Τον Σεπτέμβριο, ο Καναδός
Μπέντζαμιν Σμιθ είχε αναλάβει
επικεφαλής συνολικά της γαλλο-
ολλανδικής συμμαχίας Air
France/KLM και προσωρινά εκτε-
λούσε χρέη διευθύνοντος συμβού-
λου της Air France. Στις 17 Δεκεμ-
βρίου θα αναθέσει επισήμως στην
Αν Ριγκέλ τη διοίκηση του γαλλικού
βραχίονα. Σύμφωνα με την οικο-
νομική εφημερίδα La Tribune, η
Air France έχει πλέον δύο πρωτιές:
τοποθέτησε έναν μη Γάλλο στο
πηδάλιο της συμμαχίας της με την
KLM και τώρα την πρώτη γυναίκα
στη θέση της διευθύνουσας συμ-
βούλου. 

Η Αν Ριγκέλ είναι εκτελεστική
αντιπρόεδρος της Air France, υπεύ-
θυνη για θέματα πελατών, ενώ
συμμετέχει και στο Διοικητικό
Συμβούλιο της εταιρείας. Η νέα
επικεφαλής του αερομεταφορέα
έχει μπροστά της μία σημαντική
πρόκληση, το να φέρει εις πέρας
επιτυχώς τις συλλογικές διαπραγ-
ματεύσεις με τα συνδικάτα των
πιλότων και του ιπταμένου προ-
σωπικού. Η εταιρεία θέλει να αφή-
σει πίσω της τις απεργιακές κινη-
τοποιήσεις του καλοκαιριού, οι
οποίες της κόστισαν χιλιάδες δυ-
σαρεστημένους επιβάτες, πάμπολ-
λες ακυρώσεις πτήσεων, ζημίες
εκατομμυρίων ευρώ, αλλά και την
αποχώρηση των δύο προηγούμε-
νων διευθυνόντων συμβούλων.
Πάντως, όπως αναφέρουν αναλυ-
τές του κλάδου των αερομεταφο-
ρών, οι τεταμένες σχέσεις διοίκη-
σης - συνδικαλιστών αναμένεται
να αποκατασταθούν, λόγω του ότι
το ισχυρότερο από τα συνδικάτα

των πιλότων εξέλεξε νέο και πιο
μετριοπαθή πρόεδρο. Oπως δή-
λωσε ο Μπεν Σμιθ, η κ. Ριγκέλ στη
διάρκεια της σταδιοδρομίας της
έχει ασχοληθεί ιδιαίτερα με θέματα
ανθρωπίνου δυναμικού, ενώ πα-
ράλληλα υλοποιούσε προγράμματα
αναμόρφωσης της εταιρείας. Επι-
πλέον, τόνισε ότι η νέα επικεφαλής
του γαλλικού αερομεταφορέα θα
πρέπει αφενός να εργαστεί για να
κλείσει το χάσμα της κερδοφορίας
του με τον ολλανδικό βραχίονα
της KLM αφετέρου να τον βοηθή-
σει να ανακτήσει τη θέση του στην
αγορά.

Η Αν Ριγκέλ έχει μακρά θητεία
στην εταιρεία. Απόφοιτος της έγ-
κριτης Πολυτεχνικής Σχολής Ecole
de Mines de Paris, ξεκίνησε την
καριέρα της το 1991 όταν εντάχ-
θηκε στην Air Inter, που μετονο-
μάστηκε σε Air France το 1996 –
οπότε γνωρίζει τον αερομεταφορέα
πάρα πολύ καλά. Υπηρέτησε σε
διάφορες θέσεις και το 2013 ανέ-
λαβε αναπληρώτρια διευθύντρια
στον βραχίονα της παροχής υπη-
ρεσιών εν πτήσει και εντάχθηκε
στην εκτελεστική επιτροπή της
Air France. Τέλος, αξίζει να ανα-
φερθεί ότι στις αρχές του 2019 ο
Μπεν Σμιθ θα ανακοινώσει με λε-
πτομέρειες τη στρατηγική του, στο
πλαίσιο της οποίας θα αποφασιστεί
και η πώληση ή όχι της θυγατρικής
Joon, που προσφέρει δρομολόγια
με τα φθηνά εισιτήρια.

REUTERS, BLOOMBERG

Η Αν. Ριγκέλ αναλαμβάνει
νέα διευθύνουσα 
σύμβουλος της Air France

<<<<<<

Είναι εκτελεστική 
αντι-πρόεδρος της Air
France και μέλος 
του Δ.Σ. της εταιρείας.
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Ενώ οι δύο μεγαλύτερες οικονομίες
του κόσμου ετοιμάζονται για τον
επόμενο γύρο διμερών εμπορικών
επαφών, το Πεκίνο ανακοίνωσε
χθες ότι προχωρά στην υλοποίηση
ενός εκ των όσων συμφώνησαν ο
Κινέζος πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ και
ο Ντόναλντ Τραμπ προ ημερών
στο Μπουένος Αϊρες: θα άρει τους
πρόσθετους δασμούς που επέβαλε
το καλοκαίρι στις εισαγωγές αμε-
ρικανικών αυτοκινήτων ως αντί-
ποινα στους δασμούς στα κινεζικά
προϊόντα.

Η είδηση οδήγησε σε άνοδο τις
μετοχές των μεγαλύτερων αμερι-
κανικών και γερμανικών αυτοκι-
νητοβιομηχανιών. 

Προπαντός, όμως, επαναφέρει
τη σινοαμερικανική αντιπαράθεση
στα όσα συμφώνησαν οι δύο πρό-
εδροι στο περιθώριο του G20. Πα-
ρακάμπτει εν ολίγοις τη νέα επι-
δείνωση που επήλθε στις σχέσεις
των δύο πλευρών στην αρχή της
εβδομάδας, όταν οι καναδικές αρ-
χές συνέλαβαν την οικονομική δι-
ευθύντρια του κινεζικού κολοσσού

της Huawei Technologies καθ’ υπα-
γόρευσιν της Ουάσιγκτον. 

«Τα γεγονότα της περασμένης
εβδομάδας έμοιαζαν να συνωμο-
τούν για να διαλύσουν πλήρως την
εκεχειρία, αλλά βαθύτερη πρόθεση
των δύο πλευρών αυτή τη στιγμή
είναι να τη διατηρήσουν», σχολίασε
μιλώντας στο Bloomberg η Φρέγια
Μπέμις, οικονομολόγος της Pan-
theon Macroeconomics, που πα-
ράλληλα χαρακτήρισε «θετικό και
συγκεκριμένο βήμα» της Κίνας τη
μείωση των δασμών σε αυτοκίνητα
εισαγόμενα από τις ΗΠΑ.

Οι κερδισμένοι
Η κίνηση καλής θελήσεως του

Πεκίνου αφορά τους δασμούς ύψους
40% που επέβαλε η Κίνα στα αμε-
ρικανικά οχήματα τον Ιούλιο ως
αντίποινα στους δασμούς στις ει-
σαγωγές κινεζικών προϊόντων στις
ΗΠΑ. Με την ανάκλησή τους οι δα-
σμοί σε όσα οχήματα εισάγονται
από τις ΗΠΑ επανέρχονται στο
15%, στο επίπεδο που ισχύει δη-
λαδή για κάθε εισαγόμενο όχημα
στη δεύτερη οικονομία του πλα-
νήτη. 

Μόλις έγινε γνωστή η πρόθεση
του Πεκίνου, η μετοχή της General
Motors σημείωσε άνοδο 3% στην
αγορά της Νέας Υόρκης και της
Ford άνοδο 2,5%.

Εξίσου σημαντική ήταν η άνοδος
που σημείωσαν οι μετοχές των γερ-
μανικών αυτοκινητοβιομηχανιών,
καθώς παράγουν στις ΗΠΑ οχήματά
τους και στη συνέχεια τα εξάγουν
στην Κίνα και επρόκειτο να δεχθούν
καίριο πλήγμα από τους δασμούς.

Από τα 51 δισ. δολάρια στα οποία
ανήλθε το 2017 η αξία των εισα-
γόμενων αυτοκινήτων στην Κίνα,
περίπου τα 13,5 δισ. δολάρια αφο-
ρούσαν αυτοκίνητα από τη Βόρεια
Αμερική, μεταξύ των οποίων και
τα γερμανικά αυτοκίνητα που πα-
ράγονται στις ΗΠΑ. Η ανάκληση
των επίμαχων φόρων ευνοεί, άλ-
λωστε, τις γερμανικές αυτοκινη-
τοβιομηχανίες περισσότερο από
τις αμερικανικές, καθώς τα πολυ-
τελή μοντέλα τους βρίσκονται μο-
νίμως μέσα στα πρώτα 10 πιο δη-
μοφιλή οχήματα για τους Κινέζους
και πραγματοποιούν τις περισσό-
τερες πωλήσεις στην Κίνα. Ετσι η
μετοχή της Volkswagen σημείωσε
άνοδο 3,7% και της Fiat Chrysler
3,1%, ενώ των BMW και Daimler
σημείωσαν άνοδο 2,4%. Σημειωτέον
ότι η BMW είχε υπολογίσει στα 300
εκατ. ευρώ το κόστος των δασμών
για τις επιχειρήσεις της μόνον για
φέτος.

Στο μεταξύ, οι δύο πλευρές συ-
ζήτησαν χθες έναν οδικό χάρτη
για τον επόμενο γύρο συνομιλιών
σε τηλεφωνική επικοινωνία που
είχε ο αντιπρόεδρος της κινεζικής
κυβέρνησης Λιου Χε με τον Αμε-
ρικανό υπουργό Οικονομικών Στί-
βεν Μνούτσιν και τον εκπρόσωπο
Εμπορίου των ΗΠΑ Ρόμπερτ Λαϊτ-
χάιζερ. 

Σύμφωνα με το κινεζικό υπουρ-
γείο Εμπορίου, «οι δύο πλευρές αν-
τήλλαξαν απόψεις σχετικά με την
υλοποίηση των συμφωνηθέντων
ανάμεσα στους δύο προέδρους και
τη χάραξη συγκεκριμένου χρονο-
διαγράμματος για το επόμενο στά-

διο οικονομικών και εμπορικών
συνομιλιών». Επικαλούμενη, άλ-
λωστε, πηγές προσκείμενες στο
θέμα, η αμερικανική εφημερίδα

Wall Street Journal αναφέρει πως
ο κ. Λιου πρόκειται να μεταβεί στην
Ουάσιγκτον αμέσως μετά το νέο
έτος. Σημειωτέον ότι ο κ. Λιου είναι

επικεφαλής των οικονομικών συμ-
βούλων του Κινέζου προέδρου και
έχει αναλάβει ηγετικό ρόλο στις
εμπορικές συνομιλίες με τις ΗΠΑ.

Κίνηση Πεκίνου για
αποκλιμάκωση εμπορικού
πολέμου με τις ΗΠΑ 
Ανακαλεί τους πρόσθετους φόρους στις εισαγωγές Ι.Χ. 

<<<<<<

Η μείωση των δασμών
ευνοεί και τις γερμανι-
κές αυτοκινητοβιομηχα-
νίες, καθώς παράγουν
οχήματά τους στις ΗΠΑ
και στη συνέχεια τα εξά-
γουν στην Κίνα.
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Μετά σχεδόν τέσσερα χρόνια αγο-
ρών ομολόγων, αλλά και αμφισβη-
τήσεων, επιθέσεων και επιτυχιών,
η ΕΚΤ ανακοίνωσε ότι δίνει τέλος
στο πρόγραμμα ποσοτικής χαλά-
ρωσης. Το γνωστό ως QE, η ιστορική
μη συμβατική επιλογή του Μάριο
Ντράγκι, που διαδραμάτισε καθο-
ριστικό ρόλο στην αντιμετώπιση
της κρίσης χρέους της Ευρωζώνης
και έφτασε αισίως τα 2,6 τρισ. ευρώ,
τερματίζεται πλέον αυτόν τον μήνα.
Εφτασε, έτσι, στο τέλος του και η
Ελλάδα δεν πρόλαβε να ενταχθεί
σε αυτό. 

Η χώρα μας θα μείνει εκτός, άλ-
λωστε, από την επαναγορά των ομο-
λόγων που θα ακολουθήσει, καθώς
το ελληνικό χρέος δεν έχει βαθμο-
λογία επένδυσης.

Στο μεταξύ, εξίσου ιστορικής ση-
μασίας ενδέχεται να είναι και το
τέλος του QE εν μέσω της ανησυχίας
που περιβάλλει την πορεία της οι-
κονομίας, όπως παραδέχθηκε ο πρό-
εδρος της ΕΚΤ, Μάριο Ντράγκι. Και
αυτό γιατί το επίμαχο πρόγραμμα
τερματίζεται μέσα σε ένα ασταθές
περιβάλλον που χαρακτηρίζεται
από την επιστροφή του προστα-
τευτισμού, τους γεωπολιτικούς κιν-
δύνους, την αναταραχή στις ανα-
δυόμενες αγορές και την αστάθεια

στα χρηματιστήρια. Και παράλληλα
διαφαίνεται επιβράδυνση της Ευ-
ρωζώνης, ο πληθωρισμός παραμένει
κάτω από τον στόχο του 2%, ενώ
αρχική επιδίωξη του προγράμματος
ήταν η επιτάχυνσή του.

Πολύ προτού θέσει σε εφαρμογή
το επίμαχο πρόγραμμα, που προ-
κάλεσε αντιδράσεις από τους σκλη-
ρούς «ιέρακες» στους κόλπους της
ΕΚΤ και ορισμένους σκληροπυρη-
νικούς στο Βερολίνο, ο Μάριο
Ντράγκι είχε προλειάνει το έδαφος
για την εφαρμογή του. Ηταν η δή-
λωσή του «θα κάνω ό,τι χρειαστεί
για να σώσω το ευρώ» το καλοκαίρι
του 2012 που επανέφερε σχεδόν
ως εκ θαύματος την ηρεμία στις
αγορές ομολόγων όταν η Ευρωζώνη
βυθιζόταν στη δίνη της κρίσης χρέ-
ους. Αργότερα αποκάλυψε ο ίδιος
ότι είχε ουσιαστικά αυτοσχεδιάσει
με την καθοριστική αυτή δήλωσή
του χωρίς να ξέρει τι ακριβώς επρό-
κειτο να κάνει.

Το καλοκαίρι του 2012, οι αγορές
αμφέβαλλαν για το αν οι ασθενέ-
στερες χώρες-μέλη της Ευρωζώνης,
όπως η Ελλάδα, θα κατάφερναν να
αποπληρώσουν τα χρέη τους. Οι
Ευρωπαίοι ηγέτες συνεδρίαζαν σε
ατμόσφαιρα γενικευμένης ανησυ-
χίας, αν όχι πανικού, και ο πρόεδρος

της ΕΚΤ φαινόταν να διατηρεί την
ψυχραιμία του. Ηταν πραγματικά
αποφασισμένος να βρει τον τρόπο
με τον οποίο θα μπορούσε να πα-
ρέμβει αποφασιστικά η Τράπεζα,
υπερβαίνοντας ακόμη και το κατα-
στατικό της και τους ίδιους τους
κανόνες της Ευρωζώνης.

Δεν έπαυε να υπενθυμίζει στους
Ευρωπαίους ηγέτες πως όσα κι αν

κάνει η ΕΚΤ δεν θα μπορέσει να
φέρει αποτέλεσμα εάν αυτοί δεν
προχωρήσουν σε περαιτέρω ενο-
ποίηση της Ευρωζώνης δημοσιο-
νομική, οικονομική και πολιτική.
Μέσα σε εκείνη την ατμόσφαιρα
ο Ντράγκι αναζητεί λύσεις και σε
κάθε ευκαιρία ρωτάει τι μπορεί να
κάνει η Τράπεζα, πώς μπορεί να
διασφαλίσει ότι θα επιτύχει τον
στόχο της. 

Οσοι βρίσκονται στον στενότερο
κύκλο του υποψιάζονται πως εκ-
πονεί κάποιο σχέδιο, πως ετοιμάζει
κάτι, αλλά κανείς δεν γνωρίζει τι
ακριβώς. Ενας από τους ανθρώπους
που χρειάστηκε να συμβουλευτεί
και στη συνέχεια αποτέλεσε δριμύ
επικριτή του ήταν ο επικεφαλής
της Bundesbank και γνωστός «ιέ-
ρακας» της περιοριστικής πολιτικής,
Γενς Βάιντμαν.

<<<<<<

Στα 2,6 τρισ. η αξία των
ομολόγων που αγόρασε
η ΕΚΤ – Το πρόγραμμα
έφτασε στο τέλος του
και η Ελλάδα δεν πρόλα-
βε να ενταχθεί σε αυτό.

Τέλος από ΕΚΤ
στο πρόγραμμα
που έσωσε
την Ευρωζώνη
Σταματάει το QE εν μέσω της ανησυχίας 
που περιβάλλει την πορεία της οικονομίας

Η άνοδος της τουρκικής λίρας ήταν
πρόσκαιρη επειδή η κεντρική τρά-
πεζα της Τουρκίας δεν μίλησε για
τη συνέχιση της περιοριστικής νο-
μισματικής πολιτικής με την ίδια
αποφασιστικότητα όσο στην προ-
ηγούμενη συνεδρίαση. Οπότε η
τουρκική λίρα επέστρεψε ξανά
στην πτωτική πορεία της, φθάνον-
τας στο χαμηλό των 5,3040 ως προς
το δολάριο και σβήνοντας όλα τα
ημερήσια κέρδη της.

Η άσκηση περιοριστικής νομι-
σματικής πολιτικής θεωρείται απα-
ραίτητη για να συγκρατηθεί η με-
γάλη άνοδος του πληθωρισμού
στην Τουρκία. Ομως, η πτώση της
τουρκικής λίρας πλήττει την αγο-
ραστική δύναμη των πολιτών, πε-
ριορίζει τις εισαγωγές και αυξάνει
το κόστος εξυπηρέτησης των δα-
νείων που έχουν λάβει οι τουρκικές
τράπεζες σε ξένο νόμισμα. Το τε-
λευταίο τρίμηνο, η τουρκική λίρα
έχει υποχωρήσει πάνω από 12%.

Βέβαια, η κεντρική τράπεζα της
Τουρκίας ανακοίνωσε χθες πως
«θα συνεχίσει να ασκείται περιο-

ριστική νομισματική πολιτική μέχρι
να υπάρξει σημαντική βελτίωση
στην προοπτική του πληθωρισμού»,
διατηρώντας σταθερό το βασικό
επιτόκιο στο 24%. Αλλά στο επί-
σημο ανακοινωθέν δεν αναφερόταν
πως είναι «αποφασισμένη» να τη-
ρήσει την υφιστάμενη πολιτική. Ο
διοικητής της κεντρικής τράπεζας
της Τουρκίας, Μουράτ Τσετίνκαγια,
και τα υπόλοιπα μέλη του διοικη-
τικού συμβουλίου πρόσθεσαν πως
έχει βελτιωθεί η προοπτική για με-
γαλύτερη υποχώρηση του πληθω-
ρισμού. Αν και παραμένει υψηλός,
ο πληθωρισμός στην Τουρκία υπο-
χώρησε στο 21,62% από το 25,24%
τον Οκτώβριο, που ήταν το υψηλό
15ετίας. Εντούτοις, αναλυτές επι-
σήμαναν πως η ηπιότερη άνοδος
των τιμών οφείλεται στην πτώση
του κόστους πετρελαίου και στη
μείωση των φόρων στα διαρκή κα-
ταναλωτικά αγαθά που ανακοίνωσε
η κυβέρνηση Ερντογάν στις αρχές
Νοεμβρίου. Αρκεί να αναλογιστεί
κανείς πως ένα χρόνο πριν, ο πλη-
θωρισμός περιοριζόταν στο 10,35%.

Πρόσκαιρη η άνοδος
για την τουρκική λίρα

Οι ανισότητες του ευρώ
Το ευρώ ήταν επιτυχία, αλλά δεν
έχουν όλοι ωφεληθεί εξίσου από
αυτό. Την πικρή αυτή αλήθεια ανα-
γνώρισε χθες ο Μάριο Ντράγκι,
απαντώντας σε σχετική ερώτηση
δημοσιογράφου. Σε ό,τι αφορά τις
αιτίες αυτής της ανισότητας, τόνισε
πως «ορισμένες σχετίζονται με τις
ευθύνες των εθνικών κρατών, ενώ
άλλες όχι». 

Αναφερόμενος στα «γενέθλια»
του ενιαίου νομίσματος, που με το
νέο έτος θα κλείσει τα 20 του χρό-
νια, ο κ. Ντράγκι υπογράμμισε πως
η περίσταση δεν προσφέρεται για
εορτασμούς. Κάλεσε, αντιθέτως,
την Ευρωζώνη σε «μια έντιμη εν-
δοσκόπηση που θα μπορούσε να
μας δώσει ιδέες για το μέλλον και

για το πώς θα ολοκληρώσουμε την
νομισματική ένωση». Οπως τόνισε,
κατά τη διάρκεια αυτών των 20
ετών διακρίνει κανείς δύο διαφο-
ρετικές περιόδους, «η πρώτη ήταν
περίοδος σταθερότητας και η δεύ-
τερη περίοδος κρίσης». Το ευρώ
υπάρχει ως νομισματική μονάδα
και επίσημο νόμισμα 11 χωρών-
μελών της Ε.Ε. από την 1η Ιανουα-
ρίου του 1999. Απέκτησε, όμως,
υλική υπόσταση και άρχισε να κυ-
κλοφορεί τρία χρόνια αργότερα,
τον Ιανουάριο του 2002. Στην πο-
ρεία, η Ευρωζώνη διευρύνθηκε και
σήμερα περιλαμβάνει 19 χώρες-
μέλη. Εξακολουθεί, ωστόσο, να την
περιβάλλει αβεβαιότητα μετά την
κρίση χρέους.

Οταν η Μέρκελ έσπασε το γερμανικό ταμπού
Ο επικεφαλής της Bundesbank
υπήρξε δριμύτατος επικριτής
της αντισυμβατικής πολιτικής
του Ντράγκι και επανειλημμένως
προειδοποιούσε για τους κινδύ-
νους που αυτή εγκυμονούσε.
Δεν ήταν, όμως, αυτός που θα
αποφάσιζε τελικά για την τύχη
του ευρώ και την πολιτική της
ποσοτικής χαλάρωσης αλλά η
καγκελάριος της Γερμανίας, Αγ-
κελα Μέρκελ. Ηταν η Αγκελα
Μέρκελ που έδωσε τη συγκατά-
θεσή της σε μια κίνηση «ταμπού»
για τη Γερμανία, την αγορά χρέ-
ους. Σε κοινή ανακοίνωσή της
με τον τότε πρόεδρο της Γαλλίας,
Φρανσουά Ολάντ, τόνισαν ότι
«Γαλλία και Γερμανία δεσμεύον-
ται στην ακεραιότητα της Ευ-
ρωζώνης και θα κάνουν τα πάντα
για να την προστατεύσουν».
Ηταν η δική τους δέσμευση που
έδωσε σάρκα και οστά στην ιστο-
ρική δήλωση του Ντράγκι και
επέτρεψε την έναρξη του επί-
μαχου προγράμματος. 

Η πολιτική της ποσοτικής χα-
λάρωσης δέχθηκε τα βέλη πο-
λιτικών κύκλων της Γερμανίας
που κατέφυγαν στη γερμανική
δικαιοσύνη. Αυτή με τη σειρά
της δήλωσε αναρμόδια και πα-
ρέπεμψε το θέμα στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο.

Εκτοτε, βέβαια, οι Ευρωπαίοι
ηγέτες αναγκάστηκαν να κινη-
θούν προς τις κατευθύνσεις που
τους είχε επανειλημμένως συ-
στήσει ο Ντράγκι. Παρά την
ακαμψία που χαρακτηρίζει την
Ε.Ε. και τους θεσμούς της, προ-
χώρησαν στη θέσπιση μιας κοι-

νής εποπτικής αρχής του τραπε-
ζικού συστήματος της Ευρωζώνης
και δημιούργησαν μηχανισμό
στήριξης των προβληματικών
τραπεζών και των ευάλωτων χω-
ρών. 

Σήμερα προχωρούν έστω και

με αργούς ρυθμούς στη χάραξη
οδικού χάρτη για την εμβάθυνση
της οικονομικής και νομισματικής
ένωσης. Ο Μάριο Ντράγκι γεν-
νήθηκε στη μεταπολεμική Ρώμη
και οι συνθήκες τον ανάγκασαν
να μάθει από πολύ νεαρή ηλικία

να διαχειρίζεται δύσκολες κατα-
στάσεις. Καταλύτης ήταν ο θά-
νατος των δύο γονιών του, όταν
ο Μάριο ήταν μόλις 15 ετών, οπό-
τε χρειάστηκε να αναλάβει την
ευθύνη για τα δύο μικρότερα
αδέρφια του. Τον Ιούνιο του 2011,
του ανακοίνωσε τον διορισμό
του στο τιμόνι της ΕΚΤ ο τότε
απερχόμενος πρόεδρός της Ζαν-
Κλοντ Τρισέ. Προτού ακόμη εγ-
κατασταθεί στα γραφεία της ΕΚΤ
στη Φρανκφούρτη, η κρίση χρέ-
ους είχε ήδη εισέλθει σε νέα φά-
ση, πολύ οξύτερη. Στη δίνη του
κυκλώνα βρίσκονταν πλέον η
τρίτη και η τέταρτη οικονομία
της Ευρωζώνης, η Ιταλία και η
Ισπανία. Ομόλογα και μετοχές
κατέρρεαν και εξανεμιζόταν η
ρευστότητα στη διατραπεζική
αγορά.

Η είσοδός του στην ΕΚΤ υπήρ-
ξε δυναμική και προκάλεσε αί-
σθηση. Προχώρησε σε δύο μει-
ώσεις των επιτοκίων μέσα σε μό-
λις δύο μήνες αντιστρέφοντας
την, αναμφίβολα ατυχή, απόφαση
του κ. Τρισέ που είχε αυξήσει τα
επιτόκια του ευρώ εν μέσω κρί-
σης. Στη συνέχεια προσέφερε
στις ευρωπαϊκές τράπεζες σειρές
από φτηνά δάνεια που διοχέτευ-
σαν στην αγορά 1 τρισ. ευρώ. Η
πολιτική των αρνητικών επιτο-
κίων που εφήρμοσε, επικρίθηκε
και πάλι από γερμανικούς κύ-
κλους. Κατηγορήθηκε ότι πλήττει
την κερδοφορία των γερμανικών
τραπεζών αλλά και τους ίδιους
τους Γερμανούς που δεν εισπράτ-
τουν τόκους στις καταθέσεις
τους.

Παρά την ακαμψία που χαρακτηρίζει την Ε.Ε. και τους θεσμούς της, οι Ευ-
ρωπαίοι ηγέτες προχώρησαν στη θέσπιση μιας κοινής εποπτικής αρχής
του τραπεζικού συστήματος της Ευρωζώνης και δημιούργησαν μηχανισμό
στήριξης.
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Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Ενα διεθνές δίκτυο προώθησης σε
επιλεγμένες χώρες του εξωτερικού
διαμερισμάτων και κατοικιών στην
Ελλάδα έχει αρχίσει να διαμορφώ-
νεται τους τελευταίους μήνες, ως
αποτέλεσμα της όλο και μεγαλύ-
τερης ζήτησης ξένων επενδυτών
για ακίνητα στην Ελλάδα.

Ετσι, σε χώρες όπου παραδοσιακά
το ενδιαφέρον για αγορά ελληνικών
ακινήτων είναι υψηλό έχουν αρχίσει
να δημιουργούνται πλέον ψηφιακές
πλατφόρμες που προωθούν ακίνητα,
κατά κανόνα με τη συνεργασία εγ-
χώριων μεσιτικών γραφείων. Μά-
λιστα, σε ορισμένες περιπτώσεις,
οι ξένες εταιρείες προώθησης έχουν
αρχίσει πλέον να δημιουργούν και
τοπικά υποκαταστήματα/γραφεία
στην Αθήνα, ώστε να διευκολύνουν
τους ενδιαφερόμενους αγοραστές.

Μια τέτοια πρωτοβουλία έχει ξε-
κινήσει το τελευταίο διάστημα στο
Βερολίνο της Γερμανίας. Ο λόγος
για τη διαδικτυακή πλατφόρμα fe-
rimmo.de, η οποία, αν και λειτουργεί
μόλις από τον Οκτώβριο, διαφημίζει
ήδη πάνω από 6.000 ακίνητα στην
Ελλάδα. Η πλατφόρμα της νεοφυούς
εταιρείας απευθύνεται κατ’ αρχάς
στη γερμανική αγορά, αλλά σχε-
διάζει να επεκταθεί και σε άλλες
γερμανόφωνες χώρες ή περιοχές
με κοινότητες γερμανόφωνων, όπως
η Αυστρία, το Βέλγιο, η Ελβετία και
το Λουξεμβούργο. 

Οπως εξηγεί στην «Κ» ο κ. Μάριος
Χριστοδούλου, διευθύνων σύμβου-
λος της Ferimmo, «πρόσφατες έρευ-
νες στη γερμανική αγορά επιβε-
βαιώνουν το αυξανόμενο ενδιαφέ-
ρον Γερμανών ιδιωτών για αγορά
ακινήτων στην Ελλάδα, κατατάσ-
σοντάς τη στις 10 πρώτες προτι-
μήσεις τους για απόκτηση εξοχικής
κατοικίας στο εξωτερικό. Η στα-
διακή σταθεροποίηση της ελληνι-
κής οικονομίας και οι προοπτικές
ανάπτυξής της δημιουργούν καλό
κλίμα και θετική προδιάθεση για
επενδύσεις στη χώρα μας από γερ-
μανικές επιχειρήσεις και ιδιώτες»,
σημειώνει ο κ. Χριστοδούλου ανα-
λύοντας τους λόγους ίδρυσης της

Ferimmo. Σε πρόσφατη μελέτη των
εταιρειών Fewo-direkt (μέλος του
ομίλου Expedia-Homeaway) και
Engel &Völkers (δίκτυο μεσιτικών
γραφείων), η Ελλάδα συγκαταλέ-
γεται πλέον μεταξύ των 10 κορυ-
φαίων προτιμήσεων των Γερμανών
που ενδιαφέρονται να αποκτήσουν
εξοχικό εκτός Γερμανίας.

Στην περίπτωση της χώρας μας,
η Κρήτη και τα νησιά του Ιονίου
αποτελούν τους δημοφιλέστερους
προορισμούς για τους Γερμανούς
επενδυτές. Σύμφωνα με τον κ. Χρι-
στοδούλου, με βάση την εν λόγω
έρευνα, υπολογίζεται ότι πάνω από
230.000 Γερμανοί ενδιαφέρονται
αποκλειστικά για ελληνικά ακίνητα,
κάτι που σημαίνει ότι, ακόμα κι αν

οι μισοί από αυτούς αποκτήσουν
τα επόμενα χρόνια ένα ακίνητο
αξίας 100.000 ευρώ, δημιουργείται
δυνητική αγορά αξίας άνω των 11
δισ. ευρώ. Σήμερα, η Ferimmo έχει
προχωρήσει σε στρατηγική συνερ-
γασία με το Ελληνογερμανικό Εμ-
πορικό και Βιομηχανικό Επιμελη-
τήριο, και τα ακίνητα που προ-
ωθούνται προέρχονται από ελλη-
νικά μεσιτικά γραφεία.

Ανάλογη κινητικότητα παρατη-
ρείται και σε άλλες χώρες, όπως,
για παράδειγμα, τη Ρωσία, όπου
όλο και περισσότεροι επενδυτές
αναζητούν φιλικούς προορισμούς
για τη μεταφορά κεφαλαίων, ακόμα
κι επιχειρήσεων, δίκην «επενδυ-
τικού καταφυγίου».

Η Ελλάδα έχει αρχίσει να κερδίζει
σημαντικά σε δημοφιλία, κυρίως
χάρη στη δυνατότητα που προ-
σφέρει η ελληνική αγορά ακινήτων
για την εξασφάλιση υψηλών απο-
δόσεων, μέσω των βραχυχρόνιων
μισθώσεων, ενώ παράλληλα δια-

θέτει και το φθηνότερο πρόγραμμα
χορήγησης αδειών παραμονής
(«χρυσή βίζα»).

Στο πλαίσιο αυτό, η ρωσική εται-
ρεία ακινήτων Tranio έχει αρχίσει
να εντείνει την παρουσία της στην
Ελλάδα την τελευταία διετία, δια-
θέτοντας πλέον και ομάδα ανθρώ-
πων μόνιμα εγκατεστημένων στην
Ελλάδα, ενώ στον ιστότοπό της
προωθούνται ήδη σχεδόν 700 ακί-
νητα, όλα στην Αθήνα. Μάλιστα,
κάποια εξ αυτών είναι της ίδιας
της Tranio, καθώς η εταιρεία έχει
αγοράσει και έχει ανακαινίσει κά-
ποια ακίνητα, ακριβώς για να τα
μεταπωλήσει σε Ρώσους πελάτες
της.

Σύμφωνα με τον κ. Τζορτζ Κακ-
μαζόφ, ιδρυτή και επικεφαλής της
Tranio, «οι χαμηλές τιμές πώλησης
διαμερισμάτων στο κέντρο της
Αθήνας και η υψηλή ζήτηση συμ-
βάλλουν στη διαμόρφωση υψηλών
αποδόσεων για τους επενδυτές».

Το ελληνικό real estate διεθνοποιείται 
Προς πώληση χιλιάδες ακίνητα μέσω ξένων ιστοσελίδων – Μεγάλο ενδιαφέρον από Γερμανούς και Ρώσους

Το ενδιαφέρον των ξένων επενδυτών
για τα ελληνικά ακίνητα μόνο θεω-
ρητικό δεν είναι. Μία από τις εταιρείες
που έχουν ιδρύσει στην Ελλάδα πα-
ράρτημα είναι ο επενδυτικός όμιλος
της Atladian Capital. Πρόκειται για
εταιρεία ορμώμενη από την Αυστρα-
λία με χρηματοδότηση από κινεζικά
κεφάλαια. Η εταιρεία αυτή τοποθε-
τείται σε αγορές ακινήτων, με μεγάλο
έρεισμα και ζήτηση από την κινεζική
επενδυτική κοινότητα. Με δεδομένο
ότι πλέον χώρες όπως ο Καναδάς,
οι ΗΠΑ και η Αυστραλία έχουν αυ-
στηροποιήσει τις διαδικασίες απο-
δοχής και έκδοσης αδειών για μη
Ευρωπαίους επενδυτές, η Ελλάδα
και η Κύπρος, που διαθέτουν σαφώς
πιο φιλικά προγράμματα, έχουν βρε-
θεί στο επίκεντρο.

Σύμφωνα με στελέχη της αγοράς
ακινήτων, η Atladian Capital έχει
αποκτήσει πρόσφατα μια πολυκα-
τοικία οκτώ διαμερισμάτων στον
Βοτανικό, ενώ βρίσκεται κοντά στην
αγορά ενός ακόμα κτιρίου 15 δια-
μερισμάτων στους Αμπελοκήπους
και ενός ακόμα μεγαλύτερου, 25
διαμερισμάτων, στο κέντρο της Αθή-
νας, προς την πλευρά της Καλλιθέας.
Στόχος της Atladian είναι η ανακα-
τασκευή των ακινήτων και η μετα-

πώλησή τους σε Κινέζους αγοραστές,
που ενδιαφέρονται να αποκτήσουν
την ελληνική βίζα, στο πλαίσιο του
σχετικού προγράμματος. Τα παρα-
πάνω επιβεβαιώνονται και από την
έρευνα που δημοσίευσε εντός της
εβδομάδας η Εθνική Τράπεζα. Σε αυ-
τήν επισημαίνεται ότι το 40% της
υφιστάμενης ζήτησης για ακίνητα
στην Ελλάδα προέρχεται πλέον από
το εξωτερικό. Ειδικά στον κλάδο των
κατοικιών, το 70% του επενδυτικού
ενδιαφέροντος αφορά μικρά διαμε-
ρίσματα στην Αττική, απόρροια του
φαινομένου Airbnb και της δυνατό-
τητας που προσφέρει για άμεση εκ-
μετάλλευση των ακινήτων. Ακόμα
πιο έντονο είναι το ενδιαφέρον των
ξένων για τουριστικά ακίνητα, δηλαδή
εξοχικές κατοικίες ή ξενοδοχεία.

Αυστραλοί αγοράζουν πολυκατοικίες  
στην Αθήνα στοχεύοντας στους Κινέζους

<<<<<<

Το 40% της ζήτησης
για ακίνητα στην Ελλά-
δα προέρχεται πλέον
από το εξωτερικό.

<<<<<<

Η πλατφόρμα
ferimmo.de 
διαφημίζει πάνω 
από 6.000 ακίνητα
στην Ελλάδα.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Επιδότηση των εργοδοτικών εισφορών
για κύρια ασφάλιση, κατά 50%, των
μισθωτών ηλικίας έως 25 ετών, προ-
βλέπει η τροπολογία που κατατέθηκε
χθες στη Βουλή και αναμένεται να ψη-
φιστεί σήμερα μαζί με το νομοσχέδιο
με το οποίο καταργούνται οι διατάξεις
που προέβλεπαν την περικοπή των
ήδη καταβαλλόμενων συντάξεων από
την 1η Ιανουαρίου 2019. Η διάταξη
ορίζει ότι το πρόγραμμα θα τεθεί σε
ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2019, με
τις λεπτομέρειες να καθορίζονται με
κοινή υπουργική απόφαση που θα
πρέπει να εκδώσουν τα συναρμόδια
υπουργεία Εργασίας και Οικονομικών.Η
επιδότηση του ΕΦΚΑ αφορά τις εργο-
δοτικές εισφορές για κύρια σύνταξη
σε ποσοστό 6,66% επί των μεικτών
αποδοχών του εργαζομένου. Στο σύ-
νολο των εισφορών που καταβάλλονται
από τον μισθωτό και τον εργοδότη,
προς ΕΦΚΑ, ΕΤΕΑΕΠ, ΕΟΠΥΥ και
ΟΑΕΔ, ήτοι 41,06%, η έκπτωση αντι-
στοιχεί περίπου σε 16,2% του μη μι-
σθολογικού κόστους.

Ο ΕΦΚΑ θα επιχορηγηθεί για το
2019 και πιθανότατα για τα επόμενα
έτη (χωρίς να ορίζεται ρητά στην τρο-
πολογία) με μεταφορά αντίστοιχης
πίστωσης από τους πόρους του τα-
κτικού προϋπολογισμού του υπουρ-
γείου Εργασίας. Ειδικά για το επόμενο
έτος, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
εκτιμά τη δαπάνη από την επιδότηση
της εργοδοτικής εισφοράς κοινωνικής
ασφάλισης για νέους εργαζόμενους

έως 25 ετών σε 51 εκατ. ευρώ. Να ση-
μειωθεί ότι η αρχική πρόβλεψη για την
επιχορήγηση αφορούσε δαπάνη ύψους
103 εκατ. ευρώ, καθώς προβλεπόταν
και είχε εξαγγελθεί από τον πρωθυ-
πουργό Αλέξη Τσίπρα η επιχορήγηση
για το 2019 του 50% των εισφορών ερ-
γαζομένου και του 100% των εισφορών
εργοδότη για κύρια ασφάλιση, και του
100% των εισφορών εργαζομένου και
εργοδότη για το 2020. Η πρόβλεψη
αυτή μάλιστα είχε συνδεθεί με την
κατάργηση του υποκατώτατου μισθού
των 510 ευρώ μεικτά τον μήνα, στο
πλαίσιο της επανεξέτασης του ύψους
των κατώτατων αμοιβών, όπως αυτές
θα διαμορφωθούν από τον Ιανουάριο
του 2019. Είναι δε χαρακτηριστικό
ότι, στην έκθεση του ΙΟΒΕ που έχει
ήδη κατατεθεί στο αρμόδιο υπουργείο
Εργασίας, οι νέοι έως 25 ετών που
αμείβονταν το 2017 με τον υποκατώ-
τατο μισθό παρουσίαζαν υψηλή συγ-
κέντρωση, καθώς διαπιστώθηκε από
τα στοιχεία ότι στα κατώτατα μισθο-
λογικά κλιμάκια βρίσκονταν οι εργα-
τοτεχνίτες (32% του συνόλου τους
αμείβονταν με το κατώτατο ημερο-
μίσθιο), οι νέοι έως 25 ετών (56% του
συνόλου αμείβονταν με τον υποκα-
τώτατο μισθό) και οι εργαζόμενοι σε
πολύ μικρές επιχειρήσεις (32,4% του
συνόλου). Σύμφωνα με το ίδρυμα, με
τον υποκατώτατο μισθό αμείβονταν
86.122 νέοι ηλικίας έως 25 ετών, που
αντιστοιχούν στο 4,5% του συνόλου
των μισθωτών, και στο 56% του συ-
νόλου των νέων που ανήκουν στην
ηλικιακή αυτή ομάδα.

Πρόγραμμα επιδότησης 
εργοδοτικών εισφορών 
για νέους έως 25 ετών

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ανεβάζουν ταχύτητα οι τράπεζες
στο θέμα των στρατηγικών κακο-
πληρωτών, δρομολογώντας τον
πλειστηριασμό όλων των ακινήτων
οι κάτοχοι των οποίων δεν συνερ-
γάζονται με την τράπεζα για τη ρύθ-
μιση της οφειλής τους. Σε μια προ-
σπάθεια να αξιοποιήσουν το θετικό
κλίμα και τη ζήτηση που υπάρχει
στην αγορά ακινήτων, προχωρούν
επίσης στη διασύνδεση της ηλε-
κτρονικής πλατφόρμας «eauction»
με δικές τους πλατφόρμες, μέσω
των οποίων παρέχουν στους υπο-
ψήφιους αγοραστές πρόσθετες πλη-
ροφορίες και φωτογραφίες του ακι-
νήτου, έτσι ώστε να αναζωπυρώσουν
και το ενδιαφέρον των υποψήφιων
αγοραστών. Αναβαθμίζοντας την
πληροφόρηση που παρέχεται για
τα ακίνητα που θα βγουν στον πλει-
στηριασμό το προσεχές διάστημα,
επιδιώκεται το σύστημα των πλει-
στηριασμών να λειτουργήσει απο-
τελεσματικά και τα ακίνητα να μην
καταλήγουν στις ίδιες τις τράπεζες,
όπως συμβαίνει μέχρι σήμερα. Στο
πλαίσιο αυτό, η Εθνική Τράπεζα
προχώρησε στη δημιουργία της
πλατφόρμας «realestateonline»,
στην οποία περιλαμβάνονται τα
ακίνητα που η ίδια η τράπεζα θα
βγάλει σε πλειστηριασμό μέσω της
πλατφόρμας των συμβολαιογράφων
«eauction». Ο χρήστης του «reale-
stateonline» μπορεί να δει φωτο-
γραφία τόσο του εσωτερικού όσο
και του εξωτερικού του ακινήτου

και επίσης να ενημερωθεί για μια
σειρά χαρακτηριστικών του, όπως
το έτος κατασκευής του, πόσα δω-
μάτια έχει, εάν έχει κεντρική θέρ-
μανση κ.ά. έτσι ώστε να αξιολογήσει
εάν τον ενδιαφέρει και να συμμε-
τάσχει στον πλειστηριασμό, κατα-
θέτοντας προσφορά με βάση τη δια-
δικασία που προβλέπεται για τους
ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς,
δηλαδή το «eauction». Στην πλατ-
φόρμα της Εθνικής Τράπεζας έχουν
ανέβει ήδη τα πρώτα 370 ακίνητα

που θα βγουν σε πλειστηριασμό το
προσεχές διάστημα, και ο εγγεγραμ-
μένος χρήστης της πλατφόρμας
μπορεί, κάνοντας χρήση ειδικών
λέξεων, να δει τα ακίνητα που βγαί-
νουν σε πλειστηριασμό σε συγκε-
κριμένες περιοχές ή σε καθορισμένες
τιμές. Στελέχη από τις τράπεζες εξη-
γούν ότι μέχρι σήμερα οι υποψήφιοι
αγοραστές δεν είχαν πρόσβαση σε
τέτοιους είδους πληροφόρηση και
ουσιαστικά η πλατφόρμα «eauction»
δεν μπορούσε να λειτουργήσει ως

εργαλείο που θα ενεργοποιήσει τη
ζήτηση. Θα πρέπει να σημειωθεί
ότι πλατφόρμες για δημοπρασίες
ακινήτων έχουν τόσο η Eurobank
με την επωνυμία «findyourproperty»
όσο και η Τράπεζα Πειραιώς με την
επωνυμία «properties4sale», μέσω
των οποίων μπορούν να πωληθούν
ακίνητα που είναι ήδη στην κυριό-
τητα των δύο τραπεζών από προ-
ηγούμενους πλειστηριασμούς ή άλ-
λες διαδικασίες. Η Τράπεζα Πειραιώς,
μέσω του «properties4sale», έχει
διαθέσει μέχρι σήμερα 139 ακίνητα
και στις 9 Ιανουαρίου θα βγάλει
προς διάθεση άλλα 26, ενώ η Euro-
bank από την πλευρά της μέσω της
«business exchange» διαθέτει προς
πώληση και ακίνητα τρίτων. Στις
περιπτώσεις αυτές πρόκειται για
ακίνητα που είναι ήδη στην κατοχή
των τραπεζών, αλλά στόχος είναι
η δυνατότητα της ρευστοποίησης
ακινήτων και η παροχή της πρό-
σθετης πληροφόρησης στους εν-
διαφερόμενους αγοραστές να πα-
ρέχεται και για τα ακίνητα που θα
πλειστηριαστούν στο μέλλον. Μέσω
της ηλεκτρονικής πλατφόρμας
«eauction» έχουν προγραμματιστεί
6.000 πλειστηριασμοί για τους προ-
σεχείς μήνες. Στη λίστα περιλαμ-
βάνεται πλήθος διαμερισμάτων με-
σαίας ή μικρής αξίας, δηλαδή κάτω
των 100.000 ευρώ, οι κάτοχοι των
οποίων, όπως υποστηρίζουν οι τρά-
πεζες, δεν έχουν ανταποκριθεί σε
προσπάθειες ρύθμισης της οφειλής,
καθώς και μικρά ή μεγάλα κατα-
στήματα ή εμπορικοί χώροι.

Στο σφυρί βγαίνουν όλα τα ακίνητα 
των στρατηγικών κακοπληρωτών



Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ
Φωτογραφίες ΝΕΑΡΧΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Ο ποταμός Καλόγερος παρακεί, στα
βόρεια ο Πενταδάκτυλος και νοτιό-
τερα το Τρόοδος και στο μέσον οι
λόφοι του Άρωνα, του Μεγάλου και
του Μικρού (ή της Αγυιάς). Αυτά θα
δει κάποιος εάν ανεβεί στον τρίτο
όροφο του Κέντρου Πληροφόρησης
- Βιβλιοθήκη «Στέλιος Ιωάννου»,
ένας τρίτος λόφος που έκλεισε τον
κύκλο και μοιάζουν τα τρία πετράδια
στο ίδιο δακτυλίδι – ο τρίτος λόφος
του Νουβέλ έχει ίσως μυστηριακή
διάθεση. Ο δημιουργικός αρχιτέ-
κτονας του έργου Ζαν Νουβέλ εμ-
πνεύστηκε από τη γη της Αγλαντζιάς,
το χώμα το κυπριακό, συνδύασε τα
στοιχεία της φύσης, χώμα, νερό και
φως, με το καθένα να έχει τον δικό
του ρόλο και σημασία στο δημιούρ-
γημά του. Ο Ζαν Νουβέλ σχεδίασε
ένα εμβληματικό κτήριο και το προ-
ίκισε με ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
που το κάνουν να είναι ένα από τα
σημαντικότερα κτήρια αυτής της
χρήσης σε διεθνές επίπεδο.

Το έργο της νέας βιβλιοθήκης ξε-
κίνησε το 2010 και ουσιαστικά είναι
το όραμα της μεγάλης κυρίας, τη
Έλλης Ιωάννου, η οποία οραματί-
στηκε αυτό το έργο εις μνήμην του
συζύγου της Στέλιου Ιωάννου και
θέλησε πάση θυσία να το υλοποιήσει.
Τα παιδιά της, ο Δάκης και η Σύλβια
Ιωάννου είχαν πριν από λίγες ημέρες
τη χαρά να δουν ολοκληρωμένο το
όραμα της μητέρας τους να παίρνει
σάρκα και οστά. Το ύψος της δωρεάς
της οικογένειας Ιωάννου έφτασε τα
οκτώ εκατομμύρια ευρώ, και δωρητές
και εκτελεστές, το Πανεπιστήμιο.
Σε παλαιότερες εποχές θα είχε ση-
μειωθεί «δεν εφείσθησαν κόπων
και εξόδων» και «χάριν των φιλομα-
θών, ιδίοις αναλώμασι ανήγειραν».
Η ύπαρξη, άλλωστε,μιας βιβλιοθήκης

σε ένα πανεπιστήμιο δεν είναι απλώς
μία πρακτική ανάγκη, είναι η βαθιά
του ουσία, αφού η παραγωγή γνώσης
είναι το ζητούμενο από την ακαδη-
μαϊκή κοινότητα. Όπως σημείωσε
και ο Πρύτανης του Πανεπιστημίου
Κύπρου ένα πανεπιστήμιο είναι ένα
σύνολο κτηρίων γύρω από μία βι-
βλιοθήκη, και δεν υπάρχει πιο αληθής
φράση από αυτή. Ο διεθνούς φήμης
αρχιτέκτονας Ζαν Νουβέλ αφουγ-
κράστηκε τον παλμό της γης που
έπρεπε να δομήσει, ένιωσε τους νευ-
ρώνες του Πανεπιστημίου και την
ψυχή της δωρήτριας, και σχηματο-
ποίησε το όραμά τους, παραδίδοντας
έναν χώρο όπου η ανάγνωση, η με-
λέτη και η έρευνα θα ζωοδοτούν συ-
νεχώς το Πανεπιστήμιο και τους αν-
θρώπους του. Ο Ζαν Νουβέλκλήθηκε
να πραγματοποιήσει το όραμα πολ-
λών ετών για ένα χώρο πέραν του
χρόνου, πέραν του σήμερα, ο οποίος,
φυσικά, θα έπρεπε να είναι λειτουρ-
γικός και να ικανοποιεί συγκεκρι-
μένες ανάγκες στο διηνεκές. Ο αρ-
χιτέκτονας εμπνεύστηκε, όπως εί-
παμε, τη νέα βιβλιοθήκη του Πανε-
πιστημίου Κύπρου από τη φυσική
τοπογραφία και τα χρώματα του το-
πίου της Πανεπιστημιούπολης και

χωροθετήθηκε βορειοανατολικά της
πρώτης ζώνης της Πανεπιστημιού-
πολης, όπως ορίστηκε από το χω-
ροταξικό σχέδιο του 1998. Ουσια-
στικά, ο αρχιτέκτονας δημιούργησε
έναν τεχνητό λόφο, όπως αυτοί που
βρίσκονται στη γύρω περιοχή, θέ-
λοντας κατά κάποιο τρόπο να συμ-
πληρώσει το γεωλογικό παζλ της πε-
ριοχής και με τον δικό του λόφο ανα-
πτύσσει «διαλεκτικές» σχέσεις με
τους λόφους και ιδιαίτερα με τον
Άρωνα στη νότια πλευρά. Ο λόφος
επικαλύφθηκε με έγχρωμη μεμβράνη
σε αφηρημένη σύνθεση και επιστέ-
γασμά του είναι ο λευκός θόλος. 

Φως και γνώση
Ο αρχιτέκτονας θέλησε, όπως εί-

παμε ήδη να παίξει με το περιβάλλον
τοπίο, αλλά και ευρύτερα με το φως,
το άπλετο φως. Το πίπτον φως είναι
«γλώσσα ωσεί πυρός», είναι γνώση
εν είδει επιφοίτησης. Η οροφή του
κυλινδρικού τμήματος, ένας διαφώ-
τιστος θόλος, πάνω από το τελευταίο
επίπεδο θα προβάλλεται στο ορο-
πέδιο του τεχνητού λόφου. Ο θόλος
που έχει διάμετρο του περίπου θα
διαχέει σε ελεγχόμενο επίπεδο το
φως της ημέρας στα αναγνωστήρια,
εξυπηρετώντας τους χρήστες, και
συμβάλλοντας στη μείωση της κα-
τανάλωσης ενέργειας από τεχνητό
φωτισμό. Ο ηλιοστάτης στην κορυφή
του θόλου θα κατευθύνει κατακό-
ρυφα και συγκεντρωμένα, μέχρι και
το χαμηλότερο επίπεδο του κτηρίου,
μία δέσμη φωτός πάνω στην ανα-
κλαστική επιφάνεια ενός κώνου,
που θα είναι χωροθετημένη στο κέν-
τρο του εσωτερικού κεντρικού αί-
θριου. Ο ηλιοστάτης είναι μία περι-
στρεφόμενη εξειδικευμένη κατα-
σκευή με κινητές περσίδες και φω-
ταγωγό οροφής. Στο Κέντρο Πλη-
ροφόρησης - Βιβλιοθήκη «Στέλιος
Ιωάννου» η βιοκλιματική προσέγγιση
(σκιασμός, φυσικός δροσισμός) υπα-
γορεύθηκαν από τις αρχές εξοικο-
νόμησης ενέργειας. Αυτό το παιχνίδι
του Ζαν Νουβέλ με το φως σίγουρα
δεν είναι τυχαίο, το φως της γνώσης,
η επιφοίτηση μέσω μιας πύρινης
γλώσσας. Το φως της γνώσης που
δεν τυφλώνει, αλλά αντιθέτως φω-
τίζει τον άνθρωπο και τον ωθεί να
ανακαλύψει την αλήθεια, αλλά και
θερμαίνει τον ζήλο του ανθρώπου
να αναζητήσει την αλήθεια.

ΖΩΗ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ • ΕΠΙΣΤΗΜΗ • ΤHΛΕΟΡΑΣΗ
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Ο ηλιοστάτης στην κο-
ρυφή του θόλου θα κα-
τευθύνει κατακόρυφα
και συγκεντρωμένα, μέ-
χρι και το χαμηλότερο
επίπεδο του κτηρίου,
μία δέσμη φωτός.

Ο σχεδιασμός ανατέθηκε
στον διεθνούς φήμης αρ-
χιτέκτονα Ζαν Νουβέλ
και η δωρεά από την αεί-
μνηστη Έλλη Ιωάννου,
εις μνήμην του συζύγου
της Στέλιου Ιωάννου,
ανήλθε στα €8.000.000.

Ο τρίτος φωτεινός λόφος της γνώσης
Κέντρο Πληροφόρησης - Βιβλιοθήκη «Στέλιος Ιωάννου» του Πανεπιστημίου Κύπρου, το εμβληματικό έργο του Ζαν Νουβέλ

€29.700.000 εκτιμώμενος
προϋπολογισμός (πλην
εξοπλισμού) 

15.700 τ.μ. συνολικό εμβαδό

5 επίπεδα (υπόγειο, ισόγειο και
τρεις ορόφους)

5 επάλληλοι ομόκεντροι
δακτύλιοι

40 μέτρα διάμετρος κεντρικός
θόλος

14 μέτρα ύψος από το έδαφος

900 θέσεις μελέτης 

31 μικροί χώροι για ομαδική
μελέτη 

620.000 έντυπους τόμους

190.000 και πλέον συνδρομές
σε τίτλους ηλεκτρονικών
βιβλίων 

12.000 συνδρομές σε
ηλεκτρονικά και έντυπα
περιοδικά

180 βάσεις δεδομένων. 

Η νέα βιβλιοθήκη σε αριθμούς

Η νέα βιβλιοθήκη καταλαμβάνει έκτασης συνολικού εμβαδού 15.700 τ.μ. και
διαθέτει 3 υπέργειους ορόφους. 

Στη νέα βιβλιοθήκη θα εκτεθούν 250 αρχαιότητες, που θα επιστραφούν στο
Πανεπιστήμιο Κύπρου από το κολλέγιο Χάρβεϊ Μαντ.

Κέντρο Πληροφόρησης
Βιβλιοθήκη «Στέλιος Ιωάννου»
Η Βιβλιοθήκη αναπτύσσεται κατα-
κόρυφα σε 5 επίπεδα (υπόγειο, ισό-
γειο και τρεις ορόφους) συνολικού
εμβαδού περίπου . Πρόκειται για
έναν πολυχώρο που θα στεγάσει τη
Βιβλιοθήκη του ιδρύματος, την Υπη-
ρεσία Πληροφορικών Συστημάτων,
το Κέντρο Τεχνολογιών Υποστήρι-
ξης της Διδασκαλίας και το Κέντρο
Γλωσσών. Στο Κέντρο Πληροφόρη-
σης - Βιβλιοθήκη «Στέλιος Ιωάν-
νου» προσφέρονται σε έναν εργο-
νομικό χώρο οι βασικές υπηρεσίες
δανεισμού και ανάγνωσης/μελέτης
προς τους φοιτητές και το ευρύτερο
αναγνωστικό και ερευνητικό κοινό
της χώρας. Επίσης, στη βιβλιοθήκη
διατίθενται στους χρήστες χώροι
πολυμέσων και ειδικοί χώροι για
ομαδική μελέτη και συνεργασία με-
ταξύ φοιτητών και ακαδημαϊκών. Ο
Ζαν Νουβέλ δεν σχεδίασε ασφα-

λώς τη βιβλιοθήκη του 2018, αλλά
τη βιβλιοθήκη του μέλλοντος, δημι-
ούργησε χώρους και συστήματα
που θα μπορούν να ανταποκριθούν
στις ανάγκες του μέλλοντος, έτσι
στη νέα βιβλιοθήκη υιοθετήθηκαν
συστήματα ενοποίησης των χώρων
και αξιοποίησης των ηλεκτρονικών
μέσων, με στόχο να συμβαδίσει με
τις σύγχρονες τάσεις στον τομέα
υποστήριξης της μάθησης και της
πληροφόρησης.

Το εντυπωσιακό κτήριο της Βι-
βλιοθήκης είναι αποτέλεσμα πο-
λυετών εργασιών και συνεργιών
που στέφθηκαν με απόλυτη επιτυ-
χία και πλέον καμία και κανείς δεν
έχει δικαιολογία να μη διαβάσει ή
να μην αρχίσει να σκέφτεται το
διάβασμα ως εναλλακτική δραστη-
ριότητα. Στα ράφια της βιβλιοθήκης είναι διαθέσιμα χιλιάδες έντυπα και ηλεκτρονικά

βιβλία που ικανοποιούν τις ανάγκες φοιτητών και μελετητών.
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ΓΛΥΠΤΙΚΗ
Έκθεση σκιαγαλμάτων «Vice Versa»
Η Σιμόνη Συμεωνίδου, στην τέταρτη ατομική της έκθεση με τίτλο «Vice
Versa», παρουσιάζει σκιαγάλματα εστιάζοντας τις ιδέες της γύρο από τον

άνθρωπο ως οντότητα και τη σκιά του ως την υπό-
στασή του. Τα σκιαγάλματα αποτελούν μια καινοτό-
μα για τα κυπριακά εικαστικά δρώμενα τεχνοτροπία,
της οποίας τα ηνία κρατά η Συμεωνίδου ως η μοναδι-
κή Κύπρια καλλιτέχνιδα που αφενός έχει ταυτιστεί
μ’ αυτήν και αφετέρου την εξελίσσει συνεχώς. Ο τίτ-
λος «Vice Versa» υποδεικνύει ότι μία δήλωση είναι
εξίσου αληθής όταν το υποκείμενο και το αντικείμε-
νό της αντιστραφούν. Διάρκεια έκθεσης έως 30 Δε-
κεμβρίου. Μεγάρου Μιτσή, λεωφόρος Στασίνου 1.
Ώρες λειτουργίας: Δευτέρα - Παρασκευή: 5:00 -

10:00 μ.μ. /Σάββατο - Κυριακή: 10:00 π.μ. -1:00 μ.μ. και 5:00 - 10:00 μ.μ.
Για πληροφορίες 99870869 και www.simonisymeonidou.com.
Η έκθεση πραγματοποιείται με την υποστήριξη της γκαλερι Opus39.

Ο Μάριος Μέττης σκηνοθετεί
το έργο της Σάρα Ρουλ «Ευρυ-
δίκη». Η υποψήφια για Puli-
tzer Prize και Tony Award εμ-
πνέεται από τον μύθο του Ορ-
φέα και της Ευρυδίκης και
γράφει με ευαισθησία και χι-
ούμορ μία σύγχρονη εκδοχή
του. Ένα έργο γεμάτο από
ήχους, μουσική και τραγούδι
που μιλάει για τη δύναμη της
αγάπης και τα λεπτά όρια που
χωρίζουν τη ζωή από τον θά-
νατο. Αυτός σκέφτεται συνέ-
χεια την μουσική και αυτή δεν
έχει καθόλου αίσθηση του
ρυθμού. Ο Ορφέας και η Ευ-
ρυδίκη μπορεί να μην είναι το
πιο ταιριαστό ζευγάρι, αλλά
είναι νέοι και τρελά ερωτευ-
μένοι. Την ημέρα του γάμου
τους εκείνη πεθαίνει και ο Ορ-
φέας είναι αποφασισμένος να

περάσει ακόμα και τις πύλες
του Άδη για να τη βρει. Συντε-
λεστές: Μετάφραση Δημή-
τρης Τάρλοου, σκηνοθεσία
Μάριος Μεττής, σκηνικά /κο-
στούμια Νίκος Κουρούσιης,
μoυσική Χριστίνα Γεωργίου.
Ηθοποιοί: Τζωρτζίνα Τάτση,
Γιάννης Καραούλης, Βασίλης
Βασιλάκης, Παναγιώτα Παπα-
γεωργίου, Ελεονώρα Βασιλεί-
ου, Πηνελόπη Βασιλείου, Θέ-
μις Ππόλου. Τακτικές παρα-
στάσεις (Λευκωσία): Παρα-
σκευή και Σάββατο στις 8:30
μ.μ. και Κυριακή στις 6:30 μ.μ.
Κάθε Παρασκευή, Σάββατο
και Κυριακή μέχρι 13 Ιανουα-
ρίου 2019. Θέατρο Διόνυσος,
Διαγόρου 29, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο
22818999, 99621845,
info@theatrodionysos.com

Ένα χρόνο μετά την περσινή
πετυχημένη συναυλία της
στο Θέατρο Ριάλτο, η Μαρίζα
Ρίζου επιστρέφει για μια
ακόμη ιδιαίτερη συναυλία. Το
πρόγραμμα της περιλαμβάνει
παλιά και καινούρια τραγού-
δια από τη μέχρι τώρα δισκο-
γραφία της καταπληκτικής
αυτής νέας τραγουδοποιού,
καθώς και διασκευές τραγου-
διών που αγαπά πολύ. Έχει
αυτόν τον ιδιαίτερο τρόπο να
διεισδύει αυθαίρετα μέσα
σου και να σε γυρνάει στα παιδικά χρόνια
της αθωότητας, αφήνοντας σε κάποιο ση-
μείο της ψυχής σου χαραγμένο ένα χαμό-

γελο ευτυχίας. Συνοδοιπόροι
της στη συναυλία αυτή, με
τίτλο «Ανάμεσα στα άστρα»,
οι μουσικοί: Βαγγέλης Κα-
τσαρέλης (τρομπέτα), Άγγε-
λος Αϊβάζης (κιθάρες / φω-
νή), Γιώργος Μουχτάρης
(κοντραμπάσο), Γιώργος Κω-
στελέτος (τύμπανα), Μάρκος
Χαϊδεμένος (πιάνο / επιμέ-
λεια ενορχηστρώσεων). Θέα-
τρο Ριάλτο, Τετάρτη 19 Δε-
κεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Η
συναυλία θα πραγματοποι-

ηθεί επίσης στη μουσική σκηνή Red στη
Λευκωσία στις 18 Δεκεμβρίου. Πληροφο-
ρίες 77777745, www.rialto.com.cy

ΒΙΒΛΙΟ
«Κίτρινο Υποβρύχιο»
Το Σολώνειον Κέντρον Βιβλίου και οι
Εκδόσεις Πατάκη παρουσιάζουν το βι-
βλίο «Κίτρινο Υποβρύχιο» της Σεμίνας
Διγενή. Για το βιβλίο θα μιλήσει ο πρύ-
τανης του Ευρωπαϊκού Πανεπιστημί-
ου καθηγητής Κώστας Γουλιάμος και η
συγγραφέας Σεμίνα Διγενή. Παρα-
σκευή 21 Δεκεμβρίου, ώρα 6:30 μ.μ.
Σολώνειον Κέντρον Βιβλίου, Βυζαντί-
ου 24, Στρόβολος, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22666799,
events@soloneion.com.cy

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Το μέλλον
ως θεματικό

πάρκο

M πάζα στην οθόνη, μπάζα και μέσα στο
δωμάτιο. Κατασκευή, εγκατάσταση

(installation) ή καθαρή σύμπτωση; Το τε-
λευταίο. Το άδειο κτίριο της Μπενακείου
Βιβλιοθήκης (Ανθίμου Γαζή 2) έχει αρχίσει
να καταρρέει. Στο δάπεδο του δωματίου
είναι διάσπαρτα τα σημάδια της φθοράς.
Στον τοίχο προβάλλεται το βίντεο της Κι-
νέζας καλλιτέχνιδας Cao Fei με τίτλο «Rum-
ba II: Nomad». Παρακολουθούμε μια ομάδα
από αυτοματοποιημένες ηλεκτρικές σκού-
πες την ώρα που καθαρίζουν μια οικοδομή
από μπετόν στο Πεκίνο.

«Η φευγαλέα απόπειρα να καθαρίσουν
τα συντρίμμια λειτουργεί ως σχόλιο για
τον συνεχή βρόχο της ανανέωσης και του
θανάτου, τη ραγδαία διόγκωση των αστι-
κών κέντρων, την πίστη ότι η πρόοδος
δημιουργεί κατασκευές σαν κι αυτές και
το αίσθημα της επικείμενης υλικής και
ψυχολογικής κατάρρευσης». Το απόσπα-
σμα, από το σημείωμα για το έργο, στον
κατάλογο της φετινής 6ης Μπιενάλε της
Αθήνας, που ολοκληρώθηκε την περα-
σμένη Κυριακή.

Δεν είναι απαραίτητο ο θεατής να ταυ-
τιστεί με την ερμηνεία του καλλιτέχνη.
Ούτως ή άλλως σπανιότατα συμβαίνει
αυτό. Καθένας ακολουθεί τις διαδρομές
του και τους δικούς του συνειρμούς. Την
τελευταία ημέρα της διοργάνωσης στάθηκα
τυχερή, καθώς περιηγήθηκα τους χώρους
ενταγμένη στην ομάδα της ξενάγησης,
ενός εκ των επιμελητών, του Poka - Yio.

Οι πέντε όροφοι του κλειστού εδώ και
χρόνια ΤΤΤ στη Σταδίου (από το 1930 στέ-
γαζε τα κεντρικά του ΟΤΕ), το απέναντι
ανενεργό, επίσης, ξενοδοχείο Esperia,
ήταν ιδανικοί χώροι για να εκτεθούν έργα,
καταιγιστικά σε πληροφορίες, αγωνίες,
«δυστοπίες» ψυχικές και σωματικές.

Η μία πληροφορία πάνω στην άλλη, ένα
παλίμψηστο από αναζητήσεις, άγχη, κουλ-
τούρες –ορισμένες άγνωστες–, ανησυχίες
που ακουμπούν συχνά στην παράνοια, η
ανθρώπινη φιγούρα φλερτάρει με τον με-
τα-άνθρωπο (ό,τι κι αν αυτό σημαίνει). Η
πάλη με τα φύλα, με το σώμα, ένα σώμα
παρόν και απόν, παραμορφωμένο από διά-
φορες αιτίες, ένα καφκικό σήμερα και ένα
αύριο δυσοίωνο, απειλητικό, κυριαρχημένο
από στρεβλώσεις και δεισιδαιμονίες. Η
ανάγκη για κατανόηση των ταυτοτήτων
και των αντι-ταυτοτήτων.

Ενας κόσμος σε παροξυσμό, που είτε
αποσύρεται τελετουργικά είτε στηλιτεύει
καταγγελτικά κάθε μορφής «κανονικότη-
τα». Πώς θα είναι η μετα-διαδικτυακή επο-
χή; Τι σημαίνει η ακόρεστη, ανεπεξέργα-
στη, κατανάλωση του ψηφιακού υλικού;

Κάθε όροφος του ΤΤΤ ή κάθε χώρος του
Esperia, ή η υπό κατάρρευση Μπενάκειος
Βιβλιοθήκη, δεν είναι αμέτοχοι στο αφή-
γημα της Μπιενάλε.

Κάθε άλλο. Στους διαδρόμους, στις αί-
θουσες και στα δωμάτια (εκείνα στα οποία
ήταν εγκατεστημένοι οι συνδικαλιστές
του ΟΤΕ είναι αυστηρά ηχομονωμένα),
υπάρχουν αποτυπώματα παράλληλων
ιστοριών.

Τοίχοι, πόρτες, δάπεδα, εναπομείναντα
έπιπλα, η διαρρύθμιση, δηλώνουν δεκαετίες
στην πόλη –και στη χώρα– με συγκεκρι-
μένες αισθητικές αντιλήψεις, πολιτικές
θέσεις, πολιτισμικές τάσεις, καταβολές.
Οσο και να αυτοσχεδιάζει ο φιλοξενούμενος
καλλιτέχνης, η «συνεργασία» με το περι-
βάλλον προκύπτει αβίαστα.

Η πόλη, όπως φαίνεται μέσα από τα
κλειστά παράθυρα, η όμορφα φωταγωγη-
μένη Σταδίου μοιάζει από ψηλά σαν ένα
άλλο θεματικό πάρκο.

Τα ανοίγματα στην πόλη είναι αναγκαία.
Μια μικρή ανάσα, καθώς η δαιδαλώδης
περιήγηση σε σκοτεινά και αφηρημένα
μονοπάτια του ανθρώπινου νου, δοκιμάζει
αντοχές και συναισθήματα. Αλλα έργα
αιφνιδιάζουν, άλλα παραμένουν «απρό-
σιτα» και αδιάφορα, άλλα γραπώνουν το
βλέμμα και τις αισθήσεις. Είχε κάτι ανη-
συχαστικό αυτή η 6η Μπιενάλε. Δεν θα
μπορούσε, βέβαια, να είναι και διαφορετικά.
Η σύγχρονη τέχνη στοιχειώνει. Δεν είναι
ήπια ούτε καν τα υλικά που χρησιμοποιούν
οι καλλιτέχνες. Ταλαιπωρημένες δομές,
αποσυναρμολογημένες εικόνες.

«Οταν πια δεν μπορούμε να εμπιστευ-
θούμε την “πραγματικότητα” προβάλλουμε
τις συναισθηματικές μας καταστάσεις ως
αιτήματα νομιμοποίησης», συγκλίνουν οι
τρεις επιμελητές στον κατάλογο.

Το φετινό θέμα ήταν το «αντι», η διαρκής
εναντίωση, η διαρκής αντίδραση που γί-
νεται καθεστώς, κυρίαρχος λόγος. Η διαρ-
κής κατεδάφιση που γεμίζει τον τόπο μπά-
ζα. Το βίντεο της Cao Fei καθρέφτισε τον
βυθό. Ανθεκτικό όπως και το μπετόν.

Ο ι ποινές χάδι στους παιδεραστές και
το ανάλγητο κράτος πριν από λίγο

καιρό μάς έδωσαν τροφή για σκέψη, και
ο άδικος θάνατος μιας εργαζόμενης εν
ώρα εργασίας, πιο πριν το ίδιο, όπως και
η αυτοκτονία μιας κοπέλας, επειδή δεν
άντεξε. Φυσικά, και οι ακατάλληλες αί-
θουσες διδασκαλίας το ίδιο, όπως και ο
βίος και η πολιτεία των δασκάλων και
των καθηγητών, που βγήκαμε στα κάγ-
κελα και για ένα καλοκαίρι ολόκληρο
γράφαμε και αναλύαμε και αναζητούσαμε
το φιλανδικό μοντέλο, και πόσα άλλα.

Επίσης, για την ανεξήγητη συμπερι-
φορά στο Ζύγι, πάλι απασχοληθήκαμε
κάμποσο, και η ζωή τραβά τον δρόμο της
και όλα καλά, καμία χώρα στον κόσμο
δεν είναι τέλεια και πάμε παρακάτω. Φυ-
σικά, σε κανένα πρόβλημα δεν βρίσκουμε
μόνιμες λύσεις, έτσι για να έχουμε να
ασχολούμαστε και όταν την επόμενη
φορά ανακύπτει το πρόβλημα εμείς έχουμε
πάρει το κολάι και είμαστε πιο αιχμηροί
και ξέρουμε πώς να το αντιμετωπίσουμε
το πρόβλημα.

Βέβαια, τα προβλήματα δεν λύνονται,
αλλά τι μας νοιάζει εμάς, τι την ενδιαφέρει
την κυβέρνηση, την κάθε κυβέρνηση,
το μεγαλύτερο μέρος της κοινωνίας μας,

εμείς πάμε παρακάτω και δεν ξεχνούμε
να ξεχνούμε. 

Να ξεχάσουμε τα προβλήματά μας και
να αγαπήσουμε τον πλησίον μας περισ-
σότερο, να σταθούμε στον αδύναμο, ως
άλλοι Σαμαρείτες. Συγχωρέστε με, αλλά
είναι μου είναι αδύνατον να παραμένω
ευχάριστος όταν οι ανισότητες είναι τόσο
μεγάλες, και δεν δέχομαι ότι εδώ καλά
την έχουμε, αλλού είναι χειρότερα, διότι
θα σας πω κι εγώ ότι αλλού είναι και
πολύ καλύτερα και εμείς έχουμε
σταματήσει να κοιτάμε πού είναι
καλύτερα και ψάχνουμε μόνο τα
χειρότερα για να παρηγορούμαστε.
Δεν ισχυρίζομαι φυσικά ότι
πρέπει να πέφτουμε στα πα-
τώματα και να ολοφυρόμα-
στε και να μη ζούμε.

Όχι, αλλά κάθε φορά που θέ-
λουμε να μπούμε σε λειτουργία γιορ-
τής να κοιτάξουμε την ψυχή μας και
να θυμηθούμε τι θα την έκανε χα-
ρούμενη, τι θα απάλυνε τον πόνο
της. Να μπορούμε να συμπερι-
φερθούμε έντιμα στον κάθε
εργαζόμενο που εργάζε-
ται σε μη ασφαλείς συν-
θήκες, να μιλήσουμε

στα παιδιά μας, στα ανίψια μας ότι κάπου
μια μάνα έχασε το παιδί της γιατί η κοι-
νωνία μας το επέτρεψε. Να πούμε στα
σχολεία μας ότι χιλιάδες άλλα παιδιά είναι
ξεσπιτωμένα και θα ήταν ωραίο να τους
πάρουμε μερικά παιχνίδια. Να μην πούμε
τα κάλαντα στις γειτονιές φέτος, αλλά να
πάμε να καθίσουμε σε μία παιδιατρική
πτέρυγα για ένα ολόκληρο πρωινό, να κι-

νητοποιηθούμε και να βρού-
με ως κοινωνία, ως Πο-

λιτεία τρόπους με τους
οποίους θα κάνουμε
εσωτερική ειρήνη,

διότι στη γη την
ειρήνη θα τη

φέρουμε εμείς και όχι το αστέρι της Βη-
θλεέμ. Θα κατακτήσουμε την ειρήνη όταν
θα καταλάβουμε ότι όσο αξίζει η ζωή στο
Στρασβούργο και ίδιο κάνει και στη Συρία,
στον καταυλισμό, στο ψυχιατρείο, στο
γηροκομείο, στο δίπλα σπίτι. 

Μετράμε και ζυγίζουμε με βάσει όχι τι
είναι το θέλω μας, αλλά το πρέπον, το απο-
δεκτό και το πιο δημοφιλές. Θέλουμε, αλλά
δεν επιθυμούμε, ζητάμε αλλά δεν δίνουμε
ή μάλλον δίνουμε ό,τι περισσεύει, δεν κά-
νουμε χαλάλι. Ευκαιρία, λοιπόν, να ενερ-
γοποιηθεί το μέσα μας, και να ψάξουμε
τον τρόπο να κάνουμε χαρούμενο έστω
και έναν άνθρωπο που μπορεί να μοιάζει
αδύναμος, γιατί κανείς δεν του είπε ότι
έχει κάτι και αυτός που είναι δύναμη. Αν
μετρήσουμε την ανάγκη μας και τη βά-
λουμε και στο ζύγι, να είστε σίγουροι ότι
ούτε πιο ψηλή θα είναι ούτε θα ζυγίζει πε-
ρισσότερο από εκείνη του διπλανού μας,
και μιλώ για τον διπλανό εκείνο.

Αυτό το εν όψει εορτών ας γίνει αφορμή
για το τι γιορτές θέλω να κάνω, πώς θα
γίνω λίγο περισσότερο άνθρωπος, πώς
θα βάλω τον πήχη πιο ψηλά και τις επό-
μενες γιορτές και την επόμενη φορά και
αύριο θα έχω την ψυχή και θα μπορέσω
να σηκώσω το φως.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το φως να το σηκώσουμε μπορούμε;

Οι Balothizer είναι ένα δυναμικό ηλεκτρικό τρίο
από το Haringey του Βόρειου Λονδίνου και μετά την
εκρηκτική τους εμφάνιση στον Φέγγαρο 2018 επι-
στρέφουν στην Κύπρο για να παρουσιάσουν το
ντεμπούτο τους άλμπουμ, «Cretan Music for Hell».
Σε μία περιοχή όπου οι κουλτούρες αναμειγνύονται
συνεχώς, το Haringey ήταν η γενέτειρα των Balothi-
zer, οι οποίοι παρουσιάζουν ένα κράμα δυναμικής
και αιθέριας μουσικής, που η ίδια η μπάντα χαρα-
κτηρίζει ως μετά-Κρητική. Οι ακόλουθοί τους πάλι
χαρακτήρισαν τη μουσική τους με την ατάκα που κα-
θορίζει το μοναδικό τους στυλ, Μουσική της Κρήτης
από την κόλαση! Τη βραδιά ανοίγουν οι Stonus, ένα
πενταμελές heavy rock συγκρότημα με ψυχεδελι-
κές και stoner επιρροές, από τη Λευκωσία της Κύ-
πρου. Μόλις έχουν κυκλοφορήσει το πρώτο τους EP
«Supertrip». Χαρακτηρίζονται από τις γεμάτες
ενέργεια εμφανίσεις τους και τον μεγάλης έντασης
ήχο τους που έχει ως αποτέλεσμα ένα ψυχεδελι-
κό/stoner πάρτι έξω από τα μέτρα του πλανήτη αυ-
τού. Πέμπτη, 20 Δεκεμβρίου, ώρα 9:00 μ.μ. Savino
Live, Watkins 1, Λάρνακα. Πληροφορίες τηλέφωνο
24620861, savinolive@gmail.com

ΜΟΥΣΙΚΗ
Μαρίζα Ρίζου: «Ανάμεσα στα άστρα»

ΘΕΑΤΡΟ

«Ευρυδίκη» του Sarah Ruhl στο Θέατρο Διόνυσος

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Cretan Music for Hell» από τους Balothizer

ΠΕΡΦΟΡΜΑΝΣ
«Βlood Red Roses»
Με την ομάδα Ice Cream Van ολο-
κληρώνεται το theYard.Residency.18
στις 15,16,17 και 18 Δεκεμβρίου με το
έργο Blood Red Roses στην κατηγο-
ρία Πρεμιέρα, συμπαραγωγή του 
Κέντρου Παραστικών Τεχνών ΜΙΤΟΣ.
Το «Blood Red Roses» (or the way you
make me feel) είναι μια παράσταση
επινοημένου θεάτρου που ερευνά
την εξέλιξη της δικτατορίας. Πρόκει-
ται για μια σειρά μικρών ιστοριών, μέ-
σα από τις οποίες αντανακλάται η ζωή
μας σε ένα δυστοπικό παρόν. Κι ενώ
παρακολουθούμε την αναμφισβήτη-
τη άνοδο του πολιτικού φασισμού
παγκοσμίως, μήπως είμαστε ήδη
ενεργά μέλη μιας νέας σε είδος δι-
κτατορίας; Συντελεστές, δραματουρ-
γία - Louisa Borg-Costanzi Potts, Ηθο-
ποιός - Λουκία Πιερίδου, Ηθοποιός -
Sylvain Chevet. Παλιό Ξυδάδικο, Γε-
νεθλίου Μιτέλλα 34, Λεμεσός. Κυρια-
κή-Τρίτη, 16,17 και 18 Δεκεμβρίου,
ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες κρατή-
σεις τηλέφωνο 99319120.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΜΗΛΙΔΗ

Για 44 χρόνια, οι 40 χιλιάδες κάτοικοι
της Αμμοχώστου ζουν ένα καθημε-
ρινό δράμα. Βλέπουν, από κοντινή
απόσταση, την πόλη τους φυλακι-
σμένη ωσάν να είναι αιχμάλωτη πο-
λέμου, περιτριγυρισμένη από συρ-
ματόπλεγμα. Βλέπουν τα σπίτια τους
αδειανά, εγκλωβισμένα, να φθεί-
ρονται στον χρόνο. Η Αμμόχωστος
και οι άνθρωποι της Αμμοχώστου
ζουν ασταμάτητα την τραγωδία,
την αδικία, και την τυρρανία της
όρασης, βλέπουν αυτό που κανείς
δεν αντέχει να βλέπει, τον παράδεισό
τους αιχμάλωτο, παραδομένο στον
εξευτελισμό της ομηρίας και της λε-
ηλασίας. Είναι ο παράδεισος των
σπιτιών τους όπου γεννήθηκαν και
μεγάλωσαν, όπου γέννησαν και ανά-
θρεψαν τα παιδιά τους, όπου αγά-
πησαν τη θάλασσά τους, τη γη τους,
τα δέντρα τους, τους προγόνους
τους, τους δασκάλους τους, τους ιε-
ρείς τους, τους γιατρούς τους, τα
ιστορικά τους οικοδομήματα και
τους αρχαιολογικούς τους χώρους.

Το πώς αντέχουν όλη αυτή την
τυρρανία της όρασης, για τόσα χρό-
νια, μόνο αυτοί το γνωρίζουν. Εμείς
οι άλλοι είμαστε μόνο θεατές μπρο-
στά στο μαρτύριό τους. Γι’ αυτό ας
τους δείχνουμε σεβασμό, συμπόνια,
συμπαράσταση, ανθρωπιά, όχι συν-
θήματα μόνο. Μέσα από το ποιητικό
έργο «Αμμόχωστος Βασιλεύουσα»,
του Κυριάκου Χαραλαμπίδη, ο ανα-
γνώστης εισέρχεται πνευματικά μέ-
σα στον παράδεισο τηςΑμμοχώστου
πριν την κυριεύσουν οι αττίλες. Ο
αναγνώστης εισέρχεται πνευματικά
μέσα στο βασανισμένο πνεύμα και
σώμα των Αμμοχωστιανών αδελφών
μας. Η «Αμμόχωστος Βασιλεύουσα»
αποτελεί ένα ποίημα αντίστασης.

Αποτελεί μια ιστορία αγάπης για
την πόλη και τους ανθρώπους της.
Αποτελεί, επίσης, μια ηθική νίκη
ενάντια στους εισβολείς. Γι’ αυτό
πίστεψαότι είναι επιτακτική ανάγκη
να μεταφράσω το έργο αυτό στην
αγγλική γλώσσα. Για να μάθει όλη
η ανθρωπότητα πόσο απάνθρωπο
και άδικο είναι αυτό που υποφέρουν
οι Αμμοχωστιανοί.

Από μικρό παιδί, μέχρι τα 15 μου
χρόνια, με έπαιρνε ο αείμνηστος
παππούς μου Γιάννης Μηλίδης στην
Αμμόχωστο και στην Καρπασία για
να πουλήσουμε τα καρπούζια της
Ζώδιας μας. Η αγάπη και η φιλοξενία
που μας έδειχναν αυτοί οι άνθρωποι
έμειναν για πάντα μέσα μου και
τώρα τους κάνω αντίδωρο ένα βιβλίο
για την Αμμόχωστο σε μετάφρασή
μου στα αγγλικά. 

Βλέπω στην ποίηση του Χαρα-
λαμπίδη έναν ανθρωπισμό, που
υπερβαίνει τα πάθη και το μίσος και
επαναθέτει την ανθρωπιά και την
αξιοπρέπεια ως το μέτρο που πρέπει
να μετράμε τον άνθρωπο της οικου-
μένης. Και τονίζω εδώ τις λέξεις οι-
κουμενικός άνθρωπος. Η ποίηση
του Χαραλαμπίδη είναι γραμμένη
στην ελληνική γλώσσα, αλλά μιλά

μια οικουμενική γλώσσα, γιατί η ου-
σία της ποίησής του είναι οικουμε-
νική. Δηλαδή, κάθε σπίτι και κάθε
οικογένεια, σε οποιοδήποτε μέρος
του κόσμου, έχει γευτεί και έχει βα-
σανιστεί από την αδικία μιας εθνικής
καταστροφής, μπορεί να ταυτιστεί
με την ποίησή του και την ποιητική
του φωνή.Η ποίησή του θα οδηγήσει
τα μάτια σας να κοιτάξουν βαθιά
μέσα στην ανθρώπινη ψυχή κατά
τη στιγμή του μαρτυρίου της και τη
στιγμή της απολύτρωσής της. Ο ρό-
λος των οφθαλμών και της όρασης
είναι πολύ δυνατός στην ποίησή
του. Κοιτάζει μέσα στην ανθρώπινη
υπόσταση όχι μόνο για να αποκα-
λύψει μαρτύρια και αδικίες αλλά και
για να δώσει τη δύναμη στον ανα-
γνώστη να δει τον κόσμο με διαφο-
ρετικούς οφθαλμούς.

Αυτή είναι και η δύναμη της συλ-
λογής «Αμμόχωστος Βασιλεύουσα».
Όταν την διαβάσετε θα αρχίσετε
να βλέπετε τον κόσμο με διαφορετικά

μάτια. Τα μάτια σας θα αποκτήσουν
μια νέα διείσδυση μέσα στην ουσία
της ανθρώπινης πορείας πάνω στη
γη.Καθώς λέει ο ποιητής: «Η ποίηση
έχει τη δύναμη να συλλαμβάνει την
ουσία της πραγματικότητας, καθώς
καταργεί τον χώρο και τον χρόνο,

ενώ παράλληλα, συναιρεί και τους
δύο και τους ενώνει. Είναι γι’ αυτό
που η Αμμόχωστος εκφράζει το μαρ-
τύριο της Κύπρου και την υπέρβαση
τού μαρτυρίου της».

Απόσπασμα από την παρουσίαση
της συλλογής «Αμμόχωστος Βασι-
λεύουσα» του καθηγητή του Πανε-
πιστημίου του Σύδνεϋ Βρασίδα Κα-
ραλή: «Η ποίηση του Κυριάκου Χα-
ραλαμπίδη είναι πολύσημη και πο-
λύμορφη ποίηση. Αυτή θα ήταν μια
μεγάλη δυσκολία για τον μεταφρα-
στή της Αμμόχωστος Βασιλεύουσα,
Γιάννη Μηλίδη. Όμως κατάφερε να
μεταφέρει την ποίηση και την γλώσ-
σα του Χαραλαμπίδη στην αναλυτική
καθαρότητα τής αγγλικής γλώσσας.
Η μετάφραση τού Μηλίδη είναι επι-
τυχημένη γιατί η γλώσσα του Χα-
ραλαμπίδη ενώνει καβαφικές, σε-
φερικές, αρχαιοελληνικές και με-
σαιωνικές αναφορές. Ο Μηλίδης
έχει δουλέψει με τόση ευαισθησία
και τόση ευσυνειδησία ώστε να ανα-

συγκροτήσει την ατμόσφαιρα της
έντασης, του πάθους και του πόνου
που υπάρχει μέσα στα ποιήματα.
Δεν έχω ξαναδιαβάσει τόσο επιτυ-
χημένη μετάφραση στα αγγλικά.
Βλέπω τις μεταφράσεις του σαν μια
προσπάθεια να εγκλιματίσει και να
μεταφυτεύσει στα αγγλικά, αυτή
την παράδοξη δυνατότητα της ελ-
ληνικής γλώσσας που βρίσκεται στο
ελληνικό πρωτότυπο. Ο μεταφρα-
στής έχει δουλέψει με ένα θαυμάσιο
τρόπο, μέσα από μια θαυμάσια ποι-
κιλία μεταφραστικών τεχνικών, σε
μια προσπάθεια να είναι ακριβής
και ταυτόχρονα να είναι δημιουρ-
γικός, με το κείμενο το ίδιο. Αυτό
είναι το μεγάλο δίλημμα του μετα-
φραστή: θέλω να δώσω ακριβώς
αυτό που λέει το πρωτότυπο, αλλά
ταυτόχρονα να είμαι δημιουργικός
στη νέα γλώσσα για να το κάνω ευα-
νάγνωστο στη νέα γλώσσα. Η γλώσ-
σα του Κ. Χ. είναι πολυδιάστατη,
γεμάτη συγκινησιακές αναφορές. 

Ο Γ. Μ. έχει κατορθώσει να τις
μεταφέρει στα αγγλικά και να το κα-
ταθέσει αυτό με ένα επίτευγμα κα-
θαρής ποιότητας στην γλώσσα την
αγγλική, η οποία είναι λεπταίσθητη
και ταυτόχρονα, λειτουργική. Βρίσκει
μια λέξη η οποία αποδίδει στα αγ-
γλικά αυτό που λέει στα ελληνικά
και ταυτόχρονα, ανασυγκροτεί μια
ατμόσφαιρα συγκινήσεων η οποία
είναι επιτυχημένη στα αγγλικά. Ο
μεταφραστής έχει επίσης εμπλου-
τίσει τις υποσημειώσεις του Κ. Χ.
για να μπορεί ο αναγνώστης να κα-
ταλάβει την ιστορική διάσταση των
ποιημάτων». Η μετάφραση εκδόθηκε
από τον οίκο Australian Scholarly
Publishing στη Μελβούρνη.

Ο κ. Γιάννης Μηλίδης είναι φιλόλογος
ελληνικής και αγγλικής Λογοτεχνίας.

Η ποίηση του Χαραλαμπίδη είναι οικουμενική
Η οικουμενικότητα του μαρτυρίου της «Αμμόχωστος Βασιλεύουσας» θα διαδοθεί μέσω της μετάφρασής της στην αγγλική γλώσσα

Η «Αμμόχωστος Βασι-
λεύουσα» αποτελεί ένα
ποίημα αντίστασης.
Αποτελεί μια ιστορία
αγάπης για την πόλη
και τους ανθρώπους της.

Η μετάφραση «Famagusta Regina» εκδόθηκε από τον οίκο Australian Scholarly Publishing στη Μελβούρνη.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το Αιγαίο είναι ένας ανεξάντλητος
θησαυρός. Το γαλάζιο της θάλασ-
σας, το άγριο τοπίο των νησιών
του, το ελάχιστο πράσινο μοιάζει
πετράδι πάνω στο βραχώδες ανά-
γλυφο. Αυτές οι εικόνες που συ-
νειρμικά μπορεί κάποιος να κάνει
σήμερα ταξιδεύοντας στο αρχιπέ-
λαγος, ποιος ξέρει; Ίσως οι αρχαι-
ότεροι ημών, αυτές τις εικόνες να
τις σχηματοποιούσαν και να τις
έκαναν δοξασίες τους. Μία τέτοια
περίπτωση, μοναδική έως τώρα
στα αρχαιολογικά χρονικά, είναι
αυτή της Κέρου, και πιο ειδικά της
νησίδας του Δασκαλιού. 

Η «Κ» είχε την ευκαιρία να επι-
σκεφτεί το Δασκαλιό και να φιλο-
ξενηθεί στο «αρχηγείο» της ανα-
σκαφής στο Πάνω Κουφονήσι, κατά
την προηγούμενη ανασκαφική πε-
ρίοδο (3 Σεπτεμβρίου - 14 Οκτω-
βρίου), υπό την αιγίδα της Βρετα-
νικής Σχολής στην Αθήνα και σε
αγαστή συνεργασία με την Εφορεία
Αρχαιοτήτων Κυκλάδων. Όταν βρε-
θήκαμε στο μικροσκοπικό Δασκα-
λιό που φιλοξενούσε 80 αρχαιολό-
γους και φοιτητές, έμοιαζε πολύ-
βουη κυψέλη και μάλλον ξαναζούσε
αρχαίους χρόνους, με μόνη διαφορά
ότι σήμερα οι επιστήμονες στο-
χεύουν στην ανακάλυψη της πραγ-
ματικότητας του παρελθόντος, ενώ
οι αρχαίοι αναζητούσαν ίσως τα
μυστικά του δικού τους αύριο.

Η Κέρος ήταν ένα αρχαίο προ-
σκύνημα, μού λέει ο διευθυντής
της ανασκαφής λόρδος Ρένφριου,
ο οποίος ανασκάπτει στην περιοχή
εδώ και εξήντα περίπου χρόνια:
«Το Δασκαλιό ήταν ο τόπος διαμο-
νής των ανθρώπων που έφταναν
στην Κέρο. Ο οικισμός του Δασκα-
λιού, που στην αρχαιότητα ήταν
χερσόνησος της Κέρου, βρίσκεται
απέναντι σχεδόν από την τοποθε-
σία Κάβος ή ‘νότιο ειδικό αποθέτη’»,
εκεί ο καθηγητής Ρένφριου ανα-
κάλυψε θραύσματα από πλήθος
μαρμάρινων ειδωλίων. Μετά από
κοπιώδεις έρευνες ήλθε η σημαν-
τική ανακάλυψη ότι τα ειδώλια
ήταν επίτηδες σπασμένα και ήταν
μέρος ενός περίεργου τελετουργι-
κού. Ο ακαταπόνητος επικεφαλής
της ανασκαφής στο Δασκαλιό ο
λόρδος Ρένφριου, ομότιμος καθη-
γητής του Πανεπιστημίου του Cam-
bridge μας ξενάγησε στον αρχαι-
ολογικό χώρο του Δασκαλιού, που
χρονολογείται στην 3η χιλιετία
π.χ. που αν κάποιος δεν το δει από
κοντά δεν μπορεί να αντιληφθεί
τις πολλές ιδιαιτερότητές του.

Συνεχείς εκπλήξεις
Η επίκουρη καθηγήτρια στο

Ερευνητικό Κέντρο Επιστήμης και
Τεχνολογίας στην Αρχαιολογία του
Ινστιτούτου Κύπρου Εύη Μαργα-
ρίτη, ειδική στην αρχαιοβοτανο-
λογία και υποδιευθύντρια της ανα-
σκαφής, μου λέει ότι η ανασκαφή
είναι μία συνεχής έκπληξη, και τα
βοτανικά κατάλοιπα που οι αρχαι-
ολόγοι ανακάλυψαν μας δείχνουν
το διατροφολόγιο των κατοίκων

του νησιού, αλλά και την προέλευση
των τροφών και αυτό, όπως μου
τονίζει η κ. Μαργαρίτη έχει πολύ
μεγάλη σημασία, αφού μπορούμε
κατά κάποιο τρόπο να δούμε και
τις εμπορικές σχέσεις του Δασκα-
λιού. Οι δυσκολίες και στον τομέα
της Εύης Μαργαρίτη είναι πολλές
αφού οι τόνοι χώματος που πρέπει
να κοσκινιστούν και να μελετηθούν
είναι ένας συνεχής αγώνας, που
όμως δίνει συνεχώς καρπούς… κυ-
ριολεκτικά και μεταφορικά. Από
αυτή τη διαδικασία στην επιφάνεια
έρχονται εκτός από σπόρους και
οστά μικρών ζώων και ψαριών,
αλλά και οι διαδικασίες προετοι-
μασίας τους. Η δρ Μαργαρίτη ση-
μειώνει ότι μέσω του προγράμματος
Urban, που χρηματοδότησε το
Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας (ΙΠΕ)
θα ερευνήσουμε τις συνθήκες που
οδήγησαν στην αστικοποίηση στην
ανατολική Μεσόγειο και την επί-
δραση της στην αγροτική παρα-
γωγή και εν γένει στην οικονομία.
Μπορούμε, ρώτησα τη δρα Μαρ-
γαρίτη, να χρησιμοποιήσουμε τις
πληροφορίες του Δασκαλιού στην
Κύπρο, αν και για μεταγενέστερους
οικισμούς, «ναι, μπορεί να χρησι-
μοποιηθεί το Δασκαλιό ως ένα πι-
λοτικό case study, και να απαντή-
σουμε σε παρόμοια ερωτήματα».
Η δρ Μαργαρίτη μου είπε ότι μεταξύ
των πολλών σπόρων που βρέθηκαν
αυτό που έκανε ιδιαίτερη εντύπωση
ήταν εύρεση κόλιαντρου στο Αι-
γαίο, και είναι μια, αν θέλετε, κυ-
πριακή πινελιά, μου είπε αστειευό-
μενη, «η ύπαρξη κόλιαντρου είναι
ένδειξη ότι το διαιτολόγιο των κα-
τοίκων του Δασκαλιού ήταν προ-
χωρημένο και δείχνει επίσης το
εύρος των εμπορικών οδών».

Το Ινστιτούτο Κύπρου (ΙΚυ) συμ-
μετείχε ποικιλότροπα στις ανασκα-
φές του Δασκαλιού. Με ειδικά μη-
χανήματα αποτυπώθηκε τρισδιά-
στατα η αρχαιολογική θέση και
επίσης ο δρ Γιώργος Αρτόπουλος,
στο Εργαστηρίο Εικονικών Περι-
βαλλόντων του ΙΚυ όπως μας είπε
θα δημιουργήσουν ψηφιακή προ-
σομοίωση του χώρου της ανασκα-
φής όπου θα επιτρέψει για πρώτη
φορά το ευρύ κοινό να επισκεφτεί,
εικονικά, το Δασκαλιό για να αν-
τιληφθεί την ιδιαιτερότητα του το-
πίου– μια δραστηριότητα που θα

προβάλλει την σημαντικότητα του
μνημείου διεθνώς.

Πώς οργανώνεται μια τέτοιας εμ-
βέλειας ανασκαφή ρώτησα την
υπεύθυνη πεδίου δρ Ιωάννα Μου-
τάφη, μεταδιδακτορική ερευνήτρια
στο Πανεπιστήμιο του Cambridge
βλέποντας στη νησίδα δεκάδες αν-
θρώπους σε κάθε πλευρά της «σί-
γουρα το να οργανωθεί μια τέτοια
ανασκαφή με τόσα πολλά άτομα
και τόσων διαφορετικών ειδικοτή-
των είναι ένα έργο εξαιρετικά απαι-
τητικό και χρειάζεται εκ των προ-
τέρων οργάνωση και ευελιξία στις
καθημερινές αποφάσεις της ανα-
σκαφής», βλέποντας και ο ίδιος το
πώς δουλεύουν οι άνθρωποι στο
Δασκαλιό, αντιλαμβάνομαι ότι το
ανασκαφικό πεδίο μοιάζει με ζων-
τανό οργανισμό, που συνεχώς ζητάει
και πυκνά προκύπτουν ζητήματα
που θέλουν λύση «πολλές φορές
χρειάζεται να τροποποιήσεις σχε-
διασμούς που έκανες μήνες πριν
μέσα σε λίγα λεπτά». Η ανασκαφή
στο Δασκαλιό, όπως μου επισημαίνει
η κ. Μουτάφη χρειάζεται μία πολύ
καλά δομημένη ιεραρχία και σωστή
κατανομή των ειδικοτήτων, «κάθε
μέρα στο Δασκαλιό, λοιπόν, ανε-
βαίνουμε όλοι, και ο καθένας ξέρει
πού και πώς θα κινηθεί σε ολόκληρο
το νησί». Ποιες είναι οι προκλήσεις
μιας τέτοιας ανασκαφής άραγε; Το
μυστήριο της αρχαιολογικής αυτής
θέσης προκαλεί τον καθένα μας,
πόσω μάλλον τους ειδικούς και η

Ιωάννα μού λέει «κατ’ αρχάς είναι
πρόκληση η μορφολογία του τόπου
και οι καιρικές συνθήκες». Πράγματι
ο αέρας που φυσάει με αρκετή δύ-
ναμη και το επικλινές του εδάφους
είναι όντως προκλήσεις που διαπι-
στώσαμε οι ίδιοι.

Οικισμός βάσει σχεδίου
Ο συν-διευθυντής της ανασκα-

φής Μάικλ Μπόιντ από το Πανε-
πιστήμιο του Κέμπριτζ μου λέει το
πιο ενδιαφέρον στο Δασκαλιό είναι
η αρχιτεκτονική δομή του. Το οι-
κιστικό συγκρότημα αναπτύχθηκε
στην περίοδο 2750 - 2300 π.Χ., σε
κοντινή απόσταση από το ιερό της
Κέρου και με την πάροδο των ανα-
σκαφών γίνεται αντιληπτό ότι οι
κάτοικοί του είχαν ένα είδος πο-
λεοδομικού σχεδίου «δεν φαίνεται
να έχουν κτίσει τίποτα τυχαία, κά-
ποιος σχεδίασε τον οικισμό». Ο οι-
κισμός του Δασκαλιού κτίστηκε
με μεγάλες ποσότητες ναξιακού
μαρμάρου, πράγμα που σημαίνει
ότι εισήχθη σε τεράστιες ποσότη-
τες, άρα μιλάμε για τεχνογνωσία
και πυκνό δίκτυο επικοινωνίας με
κοντινά νησιά, ό,τι δηλαδή συνέ-
βαινε και με τις τροφές. 

Η αξία που έχει η αρχιτεκτονική
μάς δείχνει πράγματα για την κοι-
νωνία της εποχής «Θα τολμούσα
να πω ότι υπήρχε μία κεντρική
εξουσία – όχι έλεγχος – που διηύ-
θυνε κατά κάποιο τρόπο τον οικι-
σμό». Μία ακόμη πολύ ενδιαφέ-
ρουσα πτυχή της ανασκαφής είναι
οι μεταλλουργικές πρακτικές που
ακολουθούσαν, «ξέρεις, ανέκαθεν
γνωρίζαμε ότι μεταλλουργικές πρα-
κτικές την πρώιμης εποχής του
Χαλκού ήταν πολύ σημαντικές, και
τώρα στο Δασκαλιό βλέπουμε πώς
εκτελούνταν αυτές οι εργασίες, και
τι σήμαιναν για τους κατοίκους.
Αυτό που καταλαβαίνουμε πλέον
στο Δασκαλιό είναι ότι ήταν με-
ταλλουργικό κέντρο, υψηλής τε-
χνικής. Αυτό που φαίνεται, λοιπόν,
είναι ότι οι άνθρωποι που έφταναν
στο Δασκαλιό έφερναν μαζί τους
κεραμικά, φαγητό, ειδώλια, αλλά
και μέταλλο, το ακατέργαστο αυτό
υλικό μετατρεπόταν σε χρηστικό
αντικείμενο στον οικισμό, από ικα-
νούς μεταλλοτεχνίτες. Έχουμε,
λοιπόν, ένα κέντρο μεταλλοτεχνίας
στο Αιγαίο, που έχει αναπτύξει εμ-
πορικούς διόδους με πολλά νησιά.
Ο οικισμός είναι ένα εξαιρετικό
case study για τους προϊστορικούς
οικισμούς της πρώιμης Εποχής του
Χαλκού και παρόλα αυτά δεν έχουν
βρεθεί ταφές, πράγμα που εντυ-
πωσιάζει τους αρχαιολόγους. Όπως
μου λέει ο δρ Μπόιντ υπήρχαν πλη-
ροφορίες από τους λαθρανασκαφείς
ότι είχαν βρεθεί ταφές «δεν μπορείς
να βασιστείς σε αυτές τις πληρο-
φορίες. Η απουσία ταφών μάς υπο-
βάλει αυτό το κύριο ερώτημα, γιατί
δεν υπάρχουν, ήταν λόγω της χρή-
σης του, ως προσωρινού προσκη-
νυματικού οικισμού. Όταν θα έχου-
με όλα τα στοιχεία μπροστά μας,
από τις ανασκαφές που διενεργούμε
ίσως μπορέσουμε να καταλήξουμε
σε ένα ασφαλέστερο συμπέρασμα.

Μια ανασκαφή - σταθμός στην αρχαιολογία
Η «Κ» σε αποστολή της τον Οκτώβριο επισκέφθηκε το «αρχηγείο» της σημαντικής ανασκαφής στο Δασκαλιό της Κέρου

Ο οικισμός του Δασκαλιού, που στην αρχαιότητα ήταν χερσόνησος της Κέρου, βρίσκεται απέναντι σχεδόν από την τοποθεσία Κάβος ή «νότιο ειδικό αποθέτη».
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Η paperless ανασκαφή
Πολλές φορές ειπώθηκε από τους υπεύθυνους της ανασκαφής ότι αυτή
είναι μία εντελώς paperless αρχαιολογική εργασία. Πράγματι, τόσο στον
χώρο των εργασιών όσο και στα εργαστήρια στο Πάνω Κουφονήσι, έβλε-
πες τους αρχαιολόγους και τις άλλες ειδικότητες να κυκλοφορούν με ipad
και να χρησιμοποιούν διάφορα μέσα. Ο δρ Μάικλ Μπόιντ μου είπε ότι όλα
όσα γίνονται στην ανασκαφή καταγράφονται στα ipad με το σύστημα idig.
«Το σύστημα αυτό στο Δασκαλιό της Κέρου χρησιμοποιήθηκε κατά κόρον,
πολύ περισσότερο από κάθε άλλη ανασκαφή, αλλά και στην αποθήκη. Με
αυτόν τον τρόπο έχουμε όλα τα στοιχεία σε μία βάση δεδομένων». Ο δρ
Μπόιντ επισημαίνει τη σημαντικότητα αυτής της εφαρμογής, αφού οποιοσ-
δήποτε θελήσει κάτι μπορεί να το βρει σε ένα σημείο. Γενικά, στην ανασκα-
φή δουλεύεις χωρίς να ξέρεις τι έχεις ανακαλύψει, αλλά στην Κέρο τα
πράγματα γίνονται κάπως διαφορετικά, όπως μου λέει ο Μάικλ Μπόιντ
«στη δική μας περίπτωση όλα γίνονται ταυτόχρονα και γι’ αυτό υπάρχει η
δυνατότητα και να αναθεωρήσεις ανά πάσα στιγμή». «Είναι ένα μεγάλο βή-
μα για την αρχαιολογία αυτή η τεχνολογική αναβάθμιση. Πρόκληση για
τους ειδικούς είναι να αντιληφθούν πώς ακριβώς λειτουργούσε ο οικισμός
σε ένα τόσο δύσβατο μέρος με μεγαλειώδη αρχιτεκτονική, με σύνθετα πο-
λεοδομικά για την εποχή στοιχεία. Οι αρχαιολόγοι έχουν υπομονή και δεν
βιάζονται για συμπεράσματα και όταν ρωτώ για τα αποτελέσματα όλοι μου
συστήνουν υπομονή, ενώ συχνά μου λένε ότι εν πολλοίς η δουλειά τώρα
ξεκινάει. Το Δασκαλιό έχει πολλά να δώσει και εμείς δεν έχουμε παρά αν
περιμένουμε τις απαντήσεις τους.

Η δρ Μαργαρίτη μου είπε
ότι μεταξύ των πολλών
σπόρων που βρέθηκαν
αυτό που έκανε ιδιαίτερη
εντύπωση ήταν εύρεση
κόλιαντρου στο Αιγαίο,
και είναι μια, αν θέλετε,
κυπριακή πινελιά, μου
είπε αστειευόμενη.

Πολλές φορές ειπώθηκε
από τους υπεύθυνους της
ανασκαφής ότι αυτή είναι
μία εντελώς paperless
αρχαιολογική αποστολή.

Το Ινστιτούτο Κύπρου (ΙΚυ) συμμετείχε ποικιλότροπα στις ανασκαφές του Δασκαλιού. Στη φωτογραφία η επίκουρη
καθηγήτρια Εύη Μαργαρίτη και ο δρ Γιώργος Αρτόπουλος από το Ινστιτούτο.

Το πιο ενδιαφέρον στο Δασκαλιό είναι η αρχιτεκτονική δομή του και φαίνεται
ότι τίποτα δεν έχει γίνει χωρίς σχέδιο.
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ΕΙΣΟΔΟΣ ΕΛΕΥΘΕΡΗ 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η μουσική εξευμενίζει τα πάθη λένε,
ενώ και ο Πλάτωνας σημείωσε «μου-
σική ποίεικαι εργάζου». Είναι λοιπόν
και αυτή η τέχνη ένα εργαλείο, το
οποίο όμως πρέπει να ξέρεις πώς
να το μεταχειριστείς. Απ’ ό,τι φαί-
νεται η δικοινοτική Ορχήστρα Μου-
σικής Δωματίου Κύπρου κατάφερε
να βρει τον τρόπο να πάρει τα μου-
σικά κλειδιά και να ξεκλειδώσει
κλειστές πόρτες. 

Συνάντησα τους εμπνευστές αυ-
τής της ιδέας και πραγματικά χά-
ρηκα με την κουβέντα μας, διότι
έβλεπα στα μάτια τους αγάπη για
τη μουσική και απόλυτη συνεν-
νόηση, το οποίο αργότερα στη συ-
ζήτηση έγινε κατανοητό γιατί συμ-
βαίνει. Μια ορχήστρα χωρίς μαέ-
στρο, με μουσικούς απ’ όλες τις
κοινότητες του νησιού, η απουσία
μαέστρου είναι μεν εφικτή λόγω
του μεγέθους του σχήματος, αλλά
είναι και μία υπόρρητη προγραμ-
ματική δήλωση, καμία ανώτερη
αρχή, όλοι μας είμαστε εν δυνάμει
μαέστροι, έτσι θέλουμε και στο
νησί μας, να μπορούμε να συντο-
νιζόμαστε μόνοι μας.

Η ιδέα ξεκίνησε το 2014-15, όταν
η Νάταλη και ο Νιχάτ σπούδαζαν
στο Λονδίνο. «Μας ήλθε η ιδέα να
κάνουμε οι δυο μας μία συναυλία,
όμως μετά σκεφτήκαμε να κάνουμε
κάτι πιο μεγάλο. Εκείνη την περίο-
δο, μάλιστα, μας απονεμήθηκε το
Βραβείο του Στέλιου Χατζηιωάννου,
το ‘Stelios Cyprus Bicommunal
Award 2016 και 2017’ και έτσι κά-
ναμε την πρώτη μας συναυλία στην
Κύπρο». Φυσικά, αυτή η φιλία των
δύο μετράει χρόνια, αφού οι δύο
εμπνευστές της ορχήστρας γνω-

ρίστηκαν στον Πεδουλά, το 2009
περίπου, στην κατασκήνωση της
ορχήστρας νέων.

Η Νάταλη και ο Νιχάτ ξεκίνησαν
την ιδέα της δικοινοτικής Ορχή-
στρας Μουσικής Δωματίου Κύπρου,
έχοντας στο μυαλό τους την ιδέα
της επαναπροσέγγισης, ωστόσο, η
ιδέα ήταν να κάνουν κάτι πρώτα
ως φίλοι και συμφοιτητές, όμως
μετά, αφού ήλθε και το βραβείο
είπαν να κάνουν κάτι για μία φορά.
Βέβαια, η μία φορά μάλλον δεν ήταν
αρκετή και έκτοτε ακολούθησαν
περισσότερες από 15 συναυλίες. Ο
Νιχάτ συμφωνεί και τονίζει ότι η
αρχή έγινε επειδή ως φίλοι θέλησαν
να κάνουν κάτι μαζί κα όπως ση-
μειώνει οι συγκυρίες έπαιξαν τον
ρόλο τους, αφού εκείνη την εποχή
οι συνομιλίες μεταξύ Ε/κ και Τ/κ εί-
χαν δυναμική με θετική προοπτική,
έτσι και εμείς σκεφτήκαμε ότι ως
μουσικοί μπορούμε να συνεισφέ-

ρουμε σε όλο αυτό. Κάπως έτσι δη-
μιουργήθηκε αυτή δικοινοτική ορ-
χήστρα, ξεκινήσαμε ως φίλοι και
συνεχίζουμε, φυσικά ως φίλοι, αλλά
με τη δυναμική της σύνθεσης και
της συνεργασίας ανθρώπων που
μπορεί να προέρχονται από διαφο-
ρετικές κοινότητες, αλλά δεν παύουν

να είναι από την ίδια χώρα. 
Σταδιακά ο Νιχάτ και η Νάταλη

είδαν τις δυνατότητες αυτού του
εγχειρήματος και το διπλό κέρδος
που μπορεί να υπάρξει, μουσική
καλλιέργεια των Κυπρίων από τη
μία και καλλιέργεια κλίματος ειρήνης
και αλληλοκατανόησης από την άλ-

λη και ο Νιχάτ τονίζει «σκεφτήκαμε
ότι μπορούμε να συμβάλλουμε χωρίς
να ανήκουμε σε κανέναν χώρο». 

Μετά από όλες αυτές τις συναυλίες
στις δύο πλευρές της Κύπρου οι δύο
μουσικοί γνωρίζουν ότι ακόμη υπάρ-
χουν πολλά ακόμα να γίνουν και
ότι πάντοτε υπάρχει περιθώριο για
περισσότερα, όμως βλέπουν ότι μία
απλή συνεργασία για μία άπαξ συ-
ναυλία έφερε ακόμη περισσότερες,
η ορχήστρα τους μεγάλωσε και κάθε
εκδήλωσή τους είναι μέτρο, «βλέ-
πουμε τι πήγε λάθος ή τι είχε επι-
τυχία και πώς θα εξελιχθούμε.».

Να γίνουμε παράδειγμα
Ένα από τα πράγματα που η δι-

κοινοτική Ορχήστρα Μουσικής Δω-
ματίου Κύπρου είχε πάντοτε κατά
νου ήταν να είναι εξωστρεφείς και
φαίνεται ότι αυτό το κατάφεραν,
αφού θα συνεργαστούν με σολίστες
από τη φιλαρμονική του Βερολίνου.
«Ξέρεις, δεν είναι απλό πράγμα, δεν
μπορείς να πληρώσεις τη Φιλαρμο-
νική και να παίξει μαζί σου, θα πρέ-
πει να εκτιμούν τη δουλειά σου και
αυτό είναι κάτι που μας χαροποιεί
ιδιαίτερα», σημειώνουν και η Νάταλη
και ο Νιχάτ. Φυσικά, η εξωστρέφεια
της ορχήστρας τους έχει σημασία
διότι νιώθουν κατά κάποιο τρόπο
ότι εξάγουν ένα καλό παράδειγμα
συνεργασίας και πόσο αδιάφορο εί-
ναι πολλές φορές η διαφορετική κα-
ταγωγή, «μας αρκεί να παίζουμε κα-
λά, να συνεννοούμαστε μουσικά
και όταν διαφωνούμε να το κάνουμε
σε επίπεδο προσωπικό». Ακόμη ένας
στόχος είναι να καταφέρουμε να
κάνουμε τέσσερις συναυλίες τον
χρόνο, μία για κάθε εποχή, αλλά
και να συνεργαζόμαστε με διεθνείς
ορχήστρες κάθε χρόνο. 

Τα μουσικά κλειδιά ξεκλειδώνουν παράθυρα
Η Νάταλη και ο Νιχάτ από τη δικοινοτική Ορχήστρα Μουσικής Δωματίου Κύπρου μιλάνε γα το πώς η τέχνη τους ενώνει

Η δικοινοτική Ορχήστρα Μουσικής Δωματίου Κύπρου δημιουργήθηκε από τη
Νάταλη και τον Νιχάτ «ξεκινήσαμε ως φίλοι, έχοντας στο μυαλό μας την ανάγ-
κη για συνεννόηση και προώθηση της ειρήνης», λένε στην «Κ».

Ο Νιχάτ και η Νάταλη εί-
δαν τις δυνατότητες αυ-
τού του εγχειρήματος και
το διπλό κέρδος που
μπορεί να υπάρξει, μου-
σική καλλιέργεια των Κυ-
πρίων από τη μία και
καλλιέργεια κλίματος ει-
ρήνης και αλληλοκατα-
νόησης από την άλλη.

Ορχήστρα
χωρίς μαέστρο

Η Ορχήστρα Μουσικής Δωματίου
Κύπρου είναι ένας μη κερδοσκοπι-
κός οργανισμός που φέρνει κοντά
Τ/κ και Ε/κ μουσικούς, προωθών-
τας το μήνυμα για ειρήνη στην Κύ-
προ, μέσα από τη δύναμη της μου-
σικής. Η ορχήστρα δεν έχει μαέ-
στρο, κάτι που δίνει τη δυνατότητα
στους μουσικούς να δουλέψουν
όσο πιο στενά γίνεται μεταξύ τους
για το καλό του συνόλου, της μου-
σικής και της συνεργασίας τους. Η
ορχήστρα έχει εμφανιστεί από τό-
τε που ιδρύθηκε σε πολλές εκδη-
λώσεις και η συμβολή της στη μου-
σική παιδεία της Κύπρου είναι ση-
μαντική. Ο Νιχάτ και η Νάταλη, με
τους συνεργάτες εκτελούν τις μου-
σικές παραστάσεις τους σαν καλο-
καρδισμένα ρολόγια, δεν χρει-
άζονται κάποιον να τους κινεί τα
νήματα, δεν έχουν ανάγκη από την
Αρχή της μπαγκέτας. Όπως τονί-
ζουν εκτός από το μήνυμα της ει-
ρήνης και της συνεργασίας είναι
σημαντικό ότι συμβάλλουν και
στην ανάπτυξη της κλασικής μου-
σικής παιδείας, ιδιαίτερα στα Κατε-
χόμενα «συγκινούμε και φέρνου-
με κοντά μας νεαρότερο κοινό»,
και η Νάταλη συμπληρώνει ότι στη
δική μας πλευρά το κοινό, μπορεί
να είναι μεγαλύτερης ηλικίας, είναι
όμως ολοένα αυξανόμενο και μαζί
τους έρχονται και πιο νέοι, ανανε-
ώνοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο το
κοινό. Μουσική ποιείτε, Νάταλη και
Νιχάτ, και όλοι μας ας εργαστούμε
για έναν σκοπό, την ειρήνη.

i n f o

Χριστουγεννιάτικη συναυλία δι-
κοινοτικής Ορχήστρας Μουσικής
Δωματίου Κύπρου, Θέατρο Παλ-
λάς, Λευκωσία, σε συνεργασία των
σολίστ της Φιλαρμονικής Ορχή-
στρας του Βερολίνου Marlene Ito

και Martin von der Nahmer. Δευτέ-
ρα 17 Δεκεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ.
Κρατήσεις στο τηλέφωνο
97804219. Υποστηρικτής της εκδή-
λωσης είναι η Πρεσβεία της Γερμα-
νίας. Χορηγός επικοινωνίας το ΡΙΚ. 
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ΑΝΘΟΛΟΓΙΑ ΚΩΣΤΗ ΠΑΛΑΜΑ
Ανθολόγηση - πρόλογος: Κώστας Χα-
τζηαντωνίου, εκδ. Κέδρος, σελ. 474

    ώρα που η κόπωση και το
αδιέξοδο των μεταπολεμι-

κών ποιητικών τρόπων είναι πα-
σίδηλες αλήθειες, είναι καιρός
ίσως να γνωρίσουμε ξανά τον σοφό
δάσκαλο του ποιητικού λόγου που
τραγούδησε τα ζωντανά εθνικά
ιδανικά». Μολονότι ο βραβευμένος
συγγραφέας και δοκιμιογράφος
Κώστας Χατζηαντωνίου δεν εξηγεί
πραγματικά τον τρόπο που εργά-
στηκε για να επιλέξει αυτά, και
όχι άλλα, από τα ποιήματα του Κω-
στή Παλαμά στην υπό συζήτηση
πρόσφατη (κυκλοφόρησε το 2018)
ανθολογία του –ή και ακριβώς γι’
αυτό– δικαιούμαστε, μάλλον, να
αναζητήσουμε στην πιο πάνω φρά-
ση από τον πρόλογό του έναν μίτο
για να την προσεγγίσουμε. Τα 163,
λοιπόν, παλαμικά ποιήματα (είναι
τόσα αν λάβουμε υπ’ όψιν τους
τίτλους στα περιεχόμενα, κάποιοι
από αυτούς, ωστόσο, επιγράφουν
στην πραγματικότητα συλλογές
περισσότερων ποιημάτων) που
προτείνει στο σημερινό αναγνω-
στικό κοινό ο Χατζηαντωνίου μπο-
ρούν να αποτελέσουν αντίδοτο
στην αδιαμφισβήτητη, κατά τον
ανθολόγο, κρίση της μεταπολεμι-
κής ποίησης (της ποίησης, δηλαδή,

των τελευταίων περίπου 75 ετών).
Και θα το καταφέρουν χάρη και
στην ιδιαίτερη ποιότητα του εθνι-
κού τους χαρακτήρα.

Σε μιαν εποχή που η ποίηση (αυ-
τό στ’ αλήθεια είναι πασίδηλο!)
διαβάζεται ολο-
ένα και λιγότε-
ρο –επιμέρους
αναλαμπές και
ένα πρόσκαιρο,
επιφανειακό λί-
γο - πολύ ενδια-
φέρον των
ΜΜΕ δεν αλλά-
ζουν τη μεγάλη
εικόνα– ο Πα-
λαμάς, ειδικά,
μολονότι δεν
έπαψε ποτέ ού-
τε των γραμμα-
τολόγων το εν-
διαφέρον να
τραβά ούτε των
«μυημένων»,
κινδυνεύει ακό-
μη περισσότερο να πέσει στην αφά-
νεια από ό,τι συμβαίνει με τους άλ-
λους μεγάλους Ελληνες και Ελλη-
νίδες της ποίησης. Η γλώσσα, το
ύφος, σε μεγάλο βαθμό ο τόνος,
αλλά και ο χειμαρρώδης χαρακτή-
ρας αυτής της ποίησης, που επι-
φορτίζει τον αναγνώστη με το απα-
ραίτητο ξεσκαρτάρισμα και το κα-
ταστάλαγμα, δεν την ευνοούν σε

αυτούς τους έτσι κι αλλιώς δύσκο-
λους καιρούς.

Η λειτουργία της ανθολόγησης
είναι, λοιπόν, κομβική για τον ποι-
ητή αυτόν, περισσότερο από ό,τι
για οποιονδήποτε άλλον. Και ενώ

μόλις ξεκίνησε,
ελπιδοφόρα, η
συστηματική
και πλήρης έκ-
δοση των
Απάντων του,
που θα αποτε-
λέσουν τη βά-
ση για νέες
αναγνώσεις και
ανθολογήσεις,
διαθέτουμε
ήδη δύο σχετι-
κά νέες, πολύ
διαφορετικές
μεταξύ τους αν-
θολογικές προ-
σεγγίσεις που
αλληλοσυμ-
πληρώνονται

και συστήνουν με συνέπεια και
ευαισθησία τον αγαπημένο Πα-
λαμά στο σήμερα. Αφενός ο επι-
φανής γραμματολόγος - παλαμι-
στής Κασίνης (Πατάκης, 2004),
αφετέρου ο φλογερός ποιητής Λά-
γιος (Ερμής, 2001) ανατέμνουν και
ανθολογούν, με γνώση και συγκί-
νηση, προσφέροντας δύο πολύτιμα
βιβλία που, άλλωστε, ανατυπώ-

νονται και βρίσκονται διαρκώς σε
κυκλοφορία από την εποχή της
πρώτης έκδοσής τους.

Το εγχείρημα, τώρα, του Χατζη-
αντωνίου είναι πρόδηλα μαχητικό.
Δεν λέει «δείτε ξανά τον Παλαμά»,
δεν λέει καν «δείτε τον Παλαμά
έτσι και όχι αλλιώς» παρά λέει «δείτε
τον Παλαμά για να». Επικαλείται
αμιγώς εξωποιητικούς στόχους –
δεν είναι, μάλιστα, τυχαίο, ότι στην
εισαγωγή του εξαίρει το μελέτημα
του κομμουνιστή Νίκου Ζαχαριάδη
για τον «Δωδεκάλογο του Γύφτου».
Στο ίδιο παλαμικό έργο, θυμίζουμε,
ο Κ.Θ. Δημαράς πρότεινε (αντίθετα)
να δούμε «το δράμα του ποιητή»
και μάλιστα «πίσω από τον μύθο
και πριν από τον λόγο». Σε καιρούς
αραίωσης του ενδιαφέροντος για
την ποίηση και για τον Παλαμά, η
ανθολογία του Χατζηαντωνίου, όσο
κι αν δεν συμμερίζεται κανείς την
οπτική του, αποτελεί, πάντως, τεκ-
μήριο πίστης στην πρακτική δύ-
ναμη του ποιητικού λόγου. Είπα
«ποιητικού»; Στη φράση του αν-
θολόγου που αρχικά παρέθεσα, ο
Παλαμάς «τραγούδησε» («τα ζων-
τανά εθνικά ιδανικά»). Ενας (γρα-
πτός) στίχος δεν κινητοποιεί, όπως
πλέον γνωρίζουμε, τις μάζες· μήπως
λοιπόν το τραγούδι (όχι η ποίηση)
θα τα κατάφερνε καλύτερα; Για
όποιον, βέβαια, επιμένει να ονει-
ρεύεται ακόμα κάτι τέτοιο.

«Τ

Και όμως αλλάζει...
  ορευόμενοι δέκα χρόνια τώρα

μέσα στην οικονομική μιζέρια
και την κατάρρευση πολλών από
τις βεβαιότητες της Γ΄ Ελληνικής
Δημοκρατίας, η πρώτη συνέπεια
είναι η έλλειψη ορίζοντα για τους
πολίτες. Η ψυχική αυτή απο-επέν-
δυση δεν είναι όμως χαρακτηρι-
στικό μόνο των χαμένων της κρί-
σης. Εχει και τη διανοητική της
νομιμοποίηση. Προέρχεται από μια
πνευματική ελίτ η οποία εδώ και
χρόνια έχει αναπτύξει ένα αφήγημα
που υποστηρίζει ότι η Ελλάδα απο-
τελεί μια εξαίρεση στον δυτικό κα-
νόνα, και ότι τις απαρχές αυτού
του εξαιρετισμού θα τις βρει κανείς
στο οθωμανικό της παρελθόν, το
οποίο έκτοτε επηρεάζει σταθερά
την πολιτική της κουλτούρα, τη
νοοτροπία της διοικητικής της μη-
χανής και τις κυρίαρχες πρακτικές
της κοινωνίας. Είναι περίπου ωσάν
το κράτος μας να είναι αιωνίως δε-
σμευμένο από το DNA της ιστορίας
του, το οποίο διαμορφώνει ντετερ-
μινιστικά τις παθογένειές του.

Για το φιλελεύθερο και φιλοευ-
ρωπαϊκό τμήμα αυτής της ελίτ, ο
εν λόγω εξαιρετισμός είναι φυσικά
καταδικαστέος, και γι’ αυτό προ-
τείνεται η υιοθέτηση ενός μεταρ-
ρυθμιστικού δρόμου που αντιγράφει
εν πολλοίς το δυτικό υπόδειγμα
του εκσυγχρονισμού. Στην πραγ-
ματικότητα, όμως, αν συζητήσεις
κατ’ ιδίαν μαζί τους θα παραδεχτούν
ότι δεν είναι καθόλου πεπεισμένοι
για την τελική επιτυχία ενός τέτοιου
σχεδίου, διότι δεν υπάρχουν ούτε
οι πολιτικές ούτε οι κοινωνικές
υποδοχές για τη στήριξή του. Κανείς
δεν έχει τα κότσια να αναλάβει την
περίφημη ιδιοκτησία των μεταρ-
ρυθμίσεων, οπότε η δυναμική της
αδράνειας φαίνεται ισχυρότερη
από τη δυναμική της αλλαγής. Ολα
αλλάζουν, και όλα τα ίδια μένουν,
κατά τη γνωστή ρήση στον «Γατό-
παρδο». Θα παραμείνουμε μεν στην
Ευρώπη, αλλά ως φτωχός συγγενής
που θα ζει χάρη στην ελεημοσύνη
των ξένων, μόνο και μόνο στο όνο-
μα ενός αρχαίου κλέους, που έτσι
κι αλλιώς ποτέ δεν υπήρξαμε κλη-
ρονόμοι του.

Για την αριστερόστροφη ελίτ, ο
εξαιρετισμός αυτός είναι μέρος του
λαϊκιστικού, «αντι-ιμπεριαλιστικού»
αφηγήματός της. Εξ ου, μάλιστα,
έχει βρει τον ιδανικό σύμμαχο σε
μια πτέρυγα της λαϊκιστικής δεξιάς
και ακροδεξιάς που υπερασπίζεται
και η ίδια τον απομονωτισμό στο
όνομα της μοναδικότητας τούτου

του «ξεχωριστού» έθνους. Το αφή-
γημα αυτό υποστηρίζει ότι η Ελλάδα
είναι μεν πράγματι εξαίρεση, λίγο
πολύ σε όλα, αλλά αυτό είναι κα-
λοδεχούμενο παρά κατακριτέο. Εί-
ναι ένα μικρό και ανυπότακτο γα-
λατικό χωριό που εδώ και δεκαετίες
αντιστέκεται (με επιτυχία, αν κρί-
νουμε από το αποτέλεσμα...) στη
λαίλαπα του νεοφιλελευθερισμού
και του ντόπιου και ξένου κεφα-
λαίου που επιδιώκει να δημιουρ-
γήσει εδώ μια «αποικία χρέους».
Συνεπώς, αν και συμφωνούν με
τους φιλελεύθερους στη διαπίστω-
ση περί ελληνικού εξαιρετισμού,
διαφωνούν ως προς το «διά ταύτα».
Για τους αριστεροδέξιους κρατιστές
(διότι ο κρατισμός είναι εδώ ο εγ-
γυητής του εξαιρετισμού), η λύση
είναι στην πραγματικότητα ο αν-
τι-μεταρρυθμισμός και η αντίσταση

«μέσα» στο σύστημα. Και ίδωμεν.
Για να υπάρξει, ωστόσο, ένας τρί-

τος δρόμος που θα αμφισβητούσε
τον εξαιρετισμό αυτό, τόσο στη φι-
λελεύθερη όσο και στη λαϊκιστική
εκδοχή του, θα έπρεπε πρωτίστως
να αναζητήσει στην ελληνική ιστο-
ρία τα επιχειρήματά του. Θα έπρεπε
π.χ. να δει τον επιτυχημένο βενι-
ζελικό εκσυγχρονισμό της δεκαετίας
του ’10, που άλλαξε συθέμελα κρά-
τος και κοινωνία, παρά τις τρομερές
αντιστάσεις που πήραν τη μορφή
ενός εθνικού διχασμού. Το κράτος
εκείνο και οι ελίτ του εκλήθησαν
να διαχειριστούν διαρκείς πολέμους,
εδαφικές επεκτάσεις και ενσωμά-
τωση ογκωδών πληθυσμών, προ-
σφυγικές κρίσεις, χρεοκοπίες και
διεθνείς ανακατατάξεις που συγ-
κρινόμενα με τα σημερινά μας προ-
βλήματα κάνουν τα τελευταία να
φαίνονται ελάσσονα. Και όμως, το
έπραξαν με τρομερή επιτυχία, στον
τελικό ισολογισμό. Αλλά και το με-
ταπολεμικό κράτος δεν στερούνταν
επιτυχιών. Παρότι η συζήτηση πε-
ριορίζεται συνήθως στην (όντως
προβληματική) ποιότητα της δη-
μοκρατίας μας τότε, δεν μπορεί να
υποτιμάται η αναπτυξιακή δυναμική
που σημείωσε την ίδια περίοδο το
ελληνικό κράτος, βγάζοντας μεγάλος
μέρος του πληθυσμού από την ανέ-

χεια αιώνων και την οικονομία από
τη δομική ως τότε υπανάπτυξή της.
Το ίδιο άλλωστε θα μπορούσε να
πει κανείς και για τον υποδειγματικό
τρόπο με τον οποίο έγινε η μετά-
βαση και εδραίωση της Γ  ́Ελληνικής
Δημοκρατίας από το 1974 και μετά
– ένας εκδημοκρατισμός που δεν
είχε προηγούμενο στους δύο αιώνες
του κράτους.

Τίποτε από τα παραπάνω δεν εν-
τάσσεται, προφανώς, στο σχήμα
του εξαιρετισμού. Αντιθέτως, είναι
η καλύτερη απόδειξη ότι το ελληνικό
κράτος, με τις κατάλληλες ελίτ, μπο-
ρεί να συμβαδίσει τον δρόμο του
ευρωπαϊκού εκσυγχρονισμού, με
όλες τις θεμιτές ιδιαιτερότητές του.
Για να αλλάξει όμως κανείς, πρέπει
πρωτίστως να αλλάξει τον τρόπο
που βλέπει τον εαυτό του. Και δυ-
στυχώς, το φαντασιακό μας παρα-
μένει δέσμιο δύο διαστρεβλωμένων
αυτο-εικόνων: είτε του Βαλκάνιου
φουστανελά, είτε ενός κομψευόμε-
νου Παριζιάνου, ενώ δεν είμαστε
τίποτε από τα δύο, ούτε και χρει-
άζεται να είμαστε, άλλωστε...

* Ο κ. Δημήτρης Π. Σωτηρόπουλος είναι
αναπληρωτής καθηγητής Σύγχρονης Πολι-
τικής Ιστορίας, διευθυντής του ΠΜΣ «Δη-
μόσια Διοίκηση & Τοπική Αυτοδιοίκηση»,
γραμματέας σύνταξης της «Νέας Εστίας».

Π
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Μια πνευματική ελίτ,
εδώ και χρόνια, έχει
αναπτύξει ένα αφήγημα
που υποστηρίζει 
ότι η Ελλάδα 
αποτελεί εξαίρεση 
στον δυτικό κανόνα.

Ο Αντώνης Νικολής (1960) είναι
συγγραφέας, μυθιστοριογράφος.
Σπούδασε κλασική φιλολογία. 
Η νουβέλα «Το γυμναστήριο»
(εκδ. «Ποταμός») είναι το πέμπτο
βιβλίο του.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τον «Γατόπαρδο» του Λαμπεντού-
ζα. Και το διπλανό στο «Γυμνα-
στήριο», εκεί στις όχθες… του
«Ποταμού», το «Ζουρ Φιξ» της
Λώρης Κέζα.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Με απασχολεί ο αφηγητής (συ-
νειδητός ή μη) μιας μυθιστορίας,
οι μορφές της οικονομίας στην
αφήγηση, σ’ αυτά εστιάζω ως
αναγνώστης. Ωστόσο, αν θα
’πρεπε να διαλέξω κάποιον, ας
ήμουν οποιοσδήποτε με μητρική
τα γίντις Πολωνοεβραίος του Ι.
Μ. Σίνγκερ.

Διοργανώνετε δείπνο. Ποιους συγ-
γραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;
Βιζυηνό, Καβάφη, Παπαδιαμάντη,
Καζαντζάκη, Ιωάννου, Σαχτούρη,
Φλομπέρ, Μέλβιλ, τους Ρώσους,
τους νεωτερικούς Μούζιλ,
Μπροχ, Σελίν, Πεσόα, κι άλλους
δεκάδες. Τεράστια παραγωγή αυ-
τό το δείπνο…

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Επιβεβαίωσα, τόσο στον «Στόου-
νερ» όσο και στον «Αύγουστο»
του Τζον Γουίλιαμς, ότι εκείνο που
κυρίως ενδιαφέρει τη μεγάλη λο-
γοτεχνία είναι ο τρόπος που το
άτομο απλώνει τη συνείδησή του
στον χώρο και στον χρόνο.

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε
πρόσφατα πρώτη φορά;
Πριν από μερικά χρόνια τον
«Μόμπι-Ντικ» του Μέλβιλ.

Ποιο είναι το βιβλίο που έχετε
διαβάσει τις περισσότερες
φορές;
Ο «Επιτάφιος θρήνος»
του Γιώργου Ιωάν-
νου. Ο Ιωάννου
ήτανε μόνο τέσ-

σερα χρόνια μεγαλύτερος από τον
φυσικό μου, τον λογιάζω λογοτε-
χνικό μου πατέρα.

Τι ακριβώς φωτίζουν (ή συσκοτί-
ζουν) οι δύο γυναίκες που πρωτα-
γωνιστούν στο βιβλίο σας;
Δεν χειραγωγώ τους ήρωες, τις
ιστορίες μου, αυτά θέλω να μου
αποκαλύπτονται. Ούτε κωδικοποιώ
ποτέ μηνύματα στη λογοτεχνία
μου. Εργάζομαι εξαντλητικά, αλλά
στην οικονομία της αφήγησης. Στο
«Γυμναστήριο» περισσότερο παρα-
κολουθώ την ψηφιακή σχεδόν πο-
λυδιάσπαση της σύγχρονης συνεί-
δησης. Εντούτοις, παρατηρώντας
τις ηρωίδες μου, ως αναγνώστης,
σκέφτομαι, μεταξύ άλλων και δί-
χως πολλή σαφήνεια, ότι η σεξουα-
λικότητα είναι τελετουργίες της
εξέλιξης, αταβιστικά πράγματα, πε-
ριοχή της αγριότητας.

Στο «Γυμναστήριο» κυριαρχεί ένας
υπόγειος ερωτισμός, που θα μπο-
ρούσε τι να μας πει για την επιθυμία
σήμερα;
Ο ερωτισμός είναι μέρος του μύ-
θου. Η φαντασίωση της ηδονής
ασκεί έλξη και μαζί άπωση, απώ-
θηση. Στα συγκεκριμένα πρόσωπα
είναι λάθος κάθε γενίκευση. Δου-
λειά της τέχνης είναι η αλήθεια,
δηλαδή οι μύθοι. Οι μύθοι είναι
άπειροι, όσες δυνάμει οι υπάρξεις
της ζωής. Αντίθετα, δουλειά της τέ-
χνης δεν είναι ποτέ η διδαχή ή η
γνώση, αντικείμενα αντίστοιχα της
ρητορικής ή της επιστήμης.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ TON ΑΝΤΩΝΗ ΝΙΚΟΛΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΔΗΜΗΤΡΗ Π. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ*

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Παλαμάς με σημαίες και με ταμπούρλα;

Θα πρέπει να δει κανείς τον επιτυχημένο βενιζελικό εκσυγχρονισμό της δεκαετίας του 1910, που άλλαξε συθέμελα
κράτος και κοινωνία, παρά τις τρομερές αντιστάσεις που πήραν τη μορφή ενός εθνικού διχασμού.

A
.P.
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MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΒΕΛΓΙΟ
Πέντε χρόνια απαιτήθηκαν για τη ριζι-
κή ανακαίνιση του Μουσείου της
Αφρικής, ενός όχι τυχαίου μουσείου
για το Βέλγιο αλλά και για ολόκληρη
τη Δύση. Το άλλοτε προπύργιο της
αποικιοκρατικής προπαγάνδας άνοιξε
ανανεωμένο με άλλον επιστημονικό
προσανατολισμό. Η αλλαγή βεβαίως
είχε αρχίσει σταδιακά μετά την ανε-
ξαρτησία του πρώην Βελγικού Κονγ-
κό, αλλά πλέον το Μουσείο της Αφρι-
κής είναι ένα μουσείο που προάγει

επιστημονική σκέψη και επιστημονικό
έργο. Στεγασμένο σε ένα ανακτορι-
κού τύπου παλάτσο της μπελ επόκ,
συμβατό με την αποικιοκρατική αντί-
ληψη των αρχών του 20ού αιώνα, το
Μουσείο της Αφρικής είναι ένα σύγ-
χρονο μουσείο, που προσφέρει ανα-
ψυχή, σκέψη και γνώση. Είναι ένας
νέος προορισμός στη Δυτική Ευρώπη.
Βρίσκεται κοντά στις Βρυξέλλες, στο
φλαμανδικό Τρεβίρεν, και στο παλιό,
επιβλητικό κτίριο, μέγα συγκρότημα
της εποχής του, αρχίζει νέο κύκλο

ζωής. Για το Βέλγιο αλλά και για την
παγκόσμια Ιστορία, οι αγριότητες στο
Κονγκό, με πρωτοβουλία του βασιλιά
Λεοπόλδου Β΄, είναι μια μελανή σελί-
δα. Ο Λεοπόλδος είχε καρπωθεί τερά-
στια οικονομικά οφέλη όχι μόνο για τη
χώρα αλλά και για τον εαυτό του, με
την εκμετάλλευση του πλούτου του
αχανούς Κονγκό, κάτι που απαιτούσε
την εξολόθρευση και την υποταγή του
ντόπιου πληθυσμού. Οι βιαιότητες εί-
ναι γνωστές και καταγεγραμμένες
από την ιστορική έρευνα. Πολύ ενδια-

φέρον είναι το σχετικό βιβλίο του Νιλ
Ασερσον. Το Μουσείο της Αφρικής
στο Βέλγιο γεννήθηκε μέσα από τη
Διεθνή Εκθεση των Βρυξελλών το
1897. Σταδιακά ήταν μικρό, αλλά στις
αρχές του 20ού αιώνα ο Λεοπόλδος
Β΄ προσκάλεσε τον Γάλλο αρχιτέκτο-
να Σαρλ Ζιρό (αρχιτέκτονα του νεόδ-
μητου τότε Πετί Παλαί στο Παρίσι) να
σχεδιάσει ένα επιβλητικό ανάκτορο
για να στεγαστεί το Μουσείο της
Αφρικής. Το νέο κτίριο εγκαινιάστηκε
το 1910 από τον Αλβέρτο Α΄, καθώς ο

Λεοπόλδος Β΄ είχε πεθάνει το προ-
ηγούμενο έτος. Η ιστοσελίδα του
Μουσείου αναφέρει ότι ο Λεοπόλδος
Β΄ το χρησιμοποιούσε ως όργανο
προπαγάνδας. Σταδιακά, αυτό άλλαξε
τα μεταπολεμικά χρόνια και ιδίως με-
τά την ανεξαρτησία του Κονγκό το
1960 έπειτα από 52 χρόνια αποικιο-
κρατίας. Από τότε, άλλαξε προσανατο-
λισμό και μετονομάστηκε σε Βασιλικό
Μουσείο Κεντρικής Αφρικής. Σήμερα,
είναι το Μουσείο της Αφρικής με νέο
ερευνητικό πεδίο.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η αλλαγή πλεύσης ενός πρώην αποικιακού μουσείου

TH
E 

FR
IC

K 
CO

LL
EC

TI
O

N

EP
A/

BA
LL

ES
TE

RO
S

EP
A/

JU
ST

IN
 L

AN
E

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ο χρυσοχόος της Ρώμης
Στο περίφημο μουσείο της Νέας Υόρ-
κης The Frick Collection παρουσιάζε-
ται μια έκθεση που εστιάζει για πρώτη
φορά στην προσωπικότητα του Λουί-
τζι Μαρία Βαλαντιέ (1726-1786), ο
οποίος σφράγισε με την παραγωγή
των αργυρών και χρυσών καλλιτεχνη-
μάτων του τη Ρώμη των ευγενών και
των μεγαλοαστών του 18ου αιώνα. Η
ιδιαίτερη τεχνική του, που συνδύαζε
ευγενή μέταλλα με ορείχαλκο, τον
έκανε διάσημο και περιζήτητο ανάμε-
σα σε μονάρχες και θρησκευτικούς
ηγέτες σε όλη την Ευρώπη.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Αντικείμενα του Γκόγια
Με μέτρα ειδικής προστασίας, ένας
συντηρητής χειρίζεται το λεγόμενο
ιταλικό σημειωματάριο του Γκόγια,
του μεγάλου Ισπανού ζωγράφου. Αυ-
τό το σημειωματάριο, γεμάτο με φρά-
σεις και σκίτσα του Γκόγια, παρουσιά-
στηκε και αποκτήθηκε από το Μου-
σείο Πράδο στη Μαδρίτη. Μαζί απο-
κτήθηκαν και επιστολές, όπως εκείνη
που είχε στείλει ο Γκόγια στον Ισπανό
έμπορο Μαρτίν Θαπατέρ. Ο θησαυρός
Γκόγια που περιήλθε στην κυριότητα
του Πράδο μετράει 147 αντικείμενα,
όλα χειρόγραφα.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
«Επική αφαίρεση»
Συμβολική μέσα στη δραματική οικο-
νομία της είναι η φωτογραφία ενός
επισκέπτη μπροστά σε έργο του Μαρκ
Ρόθκο. Είναι σκηνή από τη νέα έκθε-
ση στο Μητροπολιτικό Μουσείο της
Νέας Υόρκης, όπου εγκαινιάζεται η
έκθεση «Επική αφαίρεση: από τον Πό-
λοκ στη Χερέρα», με έργα κορυφαίων
εκπροσώπων του μοντερνισμού και
του αφηρημένου εξπρεσιονισμού. Η
έκθεση θα συνεχίσει χωρίς να έχει
οριστεί πότε θα τελειώσει και θα συμ-
πυκνώνει τις κορυφαίες στιγμές τέ-
χνης από τα μέσα του 20ού αιώνα.
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ΡΙΟ ΝΤΕ ΤΖΑΝΕΪΡΟ
Το Εθνικό Μουσείο
Η αρχαιολόγος Αντζελα Ραμπέλο πα-
ρουσιάζει σε δημοσιογράφους ορι-
σμένα εκθέματα που διασώθηκαν από
την καταστρεπτική πυρκαγιά που κα-
τέκαψε το Εθνικό Μουσείο της Βραζι-
λίας στο Ρίο ντε Τζανέιρο. Η φωτο-
γραφία χρονολογείται από τον Σε-
πτέμβριο όταν έγινε η καταστροφή.
Η θετική εξέλιξη είναι ότι το Εθνικό
Μουσείο και ο Γερμανός πρόξενος
στο Ρίο ανακοίνωσαν από κοινού τη
στρατηγική συνεργασία των δύο χω-
ρών για την ανακατασκευή και την
επαναλειτουργία του μουσείου.
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ΝΤΕΜΠΡΕΤΣΕΝ
Μαν Ρέι στην Ουγγαρία
Ιδιαίτερη ατμόσφαιρα έχει αυτήν την
περίοδο το Κέντρο Σύγχρονων Τεχνών
στην πόλη Ντέμπρετσεν της Ουγγα-
ρίας, όπου παρουσιάζεται μια μεγάλη
έκθεση με φωτογραφίες του Μαν Ρέι
(1890-1976). Ο Μαν Ρέι, γεννημένος
ως Εμάνουελ Ραντνίτσκι από Ρωσοε-
βραίους γονείς, ήταν από τους πιο επι-
δραστικούς φωτογράφους του μον-
τερνισμού. Στην Ουγγαρία παρουσιά-
ζονται τώρα περίπου 100 φωτογρα-
φίες του προερχόμενες από το Ιδρυ-
μα Μαρκόνι. Η έκθεση έχει τίτλο «Από
τον πειραματισμό στην τέχνη».

«Κ άθε φορά που ψηλαφίζω την
παλιά πληγή» είναι ο πρώτος

στίχος του ποιήματος «Δοσοληψίες»
από τη συλλογή «Η γυναίκα στο
ασανσέρ» (εκδ. Καστανιώτης, 2018)
της καλής συνεργάτιδος και φίλης
Τασούλας Επτακοίλη.

Κατά τον κύριο Γκρι, αυτός ο πρώ-
τος στίχος θα μπορούσε να είναι η
εναρκτήρια πρόταση ενός διηγή-
ματος, μιας νουβέλας ή και ενός μυ-
θιστορήματος. «Οχι ότι θέλω να μει-
ώσω την αξία της ποιητικής γραφής»,
σπεύδει να δικαιολογηθεί ο κύριος
Γκρι, «αλλά με έναν τέτοιο στίχο
είναι σαν να ακούς την αφηγηματική
μηχανή να παίρνει μπροστά, και μά-
λιστα με φόρα. Θέλεις να δεις τι γί-
νεται στη συνέχεια».

Αυτή η διαπίστωση είναι μάλλον
μια νομοτέλεια για όλες τις «παλιές
πληγές»: με το που τις ψηλαφίζεις,
αναδύεται στην επιφάνεια μια βαθιά
ανάγκη κάτι να μην ξεχαστεί ποτέ.
Και πράγματι: «Κάθε φορά που ψη-
λαφίζω την παλιά πληγή», γράφει η

Τασούλα, «Τρέμω μην επουλωθεί».
Μετά το αυτοβιογραφικό χρονικό

«Αλλο μου ολόκληρο» (εκδ. Πατάκης,
2016), μια δραστική, προσωπική
αφήγηση απώλειας, μετά και τον
συγκινητικό «Γουργούρη» (εκδ. Πα-
τάκης, 2017), που προοριζόταν για
το παιδικό κοινό (αλλά άγγιξε και
μερικούς μεγάλους, όπως τον κύριο
Γκρι), η παραγωγικότατη Τασούλα
(όπου γίνεται λόγος για τη δημοσιο-
γραφική, και άκρως δημιουργική,

υπερδραστηριότητά της) εμφανί-
στηκε με μια συλλογή από σύντομα
ποιήματα που όντως θα μπορούσαν
να διαβαστούν και σαν μικρές ιστο-
ρίες. Μπορείς να φορτιστείς συναι-
σθηματικά, αλλά μπορείς και να χα-
μογελάσεις την ίδια στιγμή. Το βάρος
στη ζυγαριά μοιάζει αίφνης με χνούδι
και η λύπη αλλάζει πολλά χρώματα.
Στο ποίημα «Δοσοληψίες», που ο
κύριος Γκρι διαβάζει με τέρψη κα-
ταμεσής ενός αλλοπρόσαλλου Δε-
κεμβρίου, το αίσθημα επιβεβαιώνε-
ται. «Τρέμω μην επουλωθεί», γράφει
η Τασούλα για την παλιά πληγή,
«Γιατί τότε πώς θα βρίσκω / τα ξέ-
φωτα / στο χάος εντός μου; Κάθε
βράδυ κλείνω πόρτες και παράθυρα
/ στις δοσοληψίες με την ειρωνεία.
/ “Σωπάστε”, λέω στις σκιές. / Θέλω
ν’ ακούσω τη φωνή / του παλιού
εαυτού μου, / του άτρωτου, / να μου
ψιθυρίζει λόγια παρηγορητικά / της
επιστροφής. / Το γυρισμό να μου
τάζει / από το ταξίδι εκείνο / που
δεν έγινε ποτέ».

Κάποιος έφυγε, κάτι χάθηκε, μια
μόνωση εγκαθιδρύθηκε με συντρι-
πτικό τρόπο. Περίεργη υπόθεση το
πένθος. Το κάθε πένθος, το μεγάλο
και το μικρό, το καθημερινό και το
σπάνιο, αυτό που αναποδογυρίζει
και τσακίζει ζωές όπως ένα παλιρ-
ροϊκό κύμα ένα σκαφάκι δεμένο με
ασφάλεια στο λιμανάκι. Μα υπάρχει
πολλή ζωή μέσα στο πένθος – αλλά
για να το νιώσει κάποιος αυτό πρέπει
να υπομείνει την πρώτη, τη φοβερή
του φάση, που έχει μόνον τρόμο.
Αλλά στη συνέχεια κάτι γίνεται, κά-
πως γίνεται, και σου θυμίζει όλη
αυτή τη ζωή που έζησες κάποτε και
την κουβαλάς συνέχεια μέσα σου
έκτοτε. Το απόσταγμα του πένθους
μοιάζει να είναι αυτή η ζωή – αλλά
θέλει και μια κάποια τέχνη για να
τη νιώσεις.

Μια γυναίκα μόνη στο ασανσέρ,
όπως είναι ο τίτλος της ποιητικής
συλλογής της Τασούλας, είναι βέβαια
μια γυναίκα μόνη. Ομως κάπου πη-
γαίνει. Και πηγαίνει προς τα πάνω.

«“Σωπάστε”, λέω στις σκιές»
Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

«Κι εσύ, γυναίκα στο ασανσέρ. Τόσο φως τριγύρω μου / και μια συγνώμη δεν
μπόρεσα / ν’ αρθρώσω / για τα σκοτάδια σου», γράφει η Τασούλα Επτακοίλη.

Το απόσταγμα του πέν-
θους μοιάζει να είναι
αυτή η ζωή – αλλά θέλει
και μια κάποια τέχνη
για να τη νιώσεις.
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Παραμύθια χωρίς ημερομηνία λήξης
Περιδιάβαση στον κόσμο του παιδικού βιβλίου, αναζητώντας αστέρια και δέντρα που θα υπάρχουν και μετά τα Χριστούγεννα

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Αστέρι λαμπερό και ασάλευτο στον
ουρανό, όπως το θέλησε ο ποιητής
Τζον Κιτς, αλλά και δέντρο αειθαλές,
πιστό, πράσινο έλατο, σύμφωνα με
το δημοφιλές τραγούδι, συναποτε-
λούν την ετήσια συμβολική κορύ-
φωση των Χριστουγέννων. Βαθιές
μέσα στο χώμα οι ρίζες του δέντρου,
άπιαστο στα ουράνια το αστέρι, εγ-
γυώνται, ωστόσο, με τον τρόπο του
το καθένα, ασφάλεια και σταθερό-
τητα, τις προϋποθέσεις, με άλλα λό-
για, της ελπίδας. Μόνο που η ελπίδα,
όπως την προσφέρουν τα αστέρια
και τα δέντρα, έχει υφή παραμυθένια,
μαγική, πηγάζοντας απευθείας από
το ασυνείδητο. Και δεν θα μπορούσε,
βέβαια, να λειτουργήσει αν τα μοτίβα
της δεν ήταν γερά εμπεδωμένα εκεί
ακριβώς, στον κόσμο του παραμυ-
θιού, 365 ημέρες τον χρόνο, ώστε
να φωταγωγηθούν επιδραστικά για
τις ανάγκες των γιορτών. Για του λό-
γου το αληθές, πραγματοποιούμε
εδώ μια περιδιάβαση στον κόσμο
του παιδικού βιβλίου, αναζητώντας
αστέρια και δέντρα που προϋπάρχουν
των Χριστουγέννων – και θα υπάρ-
χουν και κατόπιν.

Μαγικές ιστορίες για δέντρα
Ελιές, συκιές, δάφνες, ιτιές αλλά

και υπερφυσικά φιδόδεντρα και πλή-
θος άλλα φυτά οργιάζουν, κυριολε-
κτικά, στα 37 λαϊκά παραμύθια που
υπό τον τίτλο «Ο δέντρος» συνέλεξε
και αφηγείται η Αγνή Στρουμπούλη
στην καλαίσθητη έκδοση του «Κα-
λειδοσκόπιου». Η φύση, σκοτεινή
και φωτεινή ταυτόχρονα, προπάντων
όμως πανίσχυρη, κρύβεται σε αυτά
τα δέντρα και τα άλλα φυτά-σύμβολα,
που φυλάγουν σαν μυστικό τους χυ-
μούς τους για να τους προσφέρουν
κάποτε μέσα σε πυκνούς από νόημα
καρπούς.

Η Στρουμπούλη κρατά τον ρυθμό
της προφορικής αφήγησης, καθώς
και το ύφος και τις διαλέκτους, συμ-
πληρώνοντας τις απαραίτητες επε-
ξηγήσεις. Συμπεριλαμβάνει στη
συλλογή της μεταφρασμένα παρα-
μύθια άλλων λαών σε ήδη δημοσι-
ευμένες ή και ανέκδοτες μεταφρά-
σεις. Ξεχωρίζει ανάμεσά τους η γνω-
στή Ραπουνζέλ, ευφυώς αποδιδό-
μενη ως «κόρη του μαϊντανού», δη-
λαδή «Μαϊντανέλα». Πολύτιμο βιβλίο
για όποιον αγαπά τα λαϊκά παρα-
μύθια αλλά και για όποιον επιχειρεί
«φωναχτές» αναγνώσεις σε μικρά
ή μεγαλύτερα ακροατήρια (κατάλ-
ληλο για όλες τις ηλικίες, ανάλογα
με το κέφι και τις ικανότητες του
«παραμυθά»).

Με τον «Ζωγράφο του δάσους» οι
εκδόσεις Νεφέλη συνεχίζουν την
παράδοση των τελευταίων χρόνων
που τις θέλει να μεταφράζουν καλή
γαλλική λογοτεχνία για παιδιά με

έμφαση στην εντυπωσιακή εικονο-
γράφηση. Εδώ η –στοιχειώδης, κα-
τάλληλη και για πολύ μικρά παιδιά–
ιστορία βασίζεται σε ταινία του γνω-
στού και βραβευμένου Λικ Ζακέ («Το
ταξίδι του αυτοκράτορα»): ο γηραιός
κύριος Φρανσίς που ζωγραφίζει τα
δέντρα γίνεται μάρτυρας καταστρο-
φής του εξωτικού δάσους από πυρ-
καγιά και της μαγικής αναγέννησής
του με τη βοήθεια του πανύψηλου
δέντρου μοαμπί.

Το δέντρο συμπλέκεται μαγικά με
τα αστέρια, αφήνοντας τα δάκρυα-
λουλούδια του να σπείρουν την ελ-
πίδα στο καμένο χώμα: «Σα μυριάδες
άστρα που φωτίζουν ξάφνου τη νύ-
χτα, τα ευωδιαστά του δάκρυα πέ-
φτουν απ’ τον ουρανό, καλύπτοντας
σιγά σιγά τη γη μ’ ένα καστανοκόκ-
κινο χαλί».

Εκεί όμως που η υπόθεση «δέντρο»
απογειώνεται ως αντικείμενο μυθο-
πλασίας είναι στο «Ευχόδεντρο» (αγ-
γλιστί Wishtree) της βραβευμένης
Κάθριν Απλγκεϊτ, ευρηματικά μετα-
φρασμένο από τη Σέβυ Σπυριδογιαν-
νάκη (εκδόσεις Ψυχογιός). Πρωτα-
γωνιστεί και αφηγείται σε πρώτο
πρόσωπο μια γέρικη βελανιδιά, ο
Ρεντ, και τα πλάσματα που φιλοξενεί

πάνω και μέσα του («Δεν είμαι απλώς
ένα δέντρο, ξέρετε. Είμαι ένα σπίτι.
Μια κοινότητα»). Η ιστορία, στην
οποία εκτός από τον Ρεντ πρωταγω-
νιστεί η πανέξυπνη Μπόνγκο, το κο-
ράκι, αλλά και μαμάδες-ζώα με μω-
ρά-οπόσουμ, μωρά-κουκουβάγιες,
μωρά-ρακούν, δυο γάτες, ένας σκίου-
ρος και, φυσικά, τα παιδιά της γει-
τονιάς, βασίζεται στην αγγλική και
στη σκωτσέζικη παράδοση των γρα-
πτών ευχών που, δεμένες σε κουρε-
λάκια, στολίζουν συγκεκριμένα δέν-
τρα μία φορά τον χρόνο. Πρόκειται
για το είδος εκείνο του παιδικού βι-

βλίου που μιλάει για σκληρά πράγ-
ματα με τρυφερότητα και χιούμορ
χωρίς να υποτιμά την ευφυΐα των
παιδιών, τόσο καλογραμμένο ώστε
να διαβάζεται μονορούφι και από
ενηλίκους. Από τις ελάχιστες, πραγ-
ματικά, φορές που το ζήτημα του
ξένου, του πρόσφυγα, του μετανάστη
γίνεται αντικείμενο της παιδικής και
εφηβικής λογοτεχνίας χωρίς γλυκερές
ψευτοσυγκινήσεις και διδακτισμούς,
με ζυγιασμένη χρήση της φύσης,
της ιστορίας, της παράδοσης και του
μύθου (για παιδιά άνω των 9-10 ετών
και άνω).

Αγγίζοντας το όνειρο
Κι ενώ τα δέντρα αντιπροσω-

πεύουν τις απτές, τις γειωμένες δυ-
νάμεις του αναγκαίου παραμυθιού,
τα αστέρια λάμπουν αέρινα και μα-
κρινά, λικνίζοντας στο παλλόμενο
φως τους την προοπτική ενός άλλου
εαυτού, ενός φωτεινού, απρόσβλητου
από την καθημερινότητα μέλλοντος.
Στην τρυφερή «Αστερόσκονη» η
συγγραφέας (Τζιν Γουίλις) και η ικανή
εικονογράφος (Μπράιονι Μέι Σμιθ)
αγγίζουν το ευαίσθητο ζεύγος μεγάλη
- μικρή αδερφή. Η αστρική καταγωγή
και ο αστρικός προορισμός γεφυρώ-

νουν, εντέλει, το χάσμα και επου-
λώνουν το τραύμα (κατάλληλο και
για πολύ μικρές αναγνώστριες).

Αν, όμως, το αστέρι παρέμενε για
πάντα άπιαστο, το παραμύθι δεν θα
επιτελούσε τη βασική του λειτουργία,
που είναι η παραμυθία, η παρηγοριά.
Αραγε είναι τυχαίο που δυο χαρα-
κτηριστικά πολυσχιδείς συγγραφείς-
εικονογράφοι παιδικής λογοτεχνίας,
ο πολυβραβευμένος Ολιβερ Τζέφερς
και η Κατερίνα Κρις δεν διστάζουν
να υλοποιήσουν στις πολύχρωμες
σελίδες τους το όνειρο;

Ο Τζέφερς, πολύτροπος καλλιτέ-
χνης των οπτικοακουστικών και ει-
καστικών τεχνών και περφόρμερ,
η Κρις, βραβευμένη διαφημίστρια,
επιτρέπουν με μεγάλη φυσικότητα
την πρόσβαση σε ό,τι μοιάζει αδύ-
νατον. «Πώς να πιάσεις ένα αστέρι»
είναι ο τίτλος του βιβλίου του Τζέ-
φερς (ηλικίες 2+), υποβάλλοντας
ήδη την πεποίθηση ότι για να το
καταφέρεις δεν χρειάζεται παρά να
ακολουθήσεις κάποιες οδηγίες χρή-
σης. «Το αγόρι αποφάσισε ότι θα
προσπαθούσε να πιάσει ένα αστέρι»,
κι αν το κατάφερε, αυτό οφείλεται
στο ότι υπήρξε εξαιρετικά επίμονο,
αισιόδοξο, ευρηματικό και ευέλικτο.

Διαβάζοντας την απλή και πανέξυ-
πνη ιστορία ώς το τέλος –όπου το
«διαβάζοντας» θα πρέπει οπωσδή-
ποτε να συμπεριλάβει ισότιμα και
τις εικόνες– βλέπουμε ότι η επιτυχία
κρίθηκε, εντέλει, στη μετατόπιση
της οπτικής γωνίας από τον ουρανό
στη θάλασσα και από κει στην αμ-
μουδιά: το αστέρι βρισκόταν κάτω
από τα πόδια (μας)!

Η Κατερίνα Κρις, πάλι, αντιστρέφει
τα πράγματα. Δεν χρειάζεται να δια-
νυθεί καμιά απόσταση, αφού το φού-
ξια-πράσινο «Αστρικό χωριό», ένας
εκρηκτικά πολύχρωμος κόσμος χαράς
και γλυκύτητας κατασκευάζεται με
κάθε λεπτομέρεια στις σελίδες του
ομώνυμου βιβλίου της (ηλικίες 6+).
Προβλέπεται εκεί χάρτης αλλά και
«συμβόλαιο ιδιοκτησίας αστρικού
σπιτιού» που δεν πρέπει να παρα-
λείψουν να συμπληρώσουν οι μικροί
αναγνώστες (η υπογράφουσα δια-
πίστωσε, αναδιφώντας την οικογε-
νειακή βιβλιοθήκη, πως η σχετική
σελίδα είχε συμπληρωθεί λεπτομερώς
και με μελάνι από την επίδοξη ιδιο-
κτήτρια...). Ενα σωρό «αστερίσκοι»
βρίσκουν την επεξήγησή τους στο
τέλος του βιβλίου, ενώ στην αρχή
του ξεκαθαρίζεται η βάση που το
στηρίζει: το αστρικό χωριό βρίσκεται
εδώ, δηλαδή στη φαντασία μας.

Στην τρυφερή «Αστερόσκονη» η συγγραφέας (Τζιν Γουίλις) και η ικανή εικονογράφος (Μπράιονι Μέι Σμιθ) αγγίζουν το ευαίσθητο ζεύγος μεγάλη - μικρή αδερφή.

Το φούξια-πράσινο «Αστρικό χωριό» από την Κατερίνα Κρις, ένας εκρηκτικά πολύχρωμος κόσμος χαράς και γλυκύτητας.

Η αστρική καταγωγή και ο αστρικός προορισμός γεφυρώνουν, εντέλει, το
χάσμα και επουλώνουν το τραύμα.

«Πώς να πιάσεις ένα αστέρι» του
Ολιβερ Τζέφερς.

ΑΓΝΗ ΣΤΡΟΥΜΠΟΥΛΗ
Ο δέντρος
Εικονογράφηση: 
Αλεξάνδρα Μπακάλου
εκδ. Καλειδοσκόπιο

ΦΡΕΝΤΕΡΙΚ ΜΑΝΣΟ 
Ο ζωγράφος του δάσους
μτφρ.: Θεόφιλος 
Μπαχτσεβάνης
εκδ. Νεφέλη

ΚΑΘΡΙΝ ΑΠΛΓΚΕΪΤ
Ευχόδεντρο
μτφρ. Σέβυ Σπυριδογιαννάκη
εκδ. Ψυχογιός

ΤΖΙΝ ΓΟΥΙΛΙΣ
Αστερόσκονη
Εικονογράφηση: 
Μπράιονι Μέι Σμιθ
μτφρ.: Μάρω Ταυρή
εκδ. Μεταίχμιο

ΟΛΙΒΕΡ ΤΖΕΦΕΡΣ
Πώς να πιάσεις 
ένα αστέρι
μτφρ.: Φίλιππος 
Μανδηλαράς
εκδ. Ικαρος

ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΚΡΙΣ
Αστρικό χωριό
εκδ. Πατάκη

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Φρεντερίκ Μανσό, «Ο ζωγράφος
του δάσους».

Βαθιές μέσα στο χώμα οι
ρίζες του δέντρου, άπια-
στο στα ουράνια το αστέρι,
εγγυώνται, με τον τρόπο
του το καθένα, ασφάλεια
και σταθερότητα.
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Τ Η Λ Ε Ο Ρ Α Σ Η

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

«Η Νάπολη φάνταζε στα μάτια μου
σαν ένα κύμα που θα με έπνιγε.
Δεν πίστευα ότι η πόλη μπορούσε
να περιλαμβάνει διαφορετικές μορ-
φές ζωής από εκείνες που είχα γνω-
ρίσει ως παιδί».

Η φράση αυτή βρίσκεται στο βι-
βλίο της Ελενα Φεράντε με τίτλο
«Η χαμένη κόρη» (εκδόσεις Πατάκη,
μτφρ. Δήμητρα Δότση), που κυκλο-
φόρησε πριν από λίγο καιρό. Θα
μπορούσε, όμως, κάλλιστα να βρί-
σκεται σε όλα της τα βιβλία. Μη-
τρική γλώσσα, πατρίδα, μητέρα,
κόρες. Αυτό το πλαίσιο χτίζει η Να-
πολιτάνα συγγραφέας, που χρησι-
μοποιεί ψευδώνυμο για να υπάρξει
ως δημιουργός.

Η Φεράντε είναι ένα εκδοτικό
φαινόμενο. Απόδειξη η τηλεοπτική
σειρά με τίτλο «My Brillant Friend»
που γυρίστηκε από το HBO και προ-
βάλλεται αυτές τις μέρες σε όλον
τον κόσμο. Η ιστορία της Λίλας και
της Λενού, η πνιγηρή Νάπολη, ο
αγώνας του κοριτσιού να διαφο-
ροποιηθεί μέσα από τη γνώση είναι
ο αντικατοπτρισμός των ηρωίδων
της Φεράντε σε όλα της τα βιβλία.
Η ηρωίδα στη «Χαμένη κόρη» είναι
μια γυναίκα που βρήκε μέσα από
τη γνώση τον δρόμο για να ξεφύγει
από τη δύσκολη παιδική της ηλικία.
Η μητρότητα βιώθηκε με τεράστια
αμφιθυμία, γι’ αυτό και επιστρέφει
συχνά στο δίπολο κορίτσι-μητέρα
με όλους τους τρόπους. Η Φεράντε
αναδεικνύει τη γυναικεία ψυχο-
σύνθεση με ιδιαίτερη ακρίβεια, μια
ψυχοσύνθεση όμως που δεν αγγίζει
όλες τις γυναίκες. Η Φεράντε μιλά
για γυναίκες, για κόρες με υψηλές
διανοητικές ικανότητες και τσα-

γανό. Ενδεχομένως και μια κληρο-
νομιά από δύσκολες μητέρες.

Μπορεί για τον Φρόιντ η γυναι-
κεία σεξουαλικότητα να παρέμεινε
μαύρη ήπειρος, προέτρεψε όμως
τις γυναίκες και τους ποιητές να
μιλήσουν γι’ αυτή. Τα τελευταία
χρόνια πληθαίνουν οι δημιουργοί
που προσεγγίζουν τη γυναίκα με
πιο ρεαλιστικό τρόπο. Είναι ακόμα
το φύλο που έχει υποστεί τη μεγα-
λύτερη καταπίεση. Η Φεράντε είναι
μια κυρίαρχη φωνή. Και στη «Χα-
μένη Κόρη» όπως και στα άλλα της
βιβλία, η ηρωίδα είναι ταυτόχρονα
μια μάνα που έχει κόρες, μια κόρη
που είχε μητέρα, μια γυναίκα που
αναζητεί την ταυτότητά της. Το
παρελθόν στοιχειώνει το παρόν
και οι ρόλοι εναλλάσσονται. Είναι
μια γυναίκα που προσπάθησε πολύ
να κρατήσει ζωντανές τις ασυμβί-
βαστες επιθυμίες.

Να ερωτεύεται και να μην εξαρ-
τάται. Να αφοσιώνεται στην οικο-
γένεια και να έχει ταυτόχρονα ένα
όραμα, μια φυσική κλήση. Η Φε-
ράντε δεν είναι τυχαίο ότι παρα-
κολουθεί τις ηρωίδες της από την
παιδική τους ηλικία. Τότε που είναι
ακόμα ανυποψίαστες για τη βία

που θα υποστούν αλλά συμμετέ-
χουν σε αυτή με το εσωτερικευμένο
βλέμμα τους. Είναι άλλωστε πολύ
δυνατές για να γίνουν θύματα, πολύ
ευαίσθητες για να γίνουν θύτες. Ο
ένας ρόλος πλέκεται μέσα στον άλ-
λον, και η αντίφαση δημιουργεί το
σύνθετο γυναικείο υποκείμενο.
Μια γυναίκα που θέλει να γράψει
μόνη της την ιστορία της, που θέλει
να ξεχωρίσει ενεργητικά χωρίς να
εποφθαλμιά τη θέση του άνδρα,

χωρίς να θέλει να παραιτηθεί από
τη ζωή της. Η παγίδα κρύβεται πάν-
τα πίσω από τη μητρότητα. Η γυ-
ναίκα –όσο ανεξάρτητη και εάν εί-
ναι– παλινδρομεί όταν γίνεται μη-
τέρα. Αισθάνεται ευάλωτη και προ-
στατευτική, από την άλλη η μητρική
αγάπη δεν είναι ικανή για να δο-
μήσει σε μια γυναίκα μια ολοκλη-
ρωμένη ταυτότητα. Η Φεράντε ίσως
γι’ αυτό αγαπήθηκε τόσο πολύ.
Γιατί περιγράφει γοητευτικά κορί-

τσια, δυνατά και οξυδερκή, με χα-
ρακτήρα, που γίνονται γυναίκες
πάλλουσες, ανάμεσα στον φόβο
και στο έλεος.

Ρόλοι και ταυτότητες
Οι γυναίκες της Φεράντε είναι

γυναίκες με σάρκα και οστά. Είναι
κρίκοι μιας μεγάλης, ευρύτερης
αλυσίδας ρόλων και ταυτοτήτων,
ανδρών και γυναικών. Το βασικό
γι’ αυτές είναι να μην είναι μόνον
παρατηρήτριες της ζωής τους. Επι-

ζητούν να χαράξουν την προσωπική
τους μοίρα, αποφεύγοντας τραύ-
ματα του παρελθόντος ακόμα και
αν δημιουργούν με πόνο τραύματα
στο παρόν. Ισως δεν υπάρχει με-
γαλύτερο τραύμα από τη μάνα που
εγκαταλείπει τα παιδιά της, για να
βρει τον εαυτό της.

Αυτό είναι γυναικεία λογοτεχνία,
είναι μια φράση που ακούγεται συ-
χνά στην Ελλάδα, προσπαθώντας
να κατηγοριοποιηθεί ένα βιβλίο
που έγραψε μια γυναίκα συγγρα-
φέας. Η Φεράντε γράφει για γυναί-
κες και χτίζει κάθε φορά έναν ολό-
κληρο κόσμο ανδρών και γυναικών.
Οι άνδρες αναγνώστες την τιμούν,
όπως και η σειρά έχει ήδη κερδίσει
φανατικά το ανδρικό κοινό. Γιατί
άραγε; Ισως επειδή όλοι από μια
γυναίκα προερχόμαστε.

Σκηνή από την τηλεοπτική σειρά «My Brillant Friend», που διαδραματίζεται στη νότια Ιταλία τη δεκαετία του ’50.

Το τελευταίο μυθιστόρημα της Ελε-
να Φεράντε (εκδόσεις Πατάκη).

Η κόρη που έγινε μητέρα στη Nάπολη
Το διεθνές μπεστ σέλερ της συγγραφέως Ελενα Φεράντε μεταφέρεται στην τηλεόραση από το αμερικανικό δίκτυο ΗΒΟ

Η σειρά έχει ήδη κερδί-
σει φανατικά το ανδρικό
κοινό. Γιατί άραγε; Ισως
επειδή όλοι από μια γυ-
ναίκα προερχόμαστε.
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
Ενημερωτική εκπομπή,
με τη Φαίη Μαυραγάνη.

09.45 Έλα, χαμογέλα
Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο,
με τη Σίσσυ Χρηστίδου.

12.45 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι, με τον 
Πέτρο Πολυχρονίδη.

14.00 Την τύχη μου μέσα - (Ε)
Κυπριακή κωμική σειρά.

15.00 Ποιος ρωτάει;
Tηλεπαιχνίδι.

16.00 Project Runway
Ριάλιτι μόδας.

17.45 Χαρούμενος ταξιδιώτης
Eκπομπή με τον 
Αλέξανδρο Ταραμουντά. 

18.15 ΟΜΕGA NEWS 
18.20 Xαρούμενος ταξιδιώτης

(Συνέχεια)   
18.30 Ο Αστερίξ στους  

Ολυμπιακούς Αγώνες
Mε τους Ζεράρ Ντεπαρν-
τιέ, Κλόβις Κορνιγιάκ.    

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.05 Κωδικό όνομα 

U.N.C.L.E. 
(The Man From 
U.N.C.L.E.). Κωμωδία 
δράσης, με τους Χένρι
Καβίλ, Χιου Γκραντ, κ.ά. 

23.05 Ου φονεύσεις
Ελληνική σειρά.

00.10 Hannibal - (Ε)
Ξένη σειρά.

01.00 Hemlock Grove - (Ε)
Mυστηριώδης σειρά 
με τους Φάμκε Γιάνσεν, 
Ντάγκρεϊ Σκοτ, κ.ά.

02.00 Eλεύθερη σχέση - (Ε)
Κωμική σειρά.

03.00 DanSing Junior - (Ε)
05.00 UNA Fatsa - (Ε)

ΟMEGA      ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

07.45 Η βίλα των οργίων
09.10 Αστροναύτες για δέσιμο
10.30 Της μιας δραχμής τα για-

σεμιά
12.00 Εκείνες που δεν πρέπει

ν’ αγαπούν
13.30 Ζητιάνος μιας αγάπης
15.05 Ο τρομοκράτης
16.45 Βασικά καλησπέρα σας 
18.25 Ο μικρός δραπέτης
20.05 Οι κυρίες της αυλής
22.00 Το δόλωμα
00.00 Ξένοιαστος παλαβιάρης 
01.45 Η Αθήνα τα μεσάνυχτα

21.05 The Man From U.N.C.L.E. 21.00 Νοmads, II 21.00 Eλλάδα έχεις ταλέντο

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Το Τατουάζ 21.00 American Wrestler

22.00 Το δόλωμα

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Oggy & The Cockroaches
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00 Nonty
16.00 Heidi
17.00 Rabbids, II
18.00 Oggy & The Cockroaches
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion
20.30 Rabbids, II
21.00 Pacman
21.30 Dragonball
22.00 Super Mario
22.30 Dinofroz
23.00 Extreme Dino

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

07.30 The Black Stallion
Returns

09.30 Love In The Vineyard
11.15 The Secret Scripture
13.15 Abroad
15.00 Christmas In The City
17.00 Olivia Newton John:

Hopelessly Devoted
To You

19.00 Kickboxer:
Vengeance

21.00 American Wrestler:
The Wizard

23.15 Mountain
00.45 The Last Word
02.30 Red Dog: True Blue

Schapelle

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Τηλεαγορά
10.10 Καμώματα 

τζι αρώματα - (Ε)
Κυπριακή κωμική σειρά.

11.10 Road Trip - (E)
Tαξιδιωτική εκπομπή.

11.35 Χωρίς αποσκευές - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

12.10 Xάλκινα χρόνια - (E)
Κυπριακή σειρά εποχής.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης 
Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe, II - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
15.15 Βραβεία Ζαχάρωφ - (E)
16.15 Tετ - Α - Τετ - (E)

Τalk show.
17.30 Σπίτι στη φύση - (E)

Περιβαλλοντική εκπομπή.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Mε το ζόρι παντρειά - (E)

Kυπριώτικο σκετς. 
18.50 Χωρίς αποσκευές

Ταξιδιωτική εκπομπή, με
την Ευρυδίκη. 

19.20 Πεταλούδα
Δραματική σειρά εποχής. 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Tετ - Α - Τετ 

Τalk show.
22.30 Τhe Graham Norton Show

Chat show.
23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.35 Χωρίς αποσκευές - (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή. 
00.15 Βραβεία Ζαχάρωφ - (E)
01.15 Road Trip - (E)
01.45 EIΔHΣEIΣ - (E)
02.45 Αθλητική Κυριακή - (E)
03.15 Τετ - Α - Τετ - (E)

07.00 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

08.30 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Κωμική σειρά.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή, 
με τον Νίκο Μάνεση.    

13.00 24 ώρες - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.00 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

15.30 Η φαμίλια - (E)
Κωμική σειρά.

16.15 Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)
Κωμική σειρά.

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου

Κωμική σειρά.
19.30 Το σόι σου, V

Κωμική σειρά. 
20.15 ALPHA NEWS
21.15 Το Τατουάζ

Κοινωνική σειρά, με τους 
Στέφανο Μιχαήλ, 
Δανάη Παππά, κ.ά. 

22.10 Κάρμα
Σειρά αυτοτελών επεισο-
δίων βασισμένη σε πραγ-
ματικές ιστορίες.

23.15 Bake Off Greece
Εκπομπή ζαχαροπλαστι-
κής με την Ιωάννα Τριαν-
ταφυλλίδου, η οποία
γράφει την πιο «νόστιμη»
ιστορία ανταγωνισμού.

00.45 Mετά τα μεσάνυχτα
Eκπομπή, με την 
Ελεονώρα Μελέτη.

02.15 Το Τατουάζ - (Ε)
03.00 Σαν οικογένεια - (E) 
03.45 Σαββατοκύριακο

με τον Μάνεση - (Ε)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
Ενημερωτική εκπομπή.

06.40 Άκρως οικογενειακόν 
Ελληνική σειρά.

07.30 Δείξε μου 
τον φίλο σου - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.  

09.00 Μamma mia - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά. 

10.00 To πιο γλυκό μου ψέμα
Κωμική σειρά. 

11.10 Ονειροπαγίδα - (E)
Ελληνική σειρά.

12.00 Συνεντεύξεις
από το πρωινό
Ψυχαγωγική εκπομπή.  

12.20 Υγεία πάνω απ’ όλα
Ενημερωτική εκπομπή,
για την υγεία.

13.10 Την πάτησα - (E) 
Κυπριακή κωμική σειρά.

14.00 O πόλεμος των άστρων
Ελληνική σειρά.

15.30 Τα Χριστούγεννα
έρχονται γρήγορα
(November Christmas). 
Κοινωνική ταινία.         

17.20 La Pasta Pomilώri, 2 - (E)  
Kυπριακή σειρά.  

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Εσύ στον κόσμο σου - (Ε)

Κωμική σειρά. 
20.20 Tα νέα του ANT1
21.00 Νοmads, II 

Παιχνίδι περιπέτειας με
τον Σάββα Πούμπουρα
και τον Γιώργο Λέντζα.   

23.30 Shades of blue
Δραματική σειρά.

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Έγκλημα και πάθος

Αστυνομική σειρά.         
01.10 Γλυκιά μου συμπεθέρα (E)
02.00 Ιατρικό απόρρητο (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο ταχυδρόμος Πατ
β. Ντετέκτιβ Νόντι
γ. H μικρή εξερευνήτρια
δ. Γιούπι Γιούπι Για
ε. Οι αγκαλίτσες
στ. Πιμ και Πίμπα
ζ. Μπίλι Μπαμ Μπαμ
η. Παπούτσια της Φράνι
θ. Η Μάρθα μιλά
ι.   Σούπερ Γουάι

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη

α.  Παιχνιδούπολη
β Οι Σούπερ Γουίνγκς 
γ. Γιούπι Γιούπι Για
δ.  Οι αγκαλίτσες

13.00 Παιδική ζώνη
15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Το μικρό σπίτι στο λιβάδι 

Little House on the Prairie
Οικογενειακή σειρά. 

17.00 Το πλοίο της αγάπης (E)
Love Boat, ΙΙ
Κλασική σειρά.  

18.00 Road Trip - (E)
Moυσική ταξιδιωτική 
εκπομπή, με την 
Ελένη Ξένου 

18.30 Ηollywood Singing 
and Dancing - (E)
Ντοκιμαντέρ.

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 Τhe Great Outdoors - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
20.30 Κnow it - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
21.05 Τhe Graham Norton Show

Chat show.
22.00 Mr Selfridge 

Kοινωνική σειρά εποχής. 
23.50 EIΔHΣEIΣ
00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.30 Tετ - Α - Τετ 

06.20 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
09.45 Έλα, χαμογέλα

Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο,
με τη Σίσσυ Χρηστίδου.  

12.50 Dolce Vita, ΙΙΙ
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.20 Παιδιά από σπίτι
Ψυχαγωγική εκπομπή.

17.00 Τηλεαγορά
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Για πάντα παιδιά - (Ε)
22.30 Το ταξίδι της ζωής
23.30 Celebrity Travel

05.50 Οι Τάκκοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

07.00 Βασιλική - (Ε)
Δραματική σειρά.  

08.00 Θέκλα... μιλάμε ανοιχτά
Κοινωνική εκπομπή,
με τη Θέκλα Πετρίδου.

09.30 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
Ταξιδιωτική εκπομπή.

11.00 Boυράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

11.30 Εύκολα και σπιτικά 
Εκπομπή μαγειρικής 
με την Αθηνά Λοϊζίδου.   

12.00 Παραδοσιακή βραδιά (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.00 Ελλάδα έχεις ταλέντο (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

17.00 Τhe Voice of Greece (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

18.20 Γεγονότα σε συντομία
18.30 Τhe Voice of Greece ΙΙΙ (E)

Μουσικό show με τον
Γιώργο Καπουτζίδη και
κριτές τους Κωστή Μα-
ραβέγιας, Πάνο Μουζου-
ράκης, Ελενα Παπαρίζου
και Σάκη Ρουβά.

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.00 Eλλάδα έχεις ταλέντο

Τελικός Live
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Γιώργο Λιανό. Κριτές
οι Γιώργος Καπουτζίδης,
Μαρία Μπακοδήμου και
Σάκης Τανιμανίδης.     

00.15 Γεγονότα σε τίτλους 
00.20 Success Story - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
01.20 My Style Rocks Gala - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
03.50 Zωή ποδήλατο - (Ε)

Κυπριακή σειρά.
04.40 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

21.05 Τhe Graham Norton Show

09.00 Dennis the menace
strikes again

10.20 Material girls
12.10 Look who’s talking now!
14.00 Tηλεαγορά
15.10 Ξένη ταινία
17.00 Tηλεαγορά
19.15 Felicity: An American 

girl adventure.   
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 First Born
03.00 The General’s daughter
04.45 A very merry daughter

of the bride

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η λέξη «Roma» δεν ακούγεται ούτε
μία φορά στην ταινία του Αλφόνσο
Κουαρόν που κυκλοφορεί αυτή
την εβδομάδα σε (επιλεγμένες) ελ-
ληνικές αίθουσες, καθώς και από
την πλατφόρμα του Netflix. Και
όμως, όσο την παρακολουθείς, σου
φαίνεται πως έχει όλο και περισ-
σότερη σχέση με τη γειτονιά του
Ροσελίνι και του Βιτόριο ντε Σίκα·
αν όχι γεωγραφικά, τουλάχιστον
με την κινηματογραφική έννοια
του όρου. Συνολικά, ο Μεξικανός
σκηνοθέτης του οσκαρικού «Gra-
vity» παρουσιάζει εδώ την αρτιό-
τερη δουλειά του, ενώ ταυτόχρονα
αποτίνει φόρο τιμής στους δασκά-
λους του ιταλικού νεορεαλισμού,
αλλά και της νιότης του.

Το «Roma» είναι μια ταινία προ-

φανώς (και) αυτοβιογραφική. Σε
αυτήν ακολουθούμε για περίπου
ένα χρόνο τη ζωή μιας μεσοαστι-
κής οικογένειας στο Μεξικό της
δεκαετίας του 1970. Το μεγαλύτερο
δε κομμάτι της αφήγησης επικεν-
τρώνεται στη φιγούρα της Κλίο,
της νεαρής οικιακής βοηθού, την
οποία τα (πολλά) παιδιά της οικο-
γένειας λατρεύουν. Η δική της
καθημερινότητα με τις χαρές και
τις λύπες της γίνεται το όχημα
ώστε να ταξιδέψουμε σε μια τα-
ραγμένη εποχή για τη χώρα της
Λατινικής Αμερικής, η οποία απο-
καλύπτεται με μοναδικό και βαθιά
ανθρώπινο τρόπο.

Σκηνοθετική δεξιοτεχνία
Ο Κουαρόν συνδυάζει ένα καλο-

γραμμένο, δίχως ιδιαίτερες εξάρσεις
και μάλλον ανάλαφρο σενάριο, με
μια αληθινή επίδειξη σκηνοθετικής
δεξιοτεχνίας, η οποία ξεπερνά οτι-
δήποτε μας έχει δείξει μέχρι σή-
μερα. Από τη σκηνή των τίτλων
της αρχής μέχρι και το τελευταίο
κάδρο, η ταινία του αποτελεί ένα
κολάζ σχεδόν άψογα στημένων
σκηνών, τρεις-τέσσερις εκ των
οποίων είναι πραγματικά αριστουρ-
γήματα. Η κάμερα σε πολλές περι-
πτώσεις παρακολουθεί από χαμηλά,
στο ύψος δηλαδή των ματιών ενός
παιδιού, ενώ ακόμη και το ίδιο το
σκηνοθετικό «βλέμμα» μπορεί συ-
χνά να χαρακτηριστεί παιδικό.

Αυτή η άνεση και η αμεσότητα
της καταγραφής ισχύει τόσο για
τους κλειστούς όσο και για τους
ανοιχτούς χώρους. Κάπως έτσι ένα

λαμπερό χριστουγεννιάτικο σουαρέ
στον όροφο αντιπαραβάλλεται με
την εύθυμη γιορτή του υπηρετικού
προσωπικού στο ισόγειο – από την
άλλη, μια εξωτερική σκηνή εκπαί-
δευσης στις πολεμικές τέχνες αλλά
και η εντυπωσιακή απεικόνιση των
βίαιων ταραχών μεταξύ αστυνομι-
κών και φοιτητών στους δρόμους
της πόλης δείχνει τι μπορεί να κάνει
ένας ικανός αρτ σκηνοθέτης όταν
βρεθεί με μια πλούσια παραγωγή
στη διάθεσή του.

Για να επιστρέψουμε στο σενά-
ριο, εκεί το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο έχει να κάνει με την κοινω-
νική παρατήρηση μιας χώρας με
σημαντικές αντιφάσεις και ανι-
σότητες, η οποία με έναν παράξενο
τρόπο θυμίζει και τις σημερινές
ΗΠΑ. Η επιλογή της πρωτοεμφα-
νιζόμενης ερασιτέχνιδος Γιαλίτσα
Απαρίσιο για τον κεντρικό ρόλο
προσδίδει αυθεντικότητα, ενώ
ταυτόχρονα τοποθετεί μια ιθαγενή
Μεξικανή στο προσκήνιο, από αυ-
τές που ο πρόεδρος Τραμπ θα ήθε-
λε να δει να εξαφανίζονται από
τη χώρα του.

Φόρος τιμής
στον ιταλικό
νεορεαλισμό
Στο «Roma» ο Αλφόνσο Κουαρόν
παρουσιάζει την αρτιότερη δουλειά του

Ενα από τα πολλά υπέροχα κάδρα της ταινίας του Αλφόνσο Κουαρόν, που είναι και εκ των βασικών οσκαρικών υποψηφίων.

«Roma» HHHH½
ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Αλφόνσο Κουαρόν
Ερμηνείες: Γιαλίτσα Απαρίσιο,
Μαρίνα ντε Ταβίρα, Κάρλος
Περάλτα, Νάνσι Γκαρσία
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Με το «Γυναίκες που
περάσατε από δω»
ο Σταύρος Τσιώλης ολο-
κληρώνει την άτυπη τρι-

λογία των «γυναικών» του, που
άρχισε το 1992. Δύο άνδρες
παίρνουν θέση ως τσιλιαδόροι
έξω από μια παράνομη οικοδο-
μή, προκειμένου να αποτρέ-
ψουν την πολεοδομία. Από το
πόστο τους, ωστόσο, θα περά-
σουν μόνο διάφοροι άνδρες και
γυναίκες, όλοι με τη δική τους
ιστορία, η οποία έχει συχνά να
κάνει με τις περιπέτειες του
έρωτα. Ο Ερρίκος Λίτσης συναν-
τά τον Κωνσταντίνο Τζούμα, σε
μια ταινία πότε σουρεαλιστικά
αστεία και πότε φιλοσοφική,
πάντα με τη χαρακτηριστική
υπογραφή του δημιουργού της.

Στον «Ασπροδόντη» πα-
ρακολουθούμε τη γνω-
στή ιστορία του Τζακ Λόν-
τον, αυτή τη φορά σε ani-

mation για παιδιά. Ενας λύκος
μεγαλώνει στην άγρια φύση, κα-
ταλήγοντας τελικά να αναπτύξει
μια πολύ ιδιαίτερη σχέση με τους
ανθρώπους. Ομορφο σχέδιο αλ-
λά ελάχιστη πρωτοτυπία στην
εκτέλεση των μάλλον σχηματι-
κών χαρακτήρων.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Spider-Man: μέσα
στο Αραχνο-σύμπαν»
ο διάσημος ήρωας κόμικς
επιστρέφει, αυτήν τη φο-

ρά με τη μορφή κινουμένων σχε-
δίων. Ο νεαρός Μάιλς Μοράλες
δαγκώνεται από την (αναπόφευ-
κτη) αράχνη και η συνέχεια είναι
γνωστή. Σύντομα, ωστόσο, θα
διαπιστώσει πως υπάρχουν και
άλλοι Σπάιντερμαν, οι οποίοι θα
βρουν τον δρόμο τους για τη δική
του Νέα Υόρκη μέσα από άλλες
διαστάσεις. Το εκπληκτικό ani-
mation των δημιουργών του «Le-
go: η ταινία» ντύνει ένα απολαυ-
στικό σενάριο που βρίθει κομιστι-
κών αναφορών αλλά και εύστο-
χου χιούμορ. Στα θετικά και το
εξαιρετικό σάουντρακ, ακριβώς
πάνω στις τάσεις της εποχής.
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ΝΟΥΡΝΤΑΝ ΤΟΥΡΚΕΡ
Ρωμιοί της Πόλης
μτφρ. Νίκη Σταυρίδη
εκδ. Πατάκης, 2018, σελ. 556

Του ΚΩΣΤΑ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗ

Tι κοινό έχουν ο Αγγελος (Angel) με
τη Βασιλεία (Basilia); Ο Γιάννης
(Giles) με τη Δωροθέα (Dorinda); Η
Θάλεια (Talea) με τον Θοδωρή (Ti-
vadar); Ο Κοσμάς (Uranus) με τον
Λεωνίδα (Leonidas); Η Ξένια (Xandra)
με την Ουρανία (Obelia); Ο Υάκινθος
(Jacinda) με τη Χαρίκλεια (Aricia);
Μαζί με πολλούς άλλους, είτε συ-
στήνονται με ψευδώνυμα είτε όχι,

έχουν ρίζες ίδιες κι είναι από καρδιάς
συνταξιδιώτες μνήμης. Οι αφηγήσεις
τους συνθέτουν το πολύτιμο υλικό,
υφάδι για τη Νουρντάν Τουρκέρ,
συγγραφέα του βιβλίου: «Ρωμιοί της
Πόλης» –δεν έχω πατρίδα, έχω τον
τόπο μου– χώρος, μνήμη, τελετουρ-
γίες. Τουρκάλα με σπουδές Πολιτικών
Επιστημών και διδακτορικό στην
Κοινωνική Ανθρωπολογία προλογί-
ζει: «Η εργασία μου κατέστη δυνατή
χάρη στην καθοδήγηση, στον χρόνο
που γενναιόδωρα μου αφιέρωσαν
και στη ζεστή φιλία με την οποία
με περιέβαλαν οι Κωνσταντινουπο-
λίτες Ρωμιοί και Ρωμιές, στην Αθήνα
και στην Πόλη. Αφιερωμένο σ’ αυ-
τούς». Η μνήμη της Πόλης. Αυτό
είναι το λίκνο, μια νοερή σκυταλο-
δρομία, με στάσεις σε πρόσωπα και
γεγονότα από τα βάθη των αιώνων

έως σήμερα. «Θεωρούσα τον εαυτό
μου μια συνέχεια των Βυζαντινών»,
λέει η πληροφορήτρια Ιωάννα: «Η
Τούρκισσα δασκάλα έλεγε νικήσαμε
τον εχθρό. Ετσι, τον κάναμε τον
Κωνσταντίνο, αλλιώς τον κάναμε,
νικήσαμε τον εχθρό και στο Ματζι-
κέρτ. Αλλά εγώ ήμουν ζόρικη μαθή-
τρια. Ελεγα δεν θα μάθω τουρκική
ιστορία, εγώ είμαι Βυζαντινή».

Μίλτος, πληροφορητής: «Οι πε-
ρισσότεροι φτωχοί και όχι μορφω-
μένοι Ρωμιοί χρησιμοποιούσαν
πολλές τουρκικές λέξεις, όχι μόνο
στα ουσιαστικά και στα επίθετα
αλλά ακόμη και τα ρήματα τα έλε-
γαν στα τουρκικά».

Εκρίζωση: «Πρώτα σε έδιωχναν
από τη δουλειά, ύστερα άρχισαν
να σου χαλάνε την οικογενειακή
ηρεμία. Το ’64 που ήταν τα γεγονότα

της Κύπρου τα χρησιμοποίησαν
σαν πρόσχημα για να κάνουν τις
απελάσεις, η χειρότερη αιμορραγία
που υπέστη η κοινότητα». Συνεχίζει
ο πληροφορητής Δημήτρης: «Υστε-
ρα ήρθε το ’74. Ημασταν στην Πρίγ-
κηπο. Σκεπάζαμε τα παράθυρα με
μπλε ή κόκκινο χαρτί για να κά-
νουμε συσκότιση».

Σεπτεμβριανά, 6-7 του μηνός,
έτος 1955, πληροφορητής Ακης:
«Ο,τι τραβήξαμε τότε εμείς το τρα-
βούν τώρα οι Κούρδοι. Πριν από
εμάς το τράβηξαν οι Αρμένηδες,
σε κάποια φάση και οι Λαζοί. Πάντα
ήθελαν να βγάλουν απέξω ένα κομ-
μάτι, γι’ αυτό έγιναν τα Σεπτεμ-
βριανά για να φύγουμε». Στράτος:
«Αυτοί που μπήκαν ήταν εντελώς
άγνωστοί μας. Φέρθηκαν πολύ...
πάρα πολύ άσχημα... Είχαμε χαλιά

στο σπίτι, τα έκοψαν τα έκαναν
κομμάτια, η μάνα μου κράτησε
μερικά τα είχαμε για ανάμνηση».

Η Τούρκισσα γειτόνισσα φώναξε
στη μητέρα της πληροφορήτριας
Θεοδώρας: «Κατίνα, άναψε τα φώτα
και βάλε σημαία απέξω της είπε.
Ο μπαμπάς μου ανέβηκε ευθύς
επάνω κρέμασε την τούρκικη ση-
μαία, ανάψαμε τα φώτα και περι-
μέναμε». Παρακάτω ήταν ένας
μπακάλης ο μπαρμπα-Νουρί,
«...έσωσε όλη τη γειτονιά. Βγήκε
στον δρόμο με τους δυο γιους του
λέγοντας στους καταστροφείς: Αυ-
τά τα σπίτια είναι δικά μου μην
μπείτε σε αυτά».

Λεωνίδας, πληροφορητής: «Τριάν-
τα χρόνια είμαι στην Αθήνα, έχω
πλατύ κύκλο γνωριμιών αλλά οι
φίλοι μου είναι πάντα στην Τουρκία.

Μιλάμε ίδια γλώσσα, έχουμε ίδια
θρησκεία, αλλά οι Ελληνες έχουν
διαφορετικό τρόπο να βλέπουν τα
πράγματα από εμάς τους Ρωμιούς».

«Νύχτα τρόμου»
Ελένη, πληροφορήτρια: «Είχαμε

πάντα έναν φόβο, μια συστολή. Ει-
δικά με τα γεγονότα της Κύπρου...
Τις νύχτες που γινόταν συσκότιση
έριξαν φως στο σπίτι μας και το πε-
τροβόλησαν. Νύχτα τρόμου. Δεν
ξεχνώ τον φόβο της μαμάς μου. Δεν
αφήσαμε έτσι το όμορφο σπιτάκι
μας και φύγαμε επειδή ήμασταν
τρελοί...».

Ξέρετε τι θα πει Nostalji; Μιχάλης,
πληροφορητής: «Σύνθετη λέξη από
το νόστος και άλγος. Είναι ο πόνος
που νιώθεις όταν σου λείπει ο τόπος
όπου γεννήθηκες».

Δάμος (Daemon) πληροφορητής:
«Κάθε φορά που πάμε την Πόλη
πρώτη μας δουλειά να πάμε στα
μνήματα... Περπατούμε σε όλο
τον χώρο, κάθε λίγο λέμε ααα,
αυτή ήταν γειτόνισσά μας, αυτός
ο δάσκαλός μας, ο φαρμακοποιός,
ο μπακάλης μας. Ολοι αυτοί ζων-
τανεύουν».

Τεκμαίρεται εντιμότητα στο γρα-
φτό της Τουρκέρ και διαύγεια, ακρι-
βοζύγισμα, με χρήση πληθωρικής
βιβλιογραφίας, στην περιοδολόγηση
σταθμών του χρόνου. Οι Ελληνες
που ασκούν μηχανιστικά το τουρι-
στικό και καταναλωτικό τους δι-
καίωμα επισκεπτόμενοι τη βασιλίδα
των πόλεων θα προσθέσουν μια πο-
λύτιμη ματιά στις αποσκευές τους.
Οι έλκοντες την καταγωγή από
«εκεί» ξεφυλλίζοντας θα καθρεφτι-
στούν σε ιερές αφηγήσεις χαμένων
οικείων, ή θα ξαναμετρήσουν προ-
σκυνηματικά βήματα από το ένδον
ημερολόγιο. Την «Πολίτικη Κουζίνα»
θυμηθήκατε; Στίχοι –τι μουσική
από τη Ρεμπούτσικα, τι ερμηνεία
από τη Θεοδωρίδου– του Πολίτη
σκηνοθέτη Τάσου Μπουλμέτη: «...Τα
ντουμάνια στου τρένου τις γραμμές/
σου δείχνουνε το χθες θες δε θες/Στα
λιμάνια των φάρων οι ριπές/ανά-
ψανε φωτιές αχ μην κλαις».

Κωνσταντινούπολη, νόστος και άλγος
Μια νοερή σκυταλοδρομία με μνήμες και αφηγήσεις Ελλήνων και στάσεις σε γεγονότα από τα βάθη των αιώνων έως σήμερα

Το εξώφυλλο του βιβλίου, που κυ-
κλοφορεί από τις εκδόσεις Πατάκη.

Οι έλκοντες την καταγωγή από την Πόλη, ξεφυλλίζοντας το βιβλίο της Τουρκέρ, θα καθρεφτιστούν σε ιερές αφηγήσεις χαμένων οικείων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ-ΒΑΡΔΗΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ
Η κατάκτηση των αιθέρων.
Αεροπορική ιδέα και Ιστορία
εκδ. Σιδέρης, 2018, σελ. 576

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Ο υποπτέραρχος εν αποστρατεία Πα-
ναγιώτης-Βαρδής Παπαδάκης είναι
από τις σπάνιες εκείνες περιπτώσεις
πρώην μάχιμων αξιωματικών που
αγάπησαν με πάθος τη γραφή και
τη μελέτη, προσεγγίζοντας την
επαγγελματική του ιδιότητα όχι μό-
νον μέσα από τη στεγνή πρακτική
αλλά και την ιστορία της. Απόφοιτος
της 26ης Σειράς της Σχολής Ικάρων
και με σταδιοδρομία ως ιπτάμενος
χειριστής μαχητικών αεροσκαφών
(μεταξύ άλλων, διετέλεσε διοικητής
της 337 Μοίρας αεροσκαφών ανα-
χαίτισης παντός καιρού με τα κο-
ρυφαία αεριωθούμενα πρώτης γε-
νιάς, τα F-86D Sabre, ενώ ως διοι-
κητής της 115 Πτέρυγας Μάχης πα-
ρέλαβε τα αεροσκάφη βομβαρδι-
σμού Α-7Η Corsair το 1975-76), ενώ
μετά την αποστρατεία του, το 1981,
ασχολήθηκε αφιλοκερδώς με την
αεροπορική ιστορία με βιβλία αλλά
και άρθρα.

Ο παρών τόμος, που μόλις κυκλο-
φόρησε από τις εκδόσεις Σιδέρη,
είναι ένα πόνημα πολύ πιο φιλόδοξο
και σύνθετο. Μέσα από τις σχεδόν
εξακόσιες σελίδες του (και την ει-
κονογράφησή του), ο βετεράνος αε-
ροπόρος αποπειράται να αφηγηθεί
την αεροπορική ιδέα, το όνειρο και
τον αγώνα του ανθρώπου να πετάξει
από την εποχή του μυθικού Ικαρου,
τα πρώτα σχέδια του Λεονάρντο

ντα Βίντσι και την περιπέτεια των
αερόστατων, των αερόπλοιων και
τους αδελφούς Ράιτ έως το αερο-
πλάνο ως βασικό πολεμικό εργαλείο,
ιδίως από τον Β  ́Παγκόσμιο Πόλεμο
και μετά, και τις υπερηχητικές πτή-
σεις και, ακόμα, την κατάκτηση
του Διαστήματος. Υπό μία έννοια,
όλα είναι εδώ, σε αυτό τον τόμο,
για όποιον γοητεύεται από την αε-
ροπορική ιστορία (η οποία είναι
γεμάτη από συναρπαστικές, κωμι-
κοτραγικές, μυθιστορηματικές αφη-
γήσεις υπέρβασης των ανθρώπινων
ορίων και αντοχής), αποτελώντας
ιδανικό οδηγό για περαιτέρω νοερές
πτήσεις και εξερευνήσεις σε ένα
πεδίο τεράστιο.

Ο συγγραφέας ακολουθεί μια
στρωτή, γραμμική, χρονολογική
εξιστόρηση του αεροπορικού ορά-
ματος, εστιάζοντας όμως κάθε τόσο
μικροσκοπικά σε επεισόδια, γεγο-

νότα και πρόσωπα που ξεχώρισαν.
Μερικά από αυτά τα κεφάλαια πα-
ρουσιάζουν ένα προφανές ενδια-
φέρον. Για παράδειγμα, οι επικές
πτήσεις του Τσαρλς Λίντμπεργκ
και της αδικοχαμένης Αμέλια Ερ-
χαρτ, τα αερόπλοια Ζέπελιν, ο Μάν-
φρεντ φον Ριχτόφεν, η Μάχη της
Αγγλίας, τα δέκα ταχύτερα αερο-
σκάφη στον κόσμο, η κούρσα του
Διαστήματος.

Οι ιδιαίτερες ενότητες
Αξίζει όμως τον κόπο να σταθούμε

σε μερικές από αυτές τις ιδιαίτερες
ενότητες, όπως για παράδειγμα για
τις γυναίκες πιλότους της Σοβιετικής
Ενωσης κατά τον Β΄ Παγκόσμιο Πό-

λεμο, τα γαλλικά πειραματικά αε-
ροπλάνα στις αρχές του εικοστού
αιώνα, τις πρώτες αεροπορικές πο-
λεμικές επιχειρήσεις το 1911, τη
γερμανοσοβιετική αμυντική συ-
νεργασία ή τις πρώτες, και φονικές,
απόπειρες διάσπασης του φράγμα-
τος του ήχου από τους Αμερικανούς,
οι οποίοι πέτυχαν εντέλει να σπά-
σουν το «στοιχειωμένο Μαχ 1»,
όταν τον Οκτώβριο του 1947 ο Τσακ
Γέγκερ δάμασε τον «δαίμονα του
αέρα». Ο Γέγκερ είναι μια ιστορία
από μόνος του: μάχιμος χειριστής
με το θρυλικό ελικοφόρο Μάστανγκ
Ρ-51, κατέρριψε πέντε γερμανικά
καταδιωκτικά σε αερομαχία μέσα
στην ίδια ημέρα για να καταρριφθεί

ο ίδιος αργότερα πάνω από τη Γαλ-
λία, να αναμειχθεί στη γαλλική αν-
τίσταση για ένα διάστημα και να
περάσει τη Μάγχη για να ξεκινήσει
εκ νέου τις αεροπορικές πολεμικές
αποστολές κατά της Γερμανίας. Με-
τά τον πόλεμο, ο Γέγκερ ειδικεύτηκε
στις ιδιαίτερα ριψοκίνδυνες δοκι-
μαστικές πτήσεις νέων τύπων αε-
ριωθούμενων αεροσκαφών.

Οι πρώτοι Ελληνες πιλότοι
Το χορταστικό βιβλίο του υπο-

πτέραρχου Παπαδάκη αφιερώνει
κάμποσο χώρο και στην ελληνική
αεροπορική ιστορία, ξεκινώντας
από τις απαρχές, με τις μυθιστο-
ρηματικές περιπτώσεις των πρώτων
Ελλήνων χειριστών, οι οποίοι εκ-
παιδεύτηκαν κυρίως στη Γαλλία.
Οι πρώτες, αυτοσχέδιες αποστολές
βομβαρδισμού στους Βαλκανικούς,
η συμμετοχή στη Μικρά Ασία αλλά
και ο εκσυγχρονισμός της ελληνι-
κής Πολεμικής Αεροπορίας αποτε-
λούν μερικά από τα κεφάλαια ελ-
ληνικού ενδιαφέροντος ενός βιβλίου
που ξαφνιάζει με τη συνολική ει-
κόνα που προβάλλει: το 1903 πραγ-
ματοποιήθηκε η πρώτη πτήση, λί-
γων μόλις λεπτών πάνω από το έδα-
φος, και εκατό χρόνια μετά μιλάμε
όχι μόνον για διαστημικά λεωφο-
ρεία αλλά και για τον Διεθνή Δια-
στημικό Σταθμό και επανδρωμένες
αποστολές στον Αρη.

  Το βιβλίο «Η κατάκτηση των αιθέ-
ρων» του Παναγιώτη-Βαρδή Παπα-

δάκη παρουσιάζεται την Τετάρτη 19 Δε-
κεμβρίου και ώρα 7 μ.μ. στο Αμφιθέατρο
του Πολεμικού Μουσείου.

Από τον Ικαρο στον Γέγκερ, από τους Ράιτ στο Διάστημα
Το φιλόδοξο έργο ενός πρώην μάχιμου πιλότου να καταγράψει το προαιώνιο όνειρο του ανθρώπου που έγινε πραγματικότητα
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O μπαρμπα-Νουρί
«έσωσε όλη τη γειτονιά.
Βγήκε στον δρόμο
με τους δυο γιους
του λέγοντας στους
καταστροφείς: Αυτά
τα σπίτια είναι δικά μου,
μην μπείτε σε αυτά».

Ο συγγραφέας ακολουθεί
μια στρωτή, χρονολογική
εξιστόρηση του αερο -
πορικού οράματος.

Το εξώφυλλο του βιβλίου του κ. Παπα-
δάκη. Αριστερά, το διαστημικό λεωφο-
ρείο «Discovery» πάνω από το Μαρόκο,
σε φωτογραφία του 2011 τραβηγμένη
από τον Διεθνή Διαστημικό Σταθμό.
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